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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται επιστολή της Βουλευτού κ. Κωνσταντίνας

Αδάµου προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταντίνο Τα-
σούλα, µε την οποία µας γνωστοποιεί την ανεξαρτητοποίησή
της από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25, σελ.
17321 - 17322

2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 16 του Συντάγµατος και το ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
26.07.2021 ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Υγείας Ανδρέα Ξανθό και στον πρώην Αναπληρωτή
Υπουργό Υγείας Παύλο Πολάκη, σελ.  17323

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  17321, 17323, 17324,
17325, 17328, 17329, 17333, 17338, 17342, 17347, 17348,
17349, 17350, 17352, 13360, 17361, 17362

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του
σχολείου, ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 17323 - 17362

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,

Εξωτερικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης,
καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξω-
τερικών κατέθεσαν τις 26.7.2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δανειακής Σύµβα-
σης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων τους», σελ.  17348

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 17321 - 17335
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 17347 - 17362
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 17335 - 17347

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΕΛΗΣ Ι., σελ. 17352
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17325, 17328, 17329,
17333

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 17347, 17348, 17349, 

17350, 17352, 17360, 
17361, 17362

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 
σελ. 17325

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 17323, 17324, 17325
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 17338, 17342
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17348
ΦΙΛΗΣ Ν., σελ. 17352

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων:

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 17338
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 17333
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 17359
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 17339
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 17331, 17333
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 17338, 17339
ΖΟΥΡΑΡΙΣ Κ. , σελ. 17352
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 17359, 17360
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 17356
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 17354
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 17343
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 17329
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 17323, 17324, 17325
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 17358
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 17355
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 17351
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 17353
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 17360, 17361
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 17357
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 17349
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. , σελ. 17348, 17349
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 17348, 17349
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 17346, 17347
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 17335
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 17342
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 17347, 17348
ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ Χ. , σελ. 17344
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 17345, 17346
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 17324, 17325, 17328
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 17350
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 17350

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 17354, 17361
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Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιουλίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.43’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώ-
µα.

Η πρώτη ανακοίνωση είναι η εξής: 
«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων κ. Τασούλα. 

Με το παρόν έγγραφο θα ήθελα να σας γνωστοποιήσω την
ανεξαρτητοποίησή µου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΜέΡΑ25, καθώς εσωκοµµατικές, αντιδηµοκρατικές, αντιδεοντο-
λογικές και αυταρχικές συµπεριφορές δεν µου επιτρέπουν να
επιτελέσω το κοινοβουλευτικό µου έργο, για το οποίο έχω εκλε-
γεί, ώστε να µπορώ πλέον ελεύθερα και αποτελεσµατικά να εκ-
προσωπώ και να υπηρετώ τους συµπολίτες µου.

Με εκτίµηση, Κωνσταντίνα Αδάµου.»
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’
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17322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µία δεύτερη ανα-
κοίνωση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 26.07.2021 ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Υγείας Ανδρέα Ξανθό και στον πρώην Ανα-
πληρωτή Υπουργό Υγείας Παύλο Πολάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκ-
παιδευτικών και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 22 Ιουλίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο έως
τρεις συνεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Ειδικότερα, η συζήτηση του σχεδίου νόµου προτείνεται να διε-
ξαχθεί µε φυσική παρουσία των Βουλευτών σε δωδεκαµελείς κύ-
κλους που θα περιλαµβάνουν οµιλητές µε την εξής αναλογία:
πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, ένας από
το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το ΚΚΕ, ένας από την Ελληνική
Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν
ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επι-
στολές και η υπηρεσία έχει καταρτίσει τον κατάλογο, που θα σας
διανεµηθεί. Υπενθυµίζω ότι οι οµιλητές που επιθυµούν να τοπο-
θετηθούν µέσω τηλεδιάσκεψης θα µιλήσουν µόλις ολοκληρω-
θούν οι κύκλοι των οµιλητών µε φυσική παρουσία. Προσθήκες
δεν θα γίνουν δεκτές, παρά µόνο αµοιβαίες αλλαγές. 

Επίσης, σηµειώνεται ότι, όταν θα λαµβάνουν τον λόγο οι πολι-
τικοί Αρχηγοί, θα τηρείται αυστηρά το όριο των εκατόν είκοσι
ταυτοχρόνως παρισταµένων Βουλευτών στην Αίθουσα της Ολο-
µέλειας, οι οποίοι θα εκπροσωπούν τις Κοινοβουλευτικές τους
Οµάδες ως εξής: εξήντα τέσσερις Νέα Δηµοκρατία, τριάντα τέσ-
σερις ΣΥΡΙΖΑ, οκτώ Κίνηµα Αλλαγής, έξι ΚΚΕ, τέσσερις Ελληνική
Λύση, τέσσερις ΜέΡΑ25. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να παρακαλέσω να τηρηθούν αυ-
στηρά οι χρόνοι οµιλίας µε µία ανοχή στους εισηγητές, καθώς
είναι εγγεγραµµένοι εκατόν είκοσι ένας οµιλητές.

Για σήµερα το βράδυ, σας προτείνω να φτάσουµε µέχρι τις
00.00’. Τώρα, µπορεί να είναι 23.30’, µπορεί να είναι λίγο µετά,
ανάλογα µε το πώς θα είναι µέσα στην Αίθουσα το κλίµα. 

Έχει αποφασιστεί στη Διάσκεψη των Προέδρων για την τρίτη
µέρα, την Τετάρτη, να περατωθεί η συζήτηση γύρω στις 19.00’,
προκειµένου να ξεκινήσει η ψηφοφορία, ιδιαίτερα αν υπάρχει αί-
τηµα –που, υποθέτω, θα υπάρχει- ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Επί των βασικών αυτών για τη διαδικασία υπάρχει κάποια αν-
τίρρηση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Μπορούµε να ξεκινήσουµε µε τον γενικό εισηγητή από τη Νέα

Δηµοκρατία, τον κ. Κωτσό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Γενικέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, εισάγεται σήµερα στην Ολοµέλεια το έκτο κατά σειρά νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας µε τίτλο «Αναβάθµιση του
σχολείου και ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών και άλλες διατά-
ξεις». Πρόκειται ουσιαστικά για ένα µπαράζ συνέπειας και αξιο-
πιστίας από την πλευρά της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας
που υλοποιεί µία προς µία τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις.
Διότι όλα αυτά που περιγράφονταν στα προηγούµενα πέντε νο-
µοσχέδια που έγιναν νόµοι του κράτους, αλλά και στο σηµερινό
νοµοσχέδιο είχαν κατατεθεί µε ευκρίνεια και απόλυτη σαφήνεια
και στο προεκλογικό µας πρόγραµµα και στις προεκλογικές µας
εξαγγελίες και έτυχαν της µεγάλης αποδοχής του ελληνικού
λαού, επιβραβεύοντας την αξιοπιστία και συνέπεια της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. Και όπως είπα και στην επιτροπή,

αν για κάτι µπορείτε να µας χαρακτηρίσετε ως ασυνεπείς είναι
το γεγονός ότι, πριν από έξι µήνες, κατά τη διάρκεια ψήφισης
του προϋπολογισµού, είχαµε δεσµευτεί για πέντε χιλιάδες δια-
κόσιους πενήντα διορισµούς και πλέον φέρνουµε στη Βουλή έν-
τεκα χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς εκπαιδευτικών τη φετινή
χρονιά. 

Και είναι αλήθεια ότι στο σηµερινό νοµοσχέδιο συγκρούονται
δύο διαφορετικές φιλοσοφίες, δύο διαφορετικοί πολιτικοί κό-
σµοι. Από τη µία ο κόσµος της συνέπειας και της αξιοπιστίας και
από την άλλη, ο κόσµος της ασυνέπειας και του λαϊκισµού. Και
το λέω αυτό αναφορικά µε τον λαϊκισµό, διότι διάβασα µε πολύ
µεγάλη έκπληξη µια ανάρτηση του τέως Πρωθυπουργού και Αρ-
χηγού του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Τσίπρα, πού τι λέει; Δεσµεύοµαι ότι εάν
–προσέξτε τη λέξη, «εάν…»- στο επόµενο διάστηµα ο ΣΥΡΙΖΑ
έλθει στην κυβέρνηση, όχι µόνο θα καταργηθεί η ελάχιστη βάση
εισαγωγής, αλλά και όσοι µαθητές κόπηκαν αδίκως θα έχουν τη
δυνατότητα να καταθέσουν µηχανογραφικά, διατηρώντας τους
φετινούς βαθµούς και θα περάσουν καθ’ υπέρβαση στις σχολές
που αξίζουν. Η επιτοµή και η κορωνίδα του λαϊκισµού! Κατ’ αρ-
χάς, διότι και ο ίδιος δεν πιστεύει ότι θα είναι κυβέρνηση, «εάν…
»! Κατά δεύτερον, ο Πρωθυπουργός έχει ανακοινώσει πολλάκις
µέσα στο Κοινοβούλιο ότι οι εκλογές θα γίνουν µετά από δύο
χρόνια. 

Τι συνιστάτε, δηλαδή, συνάδελφοι, στους φετινούς µαθητές,
εν δυνάµει φοιτητές; Να περιµένουν δύο χρόνια αν θα γίνετε κυ-
βέρνηση για να ενταχθούν στις σχολές της επιθυµίας τους µε
τους φετινούς βαθµούς; Φρούδες ελπίδες, φύκια για µεταξωτές
κορδέλες πουλάτε στους υποψηφίους και θα έλεγα ότι ψαρεύετε
και σε θολά νερά στην προσπάθειά σας να αποκτήσετε αφήγηµα
απέναντι σε αυτή τη διαδικασία. 

Να θυµίσω εδώ και κάτι άλλο ως δείγµα και ασυνέπειας, αλλά
και λαϊκισµού. Σε πρόσφατη συνεδρίαση στην Ολοµέλεια, ο τέως
Πρωθυπουργός κατηγόρησε την Υπουργό κ. Κεραµέως. «Ντη-
λάρετε» -λέει- «κυρία Κεραµέως µε τα κολέγια». Μα, αγνοεί ο κ.
Τσίπρας ότι η ίδια του η κυβέρνηση δι’ υπογραφής του κ. Φίλη
το 2016 άνοιξε τον δρόµο για τον διορισµό καθηγητών που φοί-
τησαν στα κολέγια στο δηµόσιο σχολείο; Τόσο γρήγορα ξεχνάµε;
Τόσο γρήγορα λαϊκίζουµε; 

Έχετε απωλέσει την πολιτική παρθενία προ καιρού. Η πολιτική
σας πρακτική κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας έχει κα-
ταρρίψει, έχει απαξιώσει και έχει αποµειώσει το όποιο πολιτικό
σας αφήγηµα. Διότι θυµάστε πολύ καλά τι λέγατε πριν τις εκλο-
γές και τι κάνατε µετά τις εκλογές. Και µάλιστα, αναφορικά µε
το συγκεκριµένο θέµα, η δικαιολογία ποια ήταν διά χειλέων του
κ. Φίλη ξανά; Ήταν µνηµονιακή υποχρέωση, µας πίεζαν –λέει- οι
Θεσµοί. Μα, δεν εκλεγήκατε µε σύνθηµα «µε ένα άρθρο, µε έναν
νόµο, θα καταργήσουµε µνηµόνια και δεσµεύσεις;» και τα χρη-
σιµοποιείτε τώρα ως άλλοθι για να δικαιολογήσετε αυτά που σή-
µερα δεν πιστεύετε, αλλά πριν λίγο καιρό νοµοθετούσατε; 

Γι’ αυτό σας λέω είναι µια σύγκρουση δύο διαφορετικών πολι-
τικών κόσµων, του κόσµου της συνέπειας και της αξιοπιστίας,
του κόσµου της ασυνέπειας και του λαϊκισµού. Δεν θα σας ακο-
λουθήσουµε σε αυτήν την κατεύθυνση, έχουµε τον δικό µας δρό-
µο, έχουµε το δικό µας όραµα, αξιολογούµαστε καθηµερινά από
την κοινωνία και η κοινωνία επιβραβεύει τις πράξεις µας. 

Να έλθω και στα του νοµοσχεδίου. Το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για την αναβάθµιση του
σχολείου και την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών αποτελεί ένα
ακόµη σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της συνολικής αναβάθ-
µισης της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της
χώρας µας. Ένα τµήµα των προεκλογικών µας δεσµεύσεων στο
80% περίπου έχουν γίνει πράξη µόλις σε δύο χρόνια, κυρία
Υπουργέ, και µπράβο σας και συγχαρητήρια! Διότι κάποιοι άλλοι
δεν πρόκαµαν για πολλά χρόνια να κάνουν πράξη αυτά που ήθε-
λαν ή που νόµιζαν ότι µπορούν να κάνουν.

Στόχος µας είναι η δηµιουργία ενός ακόµη καλύτερου σχο-
λείου που θα εξασφαλίζει περισσότερα και πιο επαρκή εφόδια
για το παρόν και το µέλλον των παιδιών µας, καθώς θα απελευ-
θερώνει και το δυναµικό των εκπαιδευτικών σε ένα πλαίσιο µε-
γαλύτερης ελευθερίας διαρκούς υποστήριξης και αυξηµένης
λογοδοσίας. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει τον εκπαιδευτικό
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χάρτη της χώρας µας, έρχεται ως φυσική εξέλιξη της νοµοθετι-
κής διαδικασίας του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο όπως προ-
είπα, όλο αυτό το διάστηµα έχει αποδείξει ότι µπορεί, έχει το
σθένος, έχει το θάρρος, έχει την τόλµη, έχει την πολιτική βού-
ληση να αναδιαρθρώνει, να µετασχηµατίζει και να βελτιώνει όλες
τις βαθµίδες εκπαίδευσης, ώστε η παιδεία µας να αλλάξει στην
πράξη.

Αποδείξαµε περίτρανα ότι παρά τις πρωτόγνωρες συνθήκες
και τις προκλήσεις που επέφερε η υγειονοµική κρίση, εµείς προ-
τάσσουµε το όφελος και την ευηµερία των παιδιών µας. Εµπι-
στευόµαστε τους εκπαιδευτικούς µας και τους παρέχουµε τα
µέσα και τις δυνατότητες που απαιτεί η σηµερινή κοινωνία. Σε-
βόµενοι, µάλιστα, τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις –αλλά όπως
σας είπα, δείχνοντας µια µικρή ασυνέπεια ως προς αυτό- πάµε
ένα βήµα ακόµα πιο πέρα και αντί για πέντε χιλιάδες διακόσιους
πενήντα διορισµούς που είχαµε προϋπολογίσει στην αρχή της
χρονιάς, πάµε στους έντεκα χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς,
δείχνοντας έτσι το πολύ µεγάλο µας ενδιαφέρον για το ανθρώ-
πινο δυναµικό που υπηρετεί στην εκπαίδευση. 

Και επειδή ειπώθηκε στην επιτροπή ότι επί ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησαν
αυτού του είδους οι διαδικασίες, ναι, πραγµατικά διαβάζω στη
συνέντευξη στο «ΧΩΝΙ» ότι το 2016 ο κ. Φίλης ανακοίνωνε είκοσι
χιλιάδες διορισµούς από το 2017 έως το 2020. Βέβαια, όπως µας
εξήγησε ξανά στην επιτροπή, δεν πρόκαµε, δεν πρόλαβε! Πάλι
άλλοθι τα µνηµόνια και οι εταίροι.

Θα ήθελα αυτά τα δύο να τα καταθέσω στα Πρακτικά, να πα-
ραµείνουν, όπως είπα, ως µνηµείο λαϊκισµού και ασυνέπειας.
Είναι οι δηλώσεις του κ. Τσίπρα αλλά και η συνέντευξη του κ.
Φίλη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κωτσός καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήδη από πέρυσι, λοιπόν, ξεκινήσαµε και προσλάβαµε τέσσε-
ρις χιλάδες πεντακόσιους εκπαιδευτικούς της ειδικής αγωγής
για πρώτη φορά και βρήκαµε φέτος τον δηµοσιονοµικό χώρο για
να αυξήσουµε τους διορισµούς από πέντε χιλιάδες διακόσιους
στους έντεκα χιλιάδες επτακόσιους. Αν µη τι άλλο, θερµά συγ-
χαρητήρια στην Υπουργό, θερµά συγχαρητήρια στον Πρωθυ-
πουργό µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, έχουµε
αποφασίσει ότι η δική σας αντιπολιτευτική ένδεια, αλλά και οι
εξαντλητικοί σας διαξιφισµοί δεν θα µας εµποδίσουν να προχω-
ρήσουµε στις µεταρρυθµίσεις. Μεταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη
η εκπαιδευτική κοινότητα, µεταρρυθµίσεις για τις οποίες ο ελλη-
νικός λαός και µας εµπιστεύτηκε και µας ψήφισε. Έτσι και αυτές
τις µέρες προσπαθείτε να µεταφέρετε στην κοινή γνώµη ότι θα
µείνουν χιλιάδες σπουδαστές έξω από τα πανεπιστήµια λόγω της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής.

Τρία ερωτήµατα. Δεν ήταν ζητούµενο για όλους µας και για
σας και για µας τα πανεπιστήµια να έχουν ελάχιστο επίπεδο αυ-
τονοµίας στη λήψη των αποφάσεών τους; Δεν λέγατε και εσείς
αλλά και όλος ο πολιτικός κόσµος ότι δεν είναι δυνατόν τα πανε-
πιστήµια να µην έχουν λόγο; Αγνοείτε ότι την ελάχιστη βάση την
καθορίζουν τα πανεπιστήµια µε αποφάσεις τους; 

Επίσης, ακούσαµε από διάφορους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
ότι θα µείνουν απ’ έξω είκοσι πέντε χιλιάδες, τριάντα χιλιάδες,
σαράντα χιλιάδες υποψήφιοι. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Εν-
νέα χιλιάδες περισσότεροι υποψήφιοι σε σχέση µε πέρυσι, λόγω
αδυναµίας τους να πιάσουν την ελάχιστη βάση εισαγωγής.

Ρωτώ: Επί των ηµερών σας δεν ίσχυε η ελάχιστη βάση εισα-
γωγής, τουλάχιστον στα ειδικά µαθήµατα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι, στο δέκα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Πώς όχι; Για να πιάσει το δέκα κάποιος

για να περάσει στο πανεπιστήµιο, δεν ήθελε στα ειδικά µαθή-
µατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο
µε τους συναδέλφους, κάντε τοποθέτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ρητορικά ερωτήµατα κάνω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά απαντούν

οι συνάδελφοι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Προφανώς σε αυτούς πρέπει να απευ-

θυνθείτε.
Στα ειδικά µαθήµατα δεν υπήρχε ελάχιστη βάση εισαγωγής το

δέκα; Δεν θα µπορούσε κάποιος να έχει γράψει δεκαεννιά ή εί-
κοσι, αλλά στο µάθηµα των Αγγλικών –εν προκειµένω για την αγ-
γλική φιλολογία- να µην πιάσει το δέκα και να µην περάσει;
Προφανώς. Δεν την είχατε καταργήσει.

Τώρα, επειδή ο µέσος όρος των γραπτών µπορεί να ξεφεύγει
πάνω από το δέκα, που σηµαίνει ότι κάποιοι µαθητές κατά µέσο
όρο έχουν γράψει πολύ παραπάνω από κάποιους άλλους, δεν
είναι αυτό το κριτήριο ότι αυτοί θα περάσουν και κάποιοι άλλοι
δεν θα περάσουν; Εξάλλου οι πανελλήνιες δεν είναι ανταγωνι-
σµός βαθµολογίας. Είναι ανταγωνισµός µεταξύ των µαθητών σε
σχέση µε τη βαθµολογία. Μπορεί µία χρονιά στη Νοµική να πε-
ράσει κάποιος µε δεκαεπτά χιλιάδες εξακόσια µόρια και την άλλη
χρονιά µε δεκαοκτώ χιλιάδες ή δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακόσια
µόρια να µην περνάει. Εξαρτάται από το πώς έχουν γράψει οι
µαθητές, οι εν δυνάµει φοιτητές. 

Θυµάµαι όταν η κόρη µου πέρασε Νοµική µε δεκαοκτώ χιλιά-
δες τριακόσια µόρια, ήταν από τις πρώτες και την επόµενη χρο-
νιά µε δεκαοκτώ χιλιάδες τριακόσια µόρια ίσα-ίσα που θα περ-
νούσε στην Κοµοτηνή. Θα µπορούσε, δηλαδή, κάποιος να παρα-
πονεθεί και να πει «Δεν πέρασα φέτος στη Θεσσαλονίκη ή στο
Καποδιστριακό, γιατί είχα σχεδιάσει µε πέρυσι που ήταν δεκαο-
κτώ χιλιάδες τριακόσια µόρια η βάση των πρώτων, αλλά φέτος
ανέβηκαν»; 

Επιπλέον, να σας θυµίσω ότι η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε φοιτητές ως ποσοστό πληθυσµού µε
περίπου 9,17% σύµφωνα µε στοιχεία της EUROSTAT του 2018.
Επιπρόσθετα, σηµειώστε ότι περίπου το 40% των φοιτητών δεν
αποφοιτούν. Βέβαια, ο κ. Φίλης υποστήριξε ότι είναι σε σχέση µε
όσους είναι εγγεγραµµένοι και τους αιώνιους. Άρα συµφωνείτε
µε αυτό που έκανε η Υπουργός να ορίσει χρονικό όριο στο να
έχει κάποιος φοιτητική ζωή, το ν+2 ή το ν+3. Χαίροµαι που συµ-
φωνείτε, χαίροµαι που το παραδέχεστε. 

Το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που σήµερα συζητάµε, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, δεν αποτελεί τίποτα άλλο παρά υλοποί-
ηση των προεκλογικών µας εξαγγελιών που είναι εγκεκριµένες
από τον ελληνικό λαό µε το ισχυρό ποσοστό 40%. Οι παρεµβά-
σεις µας οδηγούν σε ένα νέο αναβαθµισµένο σχολείο το οποίο
θα λειτουργεί ως ο πλέον καθοριστικός µοχλός κοινωνικής κινη-
τικότητας. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έχει ως στόχο: Τη δηµιουργία ενός
ακόµη καλύτερου σχολείου για τα παιδιά µας, διασφαλίζοντας
όλα τα απαραίτητα εφόδια για το παρόν και το µέλλον τους. Την
απελευθέρωση των εκπαιδευτικών µας δηµιουργώντας ένα πλαί-
σιο µεγαλύτερης ελευθερίας διαρκούς υποστήριξης και αυξηµέ-
νης λογοδοσίας. Την εισαγωγή για πρώτη φορά ενός οργανω-
µένου συστήµατος εκκλησιαστικής εκπαίδευσης αναβαθµίζοντας
το εκπαιδευτικό επίπεδο του κλήρου πάντα, όµως, υπό την επο-
πτεία της πολιτείας. 

Ενισχύουµε την αυτονοµία των σχολικών µονάδων. Θεσπί-
ζουµε µηχανισµό αξιολόγησης του έργου των εκπαιδευτικών ως
µηχανισµό βελτίωσης και ενδυνάµωσης και ενισχύουµε τις δοµές
εκπαίδευσης ως κρίσιµους πυλώνες για την επίτευξη της αποτε-
λεσµατικής παιδαγωγικής υποστήριξης ενός αυτόνοµου σχο-
λείου. Μεταβαίνουµε από το κλειστό συγκεντρωτικό εκπαιδευ-
τικό σύστηµα σε ένα αυτόνοµο και ευέλικτο σχολείο. Οι εκπαι-
δευτικοί µας άλλωστε απέδειξαν ότι στις προκλήσεις µπορούν
να είναι µπροστάρηδες και το έδειξαν κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας όταν οµολογουµένως βίαια αναγκάστηκαν να εφαρµό-
σουν την τηλεκπαίδευση και το αντιµετώπισαν και ανταπεξήλθαν
σε αυτή την πρόκληση µε τους καλύτερους όρους. Η σηµερινή
κοινωνία της πληροφορίας και της διαδικτυακής επικοινωνίας
επιτάσσουν νέο τρόπο επικοινωνίας του εκπαιδευτικού µε τους
µαθητές που δεν στερείται και δεν στηρίζεται στην απλή µετα-
φορά γνώσης, αλλά κεντρίζει το ενδιαφέρον των µαθητών και
δηµιουργεί νέα ερεθίσµατα. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή εµπιστευόµαστε και αναγνωρίζουµε τον
καθηµερινό µόχθο και τον δύσκολο αγώνα των εκπαιδευτικών,
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θέλουµε να γίνουν πιο ελεύθεροι, πιο δηµιουργικοί, απελευθε-
ρωµένοι από νοοτροπίες µιας άλλης εποχής, για καλύτερο πα-
ραγόµενο εκπαιδευτικό και παιδαγωγικό αποτέλεσµα. 

Η µεταρρύθµιση των δοµών εκπαίδευσης έχει ως κύρια στό-
χευση την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών για την ενίσχυση της
παιδαγωγικής υποστήριξης που αυτοί λαµβάνουν. Γι’ αυτόν τον
σκοπό ιδρύουµε θέσεις στελεχών µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρα-
κτήρα, όπως επόπτες ποιότητας εκπαίδευσης τόσο σε επίπεδο
περιφερειακής διεύθυνσης όσο και σε επίπεδο διεύθυνσης εκ-
παίδευσης. 

Αυξάνονται από πεντακόσιοι σαράντα σε οκτακόσιοι οι σύµ-
βουλοι εκπαίδευσης στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, ώστε να
είναι ακόµη πιο κοντά στον εκπαιδευτικό, ακόµη πιο κοντά στο
σχολείο, ακόµη πιο κοντά στους µαθητές. Ιδρύονται χίλιες εκατό
θέσεις ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών, πεντακόσιοι πε-
νήντα ανά κλάδο, προκειµένου να καλύπτουν τις ανάγκες των
σχολικών µονάδων γενικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης.
Δεν πιστεύετε ότι αυτή η διαδικασία θα συµβάλει θετικά; 

Η αξιολόγηση, για να έρθω και σε ένα άλλο κρίσιµο στοιχείο,
σε κεντρικό και τοπικό επίπεδο αποτελεί κοινή πρακτική στο 90%
των ευρωπαϊκών χωρών, αποτελεί απαραίτητο συµπληρωµατικό
µέτρο για τη θέσπιση ενός ισχυρού µηχανισµού ανατροφοδότη-
σης και διασφάλισης της ποιότητας στην εκπαίδευση, ενώ είναι
άρρηκτα συνδεδεµένη µε την επιµόρφωση. Εξάλλου πρόσφατη
µέτρηση της κοινής γνώµης απέδειξε ότι το 70% της κοινωνίας
συµφωνεί µε τις προωθούµενες από το Υπουργείο Παιδείας µε-
ταρρυθµίσεις και αλλαγές. 

Μελετώντας τα εκπαιδευτικά συστήµατα των ευρωπαϊκών
χωρών γίνεται αντιληπτό πως η αξιολόγηση µε όποιον τρόπο και
αν γίνεται αποτελεί σηµαντικό τµήµα στη λήψη των αποφάσεων
και στη βελτίωση της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Η Ελλάδα είναι
από τις ελάχιστες χώρες που δεν αξιολογεί τους εκπαιδευτικούς
της. Η διαδικασία της αξιολόγησης είναι αυτονόητη, επιβεβλη-
µένη εκ των πραγµάτων και θέλουµε µέσα από αυτή να αποτιµή-
σουµε µία ατοµική η συλλογική προσπάθεια µέσα από έναν
σωστό σχεδιασµό, έναν, σωστό προγραµµατισµό και κατ’ επέ-
κταση την εφαρµογή της. Εξάλλου σε περίπτωση θετικής αξιο-
λόγησης προβλέπεται επιβράβευση των εκπαιδευτικών που
µπορούν να µετεξελιχθούν σε στελέχη της εκπαίδευσης, ενώ σε
περίπτωση µη ικανοποιητικής αξιολόγησης δεν προβλέπεται τι-
µωρητικός χαρακτήρας, παρά µόνο επιµόρφωση και αυτοβελ-
τίωση των εκπαιδευτικών για να µπορέσουν να παρέχουν
καλύτερο εκπαιδευτικό έργο, να είναι πιο αποτελεσµατικοί και
χρήσιµοι στην εκπαιδευτική κοινότητα, στους µαθητές, αλλά και
στους γονείς. 

Παράλληλα, προβλέπεται και αξιολόγηση των στελεχών ως
αναπόσπαστο κοµµάτι της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, να
βλέπετε και το ρολόι απέναντι σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Το βλέπω, κύριε Πρόεδρε, και θα προ-
σπαθήσω να κλείσω το συντοµότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπαµε ότι θα υπάρ-
ξει ανοχή, αλλά δεν θα κάνουµε οµιλία Αρχηγού κόµµατος. Κα-
νείς! 

Κι εσάς, κύριε Φίλη, που αντιδράτε τώρα, θα σας δω όταν έρ-
θει η ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Έχω την αίσθηση ότι συνηγορούν και οι
συνάδελφοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν διευθύνουν τη
συζήτηση οι συνάδελφοι. Διευθύνει ο Προεδρεύων. Είπαµε ανο-
χή, αλλά µέχρι κάποιο σηµείο.

Ορίστε, σε ένα µε δύο λεπτά κλείστε, παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Φροντίζουµε, λοιπόν, για την αυτονοµία

των σχολικών µονάδων προσπαθώντας να αποκεντρώσουµε δια-
δικασίες, διότι σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΟΣΑ περίπου το 80%
των αποφάσεων κρίνεται σε κεντρικό επίπεδο και όχι σε αποκεν-
τρωµένο. Προωθούµε το πολλαπλό βιβλίο ως ένδειξη εµπιστο-
σύνης στους εκπαιδευτικούς και στο εκπαιδευτικό σύστηµα, ως
ένδειξη εµπιστοσύνης και σε εκείνους που συγκρατούν βιβλία σε
µία προσπάθεια να µετατρέψουµε το βιβλιοκεντρικό σύστηµα
που ισχύει σήµερα σε γνωσιοκεντρικό σύστηµα. 

Πιστεύω ότι όλες αυτές οι διαδικασίες, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, βοηθούν την εκπαιδευτική διαδικασία, ενδυναµώνουν
το έργο του εκπαιδευτικού και σίγουρα είναι επ’ ωφελεία του αν-
τικειµενικού µας στόχου που είναι τα παιδιά µας που είναι το µέλ-
λον αυτής της κοινωνίας. 

Θέλω να πάω λίγο και στην εκκλησιαστική εκπαίδευση όπου
ρυθµίζονται µια σειρά από ζητήµατα καθώς ο τελευταίος νόµος
που ρύθµιζε τα της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης ήταν το 2006.
Η δευτεροβάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση εντάσσεται στη γε-
νική δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Δηµιουργούνται οι σχολές µα-
θητείας υποψηφίων κληρικών προκειµένου να αναβαθµίσουµε το
επίπεδο και να δηµιουργήσουµε µια καλύτερη κουλτούρα στους
κληρικούς µας και ταυτόχρονα προχωρούµε στην ενδυνάµωση
της ανώτατης εκκλησιαστικής εκπαίδευσης µε τη συγχώνευση
των τεσσάρων Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Σχολών σε δύο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως Κυβέρνηση είµαστε
πεπεισµένοι ότι η ελληνική κοινωνία επιβραβεύει την Υπουργό
που τολµά, που έχει το θάρρος, που έχει την πολιτική βούληση
και πράττει πρωτοποριακά πράγµατα στην εκπαίδευση τα οποία
θωρακίζουν τα παιδιά µας στις απαιτήσεις της σύγχρονης επο-
χής. Χιλιοδιατυπωµένες διαπιστώσεις για δήθεν ταξικές επιλογές
και αντιρρήσεις από την Αντιπολίτευση που δεν βελτιώνουν κάτι,
εµάς όχι µόνο δεν µας πτοούν, τουναντίον µας ενδυναµώνουν
και µας δηµιουργούν την υποχρέωση να προσπαθούµε ακόµη
πιο δυνατά, ακόµη πιο αποφασιστικά. 

Με το βλέµµα, λοιπόν, στο 2033, όπως είπε και η Υπουργός
µας πολύ εύστοχα, υλοποιούµε µία προς µία τις αλλαγές για τις
οποίες δεσµευτήκαµε προεκλογικά, αλλαγές που απαιτεί η λο-
γική και η εποχή, αλλαγές για να δηµιουργήσουµε σήµερα το
σχολείο του αύριο. 

Σας καλούµε, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να
συµπορευθείτε µαζί µας, να έλθετε µαζί να σχεδιάσουµε το σχο-
λείο τού αύριο, να διαµορφώσουµε την κοινωνία τού αύριο, δια-
φορετικά θα παραµείνετε προσκολληµένοι σε εµµονές και ιδεο-
ληψίες και προφανώς µε την κοινωνία πολύ µακριά από εσάς.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, ειλικρινά θέλω να σας ευχαριστήσω
που µου εµπιστευτήκατε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι τιµή
µου να το παρουσιάζω, θεωρώντας ότι έτσι συµβάλλω κι εγώ στο
µέτρο του δυνατού στο να διαµορφώσουµε µια καλύτερη εκπαι-
δευτική διαδικασία στη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα νοµοσχέδια τα
δίνει η Γραµµατεία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι τον
ίδιο χρόνο θέλουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ανησυχείτε. Δεν
θα αδικηθεί κανένας εισηγητής. Το είπα εξαρχής. Απλά όταν δεν
είστε εισηγητές και είστε απλοί οµιλητές κάνετε παράπονα. Επο-
µένως µην ξεχνάµε τους ρόλους.

Ο κ. Νικόλαος Φίλης, γενικός εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχει
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και προκατα-
βολικά για την κατανόησή σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για άλλο ένα
εκπαιδευτικό νοµοσχέδιο την επαύριο της επετείου της αποκα-
τάστασης της δηµοκρατίας, ενός γεγονότος µε καθοριστική τη
συµβολή της νεολαίας και των κινηµάτων της που είχαν εγγράψει
στις προτεραιότητές τους το εµβληµατικό αίτηµα «Ψωµί-Παιδεία-
Ελευθερία».

Τι ζούµε σήµερα; Μια δραµατική ανατροπή των κατακτήσεων
της µεταπολιτευτικής περιόδου. Μόλις χθες στον εορτασµό για
την επέτειο της δηµοκρατίας είδαµε το αποτρόπαιο, να µαται-
ώνεται η βράβευση του Ιάσωνα Αποστολόπουλου, ο οποίος στην
αγκαλιά του είχε διασώσει, στα πλευρά του είχαν κουρνιάσει
πολλά προσφυγόπουλα. Η Ακροδεξιά κέρδισε δυστυχώς σ’ αυτό
το σηµείο. Θυµόµαστε επίσης τον ηρωικό λιµενικό Κυριάκο Πα-
παδόπουλο, ο οποίος και αυτός είχε δώσει τη µάχη για τη διά-
σωση εκατοντάδων προσφύγων και προσφυγόπουλων από τα
κύµατα του Αιγαίου. 

Σήµερα, όµως, ζούµε µια αντιστροφή, καθώς η έκθεση της Ευ-
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ρωβουλής καταγράφει εγκληµατικές πολιτικές ευθύνες για τα
push-back στο Αιγαίο. Μάλιστα –γράφει η έκθεση- αντί να διε-
ρευνηθούν, θάβονται στα συρτάρια. Απαιτούµε η έκθεση αυτή
να συζητηθεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Πάνω από εικοσιπέντε χιλιάδες προσφυγόπουλα βρίσκονται
εγκλωβισµένα στα camps, µακριά από το σχολείο. Αυτά είναι
στοιχεία του Συνηγόρου του Πολίτη. Απαιτούµε όλα τα παιδιά να
πάνε στο σχολείο τον Σεπτέµβριο. Απαιτούµε να µην απελαθούν
ένα µικρό προσφυγάκι κουρδικής καταγωγής µε αυτισµό που
χάρη στην προσπάθεια των εκπαιδευτικών του έκανε µεγάλες
προόδους και ένας ασυνόδευτος έφηβος από το Κογκό που έχει
ζητήσει πολιτικό άσυλο.

«Ψωµί-Παιδεία-Ελευθερία», λοιπόν, µε ρεκόρ ανεργίας στους
νέους, µε εφιαλτικές αποδοχές, µε επισφαλείς σχέσεις εργασίας.
Η Κυβέρνηση αποφάσισε σήµερα να αυξήσει τον κατώτατο
µισθό κατά 52 ολόκληρα λεπτά την ηµέρα, όσο ένα κουλούρι. 

Το ξαναλέµε: Βρισκόµαστε µπροστά σε µια πρωτοφανή επί-
θεση εναντίον της νεολαίας και της εκπαίδευσης. Απειλούνται µε
ανατροπή κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης. Αυτό αποδεικνύεται
από τα αλλεπάλληλα νοµοσχέδια που έφερε η Κυβέρνηση για
την εκπαίδευση, τα νοµοσχέδια µε τα οποία µπαίνουν κόφτες
µετά την Γ’ γυµνασίου για να φύγουν τα παιδιά από την εκπαί-
δευση και να κατευθυνθούν βίαια στην πρώιµη κατάρτιση και την
απλήρωτη εργασία ανηλίκων, στην Α’ λυκείου µε την τράπεζα θε-
µάτων, για να µειωθεί ο αριθµός των παιδιών που τελειώνουν τα
λύκεια και συνεπώς και ο αριθµός όσων παιδιών διεκδικούν να
συνεχίσουν στα πανεπιστήµια, στις εισαγωγικές εξετάσεις µε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής που µόνο φέτος υπολογίζεται ότι θα
«κόψει» είκοσι χιλιάδες εισακτέους περισσότερους απ’ αυτούς
που δεν εισήχθησαν πέρυσι. 

Αυτές οι επιλογές έχουν ως στόχο να συρρικνώσουν το δηµό-
σιο σχολείο και να κατευθύνουν χιλιάδες δεκαπεντάχρονα παιδιά
στην ανασφάλιστη εργασία ανηλίκων, χιλιάδες δεκαοκτάχρονα
παιδιά στα ιδιωτικά κολέγια, τα οποία σπεύσατε να καταστήσετε
επαγγελµατικά ισοδύναµα µε τα δηµόσια πανεπιστήµια.

Σε πολλές συνεδριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων της Βουλής απάντησα στον ισχυρισµό της Κυβέρνησης ότι
επί της δικής µου υπουργίας υπήρξε αναγνώριση της επαγγελ-
µατικής ισοδυναµίας των κολεγίων και τα κάναµε δεκτά τα πτυχία
τους και για τους διαγωνισµούς. Απάντησα ότι αυτό έγινε επί κυ-
βερνήσεως Σαµαρά µε πρώτη υπογραφή του Υπουργού κ. Αρ-
βανιτόπουλου, ότι εµείς δώσαµε µάχη και χάσαµε το πρώτο
εξάµηνο στη διαπραγµάτευση µε την τρόικα και αναγκαστήκαµε
ως συµβιβασµό να εφαρµόσουµε και αυτήν τη διάταξη που τη
βρήκαµε, µε µια δέσµευση όµως, ότι δηλαδή αυτή η διάταξη θα
λειτουργήσει σε πολύ µικρό αριθµό και αφορά µόνο τις προσλή-
ψεις αναπληρωτών και θα καταργηθεί όταν βγούµε από το µνη-
µόνιο και την καταργήσαµε. Δεν έγινε κανένας διαγωνισµός για
διορισµό στο δηµόσιο µ’ αυτήν τη διάταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό έρχεται τώρα η κυρία Υπουργός και ξαναφέρνει τη

διάταξη, επειδή την καταργήσαµε, για να µη γίνει κανένας µόνι-
µος διορισµός µ’ αυτήν τη διάταξη. Δεν θα απαντώ συνέχεια στις
επίµονες προπαγάνδες της Κυβέρνησης, αλλά επειδή και προ-
σωπικά µε έθιγε, γι’ αυτό αναφέρθηκα.

Ακούµε προπαγάνδα και όχι επιχειρήµατα από την Κυβέρνηση,
προπαγάνδα που απαξιώνει τη δηµόσια εκπαίδευση, συκοφαντεί
τους εκπαιδευτικούς και δυσφηµεί τα πανεπιστήµια ως άντρα
ανοµίας και βίας, προπαγάνδα ότι για τη µεγάλη ανεργία των
νέων ευθύνεται η µόρφωση των παιδιών και όχι το χρεοκοπηµένο
αναπτυξιακό µοντέλο που είναι δικό σας έργο, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, προπαγάνδα ότι η µόρφωση των νέων είναι ζηµία
και όχι κεφάλαιο για την κοινωνία, προπαγάνδα που θεωρεί τις
ανισότητες –πώς το είπε ο κ. Μητσοτάκης;- φυσικό φαινόµενο. 

Μας λένε τα κυβερνητικά στελέχη ότι η χώρα µας έχει περισ-
σότερους φοιτητές, αλλά από ποιους περισσότερους; Σύµφωνα
µε τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ελλάδα
εναρµονίζεται µε τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους. Στην ηλικία
25 έως 34 ετών το 43,7% του πληθυσµού αυτού στη χώρα µας
είναι απόφοιτοι πανεπιστηµίου έναντι 40,1% του µέσου όρου
στην Ευρώπη. Ακόµα, η Κοµισιόν πρότεινε έως το 2030 το ποσο-

στό αυτό να ανέβει σε τουλάχιστον 50%. Το Ευρωπαϊκό Συµβού-
λιο αποφάσισε σε πρώτη φάση το ποσοστό αυτό να ανέβει στο
45%. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής την ανακοίνωση της
Κοµισιόν και την ανακοίνωση του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί η Ευρώπη θέλει ολοένα και περισσότερους πολίτες µε
πανεπιστηµιακά εφόδια; Επειδή θέλει µια ανάπτυξη υψηλού τε-
χνολογικού επιπέδου που να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, αλλά και της κλιµατικής
αλλαγής, µια ανάπτυξη που οι θέσεις εργασίας θα παράγουν
προστιθέµενη αξία, θα είναι καλά αµειβόµενες και µε κοινωνικές
διασφαλίσεις. 

Στον αντίποδα των ευρωπαϊκών στόχων, η Κυβέρνηση προ-
ωθεί µια υποβαθµισµένη ανάπτυξη -τουρισµός, τζόγος, καζίνο-
που να ικανοποιεί τα συµφέροντα των λίγων και όχι των πολλών
σε βάρος του περιβάλλοντος, σε βάρος της εργασίας, σε βάρος
της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, τελικά σε βάρος της κοι-
νωνικής ευηµερίας. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση µιλάει για εγκλωβισµό
φοιτητών στα πανεπιστήµια, που όµως απεγκλωβίζονται αν πάνε
στα ιδιωτικά κολέγια των χορηγών της Κυβέρνησης. 

Στην «πληµµυρίδα» των κυβερνητικών fake news είναι κι αυτά
σύµφωνα µε τα οποία χιλιάδες παιδιά έµπαιναν στα πανεπιστήµια
µε λευκή κόλλα, µε 1 ή µε 2. Τολµήστε να καταθέσετε επίσηµα
στοιχεία του Υπουργείου Παιδείας από το 2010 και µετά. Σας
προκαλούµε. Λέτε ψέµατα. Με λευκή κόλλα αποκλειστικά θα
µπαίνουν στα κολέγια, γιατί απλούστατα εκεί δεν υπάρχουν ει-
σαγωγικές εξετάσεις. 

Σας θυµίζουµε ότι η βάση του «δέκα» για την εισαγωγή στα
πανεπιστήµια είχε ψηφιστεί επί κυβερνήσεως Καραµανλή το
2006, καταργήθηκε επί κυβερνήσεως Παπανδρέου το 2010 µε
Υπουργό την κυρία Διαµαντοπούλου και δεν επαναφέρθηκε από
την κυβέρνηση Σαµαρά. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αξιοποίησε αυτήν
τη ρύθµιση γιατί ανταποκρινόταν στην τάση των νέων για ανώ-
τατη µόρφωση και τους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
40% αποφοίτους πανεπιστηµίων ηλικίας 24 έως 34 ετών το 2020.
Πώς θα πιανόταν ο στόχος αυτός αν δεν αυξάναµε τον αριθµό
των παιδιών που εισάγονται στο πανεπιστήµιο; 

Πήραµε σειρά µέτρων, ώστε το λύκειο να αποκτήσει µορφω-
τικό ρόλο και να µην υποκαθίσταται από τα φροντιστήρια. Ανα-
µορφώσαµε την Γ’ λυκείου και καθιερώσαµε τα τµήµατα ελεύ-
θερης επιλογής, τα λεγόµενα πράσινα τµήµατα, τα οποία η Κυ-
βέρνηση έσπευσε να καταργήσει. Περιορίσαµε τη σχολική διαρ-
ροή σε ζηλευτά για την Ευρώπη επίπεδα, ενώ και στην απο-
φοίτηση από τα πανεπιστήµια, παρά τα κυβερνητικά ψευδολο-
γήµατα, η Ελλάδα κινείται στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Μάλιστα,
κατέχει τη δεύτερη καλύτερη επίδοση στις χώρες του ΟΟΣΑ σε
ό,τι αφορά την εγκατάλειψη σπουδών στις ηλικίες 18 έως 24
ετών µε µόλις 4,2%, όπως αναφέρει σε έκθεσή της και η Τράπεζα
της Ελλάδος.

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα γυρ-
νάει την εκπαίδευση σαράντα χρόνια πίσω. Δεν είναι τυχαίο ότι
οι µόνοι από τους κοινωνικούς φορείς που το υποστήριξαν ήταν
οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων, δηλαδή η Κυβέρνηση νοµοθε-
τεί για το δηµόσιο σχολείο µόνο µε τις οδηγίες των σχολαρχών. 

Το νοµοσχέδιο στηρίζεται στο ψευδεπίγραφο τρίπτυχο αυτο-
νοµία-αξιολόγηση-επιµόρφωση. 

Αυτονοµία. Πράγµατι έχουµε ένα συγκεντρωτικό εκπαιδευτικό
σύστηµα ως αποτέλεσµα ενός συγκεντρωτικού κράτους. Χρει-
άζεται αποκέντρωση, όµως µε δηµοκρατία, όχι µε αυθαιρεσία. 

Το κεντρικό κράτος πρέπει να ανταποκρίνεται σε τρεις υπο-
χρεώσεις του. Η πρώτη είναι να χρηµατοδοτεί µε επάρκεια την
εκπαίδευση. Αυτό στα χρόνια των µνηµονίων υποχώρησε δρα-
µατικά. Ενισχύθηκε κατά τι ξανά µόνο επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ.
Στο νέο µεσοπρόθεσµο που ψηφίστηκε προχθές η τάση της δη-
µόσιας χρηµατοδότησης βαίνει µειούµενη όταν µάλιστα συγκρί-
νεται µε την προβλεπόµενη αύξηση του ΑΕΠ. Χρειαζόµαστε
επειγόντως το 4,5% του ΑΕΠ για την εκπαίδευση διαφορετικά θα
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υποβαθµίζεται περαιτέρω το σχολείο. 
Η δεύτερη υποχρέωση του κράτους είναι η αντιµετώπιση της

υποστελέχωσης, η ανάγκη για τακτικό ετήσιο πρόγραµµα χιλιά-
δων διορισµών εκπαιδευτικών. Η κυβέρνηση µε καθυστέρηση
δύο χρόνων ανακοίνωσε διορισµούς. Και έτσι να πούµε εντάξει.
Είχε προηγηθεί όµως η προσπάθεια της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.
Βγαίνοντας από τα µνηµόνια είχαµε πετύχει τον κανόνα ένας να
αποχωρεί και ένας να προσλαµβάνεται στο δηµόσιο, όταν η Νέα
Δηµοκρατία ζητούσε να αποχωρούν πέντε για έναν που θα προσ-
λαµβάνεται. Αν εφαρµοζόταν αυτή η αρχή της Νέας Δηµοκρα-
τίας σήµερα θα διορίζονταν µόνο τρεις χιλιάδες διακόσιοι εκπαι-
δευτικοί. Αφήστε, λοιπόν, όλα αυτά που λέτε, τους κοµπασµούς
για το θέµα των εκπαιδευτικών. 

Τρεις χιλιάδες διακόσιοι εκπαιδευτικοί ήταν να διοριστούν µε
τα δικά σας µέτρα και σταθµά. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε ψηφίσει
τον τρόπο διορισµού που τότε είχε καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρα-
τία και τώρα διατηρεί. Θαυµάστε, όπως λέτε, συνέπεια προεκλο-
γικών αντιλήψεων και εξαγγελιών. Είχαµε εγγράψει στον προϋ-
πολογισµό του 2019 τα χρήµατα για τον διαγωνισµό για την ει-
δική αγωγή που είχαµε προκηρύξει και είχαµε µε απόφαση του
Υπουργικού Συµβουλίου δεσµεύσει χρήµατα για τον προϋπολο-
γισµό του 2020 και τον διαγωνισµό τον µεγαλύτερο της γενικής
εκπαίδευσης που όµως δεν µπορέσαµε να κάνουµε εµείς λόγω
των εκλογών. Είπαµε ότι η Νέα Δηµοκρατία καθυστέρησε δύο
χρόνια. Τουλάχιστον ας µην λέει αυτά που λέει και ας µην κοµ-
πάζει. 

Η τρίτη υποχρέωση του κράτους είναι η εποπτεία για τη λει-
τουργία και την εκπλήρωση των στόχων που το ίδιο το Σύνταγµα
θέτει τόσο για τη δηµόσια όσο και για την ιδιωτική εκπαίδευση.
Δηλαδή, σύγχρονα προγράµµατα σπουδών και τρόποι διδασκα-
λίας που σηµαίνει πρώτα απ’ όλα εµπιστοσύνη στον εκπαιδευτικό
που πρέπει να επιµορφώνεται συνεχώς. Έτσι εξασφαλίζεται η
ποιότητα και η ισότητα στην εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο δεν γίνεται
αποκέντρωση. Αποψιλώνεται από αρµοδιότητες ο σύλλογος δι-
δασκόντων και γυρνάµε στο καθεστώς πριν το 1981. Θέλω να το
πω. Την πρώτη τετραετία του ΠΑΣΟΚ έγινε µια σοβαρή τοµή στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση για την οποία συζητάµε. Και αυτή η
τοµή σιγά-σιγά αρχίζει να υπονοµεύεται και τώρα ανατρέπεται
πλήρως. Συγκροτείται ένας ενδιάµεσος ιεραρχικός µηχανισµός
ο οποίος στηρίζεται σε κοµµατικές και πελατειακές σχέσεις. Ο
Υπουργός χωρίς κριτήρια θα διορίζει τα µέλη του συµβουλίου
επιλογής στελεχών από τα οποία µάλιστα για πρώτη φορά µετά
από εκατό χρόνια αποκλείονται οι αιρετοί εκπρόσωποι των εκ-
παιδευτικών. Το σχολείο πρέπει να είναι δηµοκρατικό γι’ αυτό
αυτόνοµο. Αυτό σηµαίνει εµπιστοσύνη στον σύλλογο διδασκόν-
των εµπιστοσύνη και καθήκοντα που διαµορφώνουν ένα κλίµα
ουσιαστικής εκπαιδευτικής λειτουργίας που καθιστούν το σχο-
λείο πρωταρχικό πυρήνα της κοινότητας. 

Δεν συµβιβάζεται η ουσιαστική αυτονοµία µε τον σχολικό αυ-
ταρχισµό µε τον διευθυντή µάνατζερ και τον κατακόρυφο µηχα-
νισµό ελέγχου και επιτήρησης ούτε µε την επιστροφή του
επιθεωρητισµού. Μάλιστα ο διευθυντής καθίσταται αφέντης του
σχολείου, απονέµοντας ο ίδιος µοριοδοτούµενες αρµοδιότητες
στην αυλή του και καθιστάµενος αξιολογητής παρ’ ότι δεν θα
έχει αυτές τις ικανότητες αξιολόγησης ως προς τη διδακτική
επάρκεια του κάθε εκπαιδευτικού. Σε ό,τι αφορά στον ορισµό
υποδιευθυντών είδαµε όλοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Ελπίζω να την πάρετε
υπ’ όψιν σας σε κάποια τροπολογία. Ούτε βέβαια είναι δείγµα
αυτονοµίας ο ορισµός του νέου σχολικού συµβουλίου µε παραγ-
κωνισµό του συλλόγου διδασκόντων των γονέων και των µαθη-
τών και την υπερεκπροσώπηση της τοπικής αυτοδιοίκησης όπου
µάλιστα οι τρεις εκπρόσωποί του ορίζονται από τον δήµαρχο.
Άλλη µία ανατροπή µιας δηµοκρατικής κατάκτησης λαϊκής συµ-
µετοχής που είχαν πετύχει τα κινήµατα των εκπαιδευτικών, οι γο-
νείς, τα παιδιά, όπως µε το θέµα που ανέφερα νωρίτερα, την
δηµοκρατική λειτουργία του σχολείου, που είχε επιβληθεί µε τη
νοµοθεσία την περίοδο του ΠΑΣΟΚ. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ιδρύσει τα περιφερειακά κέντρα εκπαιδευτικού
σχεδιασµού, τα ΠΕ.Κ.Ε.Σ. παράλληλα µε την αυτοαξιολόγηση

των σχολείων, δηλαδή µε τη µορφή του συλλογικού προγραµµα-
τισµού και αποτίµησης διδακτικού έργου από τον σύλλογο διδα-
σκόντων. Συνεδριάζουν οι διδάσκοντες την πρώτη µέρα, λένε
ποια είναι τα προβλήµατα του σχολείου, το µπούλινγκ, η σχολική
διαρροή και άλλα θέµατα. Συνεδριάζουν τακτικά στον χρόνο
µέσα και έχουν µια αποτίµηση πως θα αντιµετωπίζουν τα προ-
βλήµατα αυτά για τη λειτουργία του σχολείου. Μεταβιβάσαµε
την ευθύνη υποστήριξης της εκπαιδευτικής κοινότητας από ένα
πρόσωπο σε µια διεπιστηµονική οµάδα η οποία λειτουργεί ως
κοινότητα σύνθεσης γνώσεων και δεξιοτήτων. Μας ενδιέφερε να
ενισχύσουµε ταυτόχρονα µε το εκπαιδευτικό έργο και την ικανό-
τητα των εκπαιδευτικών να αντιµετωπίσουν τα αυξανόµενα ψυ-
χοκοινωνικά προβλήµατα των νέων που αυτή την περίοδο µε την
πανδηµία έχουν αποκτήσει κεντρικό χαρακτήρα. Σας καταθέτω
απολογισµό για το έργο των ΠΕΚΕΣ. Μέχρι και επιµόρφωση για
την εξ αποστάσεως εκπαίδευση έκαναν την εποχή αυτή της παν-
δηµίας για την οποία συζητούµε. Καταργείτε, κυρία Υπουργέ,
έναν επιτυχηµένο θεσµό καθ’ οµολογία γενική χωρίς καµµία αξιο-
λόγηση. Είναι κι αυτό δείγµα του πως κάνετε πολιτική στην εκ-
παίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η επιµόρφωση είναι αναγκαία για όλους τους εκπαιδευτικούς
ανά τακτά διαστήµατα και µε δυνατότητα άδειας από τα εκπαι-
δευτικά καθήκοντα. Στόχος της επιµόρφωσης πρέπει να είναι η
βελτίωση του εκπαιδευτικού. Εσείς τη χρησιµοποιείτε ως εργα-
λείο στιγµατισµού του εκπαιδευτικού. Σύµφωνα µε το νοµοσχέ-
διο θα επιµορφώνονται αποκλειστικά οι εκπαιδευτικοί που
αξιολογούνται αρνητικά και µόνο αυτοί. Όλα τα άλλα περί γενι-
κότερης αξιολόγησης που θα κάνει το ΥΕΠ δεν υπάρχουν στο
νοµοσχέδιο. Εµείς αφήσαµε πίσω µας ένα ισχυρό ντοκουµέντο
για το θέµα της επιµόρφωσης, για το θέµα των νέων προγραµ-
µάτων σπουδών. Κάτι πάτε να πάρετε από εκεί αλλά επαναλαµ-
βάνω δεν περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο. Εδώ µόνο τιµωρία.
Αυτό είναι για σας η επιµόρφωση. 

Αξιολόγηση. Υιοθετείτε ένα πολυτιµωρητικό µοντέλο αξιολό-
γησης. Ρωτώ: µε τον φόβο, τις απειλές ακόµη και για απόλυση
θα επιβάλλετε την αξιολόγηση και την επιµόρφωση; Λέτε ότι σε
όλη την Ευρώπη εφαρµόζεται το µοντέλο της εξωτερικής αξιο-
λόγησης των εκπαιδευτικών. Αυτό δεν είναι αληθές. Ούτε παντού
εφαρµόζεται ούτε είναι το ίδιο. Στη Φινλανδία για παράδειγµα, η
οποία φηµίζεται για τις βέλτιστες εκπαιδευτικές πρακτικές της
διεθνώς, δεν υπάρχει ατοµική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών
ούτε προβλέπεται εσωτερική ιεραρχική αξιολόγηση από τον δι-
ευθυντή. Αυτός οφείλει να καθοδηγεί όχι όµως να αξιολογεί.
Εφαρµόζεται η ετήσια συζήτηση µεταξύ εκπαιδευτικού και διευ-
θυντή µε ανατροφοδοτικό χαρακτήρα. 

Για τον µέντορα. Πράγµατι ο νεοδιοριζόµενος εκπαιδευτικός
µπορεί να βοηθηθεί από έναν εµπειρότερο συνάδελφο. Αυτό
απαιτεί σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ τους για να µπορεί ο νεο-
διοριζόµενος να µιλήσει ανοιχτά για τα προβλήµατά του. Πώς θα
συµβεί αυτό όταν ο µέντορας και πάλι διορίζεται από τον διευ-
θυντή του σχολείου για να κρίνει αν θα µονιµοποιηθεί ο νεοδιο-
ριζόµενος; Τι ασφάλεια στη σχέση µπορεί να υπάρξει; Τι ειλικρί-
νεια; 

Οικονοµική αυτονοµία. Στο νοµοσχέδιο καθιερώνεται η αρµο-
διότητα του διευθυντή του σχολείου να αποδέχεται χορηγίες και
να επιτρέπει δραστηριότητες ιδιωτικών φορέων στο µάθηµα. Με
ποια αντιπαροχή άραγε; Μήπως και στην υπόλοιπη εκπαίδευση
ετοιµάζεστε να φέρετε την ποινή της µειωµένης κατά 20% χρη-
µατοδότησης που θεσµοθετήσατε στα πανεπιστήµια; Βέβαια άλ-
λους πόρους θα καταφέρουν να βρουν τα σχολεία των ευνοη-
µένων κοινωνικά περιοχών και άλλους των φτωχών και αποµα-
κρυσµένων κοινοτήτων. Σχολεία πρότυπης στελέχωσης και υπο-
δοµής και σχολεία για γκέτο και περιθωριοποιηµένους µαθητές
και εκπαιδευτικούς. Από το δηµοκρατικό σχολείο της γειτονιάς
στο σχολείο της αγοράς. 

Η αυτονοµία που προτείνετε στο νοµοσχέδιο θα οδηγήσει στη
δηµιουργία πολλών ταχυτήτων σχολείων. Σε τι άραγε εξυπηρετεί
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η δηµοσιοποίηση των στοιχείων ανά σχολείο από πανελλαδικούς
διαγωνισµούς στην ΣΤ’ δηµοτικού και την Γ’ γυµνασίου; Αυτό
προάγει τον ανταγωνισµό και τελικά τον στιγµατισµό σχολείων,
όπως γνωρίζουµε από τη διεθνή παιδαγωγική βιβλιογραφία που
έχει µελετήσει τα θατσερικά σχολεία της δεκαετίας του 1980. 

Και τώρα για την έννοια της παιδαγωγικής αυτονοµίας και του
πολλαπλού βιβλίου. Αναµφίβολα πρέπει να αποµακρυνθούµε από
το καθεστώς του ενός και µοναδικού βιβλίου. Αλλά µε ποιους
όρους; Το νοµοσχέδιο προτείνει κάθε σχολείο να µπορεί να απο-
φασίζει διαφορετικό βιβλίο από έναν κατάλογο που θα εκδίδει
το ΙΕΠ. Δηλαδή, στην πράξη ξανά ένα βιβλίο. Κι όµως υπάρχει
πρόταση σύµφωνα µε την οποία χρειαζόµαστε ένα βιβλίο οδηγό,
άλλου τύπου βιβλίο και σχολικές βιβλιοθήκες σε κάθε σχολείο
καθώς και προσεγµένη παραποµπή στα ψηφιακά µέσα. Αναµφί-
βολα χρειαζόµαστε πολλαπλό, πολυµεσικό, εκπαιδευτικό υλικό
σε όλα τα µαθήµατα χωρίς αυτό να οδηγεί στην εισβολή των εκ-
δοτικών ολιγοπωλίων στο σχολείο. Γιατί αυτός ο δρόµος ανοίγει
µε την πρότασή σας. Και βεβαίως µια τέτοια αντίληψη παιδαγω-
γικής αυτονοµίας προϋποθέτει στήριξη στον εκπαιδευτικό µε
διαρκή επιµόρφωση, ώστε µέσα από µια διαφοροποιηµένη διδα-
σκαλία να ενισχύεται η κριτική γνώση των παιδιών. Το τονίζω: η
κριτική γνώση των παιδιών. Αυτό λείπει σήµερα από το σχολείο. 

Αυτό προϋποθέτει βεβαίως ανάγνωση του έργου των εκπαι-
δευτικών και όχι εκφοβισµό τους. Η διαφορά της δηµοκρατικής
από την αυταρχική εκπαίδευση είναι η σχέση µεταξύ διαφορο-
ποίησης και ισότητας. Στην κυβερνητική αντίληψη της αυτονο-
µίας που οδηγεί σε πολλές κατηγορίες σχολείων η διαφορο-
ποίηση υλικών µεθόδων και τµηµάτων εµβαθύνει την προϋπάρ-
χουσα ανισότητα, τη λογική της εκπαιδευτικής αυτονοµίας ως
δηµοκρατικού όρου σε αυτή τη λογική. Η διαφοροποίηση αντι-
θέτως έρχεται αντισταθµιστικά να εξασφαλίσει την περίφηµη ισό-
τητα ευκαιριών, να εξασφαλίσει την πρόσβαση σε ευκαιρίες, την
ουσιαστική συµπερίληψη όλων των µαθητών και µαθητριών. Γι’
αυτό µιλάµε για σχολείο ποιότητας και ισότητας και όχι ανταγω-
νισµού. 

Να συνεχίσω όµως µε την αυτονοµία. Τι δηλώνει η δυνατότητα
του Υπουργείου να τροποποιεί ή να καταργεί τµήµατα χωρίς τη
γνώµη της Συγκλήτου; Διότι στο νοµοσχέδιο υπάρχει το πολύ ση-
µαντικό για τα πανεπιστήµια άρθρο 185. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Στο άρθρο αυτό προβλέπεται ότι για την έκδοση του προεδρι-
κού διατάγµατος για την ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, µε-
τονοµασία, κατάργηση και µεταβολή έδρας ΑΕΙ, παραρτήµατα
ΑΕΙ, δεν απαιτείται σύµφωνη γνώµη της Συγκλήτου του εν λόγω
πανεπιστηµίου. Ορίζεται ότι απαιτείται απλή γνώµη. Η απλή
γνώµη δεν έχει δεσµευτικό χαρακτήρα για τις αποφάσεις του
Υπουργείου. 

Άρα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα µπορεί να κα-
ταργήσει, να συγχωνεύσει, να µετονοµάσει ό,τι θέλει, χωρίς να
δεσµεύεται καθοριστικά από τις αποφάσεις των Συγκλήτων. Και
άλλη αντισυνταγµατικότητα που επισηµαίνει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής στην έκθεσή της για το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου
έχει σφραγιστεί από την αγωνία χιλιάδων παιδιών και οικογενειών
εν όψει της σφαγής των εισακτέων στα ΑΕΙ. Μέσα σε λίγες µέρες
εξήντα χιλιάδες πολίτες στο διαδίκτυο ζητούν την παραίτηση της
κυρίας Υπουργού Παιδείας. Προφανώς η κ. Κεραµέως υλοποιεί
µια κεντρική κυβερνητική πολιτική. 

Το αίτηµα να παραιτηθεί προσωποποιεί για τα παιδιά την οργή
απέναντι στην κυβερνητική εκπαιδευτική πολιτική, όπως έχει
συµβεί και σε άλλες ιστορικές περιόδους. Οι αντιδράσεις της νε-
ολαίας και οι κινητοποιήσεις στον χώρο της εκπαίδευσης µπορεί
να αποδειχθούν καταλύτης πολιτικών εξελίξεων, καθώς βγαί-
νουµε τώρα από το φόβο της πανδηµίας και η συνειδητοποίηση
των µεγάλων προβληµάτων δηµιουργεί δικαιολογηµένη οργή,
ιδιαίτερα ανάµεσα στους νέους. 

Μην αναπαύεται λοιπόν η Κυβέρνηση στις εφήµερες δηµοσκο-
πικές εντυπώσεις. Να µην υποτιµά και να µην επιχειρεί να ταπει-
νώσει τον εκπαιδευτικό, όπως τρεις φορές το επιχείρησε στη
διάρκεια της πανδηµίας, µε την ηχηρή αποδοκιµασία από το 90%

των εκπαιδευτικών. Να µην θεωρεί ότι µπορεί να ξεγελάσει τις
οικογένειες, χρυσώνοντας το χάπι της σφαγής στα ΑΕΙ µε την
παράλληλη, όπως την ονοµάζει, διαδροµή στα ΙΕΚ. 

Προφανώς και η πολιτεία οφείλει να ανασυγκροτήσει τα δη-
µόσια ΙΕΚ, κάτι που δεν έχει γίνει ακόµα, γιατί βολεύονταν έτσι
οι ιδιώτες µε τα ΙΕΚ. Όµως, όσα παιδιά επιθυµούν να µπουν στο
πανεπιστήµιο, να µπορούν να το κάνουν δίχως κόφτες. Να µπο-
ρούν τα παιδιά να τελειώνουν τα ΕΠΑΛ και τη µαθητεία, που κι
αυτό είναι έργο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και βραβεύτηκε από την
Κοµισιόν. 

Έργο της δικής µας κυβέρνησης ήταν η νοµοθέτηση της δί-
χρονης προσχολικής εκπαίδευσης. Ήταν αίτηµα πολλών δεκαε-
τιών και δεν το ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία. Επί ΣΥΡΙΖΑ υλοποιή-
θηκε σε διακόσιους ενενήντα δύο δήµους µόλις µέσα σε έναν
χρόνο. Απέµειναν άλλοι σαράντα. Πέντε από αυτούς πήραν ανα-
βολή. Ανάµεσά τους ο Δήµος της Αθήνας που την υλοποιεί µε
µεγάλη καθυστέρηση, προχειρότητα και αυταρχισµό. Διαµορφώ-
σαµε επίσης τον νέο τύπο ολοήµερου δηµοτικού σχολείου και
νηπιαγωγείου, το οποίο είχε καταδικάσει η Νέα Δηµοκρατία και
προσωπικά ο κ. Μητσοτάκης. Ευτυχώς ακόµη δεν τον έχει ξεθε-
µελιώσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο. Ολοκληρώνω. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

γίνεται, ενώ επί δύο χρόνια τα σχολεία και τα πανεπιστήµια πα-
ρέµειναν κλειστά και η χώρα µας πέτυχε το αρνητικό ρεκόρ να
έχει το µεγαλύτερο διάστηµα κλειστών σχολείων, σύµφωνα µε
την UNESCO. Συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ!

Τον Σεπτέµβριο πρέπει να ανοίξουν τα σχολεία και τα πανεπι-
στήµια µε υγειονοµική ασφάλεια και γι’ αυτό πρέπει να δώσουµε
όλοι µαζί τη µάχη για να προχωρήσει ο καθολικός εµβολιασµός,
µε πειθώ και όχι µε αυταρχικά µέτρα και απειλές αναστολής δι-
καιωµάτων, µε εµβολιαστικά κέντρα σε κάθε πανεπιστήµιο και
συγκρότηµα σχολείων. Το σχολείο όµως, για να ανοίξει, έχει
ανάγκη από άλλες προϋποθέσεις, όπως είναι η έγκαιρη πρόσ-
ληψη του αναγκαίου εκπαιδευτικού δυναµικού, η αναδιάρθρωση
και µείωση της ύλης, η κατάργηση της τράπεζας θεµάτων και η
έµφαση στη διδασκαλία, όχι στο σχολείο εξεταστικό κέντρο. 

Τελειώνοντας, µια µικρή αναφορά στα θέµατα εκκλησιαστικής
εκπαίδευσης. Πιστεύουµε ότι πρέπει να καταργηθεί η δευτερο-
βάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση. Είναι φυτώριο ενός περίερ-
γου ιδρυµατισµού για νέα παιδιά. Εξυπηρετεί πελατειακές σχέ-
σεις ορισµένων Μητροπόλεων. Δεν πρέπει να έχουµε συνέχιση
της δευτεροβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης. Άλλωστε έχει
σε µεγάλο βαθµό υποχωρήσει, µε προηγούµενη απόφαση των
προηγούµενων κυβερνήσεων, άλλων κυβερνήσεων, µε εξαίρεση
τη Ριζάρειο, η οποία έχει να κάνει µε ένα κληροδότηµα και έχει
και ένα επίπεδο σπουδών, ζηλευτό θα έλεγα, για πολλά σχολεία,
όπου εκεί θα πρέπει να υπάρξει µια κατεύθυνση µε βάση το κλη-
ροδότηµα Ριζάρη. 

Ανώτατες Εκκλησιαστικές Ακαδηµίες. Ξέρουµε πώς ιδρύθη-
καν. Αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να καταργηθούν µε «αιφνίδιο
θάνατο». Είναι προφανές ότι δεν µπορούν να παραµείνουν ως
έχουν σήµερα. Είναι προφανές ότι πρέπει να ενταχθούν, κατά τη
γνώµη µας, µέσα από έναν σχεδιασµό σ’ αυτό που ονοµάζουµε
«ενιαίος χώρος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης». Δεν χρειαζόµαστε
ΣΜΥΚ, όπως λέγονται οι σχολές µαθητείας υποψηφίων κληρικών,
για να σµικρύνουµε το έργο της εκπαίδευσης των νέων κληρικών.
Δεν χρειαζόµαστε χαµηλού επιπέδου εκπαίδευση υπό τη δεσπο-
τοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Χρειαζόµαστε εκπαίδευση, η οποία θα είναι πανεπιστηµιακού

επιπέδου και θα την αναλάβουν αυτές οι ακαδηµίες ως τµήµατα
ή προγράµµατα των θεολογικών ακαδηµιών. Άρα, µην πάµε σε
γρήγορες, βιαστικές αποφάσεις. 

Θα ήθελα να καταθέσω στη Βουλή -το ζήτησα, αλλά δεν έγινε
δυνατό κατά τη διαδικασία της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων- τα στοιχεία που έχω: Μνηµόνιο συνάντησης Υπουργού
Παιδείας κ. Κεραµέως µε τις Ανώτατες Εκκλησιαστικές Ακαδη-
µίες. Έγινε στις 25-2-2020. Τίποτα απ’ όλα όσα ειπώθηκαν εκεί
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δεν εφαρµόζονται σήµερα στον νόµο. Αντιθέτως είναι πλήρης η
ανατροπή. Λυπούµαι, αλλά έτσι δεν κάνουµε εκπαίδευση, κοροϊ-
δεύοντας τους ενδιαφερόµενους, όταν µάλιστα αυτοί οι ενδια-
φερόµενοι είχαν εµπιστοσύνη σε εσάς, τους ένθεους δεξιούς,
στη δεξιά του Κυρίου. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρω, κύριε Φίλη, ότι

διακόσια είκοσι άρθρα είναι δύσκολο να βγουν σε δεκαπέντε
λεπτά, εξ εµπειρίας. Γι’ αυτό είπα ότι οι εισηγητές και οι αγορη-
τές θα έχουν µια σχετική ανοχή.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος, ειδικός αγο-
ρητής του Κινήµατος Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαιδευ-
τική πολιτική της Κυβέρνησης στα δύο χρόνια της εφαρµογής
της, έχει προκαλέσει θα έλεγα πολλές τριβές στην εκπαιδευτική
κοινότητα, όπως µε την εξίσωση των διπλωµάτων των κολλεγίων
µε τα πτυχία του πανεπιστηµίου και του πολυτεχνείου, µε την
απουσία µέτρων προστασίας για µια ασφαλή φυσική λειτουργία
των σχολείων και των πανεπιστηµίων, όπως και µε τη συνέχεια
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, θα έλεγα, µε τη συρρίκνωση της επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης. 

Είναι επιλογές, αγαπητοί συνάδελφοι, που ανατρέπουν βασικά
στοιχεία της δηµόσιας παιδείας. Ωστόσο, απουσιάζει επίσης µια
ολοκληρωµένη εθνική εκπαιδευτική πολιτική που θα µπορούσε
να διαµορφωθεί µέσω του ΕΣΥΠ, το οποίο να θυµίσω ότι κατήρ-
γησε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Ταυτόχρονα, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν βλέπουµε στο παρόν
νοµοσχέδιο να υπάρχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ως προς την
επιστροφή των µαθητών και εκπαιδευτικών στα σχολεία εν µέσω
του νέου κύµατος πανδηµίας που έρχεται. Εδώ επίσης να τονι-
στεί ότι αν η επόµενη σχολική χρονιά είναι όπως οι δύο προηγού-
µενες, τότε θα υπάρξει σοβαρό µορφωτικό και παιδαγωγικό
έλλειµµα των µαθητών, τόσο της δευτεροβάθµιας, όσο και της
πρωτοβάθµιας. Και αυτό ουσιαστικά θα πρέπει να µας κάνει
όλους να αναρωτηθούµε για τα µέτρα τα οποία θα πρέπει να
παρθούν εν όψει της νέας πανδηµίας που έρχεται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο φέρνει µεγάλες αλλαγές
στη διοίκηση της εκπαίδευσης, στην αξιολόγηση, στη σχολική
µονάδα, στην εκκλησιαστική εκπαίδευση. Εξαρχής τονίσαµε τα
ζητήµατα που προκύπτουν από την εφαρµογή της αξιολόγησης
µε τιµωρητικό τρόπο, από τη σύνθεση του σχολικού συµβουλίου,
από τη συγκρότηση του σχολείου επιλογής των διευθυντών των
σχολικών µονάδων, από τη µη προσµέτρηση της διδακτικής υπη-
ρεσίας στους υποστηρικτικούς θεσµούς της εκπαίδευσης, όπως
σχολικούς συµβούλους και καινοτόµες δράσεις. Αυτά, κυρία
Υπουργέ, για όλους εµάς στο Κίνηµα Αλλαγής, στο ΠΑΣΟΚ, είναι
κόκκινες γραµµές. 

Δεν είναι δυνατόν, κυρία Υπουργέ, αυτούς που τιµωρήθηκαν
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τον ν.4547/18 και οι οποίοι
αποδεδειγµένα έχουν προσφέρει στην εκπαίδευση, σήµερα
εσείς αντί να τους δικαιώσετε, να τους τιµωρείτε για δεύτερη
φορά. Σχολικοί σύµβουλοι, εκπαιδευτικοί των κέντρων περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης, υπεύθυνοι αγωγής υγείας, υπεύθυνοι πο-
λιτιστικών θεµάτων υφίστανται µια δεύτερη κατάφωρη αδικία και
πλήρη φυσικά ανατροπή των επαγγελµατικών τους προσδοκιών,
και τούτο φυσικά µετά από τριάντα έξι χρόνια. 

Κυρία Υπουργέ, πιο συγκεκριµένα οι ρυθµίσεις για τις δοµές
της εκπαίδευσης και ιδιαίτερα για την επιλογή των στελεχών
είναι, θα έλεγα, καθαρά γραφειοκρατικές. Υποτάσσουν την παι-
δαγωγική λειτουργία και εποπτεία στη διοίκηση. Είναι µια ρύθ-
µιση που σας ζήτησα στην επιτροπή και περίµενα να την κάνετε
αποδεκτή. Δεν την κάνατε. Σας ζητήσαµε να προσµετρηθεί ως
διδακτική υπηρεσία στους εκπαιδευτικούς που αναφέρθηκα.
Αυτό είναι δίκαιο και αυτό αποτελεί δικαιοσύνη. 

Μιλάτε, ωστόσο, κυρία Υπουργέ, για αποκέντρωση και τούτο
φυσικά στις δοµές της εκπαίδευσης. Ωστόσο, τι βλέπουµε; Καµ-
µία µα καµµία αποκέντρωση και ιδιαίτερα στις περιφερειακές δι-
ευθύνσεις. Η αποκέντρωση θα προσέφερε ευελιξία, αποτελεσ-
µατικότητα και καλύτερη διαχείριση προσωπικού και πόρων. Κα-
τηγορείτε το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα ως συγκεντρωτικό
σε σύγκριση µε τα ευρωπαϊκά συστήµατα. Κι εσείς, κυρία Υπουρ-
γέ, µε το παρόν νοµοσχέδιο το κάνετε πιο συγκεντρωτικό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η εκπαιδευτική πολιτική των κυβερνή-
σεων ΠΑΣΟΚ αναπτυσσόταν σε τοµείς όπως της εποπτείας, της
καθοδήγησης, της επιµόρφωσης και τέλος της αξιολόγησης.
Άρα, για µας η ιεράρχηση ήταν: εποπτεία, καθοδήγηση, επιµόρ-
φωση και τέλος, όπως είπα, αξιολόγηση. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αγαπητοί συνάδελφοι, διέλυσε
τη δοµή της εποπτείας, καταργώντας τους σχολικούς συµβού-
λους και εισάγοντας ένα σύστηµα θα έλεγα χαλαρής εποπτείας.
Ωστόσο, άκουσα για αξιοκρατία. Να θυµίσω στους αγαπητούς
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ότι επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ εδώ στην ίδια
Αίθουσα και σε διαξιφισµό µε τον κ. Φίλη είχα αναφέρει για την
αξιοκρατία: «Δεκατρείς οι περιφερειακοί διευθυντές ανά την Ελ-
λάδα. Οι δώδεκα ΣΥΡΙΖΑ και ένας ΑΝΕΛ» Βγάλτε τα συµπερά-
σµατά σας! 

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιο δεν διορθώνει αυτά
τα λάθη µε αποτέλεσµα οι διευθυντές εκπαίδευσης να ισχυρο-
ποιούνται. Έτσι, κυρία Υπουργέ, ξέρετε τι κάνετε; Αναβιώνετε
τον ρόλο του επιθεωρητή. Αυτό κάνετε. Κι αυτό κρατήστε το.
Αυτή είναι η ουσία. Οι σχολικοί σύµβουλοι µετονοµάζονται ξανά
ως σύµβουλοι εκπαίδευσης και υπάγονται στον διευθυντή εκπαί-
δευσης και όχι στον περιφερειακό διευθυντή εκπαίδευσης που
θα τους έπρεπε. Έτσι, κυρία Υπουργέ, η επιλογή αυτή ξέρετε τι
κάνει; Υπονοµεύει θα έλεγα την έννοια της αξιολόγησης και
απορώ φυσικά µε τη µετονοµασία τους. 

Εµείς σας προτείναµε να ονοµαστούν οι σχολικοί σύµβουλοι
ως σχολικοί σύµβουλοι εκπαίδευσης. Αυτό τους πρέπει. Και
τούτο για ποιον λόγο; Διότι θα τους αναγνωριστεί τόσο η πορεία
τους, αλλά και η προσφορά του θεσµού. Δεν απαντήσατε, κυρία
Υπουργέ. Σας ρώτησα και επί της αρχής και επί των άρθρων και
στη δεύτερη ανάγνωση.

Κι έρχοµαι στην επιλογή στελεχών της εκπαίδευσης. Κατ’ αρ-
χάς, επανέρχονται τα κριτήρια του ν.3848/2010, καθώς και οι
όροι της δοµηµένης συνέντευξης και τούτο φυσικά από τράπεζα
ερωτήσεων. Είναι δηλαδή, ρυθµίσεις των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ,
ρυθµίσεις που υπηρετούν τι; Υπηρετούν την αντικειµενικότητα,
αγαπητοί συνάδελφοι, και φυσικά τη διαφάνεια. Συµφωνούµε.
Ωστόσο, η µοριοδότηση, κυρία Υπουργέ, του διευθυντή της σχο-
λικής µονάδας µας προβληµατίζει, µε µιάµιση µονάδα κατ’ έτος
να είναι υπερβολική, καθώς έτσι σε µία και µόνο θητεία καλύπτε-
ται το σύνολο των µορίων, όταν φυσικά διαχρονικά στη νοµοθε-
σία απαιτούνταν δύο θητείες. 

Εδώ, κυρία Υπουργέ, θα µπορούσε–και σας το προτείνω και
σήµερα- να προβλεφθεί η µοριοδότηση της διοικητικής εµπει-
ρίας για εκπαιδευτικούς, αιρετούς που είναι σε θέση ευθύνης Α’
και Β’ βαθµού Αυτοδιοίκησης. Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, η ρύθ-
µιση για συµµετοχή στα συµβούλια επιλογής διευθυντών της
σχολικής µονάδας µε δύο εκπαιδευτικούς µε δεκαπενταετή εµ-
πειρία, τα οποία δεκαπέντε χρόνια ουσιαστικά βαφτίζονται ως
αυξηµένα προσόντα, είναι απαράδεκτη και θα σας παρότρυνα
να το αφαιρέσετε από το νοµοσχέδιο. 

Έτσι δηµιουργούνται ανησυχίες στην επιλογή των στελεχών
την ώρα που οι αιρετοί εξοβελίζονται από τα συµβούλια. Αυτό
κάνετε. Σας το είπαν και οι δικοί σας συνδικαλιστές. Αφαιρέστε
το. Τι κάνετε; Ξηλώνετε τον ν.1566/1985. Να θυµίσω εδώ ο νόµος
1566 είναι νόµος που διαχρονικά είναι ο καταστατικός χάρτης
της εκπαίδευσης. Και αυτό ας κρατηθεί. 

Ωστόσο, δεν µπορεί, κυρία Υπουργέ, οι δύο εκπαιδευτικοί που
µετέχουν στο συµβούλιο επιλογής διευθυντών σχολικών µονά-
δων να έχουν λιγότερα προσόντα από αυτούς που κρίνουν. Κά-
ναµε πρόταση οι δύο εκπαιδευτικοί κατά προτεραιότητα να
έχουν έστω µία θητεία είτε ως διευθυντές εκπαίδευσης, προϊστά-
µενοι γραφείων, διευθυντές σχολείων. Διαφορετικά, να αυξηθεί
ο αριθµός των σχολικών συµβούλων σε τρεις, οι οποίοι φυσικά
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έχουν και την αρµοδιότητα να αξιολογούν τους διευθυντές των
σχολικών µονάδων. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, είναι προβληµατική η ρύθµιση για τον
ορισµό ενός περιφερειακού επόπτη ποιότητας µε υπερεξουσίες,
ο οποίος φυσικά θα ελέγχει τόσο την πρωτοβάθµια όσο και τη
δευτεροβάθµια, κάτι το οποίο φυσικά, όπως καταλαβαίνετε, είναι
ανεφάρµοστο. 

Το Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ πρότεινε έναν προϊστάµενο για
κάθε βαθµίδα εκπαίδευσης µε βάση φυσικά την προϋπάρχουσα
νοµοθεσία µε τον ν.4547/2018 και φυσικά µε το καθηκοντολόγιο.

Τώρα ως προς την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, θυµίζω ότι
το ΙΕΠ δεν έχει υποδοµή επιµόρφωσης. Μάλιστα µε τον ν.4547/
2018 επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ καταργήθηκαν τα δεκατρία
ΠΕΚ, δηλαδή τα δεκατρία περιφερειακά επιµορφωτικά Κκέντρα.
Εσείς, ως αντιπολίτευση, µαζί µε µένα, κυρία Υπουργέ, να σας
θυµίσω το καταγγείλαµε τότε. Ουσιαστικά σήµερα έχουµε ένα
deja vu. Δηλαδή, τι κάνετε; Άλλα λέγατε ως αντιπολίτευση αλλά
λέτε ως Κυβέρνηση. 

Κυρία Υπουργέ, υπάρχουν εκπαιδευτικοί που παρακολούθη-
σαν σεµινάρια τετρακοσίων ωρών και τούτο φυσικά στην ειδική
αγωγή. Με τον ν.4589/2019 τα σεµινάρια αυτά σας θυµίζω έπα-
ψαν αναδροµικά να προσµετρώνται και να µοριοδοτούνται. Τι
απαντάτε; Ως σήµερα τίποτα. Δέστε το!

Ως προς την αξιολόγηση, αγαπητοί συνάδελφοι, η αξιολόγηση
στην εκπαίδευση αποτελεί για µας το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλα-
γής, βασική πολιτική θέση και στόχευση. Για µας η αξιολόγηση
δεν σταµατά στους εκπαιδευτικούς, αλλά στην αξιολόγηση των
δοµών, των προγραµµάτων και των πόρων. Για µας η αξιολόγηση
ενισχύει την ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Θέλουµε,
λοιπόν, η αξιολόγηση να είναι ενισχυτική, ανατροφοδοτική, επι-
µορφωτική, χωρίς κανέναν τιµωρητικό χαρακτήρα απέναντι στον
εκπαιδευτικό. 

Ωστόσο, η αξιολόγηση όπως τη φέρνετε, κυρία Υπουργέ, είναι
περιγραφική για τους εκπαιδευτικούς και αριθµητική για τα στε-
λέχη. Διατηρείται ωστόσο η ανώνυµη αξιολόγηση των προϊστα-
µένων από τους υφισταµένους, επιλογή που κρίθηκε αντισυνταγ-
µατική στο ΣτΕ. Κι αυτή ήταν ουσιαστικά µια άλλη πρόταση των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ η οποία κρίθηκε στην πορεία αντισυνταγµατική.
Η αξιολόγηση, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επιβάλλεται να είναι επώ-
νυµη και για τους κρίνοντες και για τους κρινόµενους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε σύγχρονη σχολική µονάδα για να
µπορεί να εκπληρώνει το έργο της χρειάζεται τόσο τον διευθυντή
όσο και τον συλλόγο διδασκόντων, µε σαφείς αρµοδιότητες και
συνεργασία µεταξύ τους. Το νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις που
δεν εξασφαλίζουν την αυτονοµία της σχολικής µονάδας -σας το
τόνισα, κυρία Υπουργέ- αλλά υπονοµεύουν τη συλλογικότητα,
αφού αρµοδιότητες του συλλόγου διδασκόντων περνούν πλέον
στον διευθυντή. Δηλαδή, ένας διευθυντής µε υπερεξουσίες και
ένας σύλλογος διδασκόντων υποβαθµισµένος. 

Ταυτοχρόνως, θα έλεγα ότι το σχολικό συµβούλιο περνά ου-
σιαστικά στον έλεγχο του δήµου, ο οποίος ορίζει και την πλει-
οψηφία. Εδώ οι εκπαιδευτικοί θα αποτελούν µειοψηφία και ο
ρόλος τους περιορίζεται. 

Να θυµίσω ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ανέτρεψε τα δε-
δοµένα του δηµόσιου σχολείου και άλλαξε όπως ευθυµείστε κι
εσείς το πρόγραµµα χωρίς σχέδιο. Και σήµερα το δικό σας νο-
µοσχέδιο δεν αλλάζει, κυρία Υπουργέ, τα ωρολόγια προγράµ-
µατα και δεν επαναφέρει το ολοήµερο πρόγραµµα ΕΑΕΠ. Και
αυτό σας το είπα και στην επιτροπή. Θα έπρεπε ουσιαστικά να
έχετε κάνει αποδεκτή την πρότασή µας. 

Επίσης, δεν θεσµοθετούνται όµιλοι στο γυµνάσιο και δεν
υπάρχει πρόβλεψη για πιστοποίηση πληροφορικής και ξένης
γλώσσας. Όσο δε για τα εργαστήρια δεξιοτήτων που διαφήµιζε
το Υπουργείο, αυτά δεν είναι άλλα από τα προγράµµατα της ευέ-
λικτης ζώνης, δηλαδή διαθεµατικά προγράµµατα αγωγής υγείας,
περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, πολιτιστικών δραστηριοτήτων,
κοινωνικής ζωής που υπάρχουν σήµερα στα σχολεία. 

Και φυσικά είναι πολιτικές δικές µας, πολιτικές του ΠΑΣΟΚ.
Είναι προγράµµατα που βασίζονταν στους τρεις βασικούς πυλώ-
νες της εκπαιδευτικής πολιτικής του ΠΑΣΟΚ. Και να θυµίσω: Γνώ-
σεις, ανάπτυξη δεξιοτήτων και ανάπτυξη θετικών στάσεων. 

Η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου παιδείας, κυρία Υπουργέ,
αναγνωρίζει το θετικό πρόσηµο των πολιτικών αυτών, έστω και
αν τους αλλάζει το όνοµα, όπως αναγνωρίζει φυσικά θεσµούς
που είχαν προβλεφθεί στο παρελθόν µε τον ν.3848/2010 και σή-
µερα πολλούς από αυτούς τους επαναφέρει, όπως τον θεσµό
του «µέντορα» που περιµένουµε να δούµε πώς θα λειτουργεί
στην πράξη ή το «πολλαπλό βιβλίο» που κι αυτό το επαναφέρετε
χωρίς να προσαρµόζεται φυσικά στα σύγχρονα εκπαιδευτικά δε-
δοµένα της ψηφιακής εποχής, του 5G, του ψηφιακού σχολείου,
όπου το βιβλίο εν τοις πράγµασι θα είναι βοήθηµα. 

Τέλος, στο άρθρο 104, όπου µιλάτε για πανελλαδική εξέταση
µαθητών της ΣΤ’ δηµοτικού και της Γ’ γυµνασίου, διαφωνούµε,
κυρία Υπουργέ. Δεν προσφέρει ποιοτική βελτίωση στο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα. Αντιθέτως, θα λέγαµε ότι εντείνει τον ανταγωνισµό
και σας το είπαµε και σας τονίσαµε αυτό που λέει το ΠΑΣΟΚ, το
Κίνηµα Αλλαγής: Απολυτήριο γυµνασίου µε ταυτόχρονη πιστο-
ποίηση ξένης γλώσσας και πληροφορικής είναι αυτό που σήµερα
χρειάζεται ο µαθητής που τελειώνει το γυµνάσιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στα θέµατα της εκκλησιαστικής εκπαί-
δευσης και τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, τακτοποιούνται και τί-
θενται σε αντιστοιχία τα εκκλησιαστικά σχολεία, τα οποία σήµερα
λειτουργούν µε τη µορφή πρότυπων σχολείων. Οι Σχολές Μαθη-
τείας Υποψήφιων Κληρικών θα λειτουργούν ως µεταδευτεροβάθ-
µια εκκλησιαστική εκπαίδευση, µε πιστοποίηση Ε’ επιπέδου.
Επίσης, προβλέπεται η συγχώνευση της Ανώτατης Εκκλησιαστι-
κής Ακαδηµίας Θεσσαλονίκης και της Ακαδηµίας Βελλάς Ιωαν-
νίνων µε τις Ακαδηµίες Αθηνών και Κρήτης.

Ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων ότι η Εκκλησία της Ελ-
λάδος είναι σύµφωνη µε τις ρυθµίσεις αυτές.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, θα έλεγα ότι η µακρά ιστορική προ-
σφορά της Ακαδηµίας Βελλάς Ιωαννίνων επιβάλλει την παρα-
µονή της και τη διατήρησή της. Πρέπει να το ξαναδείτε.

Ωστόσο, εδώ θέλω να επισηµάνω ότι, ενώ η Εκκλησία της Ελ-
λάδος και η Εκκλησία της Κρήτης εκπροσωπούνται στο Εποπτικό
Συµβούλιο της Εκκλησιαστικής Εκπαίδευσης µε δύο µέλη η κα-
θεµιά, δεν προβλέπεται εκπροσώπηση του Αγίου Όρους.

Οι αποφάσεις, όµως, του Συµβουλίου δεν µπορεί να λαµβά-
νονται ερήµην, κυρία Υπουργέ, του Αγίου Όρους, ιδίως σε θέ-
µατα που αφορούν άµεσα στην Αθωνιάδα Σχολή και ανήκουν
στην αρµοδιότητα της Ιερής Κοινότητας και των ιερών µονών.

Προτείνουµε τη συµµετοχή στο Συµβούλιο δύο προσώπων της
Ιερής Κοινότητας και µάλιστα, µε καθοριστική ψήφο. Άλλωστε,
να τονισθεί ότι το Άγιο Όρος έχει ειδικό καθεστώς και ο κατα-
στατικός χάρτης αναγνωρίζονται από το άρθρο 155 του Συντάγ-
µατος.

Έρχοµαι στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Σηµαντική ρύθµιση για
τη διεξαγωγή των εκλογικών διαδικασιών στα πανεπιστήµια µε
ηλεκτρονικά µέσα. Περαιτέρω, όσον αφορά στην ΕΘΑΑΕ, επι-
βάλλεται να θωρακιστεί µε πόρους και προσωπικό και όχι να λει-
τουργεί συνεχώς µε αποσπασµένους.

Κυρία Υπουργέ, οι αποφάσεις για την τριτοβάθµια εκπαίδευση
δεν µπορεί να βασίζονται σε πολιτικές αποφάσεις κατά το δο-
κούν ούτε φυσικά να λαµβάνονται µε δύο µέτρα και δύο σταθµά.
Πρέπει να είναι στέρεες, αντικειµενικές, διαχρονικές, µε σεβασµό
στη γνώµη της Ανεξάρτητης Αρχής ΑΔΙΠ µέχρι και το 2019,
ΕΘΑΑΕ σήµερα, όπως επίσης µε σεβασµό στα πανεπιστήµια, µε
διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες.

Εδώ θα έλεγα ότι το 2019 ένα πιστοποιηµένο τµήµα που είχε
δεκαοκτώ µέλη ΔΕΠ, χίλιους αποφοίτους, πεντακόσιους φοιτη-
τές και µάλιστα, πιστοποιηµένο από την ΑΔΙΠ τον Γενάρη του
2019, καταργήθηκε µε ελάχιστη βάση εισαγωγής -και απευθύνο-
µαι σε εσάς, τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ- όπου εν µία νυκτί ο
κ. Γαβρόγλου το κατήργησε. Με µια πολιτική απόφαση καταργή-
θηκε αυτό το Τµήµα, µε πολιτική απόφαση, όταν η ΑΔΙΠ, η τότε
ανεξάρτητη αρχή τι είχε κάνει; Το είχε πιστοποιήσει µέχρι το
2024. Και όχι µόνο είχε τα δεκαοκτώ µέλη ΔΕΠ κ.λπ., αλλά είχε
και επαγγελµατικά δικαιώµατα που για όλα τα τµήµατα ήταν το
ζητούµενο και φυσικά, µεταπτυχιακό πρόγραµµα και διδακτορικό
εν εξελίξει. Και όµως, ο κ. Γαβρόγλου τι έκανε; Το κατήργησε.

Έρχοµαι στην ελάχιστη βάση εισαγωγής.
Κυρία Υπουργέ, η θεσµοθέτηση της ελάχιστης βάσης εισαγω-
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γής οδηγεί χιλιάδες µαθητές, όπως σας είπα και στη συζήτηση
επί των άρθρων, εκτός πανεπιστηµίων. Είναι θεσµοθέτηση που
έγινε, µάλιστα, θα έλεγα, εντός της πανδηµίας. Τα παράδοξα
πολλά. Βλέπουµε παιδιά να συγκεντρώνουν τα µόρια ακόµα και
σχολής πιο υψηλόβαθµης από αυτή που επιθυµούν και να µην ει-
σάγονται στην επιλογή τους λόγω του κόφτη, της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής.

Σας προτείναµε για φέτος άµεση αναστολή της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής τουλάχιστον της σχολής και κατ’ επέκταση,
στο τµήµα.

Στον αέρα και µετεγγραφές. Συγκεκριµένα, πώς θα αιτηθεί κά-
ποιος, ένας φοιτητής µετεγγραφή σε σχολή που δεν θα περιλαµ-
βάνεται στο µηχανογραφικό του εξαιτίας της ελάχιστης βάσης
εισαγωγής; Πρέπει να δώσετε λύση.

Και µιας και µιλάµε για ανάγκες των φοιτητών, να αναφερθώ,
κυρία Υπουργέ, σε ένα ζήτηµα που σας έχουµε θέσει µε τη συ-
νάδελφο, την κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, µέσα από τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο. Αφορά τα παιδιά που έχασαν ή το ένα ή και τους
δύο γονείς τους από COVID και πρέπει ταυτόχρονα να συνεχί-
σουν τις σπουδές τους, να φροντίσουν δηλαδή για τα προς το
ζην.

Για τα παιδιά αυτά σας προτείναµε την κατ’ εξαίρεση χορή-
γηση ετήσιας υποτροφίας ίσης µε τη θεσµοθετηµένη, θα έλεγα,
διάρκεια των σπουδών τους και τούτο, φυσικά, σε αντιστοιχία µε
τα προβλεπόµενα, σε ό,τι δηλαδή υπήρξε ως πρόβλεψη για τους
πυρόπληκτους στο Μάτι ή για τους σεισµόπληκτους της δυτικής
Ελλάδας.

Έτσι, η πολιτεία, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι κράτος πρόνοιας
και επιβραβεύει και τους αρίστους.

Στο πρόσωπο του συντοπίτη µου, λοιπόν, του Δηµήτρη Καρα-
κώστα, που έχασε και τους δύο γονείς του από κορωνοϊό, επι-
βραβεύουµε όλα τα παιδιά που βίωσαν τις απώλειες από την
πανδηµία. Γι’ αυτό καταθέσαµε και σχετική τροπολογία και πι-
στεύω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής είναι σύµφωνες. Δεν µι-
λάµε για οικονοµική ενίσχυση ως επαιτεία.

Μιλάµε για θεσµοθετηµένη, κατ’ εξαίρεση υποτροφία και πρέ-
πει, κυρία Υπουργέ, να το κάνετε πράξη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η δική µας θέση για τους διορισµούς
είναι σταθερή: ΑΣΕΠ, προϋπηρεσία, επιστηµονικά προσόντα, κοι-
νωνικά κριτήρια.

Κλείνω την τοποθέτησή µου µε τις τροπολογίες που κατέθεσε
το Κίνηµα Αλλαγής. Ζητάµε και εµµένουµε στην αποκατάσταση
της αδικίας για τους αδιόριστους επιτυχόντες του διαγωνισµού
του ΑΣΕΠ του 2008. Θα πει κάποιος: Του 2008; Εµείς, στο ΠΑ-
ΣΟΚ, έχουµε θύµηση και φυσικά, προκρίνουµε σήµερα που µας
δίνεται η δυνατότητα και αυτή την αδικία και ζητάµε από εσάς
λύση. Είναι εκπαιδευτικοί που παραλείφθηκαν από τους διορι-
σµούς, ενώ διορίστηκαν συνάδελφοί τους µε χαµηλότερη βαθ-
µολογία.

Επίσης, καταθέσαµε τροπολογία για την κατοχύρωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων µηχανικών αποφοίτων της Σχολής
Ικάρων.

Επίσης, καταθέσαµε τροπολογία για την εναρµόνιση της νο-
µοθεσίας για την επιλογή κοσµητόρων σε ΑΕΙ και ΑΣΕΙ.

Τέλος, καταθέσαµε µια τροπολογία που αφορά στην ίδρυση
ξενόγλωσσου τµήµατος στην Πατριαρχική Ανώτατη Εκκλησια-
στική Ακαδηµία της Κρήτης. Μάλιστα, θα έλεγα ότι µε αυτή την
ίδρυση του ξενόγλωσσου τµήµατος θα απευθύνεται η συγκεκρι-
µένη Ακαδηµία τόσο στα Βαλκάνια όσο και στην Ευρώπη.

Σας καλούµε, κυρία Υπουργέ, να τις κάνετε αποδεκτές.
Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, ως προς το νοµοσχέδιο,

για όλους τους παραπάνω λόγους που ανέφερα -και µας βρί-
σκουν ριζικά αντίθετους και αφορούν στον πυρήνα του νοµοσχε-
δίου- εµείς επί της αρχής καταψηφίζουµε και λέµε ένα δυνατό
«όχι». Ψηφίζουµε, ωστόσο, τα άρθρα που αφορούν στην αξιολό-
γηση και την εκκλησιαστική εκπαίδευση και τις ρυθµίσεις για τις
περιοδείες στελεχών, όπως προβλέπονταν στον ν.3848/2010.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει ο
ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο συ-
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εκ των προτέρων για την ανοχή σε ένα πραγµατικά πολύ µεγάλο
νοµοσχέδιο, που δεν µπορεί να στριµωχτεί στα δεκαπέντε λεπτά
για έναν εισηγητή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυο σχολικές χρονιές ήδη πέρα-
σαν µε σχολεία να ανοιγοκλείνουν και µαθητές και οικογένειες
να παιδεύονται µε την εκπαίδευση και πέντε εβδοµάδες µόλις
αποµένουν µέχρι το ξεκίνηµα της νέας σχολικής χρονιάς τον Σε-
πτέµβρη.

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς ότι αυτό µε το οποίο θα ασχολεί-
στε εκεί, στην Κυβέρνηση, θα ήταν να προσπαθείτε να αντιµετω-
πίσετε τα µεγάλα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν από το
πολύµηνο κλείσιµο των σχολείων, να πάρετε µέτρα για την ου-
σιαστική κάλυψη της ύλης, την αναπλήρωση των µαθησιακών
κενών που συσσωρεύτηκαν στα παιδιά, αλλά και την αντιµετώ-
πιση των ψυχοκοινωνικών προβληµάτων που προκαλεί σε αυτά
η πανδηµία.

Θα περίµενε κάποιος να εξασφαλίσει µια Κυβέρνηση, επιτέ-
λους, την παρουσία όλων των αναγκαίων εκπαιδευτικών στα σχο-
λεία τους την 1η του Σεπτέµβρη, όπως και κάθε 1η του Σεπτέµβρη
από εδώ και πέρα. Και γι’ αυτό είναι που επιβάλλεται η µονιµο-
ποίηση όλων των χιλιάδων συµβασιούχων εκπαιδευτικών.

Θα περίµενε κάποιος να προνοείτε, επίσης, εκεί, στην Κυβέρ-
νηση, για όσα προληπτικά µέτρα χρειάζονται, µε παραπάνω σχο-
λικές αίθουσες, µε τις απαραίτητες καθαρίστριες, τις µόνιµες,
σε όλα τα σχολεία, µε τα µαζικά επαναλαµβανόµενα τεστ σε κάθε
σχολείο, από τον ΕΟΔΥ όµως, όχι τα γνωστά self-tests, µε τα ανα-
γκαία µεταφορικά µέσα για την ασφαλή µετακίνηση των µαθητών
και βέβαια, µε την ουσιαστική, την επιστηµονική ενηµέρωση για
τον εµβολιασµό, ώστε να θωρακιστεί η εκπαίδευση και να µην
κλείσουν ξανά τα σχολεία και την επόµενη χρονιά.

Κι όµως εσείς εκεί στην Κυβέρνηση περί άλλων µεριµνάτε και
τυρβάζετε. Αντί για όλα αυτά τα τόσο αναγκαία τι κάνετε; Φέρ-
νετε άρον-άρον µέσα στο καλοκαίρι ένα βαρύ νοµοσχέδιο µε
εκατοντάδες άρθρα όχι όµως για αυτές τις επείγουσες ανάγκες,
αλλά για την αυτονοµία, λέει, των σχολείων και για την αξιολό-
γηση, τον ασφυκτικό δηλαδή έλεγχο των εκπαιδευτικών. Του κο-
τσάρετε και τη φθαρµένη από την πολυχρησία ταµπέλα της
αναβάθµισης της εκπαίδευσης και από δίπλα της ενδυνάµωσης
των εκπαιδευτικών, διά του ροπάλου φυσικά, πιάνεστε και από
κάτι στηµένες δηµοσκοπήσεις των φιλικών σας µέσων και θαρ-
ρείτε ότι ξεµπερδέψατε. Μάλιστα λίγο ακόµα και θέλετε να µας
πείτε ότι για το νοµοσχέδιό σας σχεδόν έξω πανηγυρίζουν οι γο-
νείς, οι µαθητές και οι εκπαιδευτικοί. 

Αν όµως, όπως λέτε, το νοµοσχέδιό σας την αναβαθµίζει την
παιδεία, τότε γιατί το ψηφίζετε στα µουλωχτά µέσα στο κατακα-
λόκαιρο και δεν περιµένετε ως τον Σεπτέµβρη, που ανοίγουν και
τα σχολεία, για να χαρείτε και τους πανηγυρισµούς; Αφήστε τα
λοιπόν αυτά, γιατί ξέρετε και εσείς πάρα πολύ καλά ότι νοµοσχέ-
δια σαν το σηµερινό το µόνο που κάνουν είναι να βάζουν κι άλλα
παραπανίσια εµπόδια, ταξικά εµπόδια στα νέα παιδιά, στα τα-
λέντα τους, στα όνειρά τους. 

Και ξέρετε κυρίως σε ποια παιδιά; Στα παιδιά των λαϊκών οι-
κογενειών, των ανθρώπων του µόχθου. Στην ουσία αυτό το εκ-
παιδευτικό νοµοσχέδιο συνεχίζει στα σχολεία ότι έκανε στα
εργασιακά το πρόσφατο τερατούργηµα του Χατζηδάκη. Πρώτα
δηλαδή βάλατε στο στόχαστρο ό,τι απέµεινε από τα εργασιακά
δικαιώµατα των γονιών και τώρα σηµαδεύετε τα µορφωτικά δι-
καιώµατα των παιδιών τους. 

Εδώ κάποιος µπορεί καλόπιστα να αναρωτηθεί µα, µήπως είναι
υπερβολικά τα όσα λέει το ΚΚΕ; Την απάντηση τη δίνει το ίδιο το
νοµοσχέδιο. Αν λοιπόν αυτό ψηφιστεί, τότε τον Σεπτέµβρη που
έρχεται µαθητές, εκπαιδευτικοί και γονείς θα βρεθούν µπροστά
σε ένα αλλιώτικο σχολείο. Το σηµερινό φτωχό, αποστεωµένο
σχολείο µε τις αποσπασµατικές, αντιεπιστηµονικές γνώσεις και
τα απαράδεκτα σχολικά βιβλία, αυτό το ανταγωνιστικό σχολείο,
το αγχωτικό, ψυχοφθόρο για τα παιδιά µας µε το νοµοσχέδιο αλ-
λάζει προς το χειρότερο, µεταλλάσσεται σε κάτι ακόµα πιο αντι-
δραστικό. Καθώς κοντά σε όσα ψήφισαν µαζί τα προηγούµενα
χρόνια Νέα δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ και ισχύουν µε το σηµερινό
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νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται σε αυτή τη φάση µια βαθιά αντιδρα-
στική τοµή στον ίδιο τον πυρήνα της εκπαίδευσης, στο τι και πώς
θα µαθαίνουν οι µαθητές, στο τι και πώς διδάσκει ο εκπαιδευτι-
κός και σε ποιο εργασιακό περιβάλλον. 

Το σχολείο λοιπόν αυτό το βαφτίζετε αυτόνοµο και αποκεν-
τρωµένο και σύµφωνα µε τα άρθρα του 98 και 99 αυτό το σχο-
λείο για πρώτη φορά και στη χώρα µας και µε τη βούλα του
νόµου θα µπορεί να εµπορεύεται τις υποδοµές του και να έχει
και άλλες πηγές χρηµατοδότησης πέρα από την κρατική. Έτσι
µπορεί να δούµε ας πούµε τις σχολικές αυλές να µετατρέπονται
σε παρκινγκ µε την ώρα και τα σχολικά κτήρια να διατίθενται για
την προώθηση διαφόρων εµπορικών προϊόντων. 

Σε αυτό το σχολείο επίσηµα πια θα σουλατσάρουν λογής-
λογής χορηγοί, αυτοί που θέλουν, ξέρετε, τα σχολεία και τα παι-
διά µας ντεκόρ για τις µπίζνες τους και εργαλεία για τις επι-
χειρηµατικές και τις υπόλοιπες δραστηριότητές τους. 

Σε αυτό το αυτόνοµο σχολείο οι πόρτες του θα είναι ορθάνοι-
χτες για να κυκλοφορούν µέσα σε αυτό από ιδιώτες και ΜΚΟ
µέχρι επιχειρήσεις. Κάθε καρυδιάς καρύδι δηλαδή για να τρέ-
χουν προγράµµατα, να οργανώνουν δραστηριότητες, να κάνουν
την προπαγάνδα τους τα παιδιά µε βάση τα δικά τους συµφέ-
ροντα και επιδιώξεις. 

Σε αυτό το αυτόνοµο σχολείο θα µπορεί να περιδιαβαίνει
λόγου χάριν άνετα η Αµερικανική Πρεσβεία µε προγράµµατα του
ιδρύµατος Φουλµπράιτ για να εξωραΐζει τον αιµατοβαµµένο αµε-
ρικανικό ιµπεριαλισµό. Σε αυτό το αυτόνοµο σχολείο θα µπορεί
να κάνει το δάσκαλο στα παιδιά µας το Γερµανικό Υπουργείο
Εξωτερικών µε το εκπαιδευτικό του πρόγραµµα «Μνήµες Κατο-
χής», για να µάθει στα παιδιά µας -ξέρετε τι;- την ιστορία, λέει,
της κατοχής στην Ελλάδα όπως την εννοεί όµως η γερµανική Κυ-
βέρνηση. 

Θα µπορούν επίσης να µπαινοβγαίνουν κολοσσοί, όπως η
«COSCO», σερβίροντας έτοιµα σχολικά προγράµµατα. Θα µπο-
ρούν να σουλατσάρουν όσες ΜΚΟ το επιθυµούν και ας είναι και
κακόφηµες. Αλλά, όλα και όλα, θα βρίσκουν κλειστές τις πόρτες
των σχολείων οι οργανώσεις των αντιστασιακών, τα σωµατεία και
οι φορείς των εργαζοµένων και οι ριζοσπαστικές γυναικείες ορ-
γανώσεις. Καλά, τι νοµίζετε δηλαδή εσείς εκεί στην Κυβέρνηση;
Ότι αδιαφορούν οι γονείς για το ποιος µιλάει και για το τι λέει
στα παιδιά τους; 

Την ίδια στιγµή βέβαια µε το πρόσχηµα της αυτονοµίας το
κράτος διώχνει από πάνω του τη δική του ευθύνη να χρηµατο-
δοτεί αποκλειστικά αυτό τα σχολεία. Τα κονδύλια του κρατικού
προϋπολογισµού είναι πάντα λίγα, που συνήθως δεν φτάνουν
ούτε για τα βασικά και αναγκαία, και για οτιδήποτε παραπάνω η
ευθύνη µεταφέρεται πια στο ίδιο το σχολείο. 

Τι λέτε δηλαδή εσείς; Δεν θα ξεσπάσει ο ανταγωνισµός ανά-
µεσα στα σχολεία για να βρουν χορηγούς; Δεν θα χωρίζονται σε
κατηγορίες και για αυτόν τον λόγο τα σχολεία; Και τι θα γίνει δη-
λαδή µε τα σχολεία στις φτωχές και τις υποβαθµισµένες περιο-
χές; Θα µένουν πίσω, θα οδηγούνται στο κλείσιµο; Πέστε µας.
Είναι δυνατόν τα σχολεία των παιδιών µας να βγαίνουν στη ζη-
τιανιά για να λειτουργήσουν στοιχειωδώς; Είναι δυνατόν να ζη-
τάνε συνέχεια λεφτά από τους γονείς για το ένα και για το άλλο;
Τόσους φόρους τι τους πληρώνουν δηλαδή; 590 ευρώ, λέει,
έδωσε ένα φροντιστήριο στο 109ο Δηµοτικό Σχολείο στα Πατήσια
για να πάρει ξέρετε τι; Μια τηλεόραση και έναν υπολογιστή.
Καλά, ούτε αυτά δεν θέλετε να δώσετε στο σχολείο και µας µι-
λάτε για την αναβάθµιση της εκπαίδευσης; 

Δεν τελειώνει όµως εδώ η αυτονοµία των σχολείων. Κάθε σχο-
λείο ως αυτόνοµο που είναι θα έχει και το δικό του περιεχόµενο,
τα δικά του βιβλία, τα δικά του προγράµµατα. Θα µπορεί, λέτε,
κάθε δάσκαλος ελεύθερα να επιλέγει τα βιβλία που θέλει για
τους µαθητές του. Και πώς θα τα επιλέγει αυτά; Μα, µε βάση το
µορφωτικό επίπεδο των παιδιών της τάξης του. Κι αυτό το επί-
πεδο, τι λέτε δηλαδή, είναι άσχετο άραγε µε την κοινωνική προ-
έλευση και την ταξική θέση των παιδιών; 

Αυτό όµως ξέρετε δεν είναι ελευθερία. Αυτό είναι ακόµα µε-
γαλύτερη δέσµευση, ακόµα µεγαλύτερη εξάρτηση του αγαθού
της µόρφωσης από τις κοινωνικές ανισότητες που υπάρχουν έτσι
κι αλλιώς ανάµεσα στους µαθητές, αγαθό της µόρφωσης που

εµείς λέµε ότι πρέπει να παρέχεται ισότιµα σε όλους. Για την ίδια
λοιπόν, τάξη θα υπάρχει µια ποικιλία από σχολικά βιβλία διαφο-
ρετικά ως προς τη δυσκολία, την έκταση, το βάθος του περιεχο-
µένου τους, θα υπάρχουν σχολικά βιβλία πολλών επιπέδων, πολ-
λών ταχυτήτων, σχολικά βιβλία χαµηλού, µέτριου και υψηλού
βαθµού δυσκολίας, τα οποία θα απευθύνονται σε µαθητές και σε
σχολεία αντίστοιχων βεβαίως κατηγοριών. Δηλαδή δεν θα µαθαί-
νουν όλα τα παιδιά τα ίδια γράµµατα, αλλά διαφορετικά. Αυτό
θα είναι το πολλαπλό βιβλίο. 

Αυτό υπερασπίζεστε και εσείς, κύριε Φίλη, και αυτό κάνατε
πριν από λίγο σε αυτό εδώ το Βήµα. 

Αυτό το πολλαπλό βιβλίο δοκιµάστηκε και παλαιότερα για λίγο
επί Αρσένη και απέτυχε βεβαίως τελείως και αποσύρθηκε. Η αυ-
τονοµία λοιπόν, έρχεται και διώχνει τον ενιαίο χαρακτήρα που
πρέπει να έχει η σχολική γνώση. 

Εν τω µεταξύ µεγάλοι εκδοτικοί οίκοι ετοιµάζονται να πέσουν
µε τα µούτρα στη µεγάλη πίτα των ευρωπαϊκών κονδυλίων βγά-
ζοντας έναν σωρό τέτοια διαφοροποιηµένα βιβλία. 

Κοιτάξτε, επειδή συνέχεια µας καµώνεστε και για σύγχρονοι,
σας ρωτάµε: Αλήθεια, πόσο σύγχρονο είναι ένα σχολείο που δια-
χωρίζει τα παιδιά από τις πρώτες-πρώτες ακόµα τάξεις του δη-
µοτικού στο τι θα µάθουν; Άλλα γράµµατα στην Αγία Βαρβάρα
και άλλα σε Ψυχικό και Κηφισιά; 

Άρα, τι έχει για το τέλος όλο αυτό το ωραίο σας παραµυθάκι
περί πολλαπλού βιβλίου; Το «δράκο» του διαχωρισµού και της
κατηγοριοποίησης των σχολείων και των µαθητών. 

Θα ήταν λάθος, όµως, να νοµίσετε ότι υπερασπιζόµαστε αυτά
τα σχολικά βιβλία που υπάρχουν τώρα, που λένε ψέµατα, που
διαστρεβλώνουν και µε συνταγές και µε προσκλήσεις για πάρτι
πάνε να µάθουν στα παιδιά µας την ελληνική γλώσσα. Εµείς πρώ-
τοι απ’ όλους θέλουµε αυτά τα βιβλία να αλλάξουν. Θέλουµε
πλούτο πηγών, ηλεκτρονικών µέσων, τα οποία όµως θα αναπτύσ-
σουν την αγάπη στη γνώση, θα διδάσκουν ότι η αλήθεια είναι αν-
τικειµενική -και όχι ο καθένας να κατασκευάζει, όπως λέει η δική
σας παιδαγωγική, τη δική του αλήθεια και ύστερα να απορείτε
τάχα για τον ανορθολογισµό που φουντώνει µε τους εµβολια-
σµούς- και ότι αυτήν την αντικειµενική επιστηµονική αλήθεια µπο-
ρεί και πρέπει να την κατακτήσει κάθε άνθρωπος, για να ερµη-
νεύσει, µα και για να αλλάξει τον κόσµο. 

Μόνο που εµείς όλα αυτά τα θέλουµε για όλα τα παιδιά ανε-
ξαιρέτως και ανεξάρτητα από την ταξική τους προέλευση. Γι’
αυτό και θέλουµε ένα σχολείο που θα τα δίνει όλα σε όλους και
όχι µονάχα σε λίγους και µε τα βιβλία του ενιαία, επιστηµονικά,
σύγχρονα, καλογραµµένα. Στο δικό σας, όµως, το αυτόνοµο σχο-
λείο, όσο πάει, την ουσιαστική γνώση την αντικαθιστάτε µε δε-
ξιότητες και αποσπασµατικές πληροφορίες. Έτσι η απαραίτητη,
ας πούµε, σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στο σχολείο εισάγεται
ως µια απλή δεξιότητα, αντί να αντιµετωπίζεται ως επιστηµονική
σχολική γνώση, ενταγµένη στο αναλυτικό πρόγραµµα των µαθη-
µάτων όλης της εκπαίδευσης. 

Ποια κριτική τώρα µπορεί να κάνει σε όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ; Το
είδαµε πριν από λίγο. Πώς να µιλήσει για τις δεξιότητες που αυ-
γαταίνουν στα σχολεία σε βάρος µαθηµάτων, όπως η Κοινωνιο-
λογία, η Αισθητική Αγωγή, η Φυσική Αγωγή; Ούτε µπορεί ούτε
και θέλει, αφού ο ΣΥΡΙΖΑ είναι που εγκαινίασε αυτόν τον δρόµο
µε τη λεγόµενη «θεµατική εβδοµάδα». Και τι να πει και τι να οµο-
λογήσει για την αυτονοµία των σχολείων, αυτόν τον δούρειο ίππο
της εµπορευµατοποίησης και της ταξικής κατηγοριοποίησης της
εκπαίδευσης; Ακόµα και τώρα, και σήµερα τον ακούσαµε τον ει-
σηγητή του να υπερασπίζεται µε πάθος την αυτονοµία των σχο-
λείων, να διεκδικεί την πατρότητα της ιδέας για τη χώρα µας και
να επικαλείται την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον ΟΟΣΑ, για να αντι-
πολιτευτεί την Κυβέρνηση. 

Καλά, εσείς εκεί στο ΣΥΡΙΖΑ, δεν ξέρετε ότι αυτοί οι οργανι-
σµοί έχουν την πατέντα της αυτονοµίας; Το ξέρετε φυσικά. Γι’
αυτό και πάτε να κρύψετε τη σύµπλευσή σας µε τη Νέα Δηµο-
κρατία σε αυτήν, που είναι η ουσία, ο πυρήνας του νοµοσχεδίου,
πίσω από δευτερεύοντα ζητήµατα και προχτές πίσω από προσω-
πικές αντιπαραθέσεις µε την Υπουργό Παιδείας. 

Καµµία αντιδραστική αυτονοµία, όµως, δεν µπορεί να προχω-
ρήσει στα σχολεία χωρίς τους εκπαιδευτικούς. Γι’ αυτό και για
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αυτούς προβλέπεται ένας ασφυκτικότατος ατοµικός έλεγχος
που τον λέτε «αξιολόγηση», ώστε και την αυτονοµία αλλά και
κάθε αντιδραστικό µέτρο να το υλοποιούν αγόγγυστα. Δηµιουρ-
γείτε έτσι έναν πολυπλόκαµο ιεραρχικό διοικητικό µηχανισµό της
εκπαίδευσης, ο οποίος και µόνο από τα αξιολογητικά του καθή-
κοντα, τις αµέτρητες ηλεκτρονικές φόρµες και πλατφόρµες που
πρέπει να συµπληρώνει, καθίσταται βέβαιο πως είναι πρακτικά
αδύνατο να είναι δίπλα στους εκπαιδευτικούς, για να τους βοη-
θάει στο έργο τους. Το µόνο που θα κάνουν όλοι αυτοί – και δεν
είναι και λίγοι- στη διοικητική πυραµίδα είναι ο ένας να αξιολογεί
τον άλλο και όλοι µαζί τον εκπαιδευτικό. Έχουν άλλωστε προ-
ετοιµαστεί κατάλληλα όλοι αυτοί και έχουν αποκτήσει κουλτούρα
αξιολόγησης, όπως έλεγε ο κ. Γαβρόγλου, µε τους νόµους του
ΣΥΡΙΖΑ για την αξιολόγηση της σχολικής µονάδας. Ο εκπαιδευ-
τικός θα είναι κυριολεκτικά κυκλωµένος από παντού, για να µην
ξεφεύγει ρούπι από τις κατευθύνσεις του Υπουργείου και όποιος
δεν σκύβει το κεφάλι, τον περιµένει η παρακράτηση του µισθού
του και κάτι ακόµα, απαγόρευση κατάληψης οποιασδήποτε στε-
λεχιακής θέσης για τα επόµενα οχτώ χρόνια. Το θυµάστε αυτό,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι η τροπολογία Γεροβασίλη για την αξιο-
λόγηση στο δηµόσιο, που τώρα την παίρνει η Νέα Δηµοκρατία
και τη φέρνει και στην εκπαίδευση. Το τελευταίο αιχµηρό γρανάζι
αυτού του ασφυκτικού µηχανισµού, ελέγχου στο σχολείο θα είναι
ο διευθυντής του, στον οποίο παραχωρείτε υπερεξουσίες και κα-
ταργείτε ουσιαστικά το σύλλογο των εκπαιδευτικών κάθε σχο-
λείου. 

Για ποια αποκέντρωση και για ποια αυτονοµία µας µιλάτε; Ποι-
ους εκπαιδευτικούς θα ενδυναµώσετε µε την αξιολόγηση; Αυ-
τούς που τους αφήσατε αβοήθητους στην ταλαιπωρία της
τηλεκπαίδευσης ή µήπως αυτούς τους δεκάδες χιλιάδες αναπλη-
ρωτές που τους έχετε κάθε χρόνο να γυρνάνε µε µια βαλίτσα σε
όλη την Ελλάδα; 

Και ξέρετε κάτι; Τι νοµίζετε δηλαδή; Ότι, όταν βγαίνουν από
το µάθηµά τους οι εκπαιδευτικοί, τη δουλειά τους δεν την αξιο-
λογούν οι ίδιοι, δεν σκέφτονται τι πήγε και τι δεν πήγε καλά στο
µάθηµα που έκαναν, σε ποιους µαθητές πρέπει να σκύψουν λίγο
παραπάνω; Καλά, δεν ξέρετε ότι πρώην µαθητές, ενήλικοι πια,
όταν µετά από χρόνια βλέπουν τους δασκάλους τους, πολλοί
τρέχουν µε χαρά και συγκίνηση να τους χαιρετήσουν, γιατί στα
πιο ευαίσθητα χρόνια της ζωής τους αυτοί οι δάσκαλοι τους στή-
ριξαν και τους εµπνεύσανε; Για αυτήν την αξιολόγηση µιλάµε; Αν
µιλάµε γι’ αυτήν, τότε σας ενηµερώνουµε, αν δεν το ξέρετε, ότι
αυτή ποτέ δε σταµάτησε να γίνεται. 

Αν θέλετε, λοιπόν, να ενδυναµώσετε τους εκπαιδευτικούς,
τότε επιµορφώστε τους ουσιαστικά και επιστηµονικά και όχι ως
τιµωρία και δώστε τους και εκείνα τα σχολικά βιβλία, τα επιστη-
µονικά και τα καλογραµµένα. Στο αστικό σχολείο, όµως, της αυ-
τονοµίας όλα αυτά είναι ψιλά γράµµατα. Σε αυτό το σχολείο
προετοιµάζεται άλλωστε ο νέος εργαζόµενος ως φθηνός, ευέλι-
κτος, προσαρµοσµένος στις ανάγκες των µεγάλων επιχειρή-
σεων. Αυτό το σχολείο, το τόσο φιλικό για τις επιχειρήσεις που
κοστίζει στο κράτος πολύ φθηνά, για τους γονείς όµως είναι εξαι-
ρετικά πανάκριβο. Καµµία λαϊκή οικογένεια, κανένας εκπαιδευ-
τικός που σέβεται τον ρόλο του δεν µπορεί να δεχτεί ένα τέτοιο
σχολείο. 

Για ένα να είστε βέβαιοι εκεί στην Κυβέρνηση: Ο αγώνας, που
ήδη ξεκίνησε ενάντια στο νοµοσχέδιο, από την 1η του Σεπτέµβρη
θα φουντώσει ενάντια στην εφαρµογή του. Τι νοµίζετε, δηλαδή;
Ξεµπερδεύετε µε µια ψήφιση µεθαύριο; Δεν θα αφήσει ο λαός
τα σχολεία του να γίνουν εµπορικά µαγαζιά και τα παιδιά του να
µένουν διψασµένα για µόρφωση, µέσα µάλιστα στον ωκεανό σή-
µερα της επιστηµονικής γνώσης. 

Το ΚΚΕ -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό- είναι το µόνο
κόµµα που µιλά για ένα σχολείο ενιαίο και δωδεκάχρονο. Σ’ αυτό
το σχολείο θα οργανώνεται η επαφή του µαθητή µε όλες τις πτυ-
χές του ανθρώπινου πολιτισµού, για να διευρύνονται οι παρα-
στάσεις του, τα ερεθίσµατά του. Γιατί κανένας άνθρωπος δεν
έχει µόνο µια ικανότητα αλλά πολλές και κάθε ανθρώπινη προ-
σωπικότητα είναι ένα σύνολο ενιαίο που δεν κατακερµατίζεται,
για να αντιµετωπιστεί ξεχωριστά. Κάθε άνθρωπος µπορεί να συµ-
βάλλει από πολλούς δρόµους στην κοινωνική πρόοδο, στην οι-

κοδόµηση της νέας κοινωνίας αύριο, ανεξάρτητα από την επαγ-
γελµατική του επιλογή. Πώς µπορεί, όµως, να γίνει αυτό, όταν
το σχολικό πρόγραµµα διαφέρει από σχολείο σε σχολείο, όταν
διαχωρίζει τους µαθητές; 

Γι’ αυτό επιµένουµε στο ενιαίο πρόγραµµα και στο ενιαίο πε-
ριεχόµενο του σχολείου. Γιατί οι κλίσεις και τα ενδιαφέροντα, κυ-
ρίες και κύριοι, ευδοκιµούν εκεί όπου ενισχύεται η γενική επαφή
µε τον ανθρώπινο πνευµατικό πλούτο και όχι παίρνοντας κοµµά-
τια από εδώ και από εκεί. Γι’ αυτό το σύγχρονο σχολείο, το σχο-
λείο της θεωρίας και της πράξης, ταυτόχρονα της ανάπτυξης και
της καλλιέργειας όλων των ενδιαφερόντων του ανθρώπου, γι’
αυτό το σχολείο αγωνίζεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι τα παιδιά έχουν χέρια, όχι µόνο για
να γράφουν αλλά και για να ζωγραφίζουν, για να κάνουν γλυ-
πτική, για να τα λερώνουν µε χώµατα, για να χτίζουν, για να ασ-
χολούνται µε απλές και µε σύγχρονες µηχανές. Έχουν στόµα όχι
µόνο για να λένε το µάθηµά τους, αλλά και για να τραγουδάνε
και για να παίζουν θέατρο. Γιατί αυτό το σχολείο επιπλέον
απαντά και στο πιο κύριο απ’ όλα. Τελικά, µε όποια επαγγέλµατα
κι αν ασχοληθεί ένας άνθρωπος στην πορεία της ζωής του µέσα
στην κοινωνία, µια είναι η ειδικότητα που πρέπει να έχει: άνθρω-
πος.

Για την εκκλησιαστική εκπαίδευση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, παρά τη

λυρικότητα της αγόρευσης, κλείστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ για τους χαρακτηρισµούς σας,

κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε αρνητικοί στις ρυθµίσεις και κλείνω σε πέντε δευτε-

ρόλεπτα, µε βάση την αφετηριακή µας θέση για τον χωρισµό του
Κράτους από την Εκκλησία στις ρυθµίσεις για την εκκλησιαστική
εκπαίδευση και βεβαίως, να πούµε για µια ακόµη φορά ότι κατα-
ψηφίζουµε συνολικά το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή πολλοί συνά-

δελφοι παίρνουν εδώ και ρωτάνε µέχρι ποιον κύκλο θα πάµε,
απόψε έχουµε µετρήσει τους χρόνους µε τον κύριο ειδικό και
όπως είπαµε γύρω στα µεσάνυχτα µας παίρνει να πάµε µέχρι τον
αριθµό 24, πρώτο και δεύτερο κύκλο.

Ξεκινάµε, αφού τελειώσουν οι αγορητές, µε τον κ. Ανδριανό
και κλείνουµε µε τη συνάδελφο κ. Αγγελική Αδαµοπούλου αριθµό
24. Εποµένως, όσοι είναι έξω από απ’ αυτούς τους κύκλους,
αύριο το πρωί που θα ξεκινήσουµε στις 9.00’ π.µ.

Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης η συνά-
δελφος κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, υποτίθεται ότι η σηµερινή συζήτηση του υπό ψήφιση νοµο-
σχεδίου αφορά, µεταξύ άλλων, ιδίως την αναβάθµιση του σχο-
λείου και στην ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. Και λέµε «υποτί-
θεται» γιατί µάλλον το αντίθετο βλέπουµε. Καµµία ποιότητα στην
εκπαίδευση, καµµία ουσιαστική αναβάθµιση και κανένας εκσυγ-
χρονισµός του δηµόσιου σχολείου. Εκείνο που κάνατε µε µεγάλη
επιτυχία –και αυτό οφείλουµε να σας το αναγνωρίσουµε- είναι
να εξαντλήσετε στα σχολεία µας το κυβερνητικό σας ρίσκο. Εί-
χαµε ένα σχολείο µε τηλεκπαίδευση το πρωί, τηλεκπαίδευση το
µεσηµέρι, µαθήµατα εξ αποστάσεως και λόγω των συνθηκών
είναι αµφίβολο αν έµαθε στα παιδιά τα στοιχειώδη. 

Το τονίσαµε και κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής, θα το
επαναλάβουµε και εδώ ότι είναι αναγκαίο να αντικατασταθεί ο
όρος «ενταξιακή εκπαίδευση» µε τον ορθότερο όρο «συµπεριλη-
πτική εκπαίδευση» ο οποίος χρησιµοποιείται διεθνώς, σύµφωνα
και µε σχετική πρόταση της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε
Αναπηρία.

Μας είπατε ότι θα το δείτε. Το είδατε; Συστάσεις επί συστά-
σεων και σε αυτό το νοµοσχέδιο. Έχετε αφήσει άραγε κανέναν
παραπονεµένο; Μάλλον όχι. Σε κάθε περιφερειακή διεύθυνση
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης συνιστάται µία
θέση περιφερειακού επόπτη ποιότητας της εκπαίδευσης. Θα µε-
ριµνά –λέτε- για την καταπολέµηση κάθε µορφής αποκλεισµού
και διακρίσεων. Πείτε το ξεκάθαρα. Θα µεριµνά για την ενσωµά-
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τωση µεταναστών. Γιατί δεν το λέτε; Και Περιφερειακό Συµβού-
λιο Εποπτών παρακάτω και Επόπτης Ποιότητας της Εκπαίδευσης
σε κάθε Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης, µην τυχόν και
χαλάσει η συνταγή των συστάσεων. Μην τυχόν και δεν διοριστεί
κάποιος δικός σας. Και για αµοιβές ούτε λόγος. Το σηµαντικό-
τερο, όµως, είναι άλλο. Θα συνεργαστούν όλοι αυτοί; Θα υπάρ-
ξει αποτέλεσµα ή θα γίνουν χειρότερα τα πράγµατα;

Μετατρέπετε τα Κέντρα Εκπαιδευτικής και Συµβουλευτικής
Υποστήριξης ΚΕΣΥ σε Κέντρα Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης
Συµβουλευτικής και Υποστήριξης ΚΕΔΑΣΥ. Το κυριότερο πρό-
βληµα, όµως, στα κέντρα αυτά εξακολουθεί να αποτελεί η όλη
διαδικασία των εγκρίσεων των παιδιών που χρήζουν ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης. Πρόκειται για µία ιδιαιτέρως χρονοβόρα
διαδικασία, τη στιγµή µάλιστα που φαίνονται να µειώνονται ή να
καθυστερούν αδικαιολόγητα οι εγκρίσεις των µαθητών και των
µαθητριών που χρήζουν ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης µε όλες
τις αρνητικές συνέπειες για τα παιδιά.

Η αύξηση του προσωπικού στις επαρχιακές επιτροπές ειδικής
εκπαίδευσης για την αντιµετώπιση της κωλυσιεργίας που παρα-
τηρείται µε χρονοδιάγραµµα και των εκπαιδευτικών ψυχολόγων
καθώς και του αριθµού των συνδετικών λειτουργών θα συµβάλει
στη βελτίωση της όλης κατάστασης. Σύµφωνα, µάλιστα, και µε
την ετήσια έκθεση του 2020 του παρατηρητηρίου θεµάτων ανα-
πηρίας, αποσπάσµατα της οποίας θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά, αναφέρεται ότι πολλά και σοβαρά προβλήµατα αντιµετω-
πίζουν οι υποστηρικτικές δοµές της εκπαίδευσης και ειδικότερα
τα Κέντρα Εκπαιδευτικής Συµβουλευτικής και Υποστήριξης
ΚΕΣΥ.

Σοβαρές ελλείψεις σε προσωπικό, ακατάλληλα και µη προσβά-
σιµα κτήρια, ελλείψεις σε ψυχοµετρικά εργαλεία αξιολόγησης,
ελλείψεις σε υλικοτεχνική υποδοµή, ελλείψεις σε προσωπικό κα-
θαριότητος και πληµµελείς συνθήκες υγιεινής αποτελούν ζητή-
µατα που καθιστούν δυσχερή την έγκαιρη και ολοκληρωµένη
αξιολόγηση και στήριξη των µαθητών.

Για παράδειγµα, στο Ειδικό Σχολείο Κωφών-Βαρήκοων Πανο-
ράµατος Θεσσαλονίκης κατά το σχολικό έτος 2019, όπου φοι-
τούν µαθητές µε µητρική γλώσσα τη νοηµατική, είχαν τοποθε-
τηθεί γυµναστής και κοινωνικός λειτουργός που δεν διέθεταν
έστω επάρκεια στην ελληνική νοηµατική γλώσσα.

Δεδοµένων, λοιπόν, όσων αναφέραµε, πιστεύετε ότι τα ΚΕΔΑΣΥ
πλέον θα µπορέσουν να προσφέρουν όλα όσα ευαγγελίζεσθε ότι
θα καταφέρουν; Θα κάνει η ειδική επιτροπή για την παρακολού-
θηση της λειτουργίας των ΚΕΔΑΣΥ της Περιφερειακής Διεύθυν-
σης της Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης τη
δουλειά αυτή ή έχουµε ακόµη µια σύσταση, να είχαµε να λέγαµε,
χωρίς φυσικά να γίνεται ουδεµία αναφορά σε αµοιβές;

Εκφράζουµε τις σαφείς επιφυλάξεις µας ως προς τις λειτουρ-
γικές δαπάνες των Κέντρων Εκπαίδευσης για το περιβάλλον και
την αειφορία. Υπάρχει περίπτωση να συµπεριλαµβάνονται και
ΜΚΟ στους φορείς χρηµατοδότησης; Τί να πούµε παρακάτω για
τις µισθολογικές διατάξεις; Εκτός από εσάς, έχουν ξεφύγει και
τα ποσά. Για τί πρόσθετη δαπάνη µιλάµε ετησίως; Εκείνο που
παρατηρούµε, δυστυχώς, σε πολλά σηµεία του νοµοσχεδίου
είναι υπερεξουσίες στον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων. Τεράστιο το εύρος της αρµοδιότητάς του, κάτι που
µας βρίσκει ξεκάθαρα αντίθετους.

Πώς γίνεται να µιλάµε για διαφάνεια, όταν το συγγραφικό και
ερευνητικό έργο των υποψηφίων στελεχών της εκπαίδευσης θα
αποτιµάται από τριµελείς επιτροπές, οι οποίες θα συγκροτούνται
µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων; Προ-
φανώς και δεν γίνεται.

Κάτι επιπλέον που θέσαµε κατ’ επανάληψη, αλλά απάντηση
δεν πήραµε είναι ό,τι έχει να κάνει µε τους λόγους και τη διαδι-
κασία απαλλαγής στελεχών της εκπαίδευσης από την άσκηση
των καθηκόντων τους. Οι λόγοι υγείας, όπως τους αναφέρετε,
περιλαµβάνουν και τον µη εµβολιασµό; Θέλουµε επίσης να µά-
θουµε ως προς τον σχεδιασµό και την υλοποίηση των προγραµ-
µάτων επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών που επιλέγονται και
τοποθετούνται σε θέσεις στελεχών της εκπαίδευσης, ποιο θα
είναι το ύψος των δαπανών αυτού του θετικού κατά τα λοιπά µέ-
τρου;

Όσον αφορά στην αξιολόγηση των σχολικών µονάδων και των
εκπαιδευτικών, τη βλέπουµε να κινείται περισσότερο στην επι-
φάνεια και ως τώρα δεν είδαµε να εφαρµόζονται οι υπάρχοντες
νόµοι. 

Με βάση τις διατάξεις των άρθρων 33, 34, 35 του ν.4692/2020
«Αναβάθµιση του σχολείου και άλλες διατάξεις» και την υπουρ-
γική απόφαση 6603ΓΔ4 της 20ής Ιανουαρίου του τρέχοντος έτος
θα έπρεπε όλες οι σχολικές µονάδες να προγραµµατίσουν και
να εφαρµόσουν την εσωτερική και την εξωτερική αξιολόγηση.
Όµως, σε ελάχιστα σχολεία πάρθηκε απόφαση για συµµετοχή
στην αξιολόγηση. Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα η αποχή από τις
διαδικασίες αξιολόγησης κυµάνθηκε από 85% έως 95%. Θα το
καταθέσω στα Πρακτικά στο τέλος της οµιλίας µου.

Σε τηλεδιάσκεψη, µάλιστα, που είχατε, κυρία Υπουργέ µε δι-
ευθυντές σχολικών µονάδων στην οποία συµµετείχε και η Υφυ-
πουργός κ. Μακρή είπατε ότι θα υπάρξουν συνέπειες για όσους
δεν συµµετάσχουν στην αξιολόγηση των σχολικών µονάδων. Θα
το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Τί είδους συνέπειες και κυρίως, πότε θα τις δούµε; Ή µήπως
οι συνέπειες θα έχουν τη µορφή επιµορφωτικού προγράµµατος
που επιβάλλεται ως κύρωση αν το έργο µόνιµου εκπαιδευτικού
κριθεί ως µη ικανοποιητικό; Βέβαια, στη µια περίπτωση είστε
απολύτως ελαστικοί, ενώ στην άλλη –στο δόκιµο δηλαδή- επι-
βάλλεται ως κύρωση η µη µονιµοποίησή του.

Σχετικά µε τη διαδικασία αξιολόγησης του έργου των εκπαι-
δευτικών, οι υποδοµές δεν επηρεάζουν την αποτίµηση των κρι-
τηρίων; Πόσα σχολεία έχουν διαδραστικούς πίνακες; Ξέρετε ότι
σε πολλά σχολεία οι υπάρχοντες πίνακες κιµωλίας βρίσκονται σε
άθλια κατάσταση; Διαθέτουν όλα τα σχολεία εργαστήρια υπολο-
γιστών; Όχι για την Πληροφορική, αλλά για τα άλλα µαθήµατα.
Για παράδειγµα, για την εξοµοίωση πειραµάτων φυσικής και τη
χρήση µαθηµατικών λογισµικών; 

Ακόµα και αν υπάρχει εργαστήριο, διαθέτει το κατάλληλο λο-
γισµικό;

Υπάρχουν πολλοί εκπαιδευτικοί µε πιστοποίηση Β επιπέδου
που δεν µπορούν να εφαρµόσουν αυτά που έµαθαν. Έτσι ακυ-
ρώνονται και οι επιµορφώσεις. Συστήνονται και λειτουργούν µη-
τρώα διδακτικών βιβλίων και ψηφιακή βιβλιοθήκη διδακτικών
βιβλίων. Πόσοι, όµως, µαθητές είτε δεν έχουν πρόσβαση στο δια-
δίκτυο είτε δεν έχουν υπολογιστή; 

Καθιερώνεται η δυνατότητα επιλογής διδακτικού βιβλίου σε
κάθε µάθηµα που διδάσκεται στις σχολικές µονάδες της δηµό-
σιας ή ιδιωτικής πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
από τους εκπαιδευτικούς που διδάσκουν τα αντίστοιχα µαθή-
µατα σε αυτή. Επιχειρείτε να εφαρµόσετε πρακτικές που προτά-
θηκαν στο παρελθόν και οι οποίες εφαρµόστηκαν για κάποιο
διάστηµα και εγκαταλείφθηκαν, όπως η περίπτωση του πολλα-
πλού βιβλίου. Το χάσµα που θα δηµιουργηθεί το σκεφτήκατε;
Επαναφέρετε µια ξεχασµένη ιδέα από τα παλιά, η οποία προφα-
νώς για κάποιους λόγους βρισκόταν εκεί. Τους γνωρίζετε; Τους
έχετε αξιολογήσει ή απλώς τη «ξεσκονίσατε» και µας τη φέρατε;
Μια τέτοιου είδους ρύθµιση οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια σε
διαφορετική παιδεία και σε λήψη διαφορετικών εφοδίων από
τους µαθητές. 

Εξάλλου, πόσο ελεύθερο θα είναι το πολλαπλό βιβλίο; Ο κα-
θορισµός ύλης στο αναλυτικό πρόγραµµα, η οπτική γωνία µε την
οποία θα εισάγονται οι έννοιες, το βάθος στο οποίο θα εισχω-
ρούν οι εκπαιδευτικοί θα είναι ελεύθερα ή θα είναι περιορισµένα; 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, δεν απαντήσατε στην ερώτηση που
σας κάναµε σχετικά µε το αν υπάρχουν έρευνες για την αποτυχία
της παρέµβασης του πολλαπλού βιβλίου επί υπουργίας Γεράσι-
µου Αρσένη. Είναι ξεκάθαρα προς όφελος των µαθητών να αξιο-
λογούνται ανά τρίµηνο και όχι ανά τετράµηνο. Όσο πιο συχνά
αξιολογούνται εκείνοι, αλλά και όσο συχνότερα ενηµερώνονται
οι γονείς για την πρόοδό τους, τόσο είναι περισσότερο ωφέλιµο
για τους µαθητές και για την ίδια την εκπαιδευτική διαδικασία.

Ως προς τη λειτουργία των εκπαιδευτικών οµίλων θέτουµε το
εξής ερώτηµα: Ένας εκπαιδευτικός στα πρότυπα και στα πειρα-
µατικά σχολεία που έχει ωράριο είκοσι ώρες την εβδοµάδα θα
κάνει δεκαέξι ώρες τα µαθήµατα του αναλυτικού προγράµµατος,
δύο ώρες στον όµιλο και δύο ώρες µειωµένο ωράριο, όπως προ-
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βλέπεται για τους εκπαιδευτικούς στα πρότυπα και πειραµατικά,
ενώ σε σχολεία που δεν είναι πρότυπα και πειραµατικά ένας εκ-
παιδευτικός που έχει ωράριο είκοσι ώρες την εβδοµάδα θα κάνει
είκοσι δύο ώρες. Αυτά για λόγους ισότητας, διαφάνειας, αξιόπι-
στης και έγκυρης ενηµέρωσης πρέπει να αποσαφηνιστούν τώρα.

Για ποιους λόγους οι εκπαιδευτικοί θα πρέπει να ενηµερώνον-
ται την τελευταία στιγµή; Ο διευθυντής ή ο προϊστάµενος της
σχολικής µονάδας µετά από εισήγηση του συλλόγου διδασκόν-
των ή µε δική του πρωτοβουλία δύναται να αποφασίζει τη σύ-
ναψη συµφωνιών συνεργασίας µε κάθε φορέα που κρίνει σκό-
πιµο. Και να θέλετε να το κάνετε πιο αόριστο, δεν γίνεται. Ποιοι
θα είναι αυτοί οι φορείς;

Εισάγετε τον θεσµό του παιδαγωγικού συµβούλου-µέντορα,
του οποίου οι αρµοδιότητες είναι αόριστες, µε αποτέλεσµα να
µην είναι ξεκάθαρη η εργασιακή σχέση µεταξύ του ίδιου και του
εκπαιδευτικού, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη διατήρηση της
ισορροπίας και της εύρυθµης λειτουργίας εντός της σχολικής
µονάδας. 

Πειθαρχική ποινή –διαβάζουµε παρακάτω- της έγγραφης επί-
πληξης από τον διευθυντή ή τον προϊστάµενο της σχολικής µο-
νάδας, χωρίς όµως να υπάρχει η σχετική διασφάλιση ως προς
τον έλεγχο της ενδεχόµενης καταχρηστικότητας. Λέτε η ανά-
θεση της διδασκαλίας να γίνεται από τον διευθυντή ή τον προ-
ϊστάµενο της σχολικής µονάδας και ο σύλλογος διδασκόντων
ύστερα από εισήγηση του διευθυντή ή του προϊσταµένου της
σχολικής µονάδας θα αποφασίζει για την ανάθεση στο διδακτικό
προσωπικό της διδασκαλίας των µαθηµάτων στις τάξεις και στα
τµήµατα. 

Θεωρούµε ότι η ανάθεση των ωρών διδασκαλίας πρέπει να γί-
νεται αποκλειστικά από τον σύλλογο διδασκόντων. Όσοι έχουν
κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας γιατί να πρέπει να εξετα-
στούν ξανά στη γλώσσα; Αυτοί που δεν έχουν, να εξεταστούν,
όχι όµως και αυτοί που έχουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Άρθρο 44: Μιλάτε για την απαλλαγή στελεχών της εκπαίδευ-
σης από την άσκηση των καθηκόντων τους για προσωπικούς λό-
γους. Τι εννοείτε; Εννοείτε παραίτηση; Τονίσαµε και τονίζουµε
το ζήτηµα της έλλειψης προσβασιµότητας από τους µαθητές και
τους εκπαιδευτικούς µε αναπηρίες τόσο κατά την περίοδο της
πανδηµίας και των κλειστών σχολείων όσο και στην εν γένει κα-
θηµερινότητα. 

«Αγκάθι» αποτελούν στο παρόν νοµοσχέδιο οι διατάξεις για
την εκκλησιαστική εκπαίδευση. Κατάργηση και αναστολή λει-
τουργίας των εκκλησιαστικών σχολείων, λέτε. Η ορθόδοξη πίστη
είναι η ταυτότητά µας κι εσείς επιλέγετε, θέτοντας ανέφικτα
όρια, να σβήσετε από τον χάρτη της πατρίδας µας τα εκκλησια-
στικά σχολεία. Εξήντα µαθητές για το λύκειο και εκατόν είκοσι
µαθητές για το γυµνάσιο και το λύκειο; Πρόκειται για ένα ακόµα
χτύπηµα κατά της Ορθοδοξίας, το οποίο µας βρίσκει ξεκάθαρα
αντίθετους. Είναι πολύ σηµαντικός ο ρόλος και η συµβολή της
Ανώτατης Εκκλησιαστικής Ακαδηµίας «Βελλάς Ιωαννίνων», η
οποία φέτος τον Οκτώβριο κλείνει εκατόν δέκα χρόνια τόσο αδιά-
λειπτης λειτουργίας όσο και προσφοράς στην ορθόδοξη εκκλη-
σία και στο έθνος µας. Την οδηγείτε στο κλείσιµο, όπως και την
Πατριαρχική Εκκλησιαστική Σχολή Κρήτης. Σταµατήστε να χτυ-
πάτε την Ορθοδοξία.

Μια πολύ σοβαρή παράλειψη είναι εκείνη που έχει να κάνει µε
την εισαγωγή µαθητών και µαθητριών σε εκκλησιαστικά σχολεία,
καθώς καµµία αναφορά δεν γίνεται για τους µαθητές µε αναπη-
ρία. Ο διευθυντής της Σχολής Μαθητείας υποψήφιων κληρικών
θα ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων. Με ποια αιτιολογία; 

Ασχολείστε µε την εφαρµογή ή µη της τράπεζας θεµάτων δια-
βαθµισµένης δυσκολίας για τον ορισµό των θεµάτων των γρα-
πτώς εξεταζοµένων µαθηµάτων µουσουλµανικής θρησκευτικής
εξειδίκευσης στις προαγωγικές και απολυτήριες εξετάσεις των
µαθητών που φοιτούν στις τρεις τελευταίες τάξεις των ιεροσπου-
δαστηρίων και όχι µε τις προκλητικές ενέργειες της Τουρκίας.
Αυτό µας ξεπερνά. 

Δεν µας απαντήσατε πόσοι µαθητές βρίσκονται σήµερα στα

µουσουλµανικά ιεροσπουδαστήρια Θράκης. Ξαναρωτάµε. 
Τέλος, δώστε κίνητρα, ευκαιρίες και τη δυνατότητα να επι-

στρέψουν πίσω στη χώρα µας, στη χώρα της καρδιάς τους όλες
οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες, περίπου εξακόσιες χιλιάδες,
που έφυγαν στο εξωτερικό στα χρόνια των µνηµονίων. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε και τονίζουµε ότι η παι-
δεία οφείλει να παραµείνει πιστή στη διαχρονική συνέχεια του
ελληνισµού και της Ορθοδοξίας και να προβάλει σθεναρή αντί-
σταση στις ηθικές και πνευµατικές αλώσεις. Δεν πρέπει να αφή-
σουµε τα παιδιά µας χωρίς πρότυπα, χωρίς αξίες. Η πολιτεία έχει
υποχρέωση πρωτίστως απέναντι στους Έλληνες µαθητές και
στις Ελληνίδες µαθήτριες να οικοδοµήσει το δηµόσιο σχολείο
που θα τους προσφέρει ποιοτική εκπαίδευση και ολοκληρωµένη
πνευµατική καλλιέργεια, µε απώτερο στόχο και ιερό σκοπό τη
συνέχεια του ελληνισµού και της ορθοδοξίας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς την κ. Ασηµακοπούλου.

Τον λόγο έχει εκ µέρους του ΜέΡΑ25 η ειδική αγορήτρια και
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σακοράφα.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µου επιτρέψετε πριν αναφερθώ στο θέµα µας και λόγω ιδι-
αίτερης ευαισθησίας, κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ σ’ ένα
πάρα πολύ σοβαρό θέµα αυτών των ηµερών, κατά τη δική µου
άποψη. 

Αναρωτιέµαι αν επιτέλους δικαιούται ή όχι η ελληνική κοινωνία
να έχει µια απάντηση σε σχέση µε την ελλιπή ή, θα έλεγα, επιλε-
κτική µετάδοση των προσπαθειών των αθλητών µας στους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες του Τόκιο, τη µεγαλύτερη αθλητική διοργάνωση
που γίνεται κάθε τέσσερα χρόνια και φέτος βέβαια γίνεται κάτω
από ειδικές συνθήκες και µε τους αθλητές µας να βιώνουν µια
ιδιότυπη αγωνιστική µοναξιά.

Αυτά, όµως, που γίνονται σε σχέση µε τη µετάδοσή τους από
το κρατικό κανάλι είναι πράγµατα απαράδεκτα, κύριοι συνάδελ-
φοι. Αναφέρω τις περιπτώσεις των πρωταθλητών µας Πετρούνια
και Γκιώνη που δεν είδαµε καθόλου τον αγώνα τους, αλλά και
της Κορακάκη και του απαράδεκτου χαρακτηρισµού εκ µέρους
του παρουσιαστή του κρατικού µας καναλιού που µάλλον δεν κα-
ταλαβαίνει τι σηµαίνει να είσαι έστω και έκτος ολυµπιονίκης. Εί-
σαι ολυµπιονίκης. Όµως, εγώ δεν θα έλεγα µόνο αυτό. Θα έλεγα
ότι ακόµα και το να συµµετάσχεις στους Ολυµπιακούς Αγώνες
είναι πάρα πολύ µεγάλη τιµή και αυτό θα πρέπει να το αναγνω-
ρίζουµε σε όλους.

Δεν υπάρχει, λοιπόν, κανένας υπεύθυνος γι’ αυτά ούτε στην
Κυβέρνηση ούτε στην ΕΡΤ για να απαντήσει; Θα αναλάβει επιτέ-
λους κάποιος την πολιτική αλλά και τη θεσµική ευθύνη ή µήπως
θα ακολουθήσετε την προσφιλή τακτική να τα φορτώσετε όλα
σε κάποιον υπάλληλο; Πιθανόν να γίνει αυτό για να κλείσει εκεί
το θέµα. 

Τώρα θα ήθελα να πάµε στο επικείµενο, όµως, που είναι το
θέµα της παιδείας. Με το νοµοσχέδιο αυτό δυστυχώς συνεχίζε-
ται η νοσηρή παράδοση του Υπουργείου Παιδείας σηµαντικά νο-
µοθετήµατα να κατατίθενται µέσα στο καλοκαίρι µε τα σχολεία
κλειστά και την εκπαιδευτική κοινότητα εκτός του φυσικού της
χώρου, µε απόντες γονείς και µαθητές, αυτούς δηλαδή τους
οποίους αφορά κατά κύριο λόγο. Θα έλεγα ότι δεν πρωτοτυ-
πείτε. Το έκαναν και άλλες κυβερνήσεις πριν από εσάς. Φαίνεται
πως έχει πια καθιερωθεί στην Ελλάδα σαν το µόνιµο σύστηµα
νοµοθέτησης για την εκπαίδευση. Το µόνο που δείχνει αυτή η
πρακτική είναι ότι η κυβερνητική εξουσία έχει έναν αξεπέραστο
φόβο απέναντι στην εκπαιδευτική κοινότητα, αλλά και στην κοι-
νωνία, γι’ αυτό και επιδιώκει να νοµοθετεί πάντα ερήµην τους. 

Και µάλιστα θέλει να νοµοθετεί χωρίς κανέναν προηγούµενο
πολιτικό και κοινωνικό διάλογο. Όµως οι νόµοι που παράγονται
χωρίς ζύµωση µε την κοινωνία και χωρίς καµµία συναίνεση, νόµοι
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που φτιάχνονται από µανδαρίνους, όση εµπειρία και γνώση και
αν νοµίζουν ότι έχουν αυτοί, είναι καταδικασµένοι να µην έχουν
πολλή ζωή. Έτσι η εκπαίδευση στη χώρα µας έχει ταλαιπωρηθεί
και δοκιµάζεται όσο λίγοι τοµείς από τέτοιες βραχυπρόθεσµες
και θνησιγενείς νοµοθετήσεις. Αυτή η Κυβέρνηση είναι ένα ακ-
ραίο παράδειγµα εµµονής σε αυτή την πρακτική. 

Μπροστά στην αγωνία σας για τις διαβόητες µεταρρυθµίσεις
αδιαφορείτε για την προοπτική και την αντοχή στον χρόνο που
θα έχουν όσα νοµοθετηθείτε. Έτσι λοιπόν, φέρνετε ένα τεράστιο
νοµοσχέδιο µε διακόσια είκοσι άρθρα. Στην πραγµατικότητα του-
λάχιστον τρεις νόµοι σε έναν. Χαρακτηριστικά µόνο το µέρος µε
την εκκλησιαστική εκπαίδευση θα έπρεπε να είναι ένα ξεχωριστό
νοµοσχέδιο. Το ίδιο και η ενότητα που αφορά στην αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών. 

Μετά τα εισαγωγικά άρθρα έρχεται το µέρος που αφορά στις
δοµές και τα στελέχη της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης που είναι πενήντα τρία άρθρα. Σ’ αυτό µετράµε σα-
ράντα τρεις τίτλους στελεχών. Θέλετε να θεσπίσετε τη συγκρό-
τηση ενός ιεραρχικού, διοικητικού και ελεγκτικού µηχανισµού
πολλών θέσεων. Καθιερώνετε την πολυθεσία µιας εκπαιδευτικής
νοµενκλατούρας στην οποία θέλετε να υποταχθεί όλη η εκπαι-
δευτική δραστηριότητα. Μια πολυπρόσωπη κυριαρχία στην κο-
ρυφή της οποίας βρίσκεται η κυριαρχία της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου, δηλαδή της εκάστοτε κυβέρνησης. Αυτή έχει
τον κυρίαρχο ρόλο στην επιλογή και στην ανάθεση καθηκόντων
σε όλο το στελεχιακό δυναµικό και την ίδια ώρα αποκλείεται κάθε
δυνατότητα αποφασιστικής παρέµβασης της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας. 

Εν τω µεταξύ, για την επιλογή και τοποθέτηση των στελεχών
απουσιάζει ή σκοπίµως αποφεύγεται τόσο ένα στοιχειώδες σύ-
στηµα αντικειµενικών κριτηρίων όσο και µια διαδικασία που να
εγγυάται πραγµατικά αξιοκρατική λειτουργία. Πρόκειται για ένα
αυταρχικό µοντέλο που το καθορίζει η πολιτική αντίληψη της πα-
ράταξης που κυβερνά. Δέσµιοι αυτής της αντίληψης, αρνείστε
να συνεκτιµήσετε την εµπειρία τόσων χωρών ακόµα και στην Ευ-
ρώπη, την οποία θέλετε πάντοτε φραστικά να εκθειάζετε. Είναι
παραδείγµατα, δηλαδή, που έχουν να παρουσιάσουν σηµαντικά
και επιτυχή αποτελέσµατα µε βάση τις δοµές του εκπαιδευτικού
του συστήµατος. Και όµως, αυτές οι δοµές απέχουν πάρα πολύ
από το µοντέλο που εσείς θέλετε σήµερα το 2021 -και όχι τη δε-
καετία του �60 ή του ’70- να θεσµοθετήσετε. 

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά στην αξιολόγηση στε-
λεχών και προσωπικού της εκπαίδευσης. Θεσµοθετείται ένα σύ-
στηµα αξιολόγησης που ολοκληρώνει το ιεραρχικό αυταρχικό
µοντέλο αυτού του νοµοσχεδίου. Ένα σύστηµα µονόδροµης
αξιολόγησης µόνο από πάνω προς τα κάτω, µε βάση την ιεραρ-
χία του διοικητικού µηχανισµού που κατασκευάζετε. Το σύνολο
της εκπαιδευτικής κοινότητας καταδικάζεται σε υποχρεωτική
σιωπή. Δεν προβλέπεται καν να έχει δικαίωµα γνώµης. 

Μόνο στο άρθρο 61 παράγραφος 6 προβλέπεται ότι στην αξιο-
λόγηση των στελεχών της εκπαίδευσης λαµβάνεται υπ’ όψιν η
αξιολόγηση του έργου από τους υφισταµένους τους. Εκεί, όµως,
προβλέπεται µόνο για το µόνιµο προσωπικό. Αποκλείονται αδι-
καιολόγητα οι αναπληρωτές που µετέχουν πλήρως στην εκπαι-
δευτική διαδικασία και ολοκληρώνουν τη λειτουργία του σχο-
λείου. Χωρίς αυτούς δεν θα µπορούσε να λειτουργεί το εκπαι-
δευτικό σύστηµα, όταν µάλιστα στην άσκηση των καθηκόντων
τους δεν διαφέρουν από τους άλλους συναδέλφους τους. Δεν
υπακούει σε καµµία λογική να αποκλείετε τους αναπληρωτές
που υπηρετούν, αλλά δεν είναι µόνιµο προσωπικό, για λόγους
που αφορούν αποκλειστικά και µόνο τις επιλογές της πολιτείας. 

Στο τέταρτο µέρος ερχόµαστε στις διατάξεις για την αυτονο-
µία της σχολικής µονάδας. Στο πρώτο κεφάλαιο υπάρχει µία κατ’
αρχήν θετική κατεύθυνση. Αναφέροµαι ιδίως στη δυνατότητα
επιλογής των διδακτικών βιβλίων από τους εκπαιδευτικούς µε-
ταξύ των εγκεκριµένων βιβλίων που εντάσσονται στο Μητρώο Δι-
δακτικών Βιβλίων. Το πολλαπλό βιβλίο, η υπέρβαση της πρα-
κτικής του ενός και µοναδικού βιβλίου, πιστεύουµε ότι µπορεί
πράγµατι να έχει θετικά αποτελέσµατα στην εκπαιδευτική διαδι-
κασία. Ίσως να αποτελεί και µία αρχή για να αποσπαστούµε από
την αυστηρή κυριαρχία της αποστήθισης στη µαθησιακή πρα-

κτική. Πιστεύουµε ότι τα βιβλία του Μητρώου θα πρέπει να είναι
ψηφιακά διαθέσιµα και προσβάσιµα τόσο για τους καθηγητές
όσο και για τους µαθητές. 

Πιστεύουµε, επίσης, ότι πρέπει να παρέχεται η δυνατότητα
συνδυαστικής χρήσης τους, αλλά και αυτής της διαφορετικής
επιλογής σε επιµέρους ενότητες ενός µαθήµατος. Η αναγκαία,
όµως, βάση για θετική λειτουργία του συστήµατος είναι η άµεση
και καθολική προσβασιµότητα. Χωρίς αυτήν, το πολλαπλό βιβλίο
θα λειτουργήσει και αυτό σαν ένας παράγοντας ανεπίτρεπτων
ανισοτήτων στη λειτουργία των σχολείων. Θετική θα µπορούσε
να είναι και η λειτουργία εκπαιδευτικών οµίλων στα δηµοτικά
σχολεία, όπως προβλέπεται στο άρθρο 89. Όµως εδώ εισάγετε
πλαγίως την εγκατάλειψη ουσιαστικά του ολοήµερου σχολείου
ίσως και λόγω κόστους των υπερωριών. Αυτό δείχνετε, αφού εδώ
καθιερώνεται η δωρεάν υπερωριακή απασχόληση των εκπαιδευ-
τικών, η οποία λέτε ότι απλώς θα συνεκτιµάται στην ατοµική αξιο-
λόγησή τους ή και ειδική στην επιλογή τους ως στελεχών της
εκπαίδευσης. 

Στη συνέχεια έχουµε και την περίφηµη ενίσχυση του ρόλου
του διευθυντή. Το ιεραρχικό αυταρχικό µοντέλο θα εφαρµόζεται
και σε κάθε σχολείο ξεχωριστά. Ισχυροποιείται ο διευθυντής και
αποδυναµώνεται αντίστοιχα ο σύλλογος διδασκόντων. Δεν εί-
δαµε πουθενά, ούτε ακούσαµε µία αιτιολόγηση γι’ αυτό. Το πλαί-
σιο ουσιαστικής παρέµβασης του συλλόγου διδασκόντων έχει
διαµορφωθεί έχει διαµορφωθεί από το 1985 µε τον νόµο 1566.
Ποιος, λοιπόν, είναι ο λόγος που σήµερα θεωρείτε ότι πρέπει να
γίνει αυτή η ριζική αναθεώρηση; Από όσο γνωρίζουµε δεν υπάρ-
χουν διαπιστώσεις για αρνητική λειτουργία του θεσµού. 

Χαρακτηριστική είναι η προβληµατική διάταξη του άρθρου 97
που δίνει τη δυνατότητα πλήρους υποκατάστασης του συλλόγου
στην άσκηση των αρµοδιοτήτων του από τον διευθυντή και µόνο
µετά παρέλευση δέκα ηµερών. Καθιερώνεται ένα σύστηµα και
ένα σχήµα µε υπερεξουσίες του διευθυντή που ανάγεται σε αυ-
θεντία, ενώ ο σύλλογος διδασκόντων µετατρέπεται σε ένα απλώς
διακοσµητικό συµπλήρωµα του ιεραρχικό µηχανισµού. Απαξιώ-
νετε πλήρως στη συλλογική γνώµη των εκπαιδευτικών. Ο µόνος
ρόλος που µπορεί να έχουν είναι η εκτέλεση των άνωθεν εντολών
και η επίδοσή τους σε αυτήν θα είναι και το µόνο αντικείµενο της
ατοµικής τους αξιολόγησης. Έτσι, οι τίτλοι για αυτονοµία της
σχολικής µονάδας θα έχουν στην πραγµατικότητα πολύ µικρή
σηµασία αφού θα κυριαρχούν τα κριτήρια της συµµόρφωσης και
της ανταπόκρισης στις εντολές. 

Ενδεικτική της κυβερνητικής αντίληψης και νοοτροπίας είναι
και η διάταξη του άρθρου 56. Εκεί ορίζεται ότι η µη συµµετοχή
στις διαδικασίες αξιολόγησης αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα
που επισύρει και συγκεκριµένες ποινές, όπως: στέρηση µισθού
ή αναστολή της µισθολογικής εξέλιξης, αποκλεισµός από την
επιλογή στελεχών για τα επόµενα οκτώ χρόνια και φυσικά η στέ-
ρηση του δικαιώµατος νοµιµοποίησης για τους δοκίµους. 

Η άρνηση διαλόγου και η περιφρόνηση της κοινωνικής συναί-
νεσης οδηγεί την Κυβέρνηση αναγκαστικά στη µόνη λύση της
επιβολής, τον εκβιασµό µε την απειλή τιµωρίας που ολοκληρώνει
το µοντέλο του αυταρχικού κράτους και µάλιστα µε τον πιο
άµεσο εκβιασµό και πρώτα απ’ όλα τον οικονοµικό για εργαζό-
µενους που προσπαθούν να ζήσουν τις οικογένειές τους στην
Ελλάδα της παρατεινόµενης κρίσης. Εν τω µεταξύ, ρητά προ-
βλέπεται και η συνέπεια της αρνητικής αξιολόγησης για όσους
ακολουθούν τις συλλογικές αποφάσεις του σωµατείου τους. 

Κυρία Υπουργέ, έτσι νοµίζετε ότι θα αντιµετωπίσετε τις συλ-
λογικές αποφάσεις των επαγγελµατικών κλάδων; Έτσι πιστεύετε
ότι θα πατάξετε τη συντριπτική πλειοψηφία τους που έχει απο-
δείξει έµπρακτα ότι δεν υπακούει και δεν υποτάσσεται στις αυ-
ταρχικές νοµοθετήσεις αυτής της Κυβέρνησης; Προφανώς και
δεν µπορείτε να παραβλέψετε ούτε να ξεχάσετε ότι βρήκατε απέ-
ναντί σας τις συλλογικές αποφάσεις σε τόσα θέµατα, όπως πα-
ραδείγµατος χάρη στην αξιολόγηση της σχολικής µονάδας, στην
ηλεκτρονική ψηφοφορία, για τις κάµερες στην τάξη, για τις
απουσίες και ούτω καθεξής. 

Από το άλλο µέρος, η Κυβέρνηση σηκώνει τα χέρια ψηλά ως
προς την υποχρέωσή της να καλύψει πραγµατικά τις ανάγκες
της ελληνικής εκπαίδευσης. Αντί, λοιπόν, να αντιµετωπίσει το

17336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρόβληµα της έλλειψης προσωπικού, τα δεκάδες χιλιάδες κενά,
προσπαθεί απλώς να το καλύψει µε µπαλώµατα, όπως µε το
µέτρο της ανάθεσης της διδασκαλίας. Αναφέροµαι στο άρθρο
100 µε το οποίο µπορεί ο διευθυντής ή ο προϊστάµενος της σχο-
λικής µονάδας να αναθέσει µέχρι και πέντε ώρες υπερωριακή δι-
δασκαλία για την κάλυψη διδακτικών αναγκών. 

Το ίδιο και στο άρθρο 171 όπου προβλέπεται η ανάθεση υπε-
ρωριακής απασχόλησης για την κάλυψη κενών που αφορούν
στην ειδική αγωγή. Υπερωρίες και εκεί και όχι µόνιµο επαρκές
προσωπικό. Ακόµα και εκεί που υποτίθεται ότι όλοι αναγνωρί-
ζουµε πως υπάρχει µεγαλύτερη ανάγκη προσοχής και µέριµνας
για τις αυξηµένες ανάγκες αυτών των παιδιών. Απλήρωτη υπε-
ρωριακή απασχόληση και στους εκπαιδευτικούς οµίλους. Τα είπα
προηγουµένως. 

Με όµοιο τρόπο σηκώνει τα χέρια ψηλά η Κυβέρνηση και µε
τις διατάξεις που προβλέπουν ότι τα σχολεία θα εξασφαλίζουν
πόρους µε τη διοργάνωση εκδηλώσεων, τη διάθεση εγκαταστά-
σεων και υποδοµών ή από δωρεές και χορηγίες. Η πολιτεία απο-
στασιοποιείται από την υποχρέωσή της για τη χρηµατοδότηση,
τη λειτουργία και τη στήριξη των σχολείων που είναι µάλιστα -
πρέπει να το τονίζουµε αυτό- και συνταγµατική της υποχρέωση.
Το πιο σηµαντικό όµως εδώ είναι άλλο. Ότι το κράτος όχι µόνο
παραιτείται από την εξασφάλιση της ισοτιµίας στην παροχή της
εκπαίδευσης αλλά και ενθαρρύνει τις ανισότητες και µάλιστα συ-
νειδητά. Η κυβερνητική παράταξη εφαρµόζει και εδώ τη φιλελεύ-
θερη ιδεολογία για την αναγκαιότητα ή και χρησιµότητα των
ανισοτήτων την οποία άλλωστε έχει υποστηρίξει ευθαρσώς και
ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός.

Κύριοι συνάδελφοι, είπα και στην επιτροπή ότι είναι αντικειµε-
νικά αδύνατο να αναφερθούµε σε όλες τις περιπτώσεις µοριο-
δοτήσεων που θεσµοθετεί αυτό το νοµοσχέδιο. Θέτετε ένα
ανώτατο όριο στη µοριοδότηση των τίτλων σπουδών, των υπο-
ψηφίων στελεχών ακολουθώντας τα πρότυπα του ν.4547/2018
επί υπουργίας Γαβρόγλου. Υποβαθµίζονται οι πανεπιστηµιακοί
τίτλοι, προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί και εξοµοιώνονται στη µο-
ριοδότηση µε σεµινάρια, επιµορφώσεις ή δηµοσιεύσεις. Έτσι
ένας µεγάλος αριθµός υποψηφίων θα καταλήξει στο όριο των εί-
κοσι οκτώ µορίων για την επιστηµονική συγκρότηση. Έχουµε,
δηλαδή, µια επίφαση αντικειµενικών κριτηρίων ενώ η επιλογή θα
γίνεται τελικά µε την περίφηµη συνέντευξη. 

Από την άλλη εξοµοιώνετε, προφανώς λανθασµένα, όλους
τους µεταπτυχιακούς τίτλους. Προβλέπετε ενιαία µοριοδότηση
ανεξάρτητα από τον χρόνο σπουδών που απαιτείται για την
κτήση κάθε τίτλου και τις αντίστοιχες πιστωτικές µονάδες. 

Επίσης, για τα µεταπτυχιακά το νοµοσχέδιο αποδέχεται και
επιβραβεύει την παρανοµία. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη προ-
στασίας για τις περιπτώσεις µη νόµιµης απόκτησης µεταπτυχια-
κών τίτλων εκεί όπου επικαλύπτεται ο χρόνος σπουδών για την
απόκτηση περισσοτέρων του ενός τίτλων. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε την υπο-
χρέωση να αντιµετωπίσουµε ένα υπαρκτό και πάρα πολύ σοβαρό
πρόβληµα. Μιλάω για τους εντελώς αναξιόπιστους µεταπτυχια-
κούς τίτλους ανυπόληπτων δήθεν πανεπιστηµίων από διάφορες
χώρες. Το είπα και στην επιτροπή αυτό. Είναι τίτλοι που αποκτών-
ται µόνο και µόνο µε ένα χρηµατικό αντάλλαγµα. Και αυτό είναι
κοινό µυστικό. Δεν έχουµε το δικαίωµα, λοιπόν, κύριοι συνάδελ-
φοι, να κάνουµε ότι δεν το γνωρίζουµε αυτό. Κυρία Υπουργέ,
πρέπει να το δείτε. Ξέρουµε ότι η λύση δεν είναι εύκολη αλλά
είναι ένα κορυφαίο ζήτηµα δικαιοσύνης και αξιοκρατίας. 

Εδώ καθιερώνεται ένα σύστηµα δήθεν αξιολόγησης. Γιατί η
κανονική αξιολόγηση δεν γίνεται µε τη κρίση µονοπροσώπων ορ-
γάνων και µάλιστα χωρίς προκαθορισµένα συγκεκριµένα κριτή-
ρια έτσι ώστε να είναι δυνατόν να ελέγχεται η κρίση του
αξιολογητή. Η εµµονή σε αυτά τα σχήµατα µεταφέρει απλώς ένα
σαφές αλλά ψεύτικο κυβερνητικό µήνυµα: ότι η ποιότητα της πα-
ρεχόµενης εκπαίδευσης και η επιτυχία του συστήµατος εξαρτά-
ται µόνο από τους εκπαιδευτικούς οι οποίοι προφανώς θα
ευθύνονται και για την κάθε αποτυχία. Η ευθύνη της πολιτείας
αποσιωπάται ή υποτιµάται σκοπίµως και προβάλλεται είτε ο εκ-
παιδευτικός ατοµικά είτε η κάθε σχολική µονάδα µεµονωµένα. 

Θα αναφερθώ ειδικά στο θέµα της περιβαλλοντικής εκπαίδευ-

σης. Είναι σηµαντικό να εξασφαλιστεί η συνέχεια και η εύρυθµη
λειτουργία της. Υποχρεωτικά θα επαναλάβω τις σχετικές αναφο-
ρές µου στην επιτροπή. Είναι αναγκαίο να διευκρινίζεται στο
άρθρο 4 ότι η αναγνώριση διδακτικής υπηρεσίας ισχύει εκτός
από τον προϊστάµενο και για τον υπεύθυνο λειτουργίας της παι-
δαγωγικής οµάδας του Κέντρου της Εκπαίδευσης για την Αειφο-
ρία ή Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. Εξάλλου, αφού η
υπηρεσία σε συγκεκριµένους φορείς αναγνωρίζεται σαν διδα-
κτική, θα πρέπει αντίστοιχα και να µοριοδοτείται ως διδακτική µε
σχετική τροποποίηση-προσθήκη στο άρθρο 33. Το ουσιαστικά
και νοµικά σωστό θα ήταν οι προϊστάµενοι των ΚΕΠΕΑ να ορί-
ζονται από τα περιφερειακά συµβούλια επιλογής και όχι από τα
τοπικά συµβούλια µε τα οποία δεν έχουν καµµία διασύνδεση
αλλά δεν έχουν και καµµία συνάφεια. Πρέπει, επίσης, να αντιµε-
τωπιστεί η ανάγκη αύξησης του αριθµού µελών στα κέντρα πε-
ριβαλλοντικής εκπαίδευσης από τέσσερα ως έξι σε πέντε ως
επτά λόγω του εύρους των αρµοδιοτήτων των θεσµών περιβαλ-
λοντικής εκπαίδευσης και της αποστολής τους για την αντιµετώ-
πιση των περιβαλλοντικών προβληµάτων. Τέλος, πρέπει να
προβλεφθεί στις µεταβατικές διατάξεις η παράταση λειτουργίας
των κέντρων περιβαλλοντικής εκπαίδευσης για το σχολικό έτος
2021-2022, αντίστοιχα και της θητείας των εκπαιδευτικών που
υπηρετούν σε αυτά µέχρι να στελεχωθούν µε βάση τις σχετικές
διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου. 

Πέρα από το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου θα αναφερθώ
αναγκαστικά και στο θέµα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής για
τα πανεπιστήµια. Με αυτό ασχολείται σήµερα η ελληνική κοινω-
νία. Σε εκείνο το νοµοσχέδιο είχαµε πει την άποψή µας και είχαµε
προειδοποιήσει για τις συνέπειες που θα είχαν οι συγκεκριµένες
διατάξεις. Με τη γνωστή κυβερνητική αδιαλλαξία δεν ακούσατε.
Δυστυχώς επιβεβαιωθήκαµε απόλυτα. Αποδείχθηκε ότι αυτές οι
διατάξεις δεν αφορούσαν τους υποψηφίους που θα έγραφαν σε
επίπεδο βαθµών 2 ή 3, όπως ήθελε η τότε κυβερνητική επιχειρη-
µατολογία. Και τώρα χιλιάδες ελληνικές οικογένειες αντιµετωπί-
ζουν αυτήν την αδιανόητη αδικία και µάλιστα µε παιδιά που
έφτασαν να δώσουν εξετάσεις µετά από ενάµισι σχολικό έτος,
µέσα στις γνωστές συνθήκες της πανδηµίας. Προφανώς και δεν
είναι λύση να προσπαθούµε να αποφύγουµε, κύριοι συνάδελφοι,
τις ευθύνες µε υπεκφυγές του τύπου «δεν φταίµε εµείς, φταίνε
οι πρυτάνεις των πανεπιστηµίων που έβαλαν αυτές τις βάσεις».
Νοµίζω ότι έχετε χρέος να διορθώσετε άµεσα τις προφανείς και
αδικαιολόγητες αδικίες που γέννησε αυτή η αλόγιστη νοµοθέ-
τηση. Γνωρίζουµε ότι απαιτεί περισσότερο πολιτικό θάρρος η δη-
µόσια και έµπρακτη αναγνώριση του λάθους από ό,τι η φραστική
εµµονή σε αυτό µε τη λογική του «δεν παραδεχόµαστε σφάλ-
µατα, ας το διορθώσουν οι επόµενοι». Εν πάση περιπτώσει, αν
θεωρείτε την ελάχιστη βάση εισαγωγής τόσο σηµαντική και τόσο
απαραίτητη για την εκπαιδευτική διαδικασία και για την εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση θα µου επιτρέψετε να πω να την
εφαρµόσετε και για τα κολλέγια.

Το κόµµα µας, το ΜέΡΑ25, έχει καταθέσει ειδική τροπολογία
για την κατάργηση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής αλλά και τη
µη εφαρµογή της και στις τελευταίες πανελλαδικές. Σας καλούµε
και τώρα, έστω την τελευταία στιγµή, να αποδεχθείτε την τρο-
πολογία και να την εντάξετε σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Για τους ίδιους ακριβώς λόγους σας καλούµε να δεχθείτε και
την τροπολογία που καταθέσαµε για το ζήτηµα της αντιµετώπι-
σης των υποψηφίων από τα εσπερινά λύκεια στο σύστηµα εισα-
γωγής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Θεσµοθετήσατε κοινή βάση
εισαγωγής για τα ηµερήσια και για τα εσπερινά σχολεία και κα-
ταργήσατε τα ειδικά ποσοστά υποψηφίων από τα εσπερινά λύ-
κεια. Αυτό, κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι
ίση µεταχείριση. Είναι άµεση αδικία και µάλιστα κατάφωρη αφού
επιµένετε να υποκρίνεστε πως δεν γνωρίζετε και πάντως δεν
αναγνωρίζετε τις ειδικές συνθήκες ζωής και εκπαίδευσης αυτών
των παιδιών. 

Κλείνοντας, αν θέλαµε να συµπυκνώσουµε σε τίτλους αυτό το
νοµοσχέδιο θα είχαµε να λέµε αντί για αναβάθµιση του σχολείου
και ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών, αυταρχισµός και εµπορευ-
µατοποίηση, θεσµοποίηση και ενίσχυση των ανισοτήτων, πρωτο-
φανής απαξίωση της εκπαιδευτικής κοινότητας. Ούτως ή άλλως
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δεν φαντάζοµαι να είχατε την εντύπωση πως υπάρχει η παραµι-
κρή πιθανότητα να µας βρείτε σύµφωνους ή σύµµαχους σε αυτά. 

Προφανώς, κυρία Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής. Για τις µεµονωµένες διατάξεις θα τοποθε-
τηθούµε στην ψηφοφορία. Σας ευχαριστώ πολύ και για την
ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Σακοράφα. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Ιωάννης Ανδριανός για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια ακόµη ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων που έρχεται να εµπλουτίσει, να ενισχύσει και να
συµπληρώσει την πολύ σηµαντική και ουσιαστική µεταρρυθµι-
στική δράση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και στο κρίσιµο αυτό πεδίο. 

Με µελετηµένα βήµατα, µε µεθοδικότητα και αποτελεσµατικό-
τητα η Κυβέρνηση τιµά όλες τις συγκεκριµένες δεσµεύσεις που
ανέλαβε προεκλογικά έναντι των πολιτών, όλες τις συγκεκριµέ-
νες δεσµεύσεις που καταγράφηκαν στο πρόγραµµά µας για την
επιτακτικά αναγκαία ενίσχυση και αναβάθµιση της εθνικής δηµό-
σιας παιδείας. Παρά την δύσκολη συγκυρία της πανδηµίας και
τις έκτακτες ανάγκες διαχείρισης που αυτή επιβάλλει, το Υπουρ-
γείο Παιδείας και Θρησκευµάτων µε την Υπουργό, την κ. Κερα-
µέως, την Υφυπουργό, τον Υφυπουργό, τους γενικούς γραµµα-
τείς, τους συνεργάτες, αλλάζει µέρα µε τη µέρα τα δεδοµένα
ανοίγοντας µια νέα αισιόδοξη εποχή για τα παιδιά και τους νέους
ανθρώπους της χώρας. 

Η µεγάλη αυτή θετική µεταρρυθµιστική προσπάθεια αναδει-
κνύεται ακόµη περισσότερο µέσα από την αντίστιξη. Η επιλογή,
για παράδειγµα, συναδέλφου Βουλευτή και διατελέσαντα Υ-
πουργού Παιδείας να επιτεθεί εναντίον της Υπουργού, εµπλέκον-
τας τα µικρά παιδιά της, αποκαλύπτει µια ευρύτερη ένδεια επι-
χειρηµάτων. 

Όντως απέναντι σε µια φιλοσοφία για τη δηµόσια εκπαίδευση,
που επιδιώκει τη συνεχή βελτίωση της παρεχόµενης παιδείας
στα παιδιά µας, που απελευθερώνει τις σχολικές µονάδες και
τους εκπαιδευτικούς από αχρείαστες γραφειοκρατικές εξαρτή-
σεις, που θεωρεί τη µη τιµωρητική αξιολόγηση ως προϋπόθεση
και αφετηρία κάθε σχεδιασµού για το καλύτερο, είναι δύσκολο
να αντιτάξει κανείς επιχειρήµατα υπέρ της καθήλωσης στο λίγο
και το µέτριο, υπέρ της ισοπέδωσης της πρωτοβουλίας και της
δηµιουργικότητας, υπέρ της συντήρησης πρακτικών και νοοτρο-
πιών που έχουν εγκαταλειφθεί εδώ και χρόνια διεθνώς και καµµία
σχεδόν σχέση δεν έχουν µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες και δυνα-
τότητες του 21ου αιώνα. 

Πάνω από όλα όµως, η ιδεοληπτική εµµονή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης εναντίον της επιδίωξης της ποιότητας, αποστερεί
από την κοινωνία µας το πιο πολύτιµο και αποτελεσµατικό εργα-
λείο κοινωνικής κινητικότητας. Και αυτό διότι οι οικογένειες που
διαθέτουν τα οικονοµικά µέσα, µη γελιόµαστε, θα βρουν τον
τρόπο να παράσχουν ποιοτική εκπαίδευση στα παιδιά τους. 

Το θέµα όµως και η υποχρέωσή µας, η δική µας υποχρέωση
είναι να ενθαρρύνουµε τη διαρκή και ουσιαστική βελτίωση της
δηµόσιας και δωρεάν παιδείας και αυτό δεν γίνεται χωρίς αξιο-
λόγηση, δεν γίνεται χωρίς απαγκίστρωση από τον ασφυκτικό
εναγκαλισµό της κεντρικής γραφειοκρατίας, δεν γίνεται χωρίς
πολλαπλό σύγγραµµα, δεν γίνεται χωρίς την ουσιαστική ενί-
σχυση και αναβάθµιση του ρόλου των στελεχών της εκπαίδευ-
σης. 

Στην κατεύθυνση αυτή είναι εξαιρετικά σηµαντικές οι προβλέ-
ψεις για την ενίσχυση της σχολικής αυτονοµίας, µε την ελεύθερη
επιλογή βιβλίου, µε την µεγαλύτερη ευελιξία στις µεθόδους αξιο-
λόγησης των παιδιών, µε την απλοποίηση της καθηµερινότητας
των εκπαιδευτικών, που σήµερα χρειάζεται να ζητούν έγκριση
από τα κεντρικά για το οτιδήποτε, µε την αναβάθµιση του ρόλου
του σχολικού διευθυντή και των εκπαιδευτικών σε θέσεις ευθύ-
νης στο σχολείο, µε τη δυνατότητα συγκρότησης και λειτουργίας
εκπαιδευτικών οµίλων, ώστε τα παιδιά να αναπτύσσουν τα ενδια-
φέροντά τους πέραν των περιοριστικών υποχρεώσεων της διδα-

κτέας ύλης. 
Είναι εξαιρετικά σηµαντικές οι προβλέψεις για την ίδρυση θέ-

σεων στελεχών µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρακτήρα, των εποπτών
ποιότητας εκπαίδευσης, για την ενίσχυση του ρόλου των συντο-
νιστών εκπαιδευτικού έργου, των συµβούλων εκπαίδευσης των
Κέντρων Διεπιστηµονικής Αξιολόγησης, συµβουλευτικής και υπο-
στήριξης του σχολικού επαγγελµατικού προσανατολισµού, για
την απλοποίηση, τη µεγαλύτερη διαφάνεια και τον εξορθολογι-
σµό της διαδικασίας επιλογής των στελεχών της εκπαίδευσης. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντική η εισαγωγή ενός δίκαιου µη τιµω-
ρητικού συστήµατος αξιολόγησης για εκπαιδευτικούς και στε-
λέχη της εκπαίδευσης, ώστε να ενθαρρύνεται, να εντοπίζεται και
να επιβραβεύεται η δηµιουργικότητα, η πρωτοβουλία, η καινο-
τοµία και η αποτελεσµατικότητα και να γίνονται παρεµβάσεις εκεί
που χρειάζεται. Ο στόχος είναι η βελτίωση και τίποτα άλλο, η
βελτίωση µε στόχο την καλύτερη ποιότητα παιδείας και µεταλαµ-
πάδευσης γνώσεων στα παιδιά µας. 

Επίσης, εξαιρετικά σηµαντικές είναι οι θετικές αλλαγές στην
εκκλησιαστική εκπαίδευση, που έχουν ως στόχο τη συνολική
αναβάθµιση της ποιότητας του κλήρου, ώστε οι νέοι κληρικοί µας
να έχουν ακόµη περισσότερες γνώσεις και εφόδια για να διακο-
νούν την κοινωνία µε το πολύτιµο έργο τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ανάγκες της εκπαίδευσης
στη χώρα µας είναι δεδοµένες, όπως επίσης δεδοµένες είναι οι
βέλτιστες πρακτικές στα εκπαιδευτικά συστήµατα της οµάδας
εκείνης των χωρών που συνειδητά και σταθερά έχουµε επιλέξει
ως χώρα να ανήκουµε και να αµιλλόµαστε. 

Η Ελλάδα δεν µπορεί παρά να είναι χώρα παιδείας και πολιτι-
σµού. Αυτή είναι η αποστολή µας, αυτή είναι η εθνική µας ταυ-
τότητα. Δεν µπορούµε λοιπόν, να εγκαταλείπουµε την εκπαί-
δευση σε παρωχηµένες και αποδεδειγµένα ατελέσφορες πρα-
κτικές και νοοτροπίες του προηγούµενου αιώνα και ακόµη χει-
ρότερα, δεν µπορούµε να κάνουµε βήµατα προς τα πίσω που,
αντί να ενισχύουν το σχολείο, τους µαθητές και τους εκπαιδευ-
τικούς, τους εγκλωβίζουν στην ισοπέδωση του λίγου και του µε-
τρίου. 

Η επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη είναι ρητή και σαφής. Εγκαίρως την θέσαµε
πλήρως στην κρίση των πολιτών, οι οποίοι την επικύρωσαν, κα-
θιστώντας την δεσµευτική µε την ψήφο τους. Αυτή την πολιτική
συνεπώς συνεχίζει µε συνέπεια να υπηρετεί η Κυβέρνηση, απαν-
τώντας µε αυτοπεποίθηση και εµπεριστατωµένα επιχειρήµατα σε
κάθε καλόπιστη κριτική, αλλά και αφήνοντας αναπάντητη την ιδε-
οληψία, τις κραυγές και τον λαϊκισµό, ώστε οι εκφραστές τους
να κριθούν από τους πολίτες, από την τεράστια πλειοψηφία των
Ελληνίδων και των Ελλήνων που, πέρα από την ιδεολογική αφε-
τηρία και εκλογική συµπεριφορά, δεν διαπραγµατεύονται την
ποιότητα της παιδείας που θα παρέχουµε στα παιδιά µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Ανδριανό και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Θόδωρος Δρίτσας για επτά λεπτά. Στη συνέχεια τον λόγο
θα πάρει -τον έχει ζητήσει- ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σε µια χώρα και είµαστε

τµήµα, από γενιά σε γενιά, ενός λαού που έχει δώσει τεράστιους
αγώνες, πολύ ουσιαστικούς και πολύ σπουδαίους και η σύγ-
χρονη νεοελληνική ιστορία έχει γραφτεί από αυτούς τους αγώ-
νες για την παιδεία. 

Δεν θα πάω πολύ παλιά, παρά στην εποχή του Γληνού, του
Δελµούζου, της Ιµβριώτη, των δηµοτικιστών, µέχρι ακόµα και στα
σχολεία της ελεύθερης Ελλάδας στην κατοχή, µέχρι το 1-1-4, το
«ψωµί, παιδεία, ελευθερία» και στη συνέχεια στους πάρα πολ-
λούς αγώνες µετά τη Μεταπολίτευση. Στη σύγχρονη πραγµατι-
κότητα εκδηµοκρατισµού της ελληνικής κοινωνίας, µετά την
πτώση της χούντας, τέθηκαν ακριβώς επίκαιρα ζητήµατα που
ακόµα παραµένουν άλυτα. 
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Σε όλη αυτή τη διαδροµή, η προοδευτική και όχι µε λαϊκισµό
στάση, παρά τις κατά περιόδους αιχµές και προτεραιότητες,
ήταν µια παιδεία που γεννά επιθυµία µάθησης χωρίς διακρίσεις,
µια παιδεία που δηµιουργεί διαδικασία για τον τρόπο µε τον
οποίον µαθαίνει ένας νέος άνθρωπος, µια παιδεία που καλλιεργεί
την κριτική σκέψη και την αµφισβήτηση απέναντι στα στερεό-
τυπα ή και στα δεδοµένα, µια παιδεία δηλαδή νέων ελεύθερων
ανθρώπων, ακριβώς νέων δηµιουργικών ανθρώπων, σε µια κοι-
νωνία ελεύθερη, δηλαδή δηµιουργική. Μετά τη Μεταπολίτευση
αυτή η σύγκρουση πήρε σύγχρονες µορφές, ανάλογα και µε τις
εσωτερικές και διεθνείς εξελίξεις στην οικονοµία. 

Και ακριβώς επειδή υπάρχει αυτή η παράδοση, δεν µπορεί να
την αγνοεί ούτε το ελληνικό Κοινοβούλιο ούτε καµµία κυβέρ-
νηση. Ίσως να µην µπορούµε να έχουµε την απαίτηση να τα γνω-
ρίζουν όλα αυτά οι σηµερινοί νέοι άνθρωποι της ελληνικής
κοινωνίας ή να είναι βιώµατά τους, που προφανώς δεν µπορούν
να είναι. Από το πολιτικό σύστηµα και δη από τους Υπουργούς
και τις κυβερνήσεις όµως, η ιστορία αυτού του τόπου απαιτεί να
είναι πάντα στο προσκήνιο. 

Ένας άλλος Αρχηγός της δικής σας παράταξης, υποτίθεται
εθνάρχης, όπως τον λέτε και κορυφαίος ιδρυτής της παράταξής
σας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής έφτασε στο σηµείο µε τον
νόµο 815, αφουγκραζόµενος όλη αυτή τη διαδικασία, να πει «τον
αποσύρω και ξαναρχίζω το διάλογο». 

Αντιπαλότητες και διαφορές µε την ΕΡΕ, µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία της Μεταπολίτευσης, µε τον Κωνσταντίνο Καραµανλή η Αρι-
στερά είχε πάρα πολλές. Όµως, η ιστορία δεν γράφεται µε το
«φύγε εσύ, να έρθω εγώ». Γράφεται µέσα από τη σύνθεση των
αντιθέσεων. Κι εσείς τις αγνοείτε και µάλιστα µε έναν τρόπο τόσο
προκλητικά απαράδεκτο που καλλιεργείτε στον ανορθολογισµό. 

Μας είπε η κ. Κεραµέως προχθές όταν ο Αλέξης Τσίπρας ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έκανε αυστηρή
κριτική και εν συνεχεία ο Ευκλείδης Τσακαλώτος, ότι το ποσοστό
πτυχιούχων σε σχέση µε τους επιτυχόντες στα ελληνικά πανεπι-
στήµια είναι 9,17%. Άντε να κάνεις συζήτηση σοβαρή µε µία Κυ-
βέρνηση και µία Υπουργό. Δεν είναι επειδή είναι γυναίκα, προς
Θεού. Είναι επειδή έχει αυτή την πολιτική, αυτή τη νοοτροπία.
Γιατί και ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Βρούτσης και ο κ. Πλεύρης και
ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Βορίδης και πολλοί άλλοι είναι στο στό-
χαστρο της πολιτικής µας κριτικής πάρα πολύ πιο έντονα. Μη γε-
λιόµαστε τώρα και βρίσκουµε προσχήµατα. 

Όταν για να κάνεις µια συζήτηση η ίδια η EUROSTAT και το
Υπουργείο Παιδείας ξέρει ότι το 2020 η Ελλάδα µε 43% αποφοι-
τόντων από τα ελληνικά πανεπιστήµια ήταν στη δέκατη έκτη
θέση σε τριάντα τέσσερις χώρες και η Γερµανία µε 35%. Μικρό;
Να γίνει µεγαλύτερο; Όχι όµως ανορθολογισµός, όχι ψέµατα.
Για να ξέρουµε ποιο πραγµατικό είναι µέσα από τις αντιθέσεις
αυτό το στοιχείο που θα δηµιουργήσει προωθητική σύνθεση.
Αυτή τη Μεταπολίτευση και τις κατακτήσεις της θέλετε να κα-
ταργήσετε. 

Στην αρχή υπήρχε ο παραδοσιακός συντηρητισµός της Δεξιάς
και µετά ήρθε η αγορά -σε άλλες χώρες της Ευρώπης και του
πλανήτη είχε έρθει νωρίτερα- και ήρθε το εφεύρηµα ότι η παιδεία
πρέπει να συνταιριάζει µε την αγορά. Προσέξτε, όχι µε την πα-
ραγωγή, όχι µε την παραγωγική διαδικασία, µε την αγορά. Όσο
η αγορά πήγαινε προς το νεοφιλελεύθερο µοντέλο της υψηλής
κερδοφορίας και του χαµηλού εργασιακού κόστους τι σήµαινε;
Λίγοι εκλεκτοί, µυαλά καλά, τεχνοκρατικά βέβαια, χωρίς πλήρη
µόρφωση, αλλά κατάλληλα για να παίξουν αυτόν τον ρόλο, άντε
άλλο ένα 20% για τα ενδιάµεσα και µετά η πλέµπα.

Όλα τα νοµοσχέδια που επιχειρούν έκτοτε και οι περίφηµες
εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις της Δεξιάς έχουν αυτόν τον πυ-
ρήνα, να δώσουν φτηνά εργατικά χέρια στο αδηφάγο κεφάλαιο
του νεοφιλελευθερισµού και των µονοπωλιακών κατευθύνσεων.
Περί αυτού πρόκειται. 

Μπορεί να χωρέσει σε αυτή την κατεύθυνση και σε αυτή την
ανάγκη η επιθυµία µάθησης; Μπορεί να χωρέσει ο τρόπος για να
µαθαίνεις; Μπορεί να χωρέσει η κριτική σκέψη και η αµφισβή-
τηση σε στερεότυπα; Μπορεί να χωρέσει η ελευθερία και η δη-
µιουργικότητα; Όχι, δεν µπορεί να χωρέσει. Γιατί εκεί πρέπει να
ξέρεις το εξειδικευµένο που θα σε κάνει ικανό µέσα στη ζούγκλα

της ανεργίας µπας και βρεις µια ευκαιρία να «τρουπώσεις», που
έλεγε και ο Χατζηχρήστος. Περί αυτού πρόκειται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και όλα αυτά συνδέονται και µε έναν άκρατο συντηρητισµό
στον 21ο αιώνα στην Ελλάδα να επιµένουµε εδώ ότι τα Θρησκευ-
τικά διδάσκονται ως κατήχηση και λειτουργική και όχι ως θρη-
σκειολογία και ιστορία των θρησκειών. Και µόνο αυτό δείχνει
πόσο συντηρητισµός και πόσο, αγαπητέ κύριε Ανδριανέ, επιλο-
γές όχι του προηγούµενου, του προηγούµενου αιώνα είναι αυτές
που η σηµερινή Κυβέρνηση και η σηµερινή ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας κάνει.

Από αυτή την άποψη οι αγώνες για την παιδεία –τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- δεν πρόκειται να σταµατήσουν. Κόντρα στην παι-
δεία της αγοράς, κόντρα στον συντηρητισµό, όχι κόντρα στην
παιδεία της παραγωγής και στην ευρεία µόρφωση των ανθρώ-
πων, ακριβώς µε τη δυνατότητα αξιολόγησης αυτών των δεδο-
µένων, µε τα πολλαπλά βιβλία για έρευνα και όχι για χειραγώ-
γηση ιδιωτικών συµφερόντων πάνω στο σχολείο.

Γιατί είχαµε τις βιβλιοθήκες. Ήταν ένα πείραµα που εφαρµό-
στηκε σε µερικές περιπτώσεις µε επιτυχία, κατά κανόνα τα απο-
σύρανε, δεν το στήριξαν, δεν ενίσχυσαν τους δασκάλους και
τους καθηγητές για την έρευνα, ένα µικρό ποσοστό ασχολήθηκε
µε αυτό, και οι σχολικές βιβλιοθήκες δεν υπάρχουν πια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Δρίτσα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Από αυτή την άποψη, δεν είναι δυνατόν να εξαπατάµε, συνε-

χώς, τον ελληνικό λαό ότι δήθεν κάνουµε εκπαιδευτική µεταρ-
ρύθµιση. Όλα τα προγράµµατα της Δεξιάς στη µεταπολιτευτική
περίοδο απέτυχαν και έµειναν εν πολλοίς ανεφάρµοστα. Όχι
γιατί βρήκαν τις αντιστάσεις µόνο, αλλά και γιατί πραγµατικά δεν
µπορούσαν να ανταποκριθούν στις ανάγκες της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Κάντε πραγµατική συζήτηση µε τους ανθρώπους της παιδείας
και µε την ελληνική κοινωνία. Το θέµα αφορά τον 21ο και τον 22ο

αιώνα. Δεν µπορείτε να παίζετε µε τις τύχες αυτού του λαού και
αυτών των νέων ανθρώπων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Δρίτσα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25, ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης, για δώδεκα λεπτά.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας λέω εκ των προτέρων ότι µπορεί να κάνω µικρή χρήση της
δευτερολογίας µου. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, το κεντρικό σύν-
θηµα της εξέγερσης του Πολυτεχνείου το 1973, ήταν όπως θα
έχετε ακούσει «Ψωµί -Παιδεία - Ελευθερία». Σε κάθε εξέγερση
που σκοπεύει στην ανατροπή δικτατορίας, στρατιωτικής χούντας
ή οποιασδήποτε άλλης τέλος πάντων κοινοβουλευτικής ανωµα-
λίας, το κεντρικό σύνθηµα που περικλείει ολόκληρο το νόηµα της
εξέγερσης υπάρχουν πάντα οι τρεις αυτές εµβληµατικές λέξεις.
Ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί οι δικτάτορες σε όλα τα µήκη
και τα πλάτη αυτού του κόσµου και σε όλες τις εποχές της ιστο-
ρίας της ανθρωπότητας βάζουν στο στόχαστρο -συµπτωµατικά
άραγε, εµείς λέµε καθόλου συµπτωµατικά- πάντα τα τρία αυτά
αγαθά.

Η Ελληνική Δηµοκρατία από το 2009, τότε που εκχώρησε τη
διαχείριση και τη διακυβέρνηση της χώρας στο παράνοµο ιερα-
τείο της απολύτως εξωθεσµικής τρόικας των Βρυξελλών, έχει
χάσει ένα τεράστιο µέρος από το εθνικό µας εισόδηµα. Έχει οδη-
γήσει ένα τεράστιο κοµµάτι του πληθυσµού µας να στερείται το
ψωµί του και όλους εµάς, όλους ανεξαιρέτως τους υπόλοιπους
Έλληνες πολίτες, έχει οδηγήσει σε συστηµατική στέρηση των
συνταγµατικών και των ατοµικών ελευθεριών τους. 

Εδώ και δύο χρόνια, όµως, που τη σκυτάλη του τοπικού κυ-
βερνήτη -τοποτηρητή της αποικίας- χρεοδουλοπαροικίας που λέ-
γεται Ελλάδα έχει πάρει η «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», συνε-
πικουρούµενη από την υγειονοµική κρίση, την οποία µετέτρεψε
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τάχιστα σε οικονοµική ευκαιρία για κάθε είδους οικονοµικό πα-
ράσιτο αυτού του τόπου, τα δύο παραπάνω δυστυχήµατα, η
πείνα, δηλαδή, και η ελευθερία, γενικεύονται και επιδεινώνονται
ραγδαία, ενώ ο τρίτος πόλος, αυτός της παιδείας, έχει µπει και
αυτός πια για τα καλά στο στόχαστρο. 

Φέρνετε κάθε τόσο καινούργια νοµοσχέδια για την παιδεία,
αλλά η ουσία είναι, κυρία Υπουργέ, ότι η παιδεία, η χρηµατοδό-
τηση της παιδείας µας, είναι 50% µείον -να το ακούσουν όλοι, να
το καταλάβουν- σε σχέση µε τις προ µνηµονίων εποχές. Μάλιστα,
να πω και µερικές λεπτοµέρειες. Στον προϋπολογισµό το φετινό
κυρία Υπουργέ, είναι στο 2,6% ποσοστό του ΑΕΠ ο προϋπολογι-
σµός για την παιδεία. Ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως ξέρετε, είναι 5%. Το ζητάει ο κ. Φίλης συστηµατικά σε όλες
τις επιτροπές. Τον άκουσα. Έχω, όµως, να πω στον αγαπητό µου
κ. Φίλη -και το ξέρει ότι τον αγαπώ- ότι δεν ήταν µόνο ο ίδιος
Υπουργός Παιδείας. Δυστυχώς, ήταν και ο κ. Γαβρόγλου.

Θα πρέπει να απαντήσει κάποιος από τον ΣΥΡΙΖΑ το εξής:
Κατά το ένα έτος, τους έντεκα µήνες που τα µνηµόνια τελείωσαν
-τα νικήσατε, τα υπερβήκατε- πώς και το αίτηµά σας τώρα για
5% δεν έγινε πράξη; Είχε την κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, είχε το µα-
χαίρι και το καρπούζι. Μπορούσε να γίνει. Δεν έγινε.

Από την αρχή της διακυβέρνησής σας, κυρία Υπουργέ, µας
δώσατε να καταλάβουµε καλά τι ακριβώς µας περίµενε. Ξεκινή-
σατε πώς; Θυµάστε; Με την κατάργηση του πανεπιστηµιακού
ασύλου, συνεχίσατε µε µια σειρά νοµοθετήµατα, όπως την
ίδρυση πανεπιστηµιακής αστυνοµίας, που ευτυχώς, ποτέ δεν
πραγµατοποιήθηκε, αλλά έχει ψηφιστεί και την υποβάθµιση της
δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης, που φανερότατο σκοπό
είχαν την αυταρχικοποίηση και την εµπορευµατοποίηση όλου του
πλαισίου της δηµόσιας παιδείας.

Πραγµατικός σας σκοπός ήταν και παραµένει να ωθήσετε τη
νεολαία στην αγκαλιά των ιδιωτικών ΙΕΚ. Γι’ αυτό θεσπίσατε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, µε την οποία σας είπε η προλαλή-
σασα από µένα Βουλευτής µας και Αντιπρόεδρος της Βουλής, η
κ. Σακοράφα, το έγκληµα που κάνατε. Με τη θέσπιση της ελάχι-
στης βάσης αφήσατε είκοσι χιλιάδες παιδιά απ’ έξω φέτος -
τριάντα χιλιάδες, κατά άλλες πληροφορίες- γι’ αυτό καταργή-
σατε την πριµοδότηση του 1% στα εσπερινά λύκεια, που είναι έγ-
κληµα ακόµα µεγαλύτερο, όπως σας εξήγησε µόλις πριν λίγο -
να µην τα επαναλαµβάνω- η κ. Σακοράφα, γι’ αυτό εξισώσατε τα
δήθεν «πτυχία της ντροπής» από τα ιδιωτικά κολλέγια της συµ-
φοράς µε αυτά των δηµοσίων πανεπιστηµίων µας.

Και έτσι καταφέρατε, κυρία Κεραµέως, εσείς προσωπικά να γί-
νετε η λιγότερο δηµοφιλής Υπουργός µιας καθόλου δηµοφιλούς
Κυβέρνησης.

Ωστόσο, µακριά από εµάς, κυρία Υπουργέ, η στοχοποίηση
οποιουδήποτε πολιτικού προσώπου. Γιατί όσο και αν µερικές
στιγµές µοιάζει να είναι έτσι, το πρόβληµα δεν είστε εσείς. Το
πρόβληµα δεν είναι προσωπικό. Είναι 100% πολιτικό, γιατί οι νο-
µοθετικές σας πρωτοβουλίες έχουν στοχεύσεις που όλες, µα
όλες ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας εδώ
και σχεδόν µισό αιώνα, σαράντα επτά ολόκληρα χρόνια, προσπά-
θησαν να επιβάλουν, ευτυχώς απολύτως ανεπιτυχώς, µέχρι την
υπουργίας σας. Ελπίζουµε να αποτύχετε και εσείς σε αυτό.

Είναι πολιτικές καθαρά ταξικές και γι’ αυτό, απάνθρωπες, που
µοναδικό σκοπό τους έχουν να αποκλείσουν από τη δηµόσια εκ-
παίδευση -και ιδιαίτερα, βέβαια, από την τριτοβάθµια- όλα τα παι-
διά των φτωχών και των µεσαίων κατατρεγµένων νοικοκυριών,
που δεν έχουν δικαίωµα να ξεφύγουν από τη φτώχεια τους, δεν
έχουν δικαίωµα να δραπετεύσουν από την τάξη τους. Τι καπιτα-
λισµός είναι αυτός; Αυτό είναι το όνειρο το καπιταλιστικό, ότι
µπορείς να γίνεις κάποιος. Με το δικό σας νοµοσχέδιο δεν θα
γίνει ποτέ κανείς τίποτα!

Και σαν να µην έφτανε αυτός ο αντισυνταγµατικός και αντιδη-
µοκρατικός διαχωρισµός των παιδιών του προλεταριάτου και της
εργατικής τάξης, ο σαδισµός σας -µε συγχωρείτε για την έκ-
φραση, αλλά µόνο αυτή µπορεί να το περιγράψει- διατυπωµένος
πλέον ως τέχνη, επιχειρεί να διοχετεύσει αυτά τα παιδιά, θύµατά
σας, στη δεξαµενή του προνοµιακού και χυδαίου πεδίου πλουτι-
σµού των σχολαρχών και κολλεγιαρχών, παρασιτικών ντόπιων
και ξένων φίλων σας, όχι δικών σας, κυρία Υπουργέ, προσωπικά,

αλλά σίγουρα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη -θα το
πω και αυτό- η οποία, ειρήσθω εν παρόδω, έχει το µοναδικό παγ-
κόσµιο χαρακτηριστικό να είναι ταυτοχρόνως και Κυβέρνηση
µιας χώρας, αλλά και κυρίως ανώνυµη εταιρεία!

Αυτή την ανώνυµη εταιρεία, που έχετε καταντήσει σήµερα πια
όλοι εσείς και κυρίως, ο Πρωθυπουργός σας, η Νέα Δηµοκρατία,
δεν ήταν πάντα έτσι, και αυτήν -την ανώνυµη εταιρεία εννοώ- σας
καταγγέλλουµε και εσείς τόσον καιρό κάνετε πως δεν ακούτε.
Μα, καλά, δεν σας πειράζει; Πραγµατικά, µου κάνει εντύπωση!
Δεν σας ενοχλεί; Σας λέµε από αυτό το Βήµα τόσον καιρό «ανώ-
νυµη εταιρεία διακυβέρνησης» και δεν λέω φυσικά να φωνα-
σκείτε και να µε διακόψετε, γιατί πρέπει να επιδεικνύετε και τον
έχετε και το έχετε αποδείξει πολιτικό πολιτισµό, κοινοβουλευτικό
πολιτισµό. Λέω, όµως, ο επόµενος να πάρει τον λόγο µετά από
µένα. Γιατί δεν λέει, εδώ, ευθαρσώς: «Μα, πώς µας κατηγορείτε
για ανώνυµη εταιρεία; Εµείς µοιράσαµε 600 εκατοµµύρια σε µη
επιστρεπτέες προκαταβολές αυτό το εξάµηνο σε φτωχούς συµ-
πολίτες µας που είχαν έναν καφέ του ενός ατόµου, του ενός
υπαλλήλου ή σε φτωχούς καθαριστές και αντιθέτως, δώσαµε επι-
στρεπτέες µε πολύ σκληρούς όρους σε όλους τους παρασιτι-
κούς, αυτόν που έχει την «AEGEAN», αυτόν που έχει τους παρα-
χωρησιούχους των διοδίων µας, αυτούς που έχουν τη «FRA-
PORT». Να απαντήσει κάποιος. Δεν µπορείτε να απαντήσετε,
όµως!

Διότι σε αυτούς δώσατε τα 600 εκατοµµύρια, παραπάνω από
0,5 δισεκατοµµύριο σε ένα εξάµηνο, ενώ στον έρµο τον πολίτη
που τον έχετε κλειστό έναν χρόνο ζητάτε τις επιστρεπτέες των
διχίλιαρων και των τριχίλιαρων, όπως να µη σας πω πώς!

Πραγµατικά, λοιπόν, µου κάνει εντύπωση που δεν αντιδράτε,
γιατί έτσι είναι σαν να δέχεστε τον χαρακτηρισµό, σαν να µη σας
ενοχλεί και τόσο. Υποπτεύοµαι, µάλιστα, πως, αν σας αποκαλού-
σαµε «Κυβέρνηση µπαχαλάκηδων», για παράδειγµα, θα σας ενο-
χλούσε πολύ περισσότερο.

Όπως και να έχει, για να πετύχετε όσα απάνθρωπα σκοπεύετε
στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα, απαιτείται σχέδιο, στρατηγική
και συστηµατικότατη µεθόδευση. Για να επιτευχθεί η παράδοση
της δηµόσιας παιδείας στην αγορά, όπως πρωτοεπιχειρήσατε µε
πολύ άκοµψο τρόπο να το κάνετε µε µια µονοκονδυλιά στην πρό-
σφατη αναθεώρηση του Συντάγµατός µας, στοχεύοντας, βέβαια,
στην κατάλυση του άρθρου 16, όπου ευτυχώς και αποτύχατε πα-
νηγυρικά, απαιτείται, κατ’ αρχάς, η πλήρης υποβάθµιση των εκ-
παιδευτικών δοµών και στη συνέχεια, ο απόλυτος έλεγχός τους.

Αυτά τα δύο είναι, κυρία Κεραµέως, που κυρίως επιχειρείτε να
επιτύχετε µε αυτό το νοµοσχέδιό σας. Διότι κανένας Έλληνας
πολίτης δεν µπορεί να θεωρήσει σύµπτωση πως όλα, µα όλα τα
νοµοθετήµατά σας που αφορούν στην εκπαίδευση κατατίθενται
και γίνονται νόµοι του κράτους µας σε περιόδους που όλως τυ-
χαίως όλη η εκπαιδευτική κοινότητα, οι άµεσα θιγόµενοι, αλλά
και γενικότερα, η παιδεία µας βρίσκεται σε διακοπές ή σε καραν-
τίνα.

Είναι µια έµµεση οµολογία ότι ο «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»
γνωρίζει καλά την καταστροφή που φέρνει στην παιδεία και προ-
σπαθεί µε αυτόν τον τρόπο να αποφύγει τον ξεσηκωµό της εκ-
παιδευτικής και µαθητικής κοινότητας, αλλά και ολόκληρου του
ελληνικού λαού, που από το Πολυτεχνείο, όπως σας έλεγα, έχει
αποδείξει πως, όπως ακριβώς για το ψωµί και τη λευτεριά του,
έτσι και για τη µόρφωσή του είναι έτοιµος ανά πάσα στιγµή να
θυσιάσει ακόµα και τη ζωή του. Το ξέρετε καλά από το 1973
µέχρι σήµερα, γι’ αυτό και το φοβάστε, γι’ αυτό και κάτι τέτοια
ανοσιουργήµατα τα φέρνετε στη ζούλα, από την πίσω πόρτα, θέ-
λοντας να ξεµπερδεύετε γρήγορα µαζί τους, τρεις µέρες µόλις
πριν κλείσει η Βουλή µας, η Βουλή των Ελλήνων και στην καρδιά
των διακοπών όλων ανεξαιρέτως των ενδιαφεροµένων.

Γι’ αυτό δεν κάνατε ποτέ καµµία διαβούλευση µε την εκπαι-
δευτική κοινότητα, κυρία Υπουργέ. Αντιθέτως, ξέρετε τι κάνατε;
Προσποιηθήκατε -και σας εγκαλώ προσωπικά γι’ αυτό- µια δήθεν
διαβούλευση µε τα κόµµατα και για να την κάνετε πιο πιστευτή,
αφαιρέσατε ένα και µόνο άρθρο από τα διακόσια είκοσι του νο-
µοσχεδίου σας, το περίφηµο άρθρο 85, που υπήρχε και δεν
υπάρχει -δόξα τω θεώ!- αυτό που αφορούσε, βέβαια, στον φασι-
στικό -συγγνώµη, αλλά δεν µπορώ να πω άλλη λέξη- διαχωρισµό
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των σχολικών τµηµάτων ανάλογα µε την επίδοση των µαθητών
και όχι όπως παγίως γίνεται, αλφαβητικά, κάτι που οδηγούσε, βέ-
βαια, άµεσα σε ένα σχολείο πολλαπλών ταχυτήτων.

Όταν καταλάβατε, µάλιστα, ότι δεν υπάρχει κόµµα στο Κοινο-
βούλιό µας που θα ψηφίσει ποτέ, που θα δεχόταν ένα τέτοιο
άρθρο, το αποσύρατε αµέσως και µετά τι κάνατε; Μετονοµάσατε
δηµόσια εσείς η ίδια τις διαφωνίες των κοµµάτων στη συνάντηση
που είχαν µαζί σας σε µια δήθεν συνθετική, σχεδόν υπερκοµµα-
τική -έτσι σας άκουσα από την τηλεόραση να λέτε- συναίνεση
του σχεδίου νόµου σας.

Το γεγονός αυτό, κυρία Υπουργέ, κατά τη γνώµη µας, είναι εξί-
σου, αν όχι περισσότερο, επικίνδυνο για τη δηµοκρατία µας από
το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, καθώς δείχνει καθαρά τη νοµοθε-
τική πρακτική και την αντίληψη που έχει η παρούσα Κυβέρνηση,
η Κυβέρνησή σας, για το τι σηµαίνει δηµοκρατία και τι σηµαίνει
συναίνεση.

Ο κύριος άξονας του νοµοσχεδίου είναι, βέβαια, η αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών. Είναι ασφαλώς η αξιολόγηση που µας έλειπε
µετά την αξιολόγηση που είχε έρθει των σχολικών µονάδων και
του εκπαιδευτικού έργου, που νοµοθετήθηκε πέρυσι τέτοια
εποχή, πάλι, κυρία Υπουργέ, µες στο κατακαλόκαιρο και µε το
σύνολο της εκπαίδευσης και πάλι κλειστό.

Για να µην έχουµε παρεξηγήσεις, πιστεύουµε πως µια έντιµη
και αδιάβλητη αξιολόγηση των εκπαιδευτικών θα ήταν πολύ χρή-
σιµη, ακόµα και απαραίτητη. Ποιος εκπαιδευτικός µας δεν θα
ήθελε να αξιολογείται βάσει αντικειµενικών κριτηρίων, ώστε και
ο ίδιος να βελτιώνεται και να παρέχει στους µαθητές του την ποι-
οτικότερη δυνατή εκπαίδευση;

Το πρόβληµα, όµως, βρίσκεται στην ερµηνεία που εσείς δίνετε
στην έννοια «αξιολόγηση» και στον τρόπο που επιχειρείτε να µην
εφαρµόσετε. Η αξιολόγησή σας είναι κυρίως εκφοβιστική και τι-
µωρητική για τους εκπαιδευτικούς µας και έτσι, αντί να αποτελεί
τελικά όχηµα βελτίωσης, επιχειρεί να γίνει ο δούρειος ίππος της
Κυβέρνησης, ώστε να επιβάλλει πλήρη έλεγχο της εκπαιδευτικής
διαδικασίας και των προσώπων που την επιτελούν, αφαιρώντας
παράλληλα την όποια µικρή είχε αποµείνει αυτονοµία και απο-
λάµβανε ακόµα η εκπαιδευτική µας διαδικασία.

Γι’ αυτό στην προηγούµενη απερίγραπτα αποτυχηµένη αξιο-
λόγηση που νοµοθετήσατε, κυρία Υπουργέ, για τις σχολικές µο-
νάδες και το εκπαιδευτικό έργο, η συµµετοχή των εκπαιδευτικών
µας ήταν 10%.

Το ακούσατε, κυρία Κεραµέως; Το 90% των εκπαιδευτικών µας
αποφάσισε να απέχει συνειδητά από τις προηγούµενες αντιεκ-
παιδευτικές αξιολογήσεις σας και εσάς, αντί το συγκεκριµένο γε-
γονός να σας προβληµατίσει λίγο, να σας οδηγήσει να ανοίξετε
έναν ουσιαστικό διάλογο για να ακούσετε και από την εκπαιδευ-
τική κοινότητα πώς οραµατίζονται αυτοί οι άνθρωποι µια χρήσιµη
και ουσιαστική αξιολόγηση, ξέρετε πού σας οδήγησε, κυρία
Υπουργέ, το γεγονός ότι και η ΔΑΚΕ ακόµα αρνήθηκε να κάνει
τις δύο προηγούµενες αξιολογήσεις που τους διατάξατε;

Ξέρετε, βέβαια, πού σας οδήγησε. Σας οδήγησε απλώς στο να
επιχειρήσετε να προλάβετε αντίστοιχες τραγελαφικές καταστά-
σεις στη νέα σας αξιολόγηση, νοµοθετώντας εκ προοιµίου για
καλό και για κακό, εκδικητικότατα και ορίζοντας ποινές για όλους
όσους αρνούνται να συµµετάσχουν στις τραγελαφικές διαδικα-
σίες.

Να µην τα ξαναλέω τα άρθρα 56 και 31, τα είπε η κ. Σακοράφα.
Τιµωρούνται µε πειθαρχικές ποινές το άρθρο 109 του κώδικα κα-
τάστασης δηµοσίων πολιτικών διοικητικών κ.λπ. περί µη µισθο-
λογικής εξέλιξης, να µην πάρουν άλλα λεφτά όσοι αρνηθούν να
γίνουν συµµέτοχοι ή συνένοχοί σας. 

Στη δε ενδέκατη παράγραφο του άρθρου 31 προβλέπεται
ρητά πως όσοι αρνηθούν δεν επιτρέπεται καν να είναι υποψήφιοι
για την επιλογή ούτε να τοποθετηθούν σε θέσεις στελέχους εκ-
παίδευσης ή να συµµετέχουν σε διαδικασίες επιλογής τοποθέ-
τησης προϊσταµένων. 

Σας ρωτάω ευθέως: Τι εγωισµός, θεέ µου, άραγε µπορεί να
είναι αυτός; Δεν σας περνά από το µυαλό ακόµα και για µια µόνο
στιγµή ότι και εσείς, οι άριστοι των αρίστων, ενδέχεται πού και
πού, η ζωή το έχει έτσι, να κάνετε και κανένα καλαθάκι; Και αντί
να βρείτε ενδείξεις τέτοιου λάθους στη συγκλονιστική αποχή των

εκπαιδευτικών µας κατά τις προηγούµενες αξιολογήσεις σας,
αντί να πείτε «δεν µπορεί 90% εκπαιδευτικών να αντιπολιτεύονται
µόνο την Κυβέρνηση, το 40% και κάτι από δαύτους µας έχει ψη-
φίσει πριν ένα χρόνο», αντί να σκεφτείτε έτσι, «κάποιο λάθος θα
έχουµε κάνει και εµείς για να τους έχουµε όλους απέναντί µας»
αντί να σκεφτείτε έτσι απλά, όπως θα σκεφτόταν οποιοσδήποτε
ανεκπαίδευτος ή πολύ καλά εκπαιδευµένος συµπολίτης µας,
εσείς απλώς επιλέξατε την καθαρά «ποινική» αντιµετώπιση του
ζητήµατος, δείχνοντας όχι µόνο την αντίληψη της Κυβέρνησής
σας, αλλά και το τι είδους άνθρωποι είναι ψυχοσυναισθηµατικά
όσοι την απαρτίζουν. 

Για τις υπερεξουσίες του διευθυντή τι να σας πω; Ολόκληρο
το Κεφάλαιο Β’ του Δ’ Μέρους του νοµοσχεδίου µε τις προβλέ-
ψεις του οδηγεί στην απόδοση υπερεξουσιών στους διευθυντές,
οι οποίοι θλίβονται για αυτό, πρέπει να προσλάβουν γραµµατεία.
Είναι οι δικτατορίσκοι που δεν ξέρουν τι να κάνουν το βασίλειό
τους. Τίποτα ουσιαστικά δεν θα γίνεται στην εκπαιδευτική διαδι-
κασία, αν ψηφιστεί αυτό το ανοσιούργηµα, συγγνώµη, αλλά έτσι
το βλέπω, αν δεν περάσει από την κρίση των διευθυντών σας και
δεν εγκριθεί από αυτούς. Απόλυτα κυρίαρχος, βεβαίως, καθίστα-
ται ο ρόλος του διευθυντή και στην προαναφερθείσα αξιολό-
γηση. Η θητεία του αυξάνεται κατά πολύ και έτσι συµπληρώνεται
το θεσµοθετούµενο σύστηµα αξιολόγησης µε ένα αυστηρά ιε-
ραρχικό, αυταρχικό µοντέλο µονόδροµης και κάθετης, από πάνω
προς τα κάτω, αξιολόγησης και µόνο από την πλευρά της διοι-
κητικής δοµής να έχει λόγο και τους εκπαιδευτικούς απλώς σαν
µαριονέτες να παρακολουθούν, να άγονται και να φέρονται από
τις ορέξεις αυτής της ιεραρχίας, µετατρέποντας τη σχολική µο-
νάδα τελικά σε µια οργανωτική δοµή -λυπάµαι που το λέω και
ντρέποµαι- που θυµίζει περισσότερο εργοστάσιο του προηγού-
µενου αιώνα ή στρατόπεδο του παρόντος αιώνα µε τους εκπαι-
δευτικούς να λαµβάνουν τον ρόλο των απλών εφαρµοστών
διοικητικών εντολών. 

Δεν είναι λοχίες οι καθηγητές και δάσκαλοί µας, κυρία Υπουρ-
γέ. Εδώ η διαστροφή του σαδισµού σας επανεµφανίζεται στο νο-
µοσχέδιό σας ως τέχνη καθώς όλα αυτά γίνονται στο όνοµα
δήθεν της αυτονόµησης της σχολικής µονάδας, στην οποία αντί
να συµβαίνει βεβαίως αυτό, αντιθέτως, µε το σχέδιο νόµου σας
διαµορφώνεται ένα ισχυρότατο πλέγµα διοίκησης και ελέγχου
που προφανέστατα θα ευνουχίσει τον ρόλο των εκπαιδευτικών,
θα µειώσει τη δηµιουργικότητά τους και θα δηµιουργήσει γρα-
φειοκρατικές υπερδοµές καταδυνάστευσης και απόλυτου ελέγ-
χου της εκπαιδευτικής διαδικασίας, αποτελώντας, βεβαίως,
παράλληλα πεδίο δόξης λαµπρόν για τη σταδιοδροµία διαφόρων
κοµµατικά διορισµένων στελεχών σας. 

Επιπλέον, σκεφτήκατε ποτέ, κυρία Υπουργέ, πριν αρχίσετε την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών µας να τους πληθύνετε κάπως;
Θα µου πείτε καλά, να σας τρελάνω πάω, τι είναι αυτά που σας
λέω; Εδώ µιλάτε τόσες ηµέρες για έντεκα χιλιάδες πεντακόσιους
νέους διορισµούς. Είναι φοβερό! Μετά από τόσα χρόνια έντεκα
χιλιάδες πεντακόσιοι νέοι διορισµοί που µε τόση υπερηφάνεια
τους περιφέρετε στις δηλώσεις σας. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν µπορούµε να κοροϊδευόµα-
στε εδώ µέσα, είναι ντροπή. Σας λέω µόνο τα εξής, κυρία Υπουρ-
γέ: Φέτος θα συνταξιοδοτηθούν τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι δά-
σκαλοι και τέσσερις χιλιάδες καθηγητές, σύνολο επτά χιλιάδες
πεντακόσιοι. Το νούµερο έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι, που ανα-
φέρετε, αναφέρεται και στη µέση και στην εκπαίδευση του δη-
µοτικού. Εποµένως, αφαιρώντας το επτά χιλιάδες πεντακόσια
από έντεκα χιλιάδες επτακόσια καταλαβαίνετε γιατί προσλήψεις
µιλάµε. 

Όµως, αυτό κρύβει την αλήθεια. Γιατί η αλήθεια -να την ακού-
σει ο ελληνικός λαός να την ξέρει- είναι άλλη. Ξέρετε ποια είναι;
Από τον Ιανουάριο του 2010, κύριε Πρόεδρε, έως τον Μάρτιο του
2021 συνταξιοδοτήθηκαν σαράντα µία χιλιάδες εκπαιδευτικοί
µας. Ξέρετε πόσοι προσελήφθησαν στη θέση τους; Ξέρετε όλοι
όσοι κυβέρνησατε; Ξέρετε και µπαίνετε εδώ χωρίς ντροπή; Είναι
τρεις χιλιάδες και είναι εθνική ντροπή, που θα βάλω τα κλάµατα
από τη συγκίνηση. Είναι ντροπή εθνική! Είναι τρεις χιλιάδες αντί
για πενήντα χιλιάδες. Και έρχεστε εδώ και µας κουνάτε τους έν-
τεκα χιλιάδες επτακόσιους, που θα φύγουν επτά χιλιάδες πεντα-
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κόσιοι σήµερα; Θα έπρεπε να µην το κάνετε. 
Εγώ σας µιλάω για τις πραγµατικές ανάγκες κάλυψης δεκά-

δων χιλιάδων θέσεων µόνιµου προσωπικού, για τα πραγµατικά
οργανογράµµατά τους -κύριε Πρόεδρε, δεν θα ξαναµιλήσω για
τις τρεις ηµέρες από εδώ και πέρα- ή την πραγµατική αναβάθ-
µισή τους σε υποδοµές. 

Και µια και µιλάµε για υποδοµές, κυρία Κεραµέως, µου λέτε,
αν θέλετε, για παράδειγµα πώς αυτός ο έρµος ο νέος δικτατορί-
σκος ο διευθυντής σας, συνεπικουρούµενος από τον σοφό σας
σύµβουλο, θα καταφέρει να αξιολογήσει τη χρήση τεχνολογιών
πληροφορικής όταν αυτές απλά τυγχάνει στη συγκεκριµένη σχο-
λική µονάδα να µην υπάρχουν, να µην υφίστανται; Πόσο καλά,
λέτε, να τα καταφέρει το προαναφερθέν ντουέτο στην αξιολό-
γηση των αναπληρωτών καθηγητών που µετακινούνται κάθε
χρόνο και θα αξιολογούνται αναγκαστικά από διαφορετικούς
προϊσταµένους που δεν έχουν ούτε καν δείγµα γραφής της δου-
λειάς τους; Μόνο για λίγους µήνες θα τους έχουν µελετήσει. Δη-
λαδή, δεν θα τους ξέρουν, κυρία Υπουργέ. Αυτούς που υποτί-
θεται θα αξιολογούν δεν θα τους ξέρουν. 

Από την άλλη ο µονόδροµος «αξιολόγηση µόνο από τους προ-
ϊσταµένους προς τους υφισταµένους» τι κινδύνους εγκυµονεί;
Παραδείγµατος χάριν σκεφτείτε, κυρία Υπουργέ, κάποιος εκπαι-
δευτικός κάπου στην επικράτεια χρησιµοποιεί λίγο πιο προοδευ-
τικές, λίγο πιο φιλελεύθερες µεθόδους διδασκαλίας, σαν αυτές
που είµαι σίγουρος πως έχουν υιοθετηθεί και χρησιµοποιούνται
εδώ και δεκαετίες σε όλα τα σπουδαία εκπαιδευτικά ιδρύµατα
της γης, όπως για παράδειγµα στο πανεπιστήµιο Χάρβαρντ του
οποίου είστε απόφοιτος, µεθόδους που µπορεί να µετέρχονται
κάποιους νεωτερισµούς, αλλά ταυτοχρόνως να είναι εξαιρετικά
αποτελεσµατικές. Αν ένας τέτοιος εκπαιδευτικός βρεθεί κάτω
από την απόλυτη εξουσία ενός αναχρονιστικού -και µη µου πείτε
πως δεν υπάρχουν τέτοιοι- διοικητή- διευθυντή, από αυτούς που
θα φτιάξετε, θα χαθεί ή δεν θα χαθεί µια ευκαιρία προόδου; 

Επίσης, τα προσωπικά πάθη, οι έριδες, οι ανθρώπινες συµπά-
θειες, οι αντιπάθειες πώς είστε τόσο βέβαιοι ότι δεν θα παίξουν
κανέναν ρόλο στη λειτουργία του σχολείου, ότι θα είναι έντιµοι
οι διευθυντές και ότι δεν θα χτυπάνε αυτόν που µισούν να µην
προοδεύσει αφού θα έχουν σχεδόν απόλυτη εξουσία; 

Τέλος, κατά τη γνώµη µας, ένα σύστηµα αξιολόγησης για να
έχει, κυρία Υπουργέ, και την παραµικρή πιθανότητα να λειτουρ-
γήσει θα πρέπει να υλοποιείται αµφίδροµα. Να αξιολογεί ο διευ-
θυντής, βεβαίως, τους εκπαιδευτικούς, αλλά και οι εκπαιδευτικοί
τον διευθυντή τους, και οι επικουρικοί, και αυτοί που δεν είναι
µόνιµοι, όπως επίσης και οι υπεύθυνοι εκπαίδευσης από τους δι-
ευθυντές, αλλά και από τους εκπαιδευτικούς και βεβαίως, και
πρώτα, και πάνω από όλα όλοι αυτοί και οι εκπαιδευτικοί, και οι
διευθυντές, και οι σύµβουλοι και ό,τι άλλο µπορεί να φανταστεί
κανείς, από τους µαθητές τους. 

Τόσο δύσκολο ήταν να το σκεφτείτε; Όχι δεν ήταν καθόλου
δύσκολο. Το σκεφτήκατε, αλλά το απορρίψατε αµέσως. Ξέρετε
γιατί; Γιατί είναι ο βαθιά δηµοκρατικός τρόπος, δεν σας πάει.
Είναι ο συλλογικός τρόπος όπου όλη η κοινότητα συνεργαζόµενη
και ενωµένη λύνει από κοινού τα κοινά προβλήµατά της. Και όταν
ο κόµπος καµµιά φορά φτάσει στο χτένι, ξέρετε τι κάνει; Ισχύει
απλά η αρχή της πλειοψηφίας. Το ξέρετε, αλλά δεν σας κάνει
γιατί δε σας βολεύει η ανοιχτή, η καθάρια συµµετοχική δηµοκρα-
τία. Γιατί οδηγεί µαθηµατικά στην απελευθέρωση των λαών, τους
οποίους εσείς θέλετε υποδουλωµένους στα µνηµόνια µε τη λο-
γική της µοιρολατρίας ότι δεν υπάρχει άλλη λύση, υποταγή ή θά-
νατος. Δεν είναι έτσι.

Τελειώνω, αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Αυτό που πρέπει κυρίως
να αξιολογείται σε µια αξιολόγηση, κυρία Υπουργέ, είναι το απο-
τέλεσµα και το αποτέλεσµα έχει δύο παραµέτρους: Η πρώτη
είναι το κατά πόσο µαθαίνουν οι µαθητές και η δεύτερη εξίσου
σηµαντική κατά πόσο απολαµβάνουν τη µάθηση ή ίσως και πε-
ρισσότερο σηµαντική από την πρώτη γιατί, όπως όλοι ξέρουν, αν
δεν απολαµβάνουν τη µάθηση, τελικά θα µάθουν λιγότερα πράγ-
µατα. 

Και θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε ένα ποίηµα. Δεν θέλω να
πω λάθος ένα ολόκληρο θαυµάσιο ποίηµα. Είναι ο «Θεσσαλικός
Κύκλος». Σας το αφιερώνω, κυρία Υπουργέ, και στον «κ. Μητσο-

τάκη Α.Ε.» κυρίως µε όλη µου την καρδιά. Πρόκειται για ένα αρι-
στούργηµα του Μαρκόπουλου από τον «Θεσσαλικό Κύκλο». Είναι
απόλυτα ταιριαστό και είναι ακριβώς αυτό που θα σας πω: «Τον
δάσκαλο», λέει αυτό το ποίηµα, θα το ξέρετε βέβαια, «αυτόν τον
σαρδανάπαλο να σταµατήσει πια να δασκαλεύει µε λόγια σαν και
τούτα της φωτιάς πως όποιος για το δίκιο δεν παλεύει θα ζει και
θα πεθαίνει σαν ραγιάς». Αυτό ακριβώς έχει σκοπό να κάνει το
νοµοσχέδιό σας να ευνουχίσει, να αποκεφαλίσει αυτόν τον δά-
σκαλο που τους λέει «ραγιάδες, όχι άλλη υποταγή, είναι αδιέ-
ξοδη δώδεκα χρόνια η πορεία. Υπάρχει λύση και βρίσκεται στην
αξιοπρέπεια, στην αντίσταση και στη µάχη µας». 

Σας ευχαριστώ πολύ όλους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γρηγοριάδη,
όπως καταλαβαίνετε -το είπατε από την αρχή- εξαντλήσατε
όλους τους χρόνους, για να µην αγανακτούν οι συνάδελφοι που
δεν το άκουσαν στην αρχή. Ο κ. Γρηγοριάδης µόνος του δήλωσε
ότι πήρε όλους τους χρόνους που δικαιούτο για το τριήµερο. 

Και τώρα συνεχίζουµε µε τον κ. Διονύσιο Σταµενίτη Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για την προηγούµενη οµιλία.

Άκουσα ότι ασκείτε κριτική για τον χρόνο που επιλέχθηκε να
έρθει το νοµοσχέδιο στη Βουλή. Δηλαδή, τι εννοείτε; Να κλείνει
η Βουλή δυο - τρεις µήνες; Δεν θα πρέπει να νοµοθετούµε Ιούλιο,
Ιούνιο; Περίεργο πράγµα αυτό. Έχει δοθεί απεριόριστος χρόνος,
τρεις µέρες να συζητάµε εδώ και προφανώς και ο χρόνος στις
επιτροπές και οπουδήποτε αλλού. Μάλλον κάτι πρέπει να βρείτε
διαφορετικό στην κριτική σας.

Ξεκίνησε σήµερα η συζήτηση στην Ολοµέλεια για το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων µε τον τίτλο:
«Αναβάθµιση του σχολείου και ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών
και άλλες διατάξεις». Το παρόν σχέδιο νόµου, όπως είναι γνω-
στό, βασίζεται σε τρεις αλληλένδετους πυλώνες πάνω στους
οποίους ξεδιπλώνεται όλη η µεταρρυθµιστική προσπάθεια που
αυτό εισηγείται.

Και αναφέροµαι, πρώτον, στην ενίσχυση της αυτονοµίας των
σχολικών µονάδων µέσα από την εµπιστοσύνη στους εκπαιδευ-
τικούς µας, τη µεγαλύτερη ελευθερία στη δόµηση και στην ορ-
γάνωση του τρόπου διδασκαλίας, στην ενίσχυση του ρόλου του
διευθυντή και των εκπαιδευτικών που έχουν θέση ευθύνης,
καθώς επίσης και στη θέσπιση αυξηµένης διαφάνειας και λογο-
δοσίας, ρυθµίσεις που θα συµβάλουν στην αποκέντρωση του συ-
στήµατος µέσα από τη µεταφορά πλήθους αρµοδιοτήτων στα
ίδια τα σχολεία. Και εδώ τίθεται το ερώτηµα: Πώς µπορεί κάποιος
να διαφωνεί µε κάποιες ρυθµίσεις που δίνουν τη δυνατότητα
ανάπτυξης πρωτοβουλιών σε αυτούς που ξέρουν καλύτερα τις
ανάγκες των µαθητών και των σχολείων, δηλαδή, στους εκπαι-
δευτικούς;

Δεύτερον, αναφέροµαι στη θεσµοθέτηση του µηχανισµού
αξιολόγησης του έργου των εκπαιδευτικών µας, όπως συµβαίνει
στο 90% των ευρωπαϊκών χωρών. Στόχος είναι η υποστήριξη των
προσπαθειών και η βελτίωση του ίδιου του εκπαιδευτικού αλλά
και η συνεχής, ολιστική, επαγγελµατική ανάπτυξη, αλλαγές που
θα συµβάλουν καθοριστικά στην αναβάθµιση του επιπέδου της
παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

Και τρίτον, αναφέροµαι στην ενίσχυση των δοµών υποστήρι-
ξης της εκπαίδευσης. 

Τέλος, σηµαντικές είναι και οι ρυθµίσεις για την εκκλησιαστική
εκπαίδευση, µε στόχο τον εκσυγχρονισµό και την εκ νέου ορθό-
τερη οργάνωση της δευτεροβάθµιας, µεταδευτεροβάθµιας και
ανώτατης εκκλησιαστικής εκπαίδευσης. Βασική στόχευση των
αλλαγών είναι η κατάρτιση των ιερέων µας, η αναβάθµιση του
κλήρου και ο εξορθολογισµός των δοµών της τριτοβάθµιας εκ-
κλησιαστικής εκπαίδευσης.

Από τα µέρη του νοµοσχεδίου και τις ρυθµίσεις και τις αλλαγές
που εισάγει, διαπιστώνουµε ότι πρόκειται για µια νοµοθετική
πρωτοβουλία που αλλάζει τον τρόπο λειτουργίας του σχολείου,
µε στόχο τις καλύτερες επιδόσεις των µαθητών, τον εµπλουτισµό
της γνώσης και την ενίσχυση της κατάρτισης. Διαµορφώνει ένα
νέο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων των εκπαιδευτικών, µε
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στόχο την απελευθέρωση των ιδίων. Δηµιουργούνται διαφορε-
τικά δεδοµένα µε όσα ίσχυαν µέχρι σήµερα, όσον αφορά τον
τρόπο διδασκαλίας, ο οποίος ενισχύεται, απελευθερώνεται, υπο-
στηρίζεται, αλλά και αξιολογείται.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολουθώντας αυτές
τις µέρες τη συζήτηση που διεξήχθη στις συνεδριάσεις των επι-
τροπών, µου προκάλεσε πραγµατικά πολύ µεγάλη εντύπωση η
σφοδρή επίθεση που δέχεται η ίδια η Υπουργός Παιδείας από
την Αντιπολίτευση, πρακτικές τις οποίες ελπίζω να µην τις δούµε
να επαναλαµβάνονται και στην Ολοµέλεια. Γιατί αυτό που είδαµε
να συµβαίνει δεν είναι η κριτική επί της ουσίας και των περιεχο-
µένων των ρυθµίσεων και των αλλαγών που φέρνει το νέο νοµο-
σχέδιο. Είναι µια επίθεση προσωποποιηµένη, µε προσβλητικούς
χαρακτηρισµούς, πρωτοφανείς για τα δεδοµένα της πολιτικής
αντιπαράθεσης και των κοινοβουλευτικών διαδικασιών. 

Δεν χρειάζεται να επαναλάβουµε όσα ειπώθηκαν από τον ει-
σηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. Έχει, όµως, αξία να αναζητήσουµε τους λό-
γους, που ο ίδιος και συλλήβδην µέσω αυτού το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προχώρησαν σε αυτούς. Πιστεύω
ότι είναι η έλλειψη προτάσεων, νέων ιδεών, η αγκύλωση σε µίζε-
ρες και ιδεολογικά απαρχαιωµένες αντιλήψεις. Αυτό δηµιουργεί
µεγάλη ανησυχία στον ΣΥΡΙΖΑ που τον οδηγεί σε τέτοιες πολιτι-
κές συµπεριφορές. Και δυστυχώς για σας, το καταλαβαίνει πια
το σύνολο της κοινωνίας. Το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης δίνει την έσχατη µάχη οπισθοφυλακής, υπερασπιζόµενο
αντιλήψεις του χθες, µην µπορώντας να ακολουθήσει τις επιτα-
γές του σύγχρονου κόσµου και των διαρκώς µεταβαλλόµενων
δεδοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα τις προτάσεις της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για ουσιαστικές αλλαγές στην
παιδεία, για µεταρρυθµίσεις που θα ανοίξουν νέους ορίζοντες
στα παιδιά µας και θα δώσουν τα εφόδια, ώστε να µπορούν να
είναι ανταγωνιστικά στον σύγχρονο κόσµο, η κοινωνία τις απο-
δέχεται και τις υποστηρίζει. Πρόκειται για παρεµβάσεις που θα
σπάσουν κατεστηµένα πολλών χρόνων και θα απελευθερώσουν
τις παραγωγικές και υγιείς δυνάµεις του εκπαιδευτικού µας συ-
στήµατος. 

Και τελικά, αυτό που ενοχλεί πολύ, προφανώς, είναι ότι οι πο-
λίτες επικροτούν και υποστηρίζουν την αναβάθµιση των πανεπι-
στηµίων µας, την κατάργηση του ασύλου της ανοµίας, τις
πρωτοβουλίες για πειραµατικά και πρότυπα σχολεία, το άνοιγµα
των πανεπιστηµίων σε ξένους φοιτητές και την ενίσχυση της εξω-
στρέφειας των ανώτατων ιδρυµάτων της χώρας. Και όπως µαρ-
τυρούν τα στοιχεία των δηµοσκοπήσεων, τα οποία έχουν κι αυτά
την αξία τους, οι πολίτες υποστηρίζουν και τις ρυθµίσεις και την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. 

Προσέξτε, αν και έχει ειπωθεί και είναι απαραίτητο να επανα-
λάβουµε: Τι µας λέτε εσείς; Να πάµε στη σύνθεση των αντιθέ-
σεων. Εµείς λέµε: Ας πάµε σε αυτό που λέει η κοινωνία. Επτά
στους δέκα πολίτες κρίνουν θετικά την αξιολόγηση των εκπαι-
δευτικών. Σε ποσοστό 92% οι Έλληνες συµφωνούν µε την εισα-
γωγή νέων θεµατικών στα σχολεία µέσω εργαστηρίων δεξιοτή-
των, περισσότεροι από τρεις στους τέσσερις µε την αύξηση του
αριθµού των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων.

Τελικά, σας ενοχλεί κάτι άλλο, σας ανησυχεί κάτι άλλο στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Μήπως είναι οι προσλήψεις; Τεσσεράµισι χιλιάδες πέρυσι
στην ειδική αγωγή, έντεκα χιλιάδες προσλήψεις φέτος. Πρώτη
φορά µετά από δέκα χρόνια έγιναν προσλήψεις. Τελικά, τι σας
ενοχλεί; Οι προτάσεις του σχεδίου νόµου, οι προσλήψεις ή και
τα δύο µαζί; 

Κοιτάξτε, στην ανοδική πορεία που έχει πάρει ο τοµέας της
παιδείας στη χώρα µας, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µόνο να επιδείξει την εµ-
µονή και τις αγκυλώσεις στο χθες, όπως ήταν η εµµονή σας να
µην ψηφίσετε την αλλαγή του άρθρου 16 του Συντάγµατος, όσον
αφορά την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Και τελικά, τι κατα-
φέρατε; Να τρίβουν τα χέρια τους στη Βουλγαρία, στην Κύπρο
και στις άλλες χώρες, όπου οδηγούνται αρκετοί Έλληνες από-
φοιτοι λυκείου, για να σπουδάσουν. Αυτή είναι η συνεισφορά του
κόµµατός σας, της Αριστεράς, στην παιδεία, που έρχεται σήµερα
ελλείψει επιχειρηµάτων να επιτεθεί προσωπικά στην Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα πρώτα δύο χρόνια της δια-

κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχει υλοποιηθεί το µεγαλύ-
τερο µέρος του προεκλογικού προγράµµατος για τον εκσυγχρο-
νισµό της δηµόσιας και ιδιωτικής παιδείας. Εµείς πιστεύουµε ότι,
για να προοδεύσει και να ευηµερήσει η κοινωνία, χρειάζεται πρω-
τίστως να έχει ένα σύγχρονο και καλό εκπαιδευτικό σύστηµα.
Μέσα από την εκπαίδευση επιτυγχάνεται η ανάπτυξη της οικο-
νοµίας και της κοινωνίας. Γι’ αυτό και ο εκσυγχρονισµός του εκ-
παιδευτικού µας συστήµατος είναι από τις πρώτες προτεραιότη-
τες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία έχει προ-
χωρήσει σε θαρραλέες αλλαγές και ουσιαστικές παρεµβάσεις.
Είναι καθήκον µας απέναντι στα παιδιά µας, στις επόµενες γενιές
να χτίσουµε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που θα τους δώσει όλα
τα εφόδια να πραγµατοποιήσουν τα σχέδιά τους και τις φιλοδο-
ξίες τους για το δικό τους µέλλον και να φτάσουν εκεί που ο κα-
θένας και η καθεµία ονειρεύονται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταµενίτη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Το λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής
του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Με την αλλοπρόσαλλη, λοιπόν,
πολιτική που ακολουθήσατε -γιατί είπε ότι ήθελε να ακούσει τι
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ- αλλά και τα ισχυρά µηνύµατα της πανδηµίας,
χρειαζόταν µετά από αυτά µια ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση
στην εκπαίδευση που να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγ-
κες, µε σχέδιο, όραµα και µε το βλέµµα στο µέλλον. Αντί αυτών,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει στην πεπατηµένη
την αποσάθρωση του ν.1566/1985, χωρίς διάλογο και συνεν-
νόηση µε την εκπαιδευτική κοινότητα, χωρίς σύνθεση των δια-
φορετικών απόψεων, χωρίς επιστηµονική τεκµηρίωση. Αρνείστε
πεισµατικά την επανασύσταση του εθνικού συµβουλίου παιδείας,
που διασφαλίζει τους όρους της διαβούλευσης.

Ξεχνάτε ότι καµµιά εκπαιδευτική πολιτική δεν ήταν βιώσιµη,
παρά µόνο όποια έτυχε ευρείας κοινωνικής και πολιτικής συναί-
νεσης. 

Στη διάρκεια της πανδηµίας δεν καταφέρατε να συγκεράσετε
την αναγκαία λειτουργία της εκπαίδευσης µε την προστασία της
υγείας και αυτό επηρέασε γονείς, εκπαιδευτικούς και προκάλεσε
σοβαρό µαθησιακό και παιδαγωγικό έλλειµα στους µαθητές. 

Επιδοθήκατε σε µια µεταρρυθµιστική φλυαρία. Άλλοτε χωρίς
µεταρρυθµίσεις και άλλοτε επικαλούµενη κακέκτυπα µεταρρυθ-
µίσεων του ΠΑΣΟΚ. Σπαταλήσατε τον χρόνο για επικοινωνιακές
σκοπιµότητες, εξυπηρέτηση ηµετέρων και µε δήθεν µεταρρυθ-
µίσεις, οι οποίες δεν βελτίωσαν την παρεχόµενη εκπαίδευση. 

Ενδεικτικά αναφέρω τη µεταβαλλόµενη βάση εισαγωγής µε τα
αντιφατικά αποτελέσµατα και πολλούς καλούς µαθητές εκτός
πανεπιστηµίων. Ζητήσαµε φέτος λόγω πανδηµίας να µην ισχύσει
και διατυπώσαµε ταυτόχρονα την ολοκληρωµένη πρότασή µας
για το εθνικό απολυτήριο που εκσυγχρονίζει τον τρόπο εισαγω-
γής στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Σήµερα, προτεραιότητα πρέπει να είναι η κάλυψη του µορφω-
τικού ελλείµµατος µε την ανάπτυξη αντισταθµιστικών προγραµ-
µάτων και προσλήψεις εκπαιδευτικών. Διατηρείται το κουτσουρε-
µένο από τους συριζαίους σχολείο, λέξη για το ολοήµερο δηµο-
τικό, κουβέντα για τον υπεύθυνο δάσκαλό του, για τη διεύρυνση
του υποχρεωτικού ωραρίου λειτουργίας, για τη θέσπιση ολοή-
µερου γυµνασίου, για επαναφορά του ενιαίου αναµορφωµένου
εκπαιδευτικού προγράµµατος. Μειώνετε τις ώρες για θετικά µα-
θήµατα, κοινωνικές επιστήµες, οικονοµικά και άλλα. Αυξάνετε
τον στείρο ανταγωνισµό µε επιπλέον διαγωνίσµατα και αρνείστε
την πρόταση για πιστοποίηση ξένης γλώσσας και πληροφορικής.
Διαµορφώνετε, ταυτόχρονα, ένα ασφυκτικό αναχρονιστικό πλαί-
σιο διοίκησης και ελέγχου της εκπαίδευσης. Το ήδη συγκεντρω-
τικό εκπαιδευτικό µας σύστηµα γίνεται υπερσυγκεντρωτικό µε
διοικητισµό και ενίσχυση της γραφειοκρατίας. Εξαφανίζετε τον
εκπαιδευτικό, παιδαγωγικό και παρεµβατικό ρόλο του σχολικού
συµβούλου και σας υπενθυµίζω τις ψεύτικες υποσχέσεις που
τους είχατε δώσει προεκλογικά για δίκαιη αποκατάσταση της κα-
ρατόµησης που υπέστησαν από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Καµµία αποκέντρωση αρµοδιοτήτων από το Υπουργείο στη δι-
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οίκηση. Υποβάθµιση των συλλογικών οργάνων σε µια σειρά από
θέµατα, όπως η επιλογή υποδιευθυντή, ο προγραµµατισµός του
εκπαιδευτικού έργου, η σύναψη συµφωνιών συνεργασίας, η εν-
δοσχολική επιµόρφωση, η επιλογή νέων θεσµών κ.λπ.. Όλα
πλέον µε αποφάσεις διευθυντή και όχι του συνολικού οργάνου.
Οι εκπαιδευτικοί γίνονται µειοψηφία ακόµα και στο σχολικό συµ-
βούλιο. Τελικά παντού το διοικητικό επιβάλλεται του παιδαγωγι-
κού. Ο διοικητισµός της επιστήµης. 

Στην αξιολόγηση εγκαταλείψατε τις προηγούµενες θέσεις σας
-κάτι θετικό- και κινείστε πλέον στην κατεύθυνση των δικών µας,
αφού δεν συνδέεται µε βαθµολογική και µισθολογική εξέλιξη,
δεν εµπεριέχει ποσοστώσεις και δεν προβλέπονται ποινές, αλλά
επιµόρφωση. Όµως, για ποια επιµόρφωση µιλάτε, αφού δεν επα-
ναφέρετε τα περιφερειακά εκπαιδευτικά κέντρα και δεν προτεί-
νετε ένα σταθερό σύστηµα επιµόρφωσης ούτε ένα καθηκοντο-
λόγιο για τα στελέχη, αλλά ούτε και ένα σύστηµα αξιολόγησης
των υπόλοιπων συντελεστών της εκπαίδευσης πέραν του ανθρώ-
πινου δυναµικού. Δηλαδή, υποδοµές, εξοπλισµός, διοίκηση και
µέριµνα, βιβλία, αναλυτικά προγράµµατα κ.λπ..

Προχωράτε σε επιλογή στελεχών µε απόλυτο έλεγχο των συµ-
βουλίων επιλογής. Με διορισµένους κοµµατικούς στη θέση των
καταργηµένων αιρετών. Αυξάνετε τα µόρια της συνέντευξης,
ώστε να µπορούν ευκολότερα τα διορισµένα µέλη των συµβου-
λίων να προωθήσουν τους ηµέτερους, οι οποίοι εκτός των άλλων
θα αξιολογήσουν τους υπόλοιπους εκπαιδευτικούς. Είναι ο πυ-
ρήνας του µηχανισµού αξιολόγησης. Τελικά, η αξιολόγηση θα
είναι κάτω από την οµπρέλα του ελεγχόµενου και κατευθυνόµε-
νου συστήµατος διοίκησης που εσείς στήνετε και εκ των πραγ-
µάτων θα απαξιωθεί και δεν θα έχει ουσιαστική ωφέλεια για την
εκπαίδευση. Παρ’ όλα αυτά εµείς είπαµε ότι ψηφίζουµε τις πε-
ρισσότερες από τις διατάξεις για την αξιολόγηση, αλλά µε όλο
το πλαίσιο που στήνετε δίπλα θα τις απαξιώσετε και θα δικαιώ-
σετε αυτούς που είναι εναντίον της αξιολόγησης. Αυτό θα κά-
νετε. 

Για το σύστηµα των διορισµών, κουβέντα! Εµείς µιλάµε για ένα
µεικτό σύστηµα ΑΣΕΠ, Τίτλοι σπουδών, µοριοδότηση προϋπηρε-
σίας και κατάρτισης και µέριµνα για αυτούς που είναι ήδη πολλά
χρόνια στην εκπαίδευση. Όχι µονοµέρεια. Μέχρι τότε, όµως,
οφείλετε να θεραπεύσετε εκεί πράγµατα, όπως η αδικία που έχει
να κάνει µε τον διαγωνισµό του 2008 και να συµµορφωθούµε µε
την απόφαση του Σ.τ.Ε. ως πολιτεία. Δεν µπορεί να µένουν αδιό-
ριστοι άνθρωποι που έχουν υψηλότερη βαθµολογία από εκπαι-
δευτικούς που έχουν ήδη διοριστεί και καλώς. Πρέπει να
συµµορφωθούµε µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

Για την εκκλησιαστική εκπαίδευση, υπάρχουν ρυθµίσεις που
λύνουν θέµατα και τακτοποιούν ζητήµατα τα οποία υπήρχαν,
υπάρχουν και ρυθµίσεις οι οποίες χρειαζόταν να έχουν αποτελέ-
σει αντικείµενο διαλόγου, όπως η κατάργηση των δύο παραδο-
σιακών εκκλησιαστικών ακαδηµιών και Ιωάννινα και Θεσσαλο-
νίκη, αλλά και εκκλησιαστικών λυκείων. 

Η Πατριαρχική Ανώτατη Εκκλησιαστική Ακαδηµία Κρήτης που
λειτουργεί όπως είναι γνωστό µε δύο προγράµµατα σπουδών ιε-
ρατικών και εκπαίδευσης στη µουσική και την ψαλτική, όχι µόνο
τη βυζαντινή που άλλωστε θεωρείται σύµφωνα µε την UNESCO
άυλη πολιτιστική κληρονοµιά αλλά και σε όλα τα είδη παραδο-
σιακής και σύγχρονης µουσικής παγκοσµίως. Η ΠΑΕΚ , Πατριαρ-
χική Ανώτατη Εκκλησιαστική Ακαδηµία Κρήτης µπορεί να
αποτελέσει έναν δυναµικό πόλο έλξης για φοιτητές από τα Βαλ-
κάνια, τη Μεσόγειο και όλο τον κόσµο και προτείνουµε µε τρο-
πολογία που έχουµε καταθέσει και ζητούµε να την εξετάσετε,
την ίδρυση ξενόγλωσσου τµήµατος. Ταυτόχρονα, όµως, -το το-
νίζω- ότι είναι αναγκαία και η ολοκλήρωση των διαδικασιών σε
εκλεγµένους ήδη καθηγητές. 

Κυρία Υπουργέ, τελειώνοντας σας επισηµαίνω και σας ζητώ
να µην συνεχίσετε στο ίδιο µοτίβο προς τη νέα σχολική χρονιά.
Προετοιµαστείτε τώρα και σωστά. Βρείτε αίθουσες σε συνεργα-
σία µε τους δήµους για να λειτουργήσουν ολιγοµελή τµήµατα.
Φτιάξτε εναλλακτικά ωρολόγια και αναλυτικά προγράµµατα, µε
εκ περιτροπής και εφαρµογή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.
Ιδιαίτερα προσέξτε τα ειδικά σχολεία που η τήρηση των υγειονο-

µικών πρωτοκόλλων έχει παραπάνω δυσκολίες. Προχωρήστε
κατά προτεραιότητα στον εµβολιασµό των εκπαιδευτικών και σε
διαγνωστικά τεστ αξιόπιστα από τον ΕΟΔΥ. Δείξτε ενδιαφέρον.
Δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια για κλειστά σχολεία για τρίτη χρο-
νιά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεγκέρογλου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Χρήστος Ταραντίλης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εντατικό νοµοθετικό έργο

της Κυβέρνησης στον τοµέα της παιδείας αποδεικνύει την πίστη
µας στην αξία της εκπαίδευσης και την αναγνώρισης της προτε-
ραιότητάς της όσον αφορά την αναγκαιότητα µεταρρυθµίσεων. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να συµπληρώσει το µεταρρυθ-
µιστικό µας έργο, στοχεύοντας στην αναβάθµιση του δηµόσιου
σχολείου και την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. Είναι αλήθεια,
ότι οι εκπαιδευτικοί των δηµόσιων εκπαιδευτικών δοµών έρχονται
αντιµέτωποι µε τις απαιτήσεις ενός συγκεντρωτικού, γραφει-
οκρατικού συστήµατος λειτουργίας των σχολείων. Αυτό λειτουρ-
γεί ανασταλτικά στην αποδέσµευση δηµιουργικών δυνάµεων που
θα µπορούσαν να διοχετευτούν στο παιδαγωγικό έργο. Ωστόσο,
δεν είναι καθόλου λίγοι οι εκπαιδευτικοί που προσφέρουν πολλά
περισσότερα από τα υποχρεωτικά τους καθήκοντα, κρατώντας
την εκπαιδευτική κοινότητα σε γόνιµη διεπαφή µε την υπόλοιπη
κοινωνία. 

Παρ’ όλα αυτά, συχνά βρίσκονται σε θέση απολογητική, προ-
σπαθώντας να αντιστρέψουν την υφέρπουσα αµφισβήτηση για
το έργο τους και την προσφορά τους. Σ’ αυτό έχουν σίγουρα
συντελέσει και οι σθεναρές εδώ και δεκαετίες αντιδράσεις σε
κάθε προσπάθεια δηµιουργίας και υιοθέτησης ενός θεσµικού µη-
χανισµού αξιολόγησης.

Ακριβώς γι’ αυτό η παρούσα νοµοθετική πρόταση επιχειρεί να
δηµιουργήσει αφ’ ενός ένα πλαίσιο αυτονοµίας για την απελευ-
θέρωση και την ανάδειξη πρωτοβουλιών και αφ’ ετέρου ένα αν-
τικειµενικό πλαίσιο αξιολόγησης µε στόχο την παιδαγωγική
υποστήριξη και τη στοχευµένη επιµόρφωση των εκπαιδευτικών.

Ας δούµε πιο συγκεκριµένα µε ποιες εισηγούµενες ρυθµίσεις
θα οδηγηθούµε στην αναβάθµιση ελληνικού δηµόσιου σχολείου
για το οποίο συχνά γκρινιάζουµε, αλλά διστάζουµε να θέσουµε
τον δάκτυλον επί τον τύπο των ήλων. 

Πρώτον, µε µεταρρύθµιση των δοµών εκπαίδευσης και δηµι-
ουργία θέσεων στελεχών µε αµιγώς παιδαγωγικό χαρακτήρα.
Παράλληλα µε τον πρώτο µετά από δώδεκα χρόνια διορισµό έν-
τεκα χιλιάδων επτακοσίων µόνιµων εκπαιδευτικών και την ενί-
σχυση των κέντρων διεπιστηµονικής αξιολόγησης συµβουλευ-
τικής και υποστήριξης µε χίλιες οργανικές θέσεις ψυχολόγων και
κοινωνικών λειτουργών, το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµά-
των εισηγείται την ίδρυση νέων δοµών µε αµιγώς παιδαγωγικό
χαρακτήρα και την ανάδειξη οκτακοσίων συµβούλων εκπαίδευ-
σης. Οι επόπτες ποιότητας και οι σύµβουλοι εκπαίδευσης, τα
κέντρα διεπιστηµονικής αξιολόγησης, συµβουλευτικής και υπο-
στήριξης, τα κέντρα εκπαίδευσης για το περιβάλλον και την αει-
φορία θα συµβάλουν ουσιαστικά τόσο στην επιµόρφωση των
εκπαιδευτικών όσο και στη διαµορφωτική αξιολόγησή τους. 

Δεύτερον, µε µια οργανωµένη, συστηµατική και διαφανή δια-
δικασία λογοδοσίας. Στην Ευρώπη το 90% των εκπαιδευτικών
συστηµάτων εφαρµόζουν κάποιου είδους αξιολόγηση µε στόχο
κατ’ εξοχήν την ανατροφοδότηση. Η χώρα µας ανήκει εδώ και
δεκαετίες στο υπόλοιπο 10%. Φυσικά δεν τίθεται ζήτηµα επι-
στροφής στον επιθεωρητισµό που ως ελεγκτικός µηχανισµός της
εκπαίδευσης του προηγούµενου αιώνα αποδείχτηκε υπερσυντη-
ρητικός και υπερκεράστηκε από τις εξελίξεις. Η πρόταση για συ-
νολική απολογιστική αξιολόγηση των στελεχών της εκπαίδευσης
στοχεύει στη διάγνωση της αποτελεσµατικότητάς τους. Παράλ-
ληλα, η διαµορφωτική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στοχεύει στη συνεχιζό-
µενη επαγγελµατική ανάπτυξη και τη βελτίωση του εκπαιδευτι-
κού έργου. 

Αναλυτικότερα, η περιοδική διαδικασία αξιολόγησης θα αφο-
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ρά τις τρεις συνιστώσες του εκπαιδευτικού έργου, τη διδακτική,
την παιδαγωγική και την υπηρεσιακή. Μια θετική αποτίµηση θα
προσµετράται για την επιλογή εκπαιδευτικών σε θέσεις ευθύνης,
ενώ η διαπίστωση µιας αδυναµίας θα καλύπτεται µε επιµόρ-
φωση. Και στις δύο περιπτώσεις στόχος είναι η επαγγελµατική
εξέλιξη και όχι η στασιµότητα που απογοητεύει πρωτίστως τους
ίδιους τους εκπαιδευτικούς.

Τρίτον, µε απόδοση µεγαλύτερου βαθµού αυτονοµίας στο
σχολείο. Αυτή τη στιγµή πάνω από το 80% των αποφάσεων που
αφορούν τη λειτουργία της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης λαµβάνονται κεντρικά, τη στιγµή που ο µέσος
όρος στις χώρες του ΟΟΣΑ είναι µόλις 35%, ενώ έρευνες συσχε-
τίζουν την αποκέντρωση µε υψηλότερες µαθητικές επιδόσεις. Τα
φιλελεύθερα κράτη έχουν κάνει εδώ και δεκαετίες στροφή από
τις αυστηρές κεντρικές οδηγίες προς ένα αποκεντρωµένο και πιο
αυτόνοµο εκπαιδευτικό περιβάλλον όπου οι εκπαιδευτικοί λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν το παιδαγωγικό συγκείµενο. Αντίθετα, ο συγκεν-
τρωτισµός του ελληνικού συστήµατος, η άνωθεν γενικευµένη
επιβολή σε συνδυασµό µε τις γραφειοκρατικές διαδικασίες υπο-
νοµεύουν τη διαφοροποιηµένη διδασκαλία και την καινοτοµία. 

Χρειάζεται, λοιπόν, να δείξουµε εµπιστοσύνη και να δώσουµε
µεγαλύτερη ελευθερία στους εκπαιδευτικούς µας. Γι’ αυτό ειση-
γούµαστε την ελεύθερη επιλογή βιβλίου, την αυτονόµηση στις
διαδικασίες αξιολόγησης των µαθητών, την αποκέντρωση στην
έγκριση εκπαιδευτικών δράσεων, την απλοποίηση των διαδικα-
σιών διενέργειας ερευνών και πρακτικής άσκησης στις σχολικές
τάξεις. 

Τέταρτον, µε τη µέριµνα του Υπουργείου για τον εξορθολογι-
σµό της δευτεροβάθµιας, της µεταδευτεροβάθµιας και της ανώ-
τατης εκκλησιαστικής εκπαίδευσης. Δεκαπέντε χρόνια µετά την
ψήφιση του τελευταίου νόµου για την εκκλησιαστική εκπαίδευση
και συγκεκριµένα το 2006, επιχειρείται η αναβάθµιση της δευτε-
ροβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης µε τον διορισµό εκπαι-
δευτικών αυξηµένων προσόντων, την επιλογή µαθητών µέσω
εξετάσεων και τη σύσταση ειδικού εποπτικού συµβουλίου. 

Επιπλέον, το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων εισηγεί-
ται τη δηµιουργία σχολών µαθητείας υποψήφιων κληρικών µε
στόχο την αναβάθµιση του µορφωτικού επιπέδου των κληρικών,
για τον διορισµό των οποίων θα απαιτείται πλέον πτυχίο ΑΕΙ ή δί-
πλωµα από σχολή µαθητείας υποψήφιων κληρικών.

Συνοψίζοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τηρώντας στο
ακέραιο τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις η Κυβέρνηση επιχειρεί
µε το παρόν σχέδιο νόµου να θεραπεύσει τρία βασικά προβλή-
µατα της εκπαίδευσης, τον συγκεντρωτισµό, την έλλειψη ανα-
τροφοδότησης και τη στασιµότητα. Στη θέση τους αντιπροτείνει
την αυτονοµία των σχολικών µονάδων, την αξιολόγηση εκπαιδευ-
τικών και στελεχών της εκπαίδευσης, τη συνολική αναβάθµιση
του προσφερόµενου εκπαιδευτικού έργου.

Το σχολείο πρέπει να εξελίσσεται και να προσαρµόζεται έγ-
καιρα στις αλλαγές των καιρών για να µπορεί να τις συνδιαµορ-
φώνει και να µην τις παρακολουθεί µε καθυστέρηση. Μόνο έτσι
µπορούµε να είµαστε αισιόδοξοι ότι το ελληνικό δηµόσιο σχολείο
θα αναζωογονηθεί, προετοιµάζοντας όχι για έναν κόσµο που δεν
υπάρχει, αλλά για ένα αύριο όπως αξίζει στις επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ταραντίλη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Σωκράτης Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες Υπουργοί, σε αντίθεση µε

τον τίτλο του, το σηµερινό νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
υποβαθµίζει την εκπαίδευση και αποδυναµώνει τους εκπαιδευτι-
κούς. Θα µου πείτε, κλασική συνταγή πολιτικής εξαπάτησης. Βά-
ζουµε ένα περίβληµα για να ντύσουµε ένα πολύ αρνητικό και
αντιλαϊκό νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο είναι γεγονός ότι συνεχίζει την πολιτική του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη στην παιδεία. Εισάγει νέες κοινωνικές διακρί-
σεις, αδικίες, δηµιουργεί ανισότητες εις βάρος των παιδιών κυ-
ρίως των λαϊκών στρωµάτων, αλλά εισάγει και πρακτικές αυταρ-

χισµού. Εισάγει στο σχολείο από µια άλλη πλευρά τον φόβο, τη
λογική στους εκπαιδευτικούς, αλλά και στους νέους και τις νέες
ότι µια σκληρή διοίκηση επιβλέπει, ελέγχει τα πάντα και πρέπει
να υποταχθούν σ’ αυτήν. 

Αυτές οι επιλογές, πέρα από το ότι είναι άδικες και αντιεπιστη-
µονικές, δηλαδή οπισθοδροµικές, λειτουργούν εις βάρος και της
ίδιας της παιδείας. Θα χρησιµοποιήσω έναν τίτλο. Δεν ξέρω αν
είναι σωστός. Είναι αντιµορφωτικές πρακτικές. Εµποδίζουν πρώ-
τα απ’ όλα την ανάπτυξη των γόνιµων αλληλεπιδράσεων µέσα
στη σχολική κοινότητα, µέσα σε όλα τα µέλη της εκπαιδευτικής
οικογένειας, αλλά αναπαράγουν και διακρίσεις, εγκλωβίζουν τα
παιδιά που δεν έχουν τη δυνατότητα για µια ακριβή παιδεία να
µείνουν στάσιµα, να µείνουν αποκλεισµένα, γιατί πολύ απλά
έτυχε στη ζωή τους να γεννηθούν σε µια οικογένεια, σε µια συ-
νοικία που δεν έχει να δώσει ανθρώπινους οικονοµικούς πόρους
για να τα στηρίξει. 

Δυστυχώς, η Νέα Δηµοκρατία αναγνωρίζει όχι µόνο το κράτος,
αλλά και το σχολείο ως ένα εργαλείο του κόµµατος, όχι ως ένα
εργαλείο της κοινωνίας, όχι ως µια πηγή δηµοκρατίας. Απόδειξη
αυτής της αντιδηµοκρατικής κουλτούρας είναι ότι ενισχύει την
ιεραρχία, αυτήν την εκπροσώπηση του ενός προσώπου, αποδυ-
ναµώνοντας κάθε συλλογική έκφραση και κάθε εκπαιδευτικό
θεσµό συλλογικότητας. 

Πρακτικά η Υπουργός αυτό που προσπαθεί να κάνει είναι να
αναπαράγει την εξουσία και µέσα στο σχολείο, να καταστείλει
κάθε απόπειρα συλλογικότητας, κάθε ελεύθερη σκέψη κι έτσι να
µην αφήνει κανέναν να αντιδράσει. Γι’ αυτόν τον λόγο και καθιε-
ρώνει αυτήν την αυστηρή ιεραρχική διοικητική δοµή κι ένα
ακραίο αξιολογικό εργαλείο µε τιµωρητική αξιολόγηση. Πρακτικά
συντηρεί το µοντέλο της Νέας Δηµοκρατίας και στην κοινωνία. 

Τι θέλετε για την κοινωνία; Θέλετε µια κοινωνία υπερεκµετάλ-
λευσης, οι άνθρωποι να είναι φοβισµένοι, να πιέζονται, να έχουν
µια ένταση εργασίας, αύξηση ωραρίου στην απασχόληση, µεί-
ωση µισθών, έναν διαρκή φόβο «µη µιλάς και πολύ, µπορεί να
χάσεις τη δουλειά σου και πρέπει τελικά να υποταχθείς στο σύ-
στηµα». Στην ίδια κατεύθυνση των διακρίσεων κινείται όλη η εκ-
παιδευτική πολιτική του κ. Μητσοτάκη, που υλοποιεί προφανώς
η κ. Κεραµέως. Δεν είναι προσωπικό το ζήτηµα. Πολιτική είναι η
αντίθεση.

Ελάχιστη βάση εισαγωγής, τράπεζα θεµάτων, σχολείο - εξε-
ταστικό κέντρο, υποβάθµιση της τεχνικής και επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, κοµµατική επιλογή διευθυντών και προϊσταµένων,
αστυνοµία στα πανεπιστήµια, υποχρηµατοδότηση. Όλα αυτά
είναι αντιδραστικές αλλαγές, αλλά είναι και άτολµες, κοντόφθαλ-
µες επιλογές. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν τολµάει, παραδείγµατος χάριν, να υλο-
ποιήσει τη µεταρρύθµιση του ν.4547 µε τα περιφερειακά κέντρα
εκπαιδευτικού σχεδιασµού. Δεν µπορεί να πάει σε µια συλλογι-
κότητα αξιολόγησης, αλλά και αναβάθµισης του σχολείου. Δεν
µπορεί να διαχειριστεί τη διεπιστηµονικότητα. Δεν µπορεί να συ-
ζητήσει µε τη σχολική κοινότητα, µε τους γονείς, µε τους καθη-
γητές, µε τους µαθητές και να αξιοποιήσει το σύλλογο διδασ-
κόντων. Φοβάται το σύλλογο διδασκόντων γι’ αυτό και τον φιµώ-
νει. Επαναφέρει τον ατοµικό έλεγχο, δηλαδή τον επιθεωρητή
απέξω ο οποίος δεν είναι σύµβουλος εκπαίδευσης, αλλά είναι
αυστηρός κριτής από έξω. Δεν ξέρει την κοινότητα και έτσι πε-
ριορίζει την πιθανότητα αναβάθµισης του σχολείου και το µόνο
που την ενδιαφέρει είναι ασφυκτικός έλεγχος. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη µεριά µε τον ν.4547 ακόµη και στον
τρόπο επιλογής στελεχών τροφοδοτούσε συνέχεια την εξέλιξη,
δηλαδή, να έχουµε και νέους ανθρώπους στη διοίκηση των σχο-
λείων. Αντίθετα τώρα τι λέει το νοµοσχέδιο; Έχουµε µια µόνιµη
αναπαραγωγή των ίδιων στελεχών, λίγη µοριοδότηση στην εκ-
παίδευση, µεγάλη µοριοδότηση στη διοίκηση. Άρα, οι «κολλητοί»
του συστήµατος παίρνουν και µόρια για να µπορέσουν να απο-
τελέσουν και τα επόµενα στελέχη. Και η συγκρότηση στα συµ-
βούλια επιλογής είναι σίγουρο ότι δεν εξασφαλίζει πολιτική
ουδετερότητα. Εκπαραθυρώνονται οι αιρετοί εκπρόσωποι. Έ-
χουµε πολλά πλέον εργαλεία αναξιοκρατικών κρίσεων, έλλειψη
λογοδοσίας µε υπερεξουσίες του διευθυντή και τιµωρητική αξιο-
λόγηση. 
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Αυτό είναι η Νέα Δηµοκρατία. Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο.
Όµως, ακολουθώντας την παρέµβαση του κ. Ταραντίλη, θέλω να
δώσω τρία χαρακτηριστικά εγώ στο ποια είναι η πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας. Πρώτον, στην παιδεία: Άδικες ταξικές επιλο-
γές για τους νέους και τις νέες και τις οικογένειές τους. Αναπα-
ραγωγή µιας κοινωνίας διακρίσεων και ανισοτήτων εις βάρος
όλων των οικογενειών που δεν έχουν απλά τη δυνατότητα, που
γεννήθηκαν σε µια λάθος γειτονιά. Δεύτερον: Εξυπηρετήσεις σε
οικονοµικά συµφέροντα ιδιαίτερα µε τους κολλεγιάρχες και τους
σχολάρχες. Πρέπει να πούµε ότι η κ. Κεραµέως είναι συνεπής
στο πολιτικό σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και παρέχει τα αν-
ταλλάγµατα της προεκλογικής συµφωνίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τακτοποιήσεις κι εξυπηρετήσεις, λοιπόν, χωρίς ιερό και
όσιο. Περιορισµός των εισακτέων. Αποµάκρυνση των παιδιών
από τη µόρφωση και από την παιδεία. Είπαµε για τη βάση εισα-
γωγής. Και τέλος, τροφοδότηση των κολλεγίων που ωθούν τις
φτωχές οικογένειες και τα παιδιά που δεν έχουν τη δυνατότητα
είτε στην επαγγελµατική κατάρτιση ή ακόµα και στο περιθώριο.
Και αυτό προφανώς είναι απόλυτα συνδεδεµένο µε την τροπο-
λογία της κ. Κεραµέως που υποχρέωνε τα επιµελητήρια να εγ-
γράψουν τους αποφοίτους κολλεγίων αποδεικνύοντας ότι το
deal µε τους κολλεγιάρχες είναι µία συγκεκριµένη συµφωνία της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, υπάρχει και ένα τρίτο χαρακτηριστικό εκτός από τις
διακρίσεις, εκτός από τις ανισότητες, εκτός από τις εξυπηρετή-
σεις. Είναι ο αυταρχισµός στη ζωή, στη δουλειά και στο σχολείο.
Είναι αυτό που θέλει η Νέα Δηµοκρατία να κυριαρχεί στη νέα
γενιά. Θέλετε να κυριαρχήσει ο φόβος στους νέους, ο φόβος
µιας κοινωνίας της ανασφάλειας µε µεγάλη κοινωνική πίεση, µε
περιορισµό των ελευθεριών. 

Λέτε στους νέους πολύ απλά: Δεν δικαιούσαι να έχεις άποψη.
Δεν δικαιούσαι να έχεις όνειρα. Δεν δικαιούσαι να διεκδικείς πρό-
οδο. Πρέπει να υποταχθείς και το πολύ-πολύ να γίνεις ψυκτικός
στο Περιστέρι. Αν είσαι βέβαια στέλεχος της ΔΑΠ µπορείς να γί-
νεις και διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΗ µε 360 χιλιάρικα τον
χρόνο. Αυτό είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, σήµερα, το Υπουργείο Παιδείας και η πολιτική του ηγε-
σία πάει ένα βήµα παραπέρα. Υλοποιεί µια σκοταδιστική αναχρο-
νιστική αντιευρωπαϊκή πολιτική µε φθόνο για τους νέους, µε
φθόνο για οτιδήποτε αυθεντικό, οτιδήποτε λαϊκό. Πρακτικά δεν
θα µπορούσε να γίνει αλλιώς, γιατί ποια άλλη Υπουργός Παιδείας
θα δεχόταν να κάνει προσλήψεις για αστυνοµικούς και όχι για
εκπαιδευτικούς στα πανεπιστήµια; Ποια άλλη Υπουργός Παι-
δείας θα δεχόταν να εισηγείται νοµοσχέδιο για την ανώτατη εκ-
παίδευση ο Υπουργός Δηµοσίας Τάξεως, για να αντιστοιχώ και
µε τα πρότυπα της πολιτικής που υλοποιείτε. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, καταθέτει προτάσεις για την επιχορήγηση
των ΑΕΙ, για τους εκπαιδευτικούς µε αναπηρία, για τη στήριξη
µαθητών που έχασαν τους γονείς τους στην πανδηµία, για τη
στήριξη των αποφοίτων των τεχνικών και επαγγελµατικών λυ-
κείων, για την κατάργηση της τράπεζας θεµάτων και για την ανά-
κληση της ελάχιστης βάση εισαγωγής. Και έχουµε έξι τροπο-
λογίες που αποδεικνύουν ότι εµείς δεν κάνουµε µόνο αντιπολί-
τευση, αλλά κάνουµε και προτάσεις. Γιατί ιδιαίτερα αυτή η ελά-
χιστη βάση εισαγωγής ήταν το πιο άδικο, το πιο αντιλαϊκό, το πιο
αναχρονιστικό εργαλείο.

Κυρία Κεραµέως, σε µια χρονιά που τα παιδιά υπέφεραν, οι οι-
κογένειες υπέφεραν, έρχεστε αυτή τη χρονιά να εφαρµόσετε ό,τι
πιο άδικο υπάρχει και να προκαλέσετε αρρυθµίες που τιµωρούν
και τα παιδιά και τους γονείς. Παιδιά που γράφουν πολύ καλά
στο βασικό µάθηµα δεν µπαίνουν και µπαίνουν άλλοι που έχουν
καλύτερο µέσο όρο. Υποψήφιος που γράφει άριστα στη Φυσική,
δεν µπαίνει στο Φυσικό, αλλά µπαίνουν άλλοι που έχουν καλύ-
τερο µέσο όρο στα υπόλοιπα µαθήµατα. Μαθήτρια που κόβεται
από το Μεταφραστικό της Κέρκυρας για τα Γαλλικά της, µπαίνει
στη Γαλλική Φιλολογία. Η Φωτεινή από τα Βασιλικά ή η Αλεξία
έχουν µαζέψει είκοσι χιλιάδες µόρια. Μπορούν να µπουν στην
Αρχιτεκτονική, αλλά κόβονται. 

Έχω λάβει µια επιστολή από µία συνάδελφό µου που λέει ότι
το παιδί της πήρε πεντέµισι χιλιάδες µόρια παραπάνω για να µπει
στη διακοσµητική και ούτε εκεί µπορεί να µπει από την ελάχιστη

βάση εισαγωγής. Έχουµε πάρα, πάρα πολλά τέτοια χαρακτηρι-
στικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι δεν µας αντιστοιχεί, κυρία Κεραµέως, αυτό το σχο-
λείο που σχεδιάζετε εσείς, ένα σχολείο όπου τα πάντα ελέγχον-
ται, που οι εκπαιδευτικοί διαχωρίζονται, που τα στελέχη εξελίσ-
σονται µόνο µε φωτογραφικές διατάξεις, που η κριτική σκέψη
εξαλείφεται, που οι αποστάσεις µεταξύ των µαθητών µεγαλώ-
νουν, που το να πας στο σχολείο γίνεται όλο και πιο δύσκολο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µας αρέσει ένα σχολείο όπου οι ευκαιρίες δεν µπορεί να

είναι ίδιες για όλους. Αυτό το σχολείο δεν το θέλουµε. Αυτό το
σχολείο δεν αξίζει στα παιδιά µας. Και ξέρετε κάτι; Είναι αυτά τα
παιδιά, είναι αυτή η νέα γενιά που θα είναι στην κάλπη και θα
δώσει το µήνυµα να πέσει αυτή η Κυβέρνηση και να έχουµε µια
προοδευτική δηµοκρατική κυβέρνηση που νοιάζεται τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα η
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Πιπιλή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, καλησπέρα. Πιστή στο δόγµα Μητσοτάκη

«αλήθεια και λογική» όπως ακούστηκε σήµερα στο Υπουργικό
Συµβούλιο, θα ξεκινήσω µε µία αναφορά στο ρηθέν από τους πε-
ρισσότερους από την Αντιπολίτευση για τα λαϊκά στρώµατα. 

Χρησιµοποιείστε άλλες εκφράσεις γιατί πλέον αυτές είναι πε-
παλαιωµένες και κυρίως δεν αντανακλούν στην πραγµατικότητα.
Ξεκινάω: Γιώργος Γιαννούλης Απόφοιτος λυκείου Χανίων, Στέ-
φανος Ζησόπουλος από το ΓΕΛ Τρικάλων, Αθανάσιος Μπάµπα-
λης από το ΓΕΛ Τυρνάβου, Ελεονόρα Μπαλάσκα από το λύκειο
Ράπτου, Σωτήρης Αναστασόπουλος από το ΓΕΛ Πύργου, Αρετή
Καραµητρίου από το ΕΠΑΛ Ελασσόνας, Μαρία Γκόλτσιου µαθή-
τρια από την Ελασσόνα, Ηλιάνα Μαλανδράκη από το 2ο λύκειο
Χανίων, Παναγιώτης Χουντικάκης από το λύκειο Αλικαρνασσού
και τέλος, Δηµήτρης Καρακώστας που έχασε και τους δύο γονείς
από κορωνοϊό και παρ’ όλα αυτά σάρωσε σε µόρια.

Αυτοί διέπρεψαν σε µόρια για να µην λέτε ότι όλοι ήταν πιε-
σµένοι λόγω του lockdown, γιατί αποδεικνύεται από την πραγ-
µατικότητα ότι και από λαϊκά στρώµατα της επαρχίας και του
βουνού και του λόγγου είναι και παιδιά που έζησαν τις ίδιες σκλη-
ρές συνθήκες. Σταµατήστε αυτή την παραµύθα πια µε τα λαϊκά
στρώµατα! 

Επίσης, ξεχωριστή περίπτωση είναι ο Γιάννης Λαγάκης από
τους Αγίους Θεοδώρους µε δέκαεννέα χιλιάδες µόρια που φω-
τογραφήθηκε µε την καθαρίστρια µητέρα του, γιατί το γκαρσόνι
- πατέρας του δούλευε, δηλώνοντας στη δηµοσιογράφο Χριστίνα
Ζάχου στο iefimerida πως ενώ µε τα µόρια του µπαίνει στη Νο-
µική, αυτός επιλέγει το παιδικό όνειρο να γίνει δάσκαλος. Τέτοι-
ους δασκάλους θέλουµε, γι’ αυτό στηρίζουµε και τις προσπά-
θειες της κ. Κεραµέως. 

Πάµε στις µαµάδες τα λαϊκά στρώµατα της «Εκάλης», που
εσείς πάντα θεωρείτε ότι είναι από εκεί. Η Βίβιαν Σαρρή από τα
Χανιά έδωσε πανελλήνιες µέσω ΕΠΑΛ και πήρε δέκα χιλιάδες
µόρια. Η Λαµπρινή Τζαβίδη, Αγρινιώτισσα µαµά που σάρωσε στις
πανελλαδικές, είναι επαγγελµατίας αισθητικός µητέρα δύο παι-
διών. Η Μαρία Κοτσιχού από το Ηράκλειο Κρήτης, σαράντα τεσ-
σάρων ετών, ήθελε να γίνει νοσηλεύτρια στην αρχή και µπήκε
στο δηµόσιο ΙΕΚ νοσηλευτικής. Και άλλη κάτοικος από την
«Εκάλη»! Η Παναγιώτα Βασιλοπούλου, πενήντα πέντε ετών από
τον Τύρναβο σάρωσε στις πανελλήνιες µε δεκαεννέα χιλιάδες
πενήντα πέντε µόρια. 

Κυρίες και κύριοι, αναφέροµαι ειδικά προς το ΣΥΡΙΖΑ, ασκείτε
επικίνδυνη µαυρογυαλούρικη πολιτική, εργαλειοποιήσατε την πε-
ρίπτωση του µαθητή που απλώς δεν µπήκε στη σχολή της προ-
σωπικής του επιλογής αφού δεν έγραψε καλά στο βασικότερο
µάθηµα του Μετσοβίου που ήταν το σχέδιο και δεν θέλει να πάει
σε άλλο. Εργαλειοποιήσατε αυτό το παιδί και δεν ξέρω τις συνέ-
πειες αυτής της πράξης της βάρβαρης που κάνατε. Προκλητικά
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εξακολουθείτε να αποκρύπτετε ότι οι κατώτατες βάσεις κρίνον-
ται -όπως ζητούσατε κι εσείς στο παρελθόν- από τα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. 

Ο αρχηγός σας σε ένα εκµαυλιστικό για την αγωγή του πολίτη
κρεσέντο -πόσω µάλλον των παιδιών- έσπευσε να τάξει την εί-
σοδο µε την ίδια βαθµολογία, µε φετινή βαθµολογία, στο πολυ-
τεχνείο και γενικότερα, αν γίνει ποτέ Πρωθυπουργός αυτού του
µαθητή και όποιων άλλων. Δηλαδή, ο αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ευρωπαϊκής χώρας τάζει χωρίς κανέναν ενδοι-
ασµό παράνοµη είσοδο µε νόµο που θα φέρει ο ίδιος και που θα
κάνει λάστιχο τη βαθµολογία που θέτουν τα ίδια πανεπιστήµια.
Δεν είναι µνηµόνια τα όνειρα των γονιών. Δεν είναι µνηµόνια κυ-
ρίως τα όνειρα των παιδιών για να τα κοροϊδεύετε, όπως κάνατε
και µε την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ.

Άκουσα το µεσηµέρι στο «ΣΚΑΪ», τον πρόεδρο της ΟΛΜΕ να
δηλώνει κατηγορηµατικά αντίθετος για την αξιολόγηση. Λυπάµαι
που το λέω. Είναι κατάντια για το συνδικαλιστικό κίνηµα ο τρόπος
που συµπεριφέρεται, ο τρόπος που γράφει ακόµα και ανορθό-
γραφα πανό, ο τρόπος που δεν µπορεί να συντάξει µία πρόταση,
να κλείνει τη γενική, την αιτιατική και οτιδήποτε άλλο στη γραµ-
µατική. Είναι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι εκπροσωπούν το πιο
κρίσιµο κοµµάτι στην εκπαίδευση που είναι οι εκπαιδευτικοί.
Εµείς οι παλαιότεροι τους θυµόµαστε µε αγάπη γιατί ήταν µορ-
φωµένοι και αφοσιωµένοι στο επάγγελµά τους καθηγητές. Εκ-
προσωπούνται από ανθρώπους συνδικαλιστές που δεν έχουν
επίπεδο, εις βάρος των άλλων που έχουν επίπεδο και θέλουν την
αξιολόγηση. Είπε ο πρόεδρος της ΟΛΜΕ στο ραδιόφωνο του
«ΣΚΑΪ» το µεσηµέρι ότι δεν θέλουν την αξιολόγηση γιατί µε την
αξιολόγηση θα µαζευτούν µαφίες. Δεν είπε αυτό. Είναι σχηµατι-
κός ο λόγος µου. Θα συγκεντρωθούν λέει µαθητές και διάφοροι
άλλοι σκοταδιστές και θα του κάνουν πολύ δύσκολες ερωτήσεις
στο µάθηµα. Κάτι ασυναρτησίες που ακόµα και οι δηµοσιογρά-
φοι, Χιώτης και Παπαδόπουλος, του είπαν «καλά θα τα πούµε την
άλλη Τετάρτη για να µας τα εξηγήσετε γιατί δεν καταλάβαµε».
Τολµάτε να λέτε ότι το νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως εξυπηρετεί
τα συµφέροντα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Είστε οι ίδιοι οι µε-
γάλοι χορηγοί των ιδιωτικών πανεπιστηµίων της Κύπρου. Και
εσείς και εσείς και εσείς. Είστε οι ντίλερ, οι χορηγοί που στέλνετε
τα παιδιά. Δεν ψηφίσατε την αλλαγή το 2019 στο άρθρο στο Σύν-
ταγµα και στέλνετε εσείς τα παιδιά τώρα στην Κύπρο. Και είναι
η Κύπρος η χώρα που δέχεται τους περισσότερους Έλληνες.
Ντροπή για τις δικές σας αποφάσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και πάµε τώρα στο µοντέλο Φινλανδία. Τυγχάνει να έχουµε

πάει στη Σκανδιναβία για έρευνες. Μιλάµε για το µοντέλο Φιν-
λανδίας ξεχνώντας ότι για να γίνουµε µοντέλο Φινλανδίας πρέπει
να αλλάξουµε ολόκληρο λαό. Για να µπει καθηγητής ή δάσκαλος
στη Φινλανδία δεν µπορείτε να διανοηθείτε πόσα του ζητάνε. Δια-
βάστε. Μα, πόσες εξετάσεις, πόσες συνεντεύξεις για να προσ-
ληφθεί ένας δάσκαλος. Και εδώ οι Έλληνες µάθαµε µε το που
παίρνουµε ένα οποιοδήποτε πτυχίο από οποιαδήποτε σχολή να
θεωρούµεθα ότι είµαστε αδιόριστοι εκπαιδευτικοί.

Για το τέλος να σας πω, κ. Κεραµέως, τι δεν έχετε προβλέψει.
Μου το έχουν πει εµένα καθηγητές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε) 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν διέκοψα κανέναν και δεν σας επιτρέ-

πω. 
Ακούστε και τελειώνω. Μου είπαν οι καθηγητές ότι µε το θέµα

της ενδυνάµωσης του καθηγητή και µε τον διορισµό ακόµα του
διευθυντή για το οποίο αντιδρούν -θα δούµε τι θα γίνει στο
τέλος- οι καθηγητές αισθάνονται πιο ασφαλείς γιατί δεν µπορείτε
να κάνετε έναν νόµο που να απαγορεύσει το µπούλινγκ από τις
µητέρες «κουκουβάγιες» και τους πατέρες «κουκουβάγιες». Το
µεγαλύτερο µπούλινγκ στους καθηγητές γίνεται, δυστυχώς, από
πολλούς γονείς που έχουν το σύνδροµο της «κουκουβάγιας». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε την κ. Πιπιλή.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδος, κ. Μανώλης Συντυχάκης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Η Κυβέρνηση στην προσπάθειά της να εµφανίσει τις άκρως
αντιδραστικές αλλαγές στην εκπαίδευση ως τοµή στα εκπαιδευ-
τικά πράγµατα δεν διστάζει να κάνει το µαύρο άσπρο παρουσιά-
ζοντας την αυτονοµία του σχολείου, δηλαδή, το σπάσιµο του
ενιαίου χαρακτήρα της εκπαίδευσης στη δοµή, στη λειτουργία,
στα αναλυτικά προγράµµατα ως αναβάθµιση της ποιότητας της
δηµόσιας εκπαίδευσης. Κι αν είναι τόσο σωστά και ωραία αυτά
που κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µπορείτε να µας
πείτε, όπως και η προλαλήσασα γιατί φέρατε αυτό το νοµοσχέ-
διο σε περίοδο πανδηµίας, µέσα στην καρδιά του καλοκαιριού;
Μα η απάντηση είναι προφανής. Γιατί είναι η µόνη κατάλληλη
χρονική στιγµή για να επιτεθεί η Κυβέρνηση ύπουλα στα µορφω-
τικά δικαιώµατα της νεολαίας. Το ίδιο έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τα προ-
ηγούµενα χρόνια της διακυβέρνησής του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ)

Η στάση αυτή των κυβερνήσεων δηλώνει ενοχή και προσπά-
θεια αποφυγής των λαϊκών αντιδράσεων. Κρύβουν επιµελώς ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο κατά παραγγελία για λογαριασµό των επι-
χειρηµατικών οµίλων, κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οδηγία του ΟΟΣΑ. Το ασπάζεται απόλυτα ο Σύνδεσµος Ελλήνων
Βιοµηχάνων ακριβώς για να υπηρετηθούν οι αξιώσεις του κεφα-
λαίου. 

Ο πυρήνας αυτού του νοµοσχεδίου είναι η αυτονοµία της σχο-
λικής µονάδας σε όλα τα επίπεδα. Είναι στο περιεχόµενο, στα οι-
κονοµικά, στις προσλήψεις των εκπαιδευτικών και πάει λέγοντας.
Είναι το σχολείο που δίνει προτεραιότητα στις δεξιότητες µε
βάση, δηλαδή ,το τι θέλει κάθε φορά η αγορά, όχι µε βάση τις
κοινωνικές ανάγκες, τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. Όχι προς
χάριν της µόρφωσης των νέων ανθρώπων. Σηµαίνει περικοπές
δαπανών µέσω της εξοικονόµησης προσωπικού, πόρων και πε-
ριττών δαπανών. Όταν όλοι σας λέτε για σχολεία ανοιχτά στην
κοινωνία, δεν εννοείτε τίποτε άλλο εκτός από την ανταποδοτική
λειτουργία του σχολείου, δηλαδή, ακόµα και τα ελάχιστα που δί-
νουν οι δήµοι για τα σχολεία, για τη συντήρηση, για τη θέρµανση
και ένα σωρό άλλα, να µπορούν να τα εισπράττουν στο πολλα-
πλάσιο. Αυτό το πράγµα το βαφτίζετε αυτονοµία. Ο ΣΥΡΙΖΑ το
βαφτίζει αποκέντρωση. «Τι είχες Γιάννη; Τι είχα πάντα». 

Το καλό σχολείο είναι πάντα σε άµεση συνάρτηση µε την καλή
τσέπη των γονιών. Προϋποθέτει αυτό το νοµοσχέδιο έλεγχο σε
όλα τα επίπεδα για το πόσο το κατά τα άλλα αυτονοµηµένο σχο-
λείο υπηρετεί τις ανταγωνιστικές απαιτήσεις της αγοράς και των
εργοδοτών. Αυτό είναι το πραγµατικό περιεχόµενο της αξιολό-
γησης. Προϋποθέτει διευθυντές και στελέχη πειθήνια όργανα,
ικανά και πρόθυµα σε ρόλο µάνατζερ να αξιοποιούν επιχειρηµα-
τικά τις εγκαταστάσεις του σχολείου, να εξασφαλίζουν επιπλέον
πόρους µέσα από τη διοργάνωση εκδηλώσεων και την ευκολό-
τερη αποδοχή δωρεών και χορηγιών. Προϋποθέτει σχολικά συµ-
βούλια απαλλαγµένα από ενοχλητικές φωνές του συλλόγου των
διδασκόντων, του συλλόγου γονέων, των µαθητών. 

Βγάζετε σπυράκια µε τον ρόλο των συλλογικών οργάνων. Η
αυτονοµία των σχολικών µονάδων, δηλαδή το αποκεντρωµένο,
ανταγωνιστικό, διαφοροποιηµένο, κατηγοριοποιηµένο σχολείο,
δεν είναι απλά κάποιες παραξενιές µερικών Υπουργών ή κάποιο
τυχαίο γεγονός. Είναι το σχολείο του µέλλοντος που θέλει η τάξη
σας, αυτήν που υπηρετείτε, η αστική τάξη. Δηλαδή, το σχολείο
των πολλών ταχυτήτων. Είναι αυτό που σχεδιάζουν χρόνια ολό-
κληρα ο ΟΟΣΑ, τουλάχιστον από τα τέλη της δεκαετίας του
1980. 

Όλοι σας, µε επιµέρους διαφορές, υπηρετήσατε και υπηρε-
τείτε αυτούς τους σχεδιασµούς. Η οµοιότητα των πολιτικών όλων
σας, µε όποια κυβέρνηση, είτε της Νέας Δηµοκρατίας είτε του
ΣΥΡΙΖΑ είτε του ΠΑΣΟΚ, µε όποιον Υπουργό, που λέγεται Αρσέ-
νης, Διαµαντοπούλου, Αρβανιτόπουλος, Γαβρόγλου, Φίλης, Κε-
ραµέως, µε οποιονδήποτε εν πάση περιπτώσει, µε µια ντουζίνα
νοµοσχέδια ο καθένας και η καθεµία στο ενεργητικό τους, είναι
σε πλήρη ευθυγράµµιση µε αυτό που επιδιώκουν οι βιοµήχανοι
από το 1989. 

Η οµάδα πίεσης εργοδοτών της στρογγυλής τράπεζας των ευ-
ρωπαίων βιοµηχάνων έγινε το στίγµα, λέγοντας ότι η εκπαίδευση
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και η κατάρτιση θεωρούνται ζωτικές στρατηγικές επενδύσεις για
τη µέλλουσα επιτυχία της επιχείρησης. Και µάλιστα λυπάται,
διότι η βιοµηχανία, όπως λένε, έχει πάρει πολύ λίγη επιρροή στα
προγράµµατα που διδάσκονται, διότι οι εκπαιδευτικοί έχουν µια
ανεπαρκή κατανόηση του οικονοµικού περιβάλλοντος των επι-
χειρήσεων και της έννοιας του κέρδους, καταλήγοντας ότι αυτοί
οι εκπαιδευτικοί δεν καταλαβαίνουν τις ανάγκες της βιοµηχανίας.
Να, λοιπόν το βασικότερο κριτήριο της αξιολόγησης, να κατανο-
ούν τις απαιτήσεις των βιοµηχάνων και να είναι απόλυτα υποταγ-
µένοι σε αυτά τα κελεύσµατα. 

Το σχολείο των δεξιοτήτων, λοιπόν, και η κατάρτιση, που τόσο
διαφηµίζει η Κυβέρνηση, είναι επιλογή των βιοµηχάνων και εδώ
υπάρχει απόλυτη ταύτιση της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
του Κινήµατος Αλλαγής και µάλιστα, υπερακοντίζει ο ένας τον
άλλο. 

Θα θυµίσω αυτό που είχε πει ο κ. Φίλης, τον Μάιο του 2020,
ως απάντηση στην κυρία Υπουργό για τη στροφή στην καλλιέρ-
γεια δεξιοτήτων του εικοστού πρώτου αιώνα. Για τις δεξιότητες
λέει, «είµαστε αναφανδόν υπέρ του να υπάρχουν ήπιες δραστη-
ριότητες στο σχολείο». «Δεν είµαστε», λέει, «το κάνουµε ως κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ». Το δε Κίνηµα Αλλαγής, βέβαια δεν χάνει
την ευκαιρία να υπενθυµίζει ότι τις δεξιότητες τις εγκαινίασε το
ΠΑΣΟΚ το 1997 µε τον Αρσένη και µετά εκσυγχρονίστηκαν το
2011 επί Διαµαντοπούλου. 

Ρωτάµε, γιατί αυτή η επιµονή στις δεξιότητες, είτε είναι ήπιες
είτε είναι σκληρές; Διότι αυτές είναι που καθορίζουν την αλλαγή
τρόπου σκέψης, στο πώς µορφώνεται ο µαθητής σήµερα, τι ερ-
γαζόµενος θα γίνει αύριο. Είναι η απάντηση στο πώς θέλει το κε-
φάλαιο, το καπιταλιστικό σύστηµα τον άνθρωπο και τι καθήκοντα
αναθέτει το σχολείο, για να παίξει ρόλο στην ανάπτυξη της κερ-
δοφορίας του και στη διαιώνιση της κυριαρχίας του. 

Ο ΣΕΒ δείχνει τον δρόµο. Φωτίζει τους στόχους των κυβερνη-
τικών επιλογών στην εκπαίδευση. Η τελευταία του έκθεση, πριν
από δύο µήνες ακριβώς, µε τίτλο «το µέλλον της εργασίας σε
έναν κόσµο που αλλάζει» λέει το εξής: Η αυτοµατοποίηση των
εργασιών ρουτίνας απαιτεί δεξιότητες, επίλυση προβληµάτων
και αυτές πρέπει να ανανεώνονται συνέχεια. Κι αυτό γιατί οι τε-
χνολογικές αλλαγές µειώνουν ακόµα περισσότερο τον χρόνο
ζωής των δεξιοτήτων, ο οποίος κυµαίνεται σε δυόµιση µε πέντε
χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Να, λοιπόν, η κατεύθυνση που δίνει ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιο-
µηχάνων και το πιάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε
συνέχεια όλων των προηγούµενων αντιεκπαιδευτικών αλλαγών. 

Οι αλλαγές στα σχολικά βιβλία, όπως αυτή της αφαίρεσης των
λογοτεχνικών κειµένων από τη γλώσσα και της αντικατάστασής
τους από µικρές αγγελίες, από συνταγές µαγειρικής, τι αποδει-
κνύουν; Ότι το κεφάλαιο προτιµά τις πρόχειρες, αναλώσιµες
γνώσεις, όπως αυτές των συνταγών µαγειρικής από τα λογοτε-
χνικά κείµενα, από τις κοινωνικές επιστήµες, από τη θεωρία του
Δαρβίνου, από το να µάθει ένας µαθητής ή µαθήτρια να εξηγεί
τους φυσικούς και κοινωνικούς νόµους, να ξεχωρίζει την αντικει-
µενική αλήθεια από την παραποίησή της και να απορρίπτει τις
ψεύτικες ατοµικές αλήθειες και τον ανορθολογισµό. 

Ξέρετε γιατί όλα αυτά; Διότι στον πυρήνα του συστήµατος,
που υπηρετείτε υπάρχει η εκµετάλλευση της εργατικής δύναµης,
η οποία απαιτεί µεγαλύτερη εκπαιδευτική ταχύτητα στην από-
κτηση των εκάστοτε αναγκαίων δεξιοτήτων, µε το λιγότερο δυ-
νατό κόστος για το κράτος. Γι’ αυτό άλλωστε, τείνει να συρρικνω-
θεί από την εκπαιδευτική διαδικασία η γενική µόρφωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ένα πράγµα, λοιπόν, ενδιαφέ-
ρει την αστική τάξη, την οποία υπηρετείτε όλοι σας µε προθυµία,
η φθηνή και µε ηµεροµηνία λήξης γνώση, η δια βίου περιπλά-
νηση, η στροφή της συντριπτικής πλειοψηφίας των νέων στην
κατάρτιση για το µελλοντικό εργαζόµενο, αυτόν τον φτηνό, τον
ευέλικτο και συνάµα φοβισµένο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ευχαριστούµε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
…σαν το οµιλούν εργαλείο, αποδεχόµενο, χωρίς δεύτερη κου-

βέντα, να ικανοποιήσει τις επιθυµίες των µεγαλοεργοδοτών για
να αυξήσουν τα κέρδη τους.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για τους νέους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε. Έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου να κλείσω, κύριε

Πρόεδρε. Δεν παίρνω περισσότερο χρόνο απ’ ότι πήραν οι προ-
ηγούµενοι. Μπορεί να άλλαξε ο Πρόεδρος, αλλά νοµίζω ότι πρέ-
πει να υπάρχει µία σχετική ανοχή.

Για τους νέους, λοιπόν, τους εκπαιδευτικούς, το λαό µας, αφε-
τηρία δεν µπορεί να είναι η υπεράσπιση του σηµερινού σχολείου.
Είναι γέννηµα-θρέµµα δικό σας. Η υπεράσπιση όµως των σύγ-
χρονων αναγκών και δυνατοτήτων, που γεννά η αποχή µας για
τα µορφωτικά δικαιώµατα όλων των παιδιών, είναι καθήκον όλων
µας, της εργατικής λαϊκής οικογένειας -µε το οποίο βγάζει σπυ-
ράκια η κ. Πιπιλή όταν το ακούει- γιατί υπάρχει ανάγκη και δυνα-
τότητα σήµερα να µειωθούν οι µαθητές ανά τάξη, να γίνουν
µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών για την κάλυψη του συνόλου
των κενών στα σχολεία και όχι µόνο για το 20% των κενών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, φτάσατε τα δέκα λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …να αναπροσαρµοστούν τα
αναλυτικά προγράµµατα και η ύλη για την κάλυψη των µαθησια-
κών κενών. Αυτό όµως απαιτεί αγώνα και σ’ αυτόν τον αγώνα το
Κ.Κ είναι πρόθυµο να δώσει ό,τι πρέπει να δώσει, έτσι ώστε να
ανατραπούν αυτές οι πολιτικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω ότι ο επόµενος θέλει τον
χρόνο του προηγούµενου, αλλά έτσι δεν θα µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να το καταλαβαίνετε για ό-
λους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ είδα
τον τελευταίο που µίλησε, για επτά λεπτά και σαράντα δευτερό-
λεπτα, νοµίζω.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να µην είστε άδικος, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν ήµουν
άδικος, δεν θα φτάνατε στα δέκα λεπτά. 

Μια ανακοίνωση προς το Σώµα. Οι Υπουργοί Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Δικαιοσύνης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν τις 26-7-2021 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Χρηµατοδότησης µεταξύ της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και της Ελληνικής Δηµοκρατίας, της Δανει-
ακής Σύµβασης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και των παραρτηµάτων τους». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Χαράλαµπο Παπαδηµητρίου από

τη Νέα Δηµοκρατία. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, µερικές φορές δεν µπορώ να φανταστώ πόσο αντι-

δραστικός είστε, κύριε Φίλη, πόσο αντιδραστική είναι η παρά-
ταξή σας, πόσο οπισθοδροµικές είναι οι τοποθετήσεις σας, πόσο
θέλετε να µείνουν τα πράγµατα κολληµένα σε κάτι, που δεν
υπάρχει καν. Αν συζητάτε µε τον κόσµο, ο κόσµος θέλει µια εκ-
παίδευση η οποία να φέρνει αποτέλεσµα. Θέλει µια εκπαίδευση
κι ας µη τη θέλει το ΚΚΕ. Πρέπει να πω ότι εγώ παρακολού-
θησα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς θέλουµε εκπαιδευτικούς κι όχι
µαϊµούδες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Παρακο-
λούθησα µε προσοχή την οµιλία του κ. Δελή που ήταν εξαιρε-
τική…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς θέλουµε προσωπικότητες και
όχι µαϊµούδες, θέλουµε ανθρώπους και όχι ροµπότ…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Λυπάµαι
που διαφωνούµε στο «διά ταύτα».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: …και το έχουµε αποδείξει. Αυτά να τα
πείτε αλλού!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Νοµίζω ότι
και εσείς, αν µπορούσατε να καταλάβετε ότι η αγορά είναι ο
λαός, θα κάνατε µία διαφορετική ταύτιση µεταξύ του τι χρειαζό-
µαστε και του τι έχουµε. Νοµίζω ότι η πιο σηµαντική -σε αυτήν
αντιδράτε κυρίως- αλλαγή που φέρνει το σηµερινό σχέδιο νόµου
είναι κυριολεκτικά η αποκέντρωση και η αυτονοµία, που θέλει να
δώσει στην εκπαίδευση. 

Δεν ξέρω αν θα το πετύχει. Δεν ξέρω αν φτάνει, παρ’όλο που
έχουµε µπροστά αρκετά χρόνια, επειδή όµως χρειάζεται καµιά
δεκαετία, ενδεχοµένως να µην προλάβετε, κυρία Κεραµέως, να
το δείτε να γίνεται. Αλλά, αν το πετύχουµε, θα έχουµε πραγµα-
τικά αλλάξει κάτι πολύ σηµαντικό στον τόπο. 

Είναι χαρακτηριστικό και θέλω να το καταθέσω, παρ’ όλο που
υπάρχει παντού, το ότι η Ελλάδα είναι πάτος, είναι η τελευταία
χώρα στην αυτονοµία που δίνει στους εκπαιδευτικούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Χαράλαµπος (Μπάµπης) Πα-
παδηµητρίου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βάζετε τα κλάµατα, γιατί οι εκπαιδευτικοί θα αξιολογηθούν;
Ποιος εκπαιδευτικός νοιάζεται για την αξιολόγηση; Την θέλουν
όλοι. Θέλουν την αξιολόγηση µέσα από τα σπλάχνα τους, ο ένας
να µπορεί να συµµετέχει στην αξιολόγηση των υπολοίπων, όπως
γίνεται παντού στον κόσµο. 

Αυτό µας λείπει. Αυτό θα πετύχουµε και εφόσον το πετύχουµε,
να το εφαρµόσουµε µε αυστηρότητα. Ωραία, θα το ψηφίσουµε.
Δεν υπάρχει αµφιβολία γι’ αυτό. Το ξέρετε πολύ καλά. Θα τα ψη-
φίσουµε και θα τα ψηφίσουµε µε ενθουσιασµό. 

Το θέµα είναι να το εφαρµόσετε, κυρία Υπουργέ. Με αυτή την
έννοια, το γεγονός ότι φτάσαµε στο καλοκαίρι, για να έχουµε µία
ολοκληρωµένη παρέµβαση σε αυτό το θέµα της ποιότητας της
εκπαίδευσης, βεβαίως, µπορεί να είναι καθυστέρηση, αλλά το
γεγονός ότι θα ξεκινήσει αµέσως µε την καινούργια σχολική χρο-
νιά είναι µία κατάκτηση.

Η αυτονοµία και η αποκέντρωση είναι τα βασικά εργαλεία για
τους εκπαιδευτικούς να δείξουν τι αξίζουν, από τι πραγµατικά
είναι φτιαγµένοι και να δώσουν στην ελληνική δηµόσια εκπαί-
δευση αυτό που της λείπει. Οι τετραµηνιαίες  δοκιµασίες, οι εκ-
παιδευτικές δράσεις, οι εκπαιδευτικοί όµιλοι, οι έρευνες, οι πρα-
κτικές ασκήσεις είναι όλα προοδευτικά, φιλελεύθερα, καινούργια
πράγµατα, τα οποία σας καλώ έστω την τελευταία στιγµή να τα
στηρίξετε.

Η ελληνική PISA, όπως ονοµάζεται, αλλά το γεγονός ότι θα
µπορούµε όλοι να αξιολογούµε το σύστηµα -όχι να έρχονται να
µας λένε πώς είναι το σύστηµά µας, να το υπερασπιστούµε επι-
τέλους- το γεγονός ότι θα βάλουµε µια ξένη γλώσσα από τα
µικρά χρόνια, στην προσχολική εκπαίδευση -που εκεί είναι κρί-
σιµο, τα δύο χρόνια πριν ξεκινήσει, ας το πούµε, το κανονικό σχο-
λείο- το γεγονός ότι στην προσχολική ηλικία θα βάλουµε τα
αγγλικά, θα βάλουµε τεστ δεξιοτήτων, αυτά είναι που θα αλλά-
ξουν µεσοπρόθεσµα το πρότυπο της ελληνικής εκπαίδευσης. Ο
διπλασιασµός των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων, όλα
αυτά είναι προοδευτικές πρωτοβουλίες, τις οποίες παίρνει η
πλειοψηφούσα σήµερα παράταξη και ευτυχώς, πολλές από
αυτές υποστηρίζονται και από µία άλλη παράταξη, που έχει την
εµπειρία και των θετικών αλλά και των λαθών της. 

Άρα, το Κοινοβούλιο θα πάει µπροστά να στηρίξει κάτι θετικό.
Και είναι κρίµα ότι επιµένετε σε κάτι το οποίο είναι πασέ, είναι
ξεπερασµένο, δεν συµβαδίζει ακριβώς µε αυτό που λέτε. Η
αγορά είναι εδώ για να µας ελέγχει. Δεν είναι θέµα βιοµηχάνων.
Ποιοι βιοµήχανοι; Οι βιοµήχανοι βγάζουν µια ανακοίνωση, τρεις
έρευνες. Νοµίζετε ότι οι βιοµήχανοι προσδιορίζουν τα πράγµατα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τη «Λευκή Βίβλο» ποιος την έγραψε; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Εγώ θα σας

πω από τη δικιά µου εµπειρία, ότι τα προσδιορίζουν πολύ λιγό-

τερο από την αντίδραση των συνδικαλιστών, τους οποίους υπο-
στηρίζετε εσείς. Η βιοµηχανία της αντίδρασης και της οπισθο-
δρόµησης είναι, δυστυχώς, ένα κάποιο συνδικαλιστικό κίνηµα.
Αυτό, όµως, θα ωφεληθεί από αυτές τις αλλαγές, διότι θα στηρί-
ζει πλέον τους συνδικαλιστές οι οποίοι µπορούν να ανταπεξέλ-
θουν σε ένα σύστηµα ανταγωνιστικό –βεβαίως, θα είναι ανταγω-
νιστικό- αλλά προοδευτικό, γιατί θα περιλαµβάνει τη γνώση, θα
περιλαµβάνει την προσαρµογή στην τεχνολογία. Τι κακό έχει να
προσαρµοζόµαστε στις εξελίξεις; Ίσα-ίσα το αντίθετο. 

Αυτό που χρειάζεται, βεβαίως -θα συµφωνήσουµε εδώ, να
συµφωνήσουµε σε κάτι- είναι να υπάρχει η βασική εκπαίδευση,
ο βασικός κορµός της ελληνικής εκπαίδευσης. Η ελληνικότητα
στην εκπαίδευση, οι βασικές µας αρχές, το τι είναι η χώρα µας
και το πώς πορεύεται µέσα στις άλλες χώρες. Αυτά όλα είναι βα-
σικά και δεν χρειάζεται να τα πάρουµε από καµµία αγορά και από
καµµία προσαρµογή. Από εκεί και πέρα, όµως, όλα τα άλλα είναι
θέµατα προσαρµογής και νοµίζω ότι -δόξα τω Θεώ- αυτή τη
στιγµή έχουµε κάνει αυτό το µεγάλο βήµα. 

Δεν µπορώ να φανταστώ, κύριε Φίλη, ότι δεν υποστηρίζετε την
επιλογή του διδακτικού βιβλίου, ότι δεν υποστηρίζετε ότι πρέπει
να έχουµε περισσότερα του ενός διδακτικά βιβλία, ότι δεν µπορεί
µία οµάδα που τη διαλέγει το Υπουργείο να κάθεται να γράφει
ένα πράγµα. Κοίταξα πριν από µερικά χρόνια το βιβλίο της πολι-
τικής οικονοµίας. Έµεινα. Το είπα -γιατί τους περισσότερους
τους γνωρίζω- «ντροπή». Μικρά µικρά γραµµατάκια, πράγµατα
που ένας φοιτητής θέλει δύο χρόνια να τα σπουδάσει, τα βά-
ζουµε να τα περάσουν έτσι οι µαθητές, µην τυχόν και µάθουν οι-
κονοµικά. 

Όλα αυτά πρέπει να αλλάξουν. Η εκπαίδευση είναι στην αρχή
της µεγάλης αλλαγής της. Στηρίξτε την να πάµε παρακάτω. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Μαρία - Ελίζα Ξενογιαννακοπού-

λου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ. Χήτας από την Ελληνική Λύση.
Παρακαλώ να είστε εντός του χρόνου για να προχωρήσει τη δια-
δικασία. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Οφείλω να πω ότι δεν µπορώ να µην σχολιάσω τον προηγού-
µενο συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί ακούσαµε ότι ο
λαός είναι η αγορά και ότι η αγορά µας ελέγχει. Θα ήθελα απ-
λώς, να υπενθυµίσω µιλώντας από το Βήµα της Βουλής ότι η
λαϊκή κυριαρχία είναι αυτή που εκφράζει και καθορίζει τη δηµο-
κρατική λειτουργία ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους δι-
καίου. Φυσικά, εµείς, ως αντιπρόσωποι και εκφραστές αυτής της
λαϊκής κυριαρχίας και η πολιτική είναι για να βάζει κανόνες και
να ελέγχει την αγορά.

Έχοντας πει αυτό, γιατί νοµίζω ότι εδώ πια µε την ευκαιρία
αυτού του σχεδίου νόµου για την παιδεία, αλλά θα έλεγα συνο-
λικά από την εποµένη των εκλογών του 2019, κάθε νοµοσχέδιο
που από την Υπουργό Παιδείας, όπου φυσικά εκφράζει τις βασι-
κές αρχές της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, έχει συγκεκριµένες κα-
τευθύνσεις.

Είναι όλα αυτά τα νοµοθετήµατα που έχουν έρθει, τα οποία
αφενός στοχοποιούν και έρχονται να αποδυναµώσουν την δηµό-
σια εκπαίδευση σε όλα τα επίπεδα της, από το σχολείο µέχρι το
πανεπιστήµιο. Είναι η διεύρυνση των κοινωνικών και περιφερει-
ακών ανισοτήτων. Το είδαµε από τους πρώτους µήνες όσον
αφορά τη µείωση της χρηµατοδότησης, το κλείσιµο πανεπιστη-
µιακών περιφερειακών τµηµάτων, όταν είδαµε να παγώνουν οι
προσλήψεις του µόνιµου προσωπικού και φυσικά, να υποβαθµί-
ζεται η επαγγελµατική και η τεχνική εκπαίδευση. 

Είδαµε τον καθαρά ταξικό χαρακτήρα, που έχει η νοµοθεσία,
που φέρνει συστηµατικά η Υπουργός Παιδείας και η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Είδαµε, βέβαια, ταυτόχρονα ότι όλες αυτές οι νοµο-
θετικές ρυθµίσεις, όπως και συνολικά όλη η οικονοµική και κοι-
νωνική πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, τελικά να εξυπη-
ρετεί συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Δηλαδή, στην πραγµατικότητα, η όλη πολιτική της Κυβέρνη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΔ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 17349



σης της Νέας Δηµοκρατίας έχει τα ίδια χαρακτηριστικά: Πρώτα
απ’ όλα -το είπε µε πολύ καθαρό τρόπο εισηγητής µας κ. Φίλης-
είναι η πλήρης αµφισβήτηση στην πράξη και η υπονόµευση του
δηµοκρατικού κεκτηµένου της Μεταπολίτευσης. 

Το δεύτερο είναι ότι βλέπουµε µία πολιτική, η οποία σε όλες
τις εκφάνσεις της, έρχεται να αποδυναµώσει το κοινωνικό κρά-
τος, δηλαδή το Εθνικό Σύστηµα Υγείας εν µέσω πανδηµίας, την
παιδεία -χαρακτηριστικό και το σηµερινό σχέδιο νόµου- το ασφα-
λιστικό µε την ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης και το
τζογάρισµα των εισφορών των νέων και την αµφισβήτηση της αλ-
ληλεγγύης των γενεών. 

Βλέπουµε, λοιπόν, µια αντίληψη αποδυνάµωσης του κοινωνι-
κού κράτους που ταυτόχρονα είναι και αποδυνάµωση της ίδιας
της δηµοκρατίας µέσα από τα κοινωνικά δικαιώµατα, µέσα από
την έννοια της οικονοµικής και κοινωνικής δηµοκρατίας και φυ-
σικά, είδαµε το ίδιο και µε το εργασιακό νοµοσχέδιο του κ. Χα-
τζηδάκη, όπου εκεί ήταν το απόγειο αυτής της πολιτικής όσον
αφορά την µείωση των αποδοχών, την εντατικοποίηση της εργα-
σίας, την µετατροπή δηλαδή της χώρας µας σε χώρα ελαστικής
και φθηνής εργασίας, ανεξέλεγκτων απολύσεων χωρίς δικαιώ-
µατα. 

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι ότι µέσα από αυτή την πολι-
τική, η οποία ασκείται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
βλέπουµε όλα αυτά τα χαρακτηριστικά και ταυτόχρονα µια
πλήρη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας, δηλαδή αυτή την
προπαγάνδα, την οποία ονοµάζει η Κυβέρνηση επικοινωνιακή πο-
λιτική, αλλά στην πραγµατικότητα είναι µία προπαγάνδα, η οποία
διαστρέφει και διαστρεβλώνει τις έννοιες και το περιεχόµενο της
πολιτικής. 

Με αυτό τον τρόπο, το Πτωχευτικό Δίκαιο ήταν δεύτερη ευκαι-
ρία, µε αυτό τον τρόπο ο αντεργατικός νόµος Χατζηδάκη ήταν
ενδυνάµωση των εργαζοµένων και προστασία της εργασίας, το
ασφαλιστικό, που ξεκινάει αύριο µέσα στο κατακαλόκαιρο, έχον-
τας κατατεθεί µέσα στα µεσάνυχτα της Παρασκευής, ήταν για
τη νέα γενιά µια µεταρρύθµιση, κι έτσι το σχέδιο νόµου που συ-
ζητάµε σήµερα µας είπαν -και έχετε βάλει, κυρία Υπουργέ, αυτόν
τον τίτλο- ότι είναι για την αναβάθµιση του σχολείου και για την
ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. Είναι η πλήρης διαστρέβλωση
όλων των εννοιών και η συκοφάντηση τελικά και η απαξία των
ίδιων των εννοιών, µε πρώτα απ’ όλα την ίδια τη µεταρρύθµιση,
που θεωρείται πλέον απορρύθµιση και εξυπηρέτηση ιδιωτικών
συµφερόντων. 

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι της συµπολίτευσης: Είναι, λοι-
πόν, ενδυνάµωση του σχολείου η λογική ακριβώς της διεύρυνση
των ανισοτήτων, των διαχωρισµών, των διακρίσεων, της κατηγο-
ριοποίησης; Είναι ενδυνάµωση του δηµόσιου σχολείου, όταν βλέ-
πουµε να έρχεται ένα σχέδιο νόµου, το οποίο υποβαθµίζει το
σχολείο, ειδικά και τη µάθηση για τις λαϊκές οικογένειες, που
πλήττει τελικά, την ίδια την κοινωνική πλειοψηφία;

Είναι ενδυνάµωση του σχολείου, όταν εν µέσω πανδηµίας, µε
αυτόν τον απερίγραπτο τρόπο για την εισαγωγή στα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα, είκοσι χιλιάδες παιδιά αυτή τη στιγµή
έχουν αποκλειστεί και είναι η πρώτη φορά, που βλέπουµε να
υπάρχει µια χαρά και µια περηφάνια από την Υπουργό Παιδείας,
επειδή µένουν τόσες χιλιάδες θέσεις κενές στα πανεπιστήµια;

Είναι αυτό, λοιπόν, ακριβώς η ενδυνάµωση του δηµόσιου σχο-
λείου και του δηµόσιου πανεπιστηµίου; Είναι η πραγµατική εν-
δυνάµωση των ίδιων των εκπαιδευτικών, όταν έρχεστε και εισά-
γετε ξανά τις πιο αυταρχικές, παρωχηµένες -επειδή ακούσαµε
πριν για παρωχηµένες λογικές- αυτής της αυταρχικής συγκεν-
τρωτικής ιεραρχίας µέσα στο σχολείο, του διευθυντή πάλι που
είναι παντοδύναµος και απαξιώνεται κάθε έννοια συλλογικότητας
και σχολικού συµβουλίου; Αυτό είναι η σύγχρονη έννοια σήµερα
για ένα σύγχρονο σχολείο, που ενδυναµώνει τους εκπαιδευτι-
κούς ή µήπως πρόκειται για τιµωρητική αξιολόγηση -η οποία πάλι
µε τη µορφή απειλής, πάλι µε την απειλή για πειθαρχικό, που
φτάνει µέχρι και τη στέρηση µισθού- και φυσικά, για την ανα-
στολή οποιασδήποτε εξέλιξης µέσα στο σχολείο;

Όλα αυτά είναι δείγµατα µιας συγκεκριµένης γραφής, που
είναι εις βάρος των νέων, τους οποίους πλήττετε µε κάθε τρόπο,
από την εργασιακή, εκπαιδευτική και ασφαλιστική επισφάλεια και

φυσικά, µια συγκεκριµένη αντίληψη για τον τρόπο που κυβερ-
νάτε.

Εγώ θέλω να κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Όταν µια κυβέρ-
νηση -και τώρα µιλώ συνολικά, από τα θέµατα της πανδηµίας
µέχρι την οικονοµία, τα εργασιακά και την παιδεία- έρχεται και
κυβερνάει συνεχώς µε απειλή, µε τιµωρητικές ρυθµίσεις, µε την
έννοια του αυταρχισµού, πιστεύετε ότι αυτό είναι µια κυβέρνηση
αυτοπεποίθησης, αυτό είναι µια κυβέρνηση, η οποία είναι σε
επαφή µε την κοινωνική πραγµατικότητα.

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όταν µια κυβέρνηση κυ-
βερνά µέσα από τη λογική της τιµωρίας, της απειλής και του αυ-
ταρχισµού και ιδιαίτερα, στα θέµατα της παιδείας, αλλά και
συνολικά, είναι µια κυβέρνηση που είναι αποκοµµένη πλήρως
από τις πραγµατικές ανάγκες του ελληνικού λαού, είναι µια κυ-
βέρνηση που θα πάρει την ανάλογη απάντηση από την ίδια την
κοινωνική πλειοψηφία και τους νέους, που µε κάθε τρόπο πλήτ-
τει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και εµείς.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Χήτα Κωνσταντίνο από την Ελλη-
νική Λύση και µετά µε τον κ. Μιλτιάδη Χρυσοµάλλη από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με όλο τον σεβασµό και στον θεσµικό ρόλο της κ. Μακρή, ως

Υφυπουργού Παιδείας, θα ήθελα πάρα πολύ να ήταν και η κ. Κε-
ραµέως εδώ. Είπε ότι θα µε παρακολουθήσει και αν χρειαστεί,
θα έρθει να απαντήσει. Της το ζήτησα κιόλας. Ουσιαστικά, την
προκάλεσα σήµερα να καθίσει εδώ να µας απαντήσει, για να έχει
και νόηµα η κουβέντα που κάνουµε. Αλλιώς, δεν έχει νόηµα. Ανε-
βαίνει ο καθένας, λέει ό,τι θέλει, φεύγει, το πήρε ο αέρας, τελει-
ώσαµε.

Έχετε πει πολλές φορές ότι είναι πολύ πιο εύκολο να είναι κα-
νείς Αντιπολίτευση από το να κυβερνάει.

Θα σας κάνω ένα µικρό ταξίδι στο χρόνο, κυρία Κεραµέως -αν
ακούτε εκεί έξω- και κυρία Υφυπουργέ. Θα σας πάω στον Σε-
πτέµβρη του 2018. Διαβάζω δηλώσεις: «Η παιδεία της χώρας,
όπως όλοι σχεδόν οι τοµείς της δηµόσιας σφαίρας, έχει τραυ-
µατιστεί βαριά από την καταστροφική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Κατήργησε τα πρότυπα σχολεία ο ΣΥΡΙΖΑ, απαξίωσε την αρχαία
ελληνική γραµµατεία ο ΣΥΡΙΖΑ». «Τον Σεπτέµβριο του 2018 θέ-
σπισε αντισυνταγµατικό νοµικό πλαίσιο για την επιλογή διευθυν-
τών σχολικών µονάδων», έλεγε η κ. Κεραµέως για τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρία Κεραµέως, εγώ θα σας το πω λίγο διαφορετικά: «Κρείτ-
τον του λαλείν το σιγάν» και θα σας εξηγήσω γιατί. Διότι αυτοί
κατήργησαν, όπως λέτε και λέγατε  -γιατί είχατε την πρεµούρα
να πάρετε την εξουσία τότε- τα πρότυπα σχολεία, για να έρθει η
Κυβέρνηση σήµερα και να καταργήσει τις εκκλησιαστικές σχο-
λές. Αυτοί, όπως λέγατε, απαξίωσαν τα αρχαία. Έτσι δεν λέγατε;
Το ίδιο, όµως, κάνετε και του λόγου σας. Γιατί; Διότι το κράτος
έχει συνέχεια. Αυτούς κατηγορούσατε για αντισυνταγµατικούς
νόµους κι εσείς θεσπίσατε ως υποχρεωτικό το εµβόλιο στους
φοιτητές, για να µιλήσουµε για αντισυνταγµατικότητα.

Είστε ίδιοι και λυπούµαστε που το λέµε. Είστε το ίδιο επικίν-
δυνοι σε ένα τόσο ευαίσθητο θέµα. Αυτό, όµως, το πόσο επικίν-
δυνοι είστε δεν αρκεί να το συνειδητοποιήσουµε εµείς, όχι.

Πρέπει, κυρία Κεραµέως, να το διαπιστώσουν όλοι όσοι ψήφι-
σαν Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά, τότε που λέγατε «να τιµωρή-
σουµε τον ΣΥΡΙΖΑ να φύγει» και καλώς τον τιµωρήσατε και
καλώς ο κόσµος τον τιµώρησε. Τον τιµώρησε για να φύγει, αλλά
να έρθει ποιος; Εσείς; Εσείς, η επιλογή εκατοντάδων χιλιάδων
παραπλανηµένων ψηφοφόρων, που έδωσε στους δικούς σας
αρίστους, του Κυριάκου Μητσοτάκη, τη δυνατότητα να βάλουν
ταφόπλακα στο µέλλον των παιδιών µας, στο µέλλον όλων των
παιδιών αυτής της χώρας;

Διότι παραπλανήσατε και στο θέµα της παιδείας τον κόσµο.
Καραµπινάτη περίπτωση παραπλάνησης και αυτό θα πρέπει να
το θυµούνται πάρα πολύ καλά όλοι οι ψηφοφόροι, όταν πάνε
πίσω από αυτό το µπλε παραβάν πάλι να ψηφίσουν την επόµενη
φορά και να θυµούνται.
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Αν εσείς θέλετε να δηµιουργήσετε, κυρία Κεραµέως, το σχο-
λείο του χθες, θα σας πούµε ευθαρσώς ότι η Ελληνική Λύση
θέλει να δηµιουργήσει το σχολείο του αύριο. Γι’ αυτό και ζητάµε
µε όλους τους τόνους και σε όλες τις οµιλίες του ο Πρόεδρος
από τους Έλληνες να εµπιστευθούν το µοναδικό πατριωτικό
κόµµα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο και να µας δώσουν µια τετρα-
ετία για να αλλάξουµε τον τόπο.

Τολµάτε να λέτε ότι αναβαθµίζετε την παιδεία.
Η Ελληνική Λύση λέει το εξής πολύ απλό, κυρία Κεραµέως και

κυρία Μακρή: Όσο υπάρχουν µαθητές που κάνουν µαθήµατα σε
κοντέινερς, όσο υπάρχουν µαθητές που κάνουν µαθήµατα σε
αποθήκες, δεν δικαιούστε να µιλάτε για αναβάθµιση. Τελεία και
παύλα. Αυτό δεν είναι λαϊκισµός, είναι η ωµή πραγµατικότητα και
για εσάς και για τους προηγούµενους και τους προπροηγούµε-
νους, όλους αυτούς που θέλατε να αλλάξετε την παιδεία. Αλλά-
ξατε, όντως, την παιδεία. Τα φώτα τής αλλάξατε! Τίποτε παρα-
πάνω και τίποτα λιγότερο.

Είστε τόσο υπάκουοι στο CDC και στον ΠΟΥ, στον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας. Τί τονίζουν εκεί και ο CDC και ο ΠΟΥ; Τονί-
ζουν την ανάγκη αποστασιοποίησης των µαθητών, άρα µια αί-
θουσα αναγκαστικά που πρέπει να µειωθούν οι µαθητές.

Ερώτηση: Εδώ και ενάµιση µε δύο χρόνια έχετε κάνει κάτι γι’
αυτό; Να σας θυµίσω ότι µας είχατε πει ψέµατα για τον µέσο όρο
των µαθητών στις σχολικές τάξεις. Βάζατε είκοσι οκτώ άτοµα και
µας µιλούσατε για πέντε-έξι παιδιά µε τα Greek Statistics, που τα
έχετε πάντα πρόχειρα για να παραπλανάτε τον κόσµο;

Πείτε µας την αλήθεια. Θέλω µια απάντηση από εκεί που είστε,
στο γραφείο σας στη Βουλή. Ελάτε και απαντήστε µας για ποιον
λόγο κλείνετε τις εκκλησιαστικές σχολές. Θα καταλάβουµε. Για
ποιον λόγο τέτοιο µένος σε ό,τι θυµίζει Ελλάδα, σε ό,τι θυµίζει
θρησκεία; Ό,τι µυρίζει λιβάνι το κυνηγάτε, ιδίως εσείς. Είναι µια
µοµφή εναντίον σας. Ιδίως εσείς συγκεκριµένα. Φοβερό! Θα κα-
ταλήξω και παρακάτω άλλου!

Ιδίως, κυρία Κεραµέως, εσείς κάθε µέρα ξεπερνάτε τον εαυτό
σας!

Γιατί, κυρία Κεραµέως, θέλετε να κόψετε την εκπαίδευση σε
ανεµβολίαστους φοιτητές;

Σήµερα, λοιπόν -γιατί είναι και η δουλειά µου αυτή ως δηµο-
σιογράφου- στον ραδιοφωνικό σταθµό της Θεσσαλονίκης «FO-
CUS», τετραετής φοιτήτρια Αγγλικής Φιλολογίας, η Έφη βγήκε
και κατήγγειλε -το παίρνω πίσω- εξέφρασε τον αποτροπιασµό
της το κορίτσι αυτό για τον ωµό αυτό εκβιασµό. Ανοίγω εισαγω-
γικά: «Δεν έχω χρήµατα να κάνω τεστ κάθε εβδοµάδα. Δεν έχω
χρήµατα να κάνω τεστ και δεν αισθάνοµαι και έτοιµη να εµβολια-
στώ. Πώς θα πάρω πτυχίο εγώ;», αναρωτήθηκε.

Τι θα απαντήσετε στο κορίτσι αυτό; Απαντήστε. Είναι το κορί-
τσι το δικό µας, το παιδί µας µπορεί να είναι αύριο εκεί. Απαντή-
στε.

Τι απαντάτε στο κορίτσι αυτό, κυρία Κεραµέως, που τέσσερα
χρόνια διαβάζει και τώρα ήρθε η ώρα να τελειώσει, να κάνει την
πρακτική της, να βγει στην αγορά εργασίας και να γίνει µέλος
της κοινωνίας;

Η δωρεάν παιδεία, κυρία Κεραµέως, είναι δικαίωµα που δεν
µπορείτε να αµφισβητείτε εσείς. Μην πάω στα σχολικά βιβλία
τώρα. Τα αλλάζετε αυτά; Κάντε τα βασικά και αφήστε τις λεπτο-
µέρειες. Σχολικά βιβλία. Φοβάστε την ιστορική γνώση λες και
είναι φονικός ιός. Όλα στα Πρακτικά µετά, εδώ: «Η Ιταλία µάς
κήρυξε τον πόλεµο και εµείς πήγαµε στο υπόγειο». Αυτά γρά-
φουν µέσα. Αυτά γράφουν.

Κατηγορούσατε τον ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτά. Κάνετε τα ίδια και χειρό-
τερα.

Θα έπρεπε να ντρέπεστε όλοι σας στην Κυβέρνηση και εσείς
που ηγείστε του Υπουργείου για το τι διδάσκονται τα ελληνό-
πουλα µας στα σχολικά βιβλία από ανθελληνικά κείµενα, που
προσβάλλουν την ιστορία και το έθνος µας, µέχρι και κείµενα
που προάγουν την παιδεραστία. Πρώτη γυµνασίου: «Ο Σάκης ο
ηλεκτρολόγος, είκοσι έξι ετών, που τα έφτιαξε µε τη µαθήτρια
δεκαπέντε-δεκαέξι ετών». Αυτά διδάσκονται τα παιδιά µας; Είναι
ντροπή πραγµατικά, ντροπή, ντροπή, ντροπή! 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω ακόµα γιατί είµαστε
δυο-τρεις οµιλητές για τρεις ηµέρες. Θα πάρω κι ένα λεπτό ακό-

µη και σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την κατανόηση. 
Εδώ θέλω την κ. Κεραµέως να επιστρέψει τώρα να απαντήσει.

Το έχουµε θίξει, αλλά προφανώς δεν ιδρώνει το αυτί. Και όχι
εµείς, αφήστε την Ελληνική Λύση. Το έχουν θίξει πενήντα Βου-
λευτές της  Νέας Δηµοκρατίας,  κ. Μακρή, που είναι εδώ, η Ελ-
ληνική Λύση, ο ΣΥΡΙΖΑ, όλοι. Θα πρέπει, λοιπόν, να νιώθουµε
ντροπή εδώ µέσα που έχετε όµηρους για έντεκα χρόνια διακό-
σιες πενήντα οικογένειες πολύτεκνες εκπαιδευτικών και δεν τους
έχετε τακτοποιήσει από το 2010. Είναι έντεκα χρόνια. Είναι άν-
θρωποι, που πρόσφεραν στην κοινωνία, στην πατρίδα µας, στην
Ελλάδα µας παιδιά, τρία, τέσσερα, πέντε ελληνόπουλα και τους
έχετε δέσµιους εκεί. Δεν µας απαντάτε για ποιον λόγο δεν τους
προσλαµβάνετε. 

Από δέκα χιλιάδες πεντακόσιους, που θα προσλάβετε, τώρα,
όπως λέτε -και καλά κάνετε- θα προσλάβετε έντεκα χιλιάδες
επτακόσιους και πολύ καλά κάνετε. Δεν χωράνε διακόσιες πε-
νήντα ψυχές, Έλληνες εκπαιδευτικοί που ταλαιπωρούνται από
το 2010, κύριε Πρόεδρε, να µπούνε, να δουλέψουν; Προσφέραν
παιδιά στην κοινωνία. Τους το είπε ο Κυριάκος Βελόπουλος, ο
Πρόεδρός µας: «Δεν θέλουµε ψήφο, δεν θέλουµε τίποτα. Είναι
χρέος απέναντί σας που προσφέρατε ελληνόπουλα στην κοινω-
νία». Λάβανε κούφιες υποσχέσεις. Πάνω από πενήντα ερωτήσεις
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρία Μακρή, να πάρετε τον λόγο τώρα. Ήταν δική σας εισή-
γηση στην κ. Κεραµέως. Το αφήσατε στο γραφείο της και είπε
να γίνει. Δεν το κάνει. Γιατί δεν το κάνει; Τι είναι αυτοί οι άνθρω-
ποι, απατεώνες; Συµβαίνει κάτι που δεν το ξέρουµε εµείς; Γιατί
δεν προσλαµβάνετε εκπαιδευτικούς από διακόσιες πενήντα πο-
λύτεκνες οικογένειες και τους τυραννάτε από το 2010 µέχρι και
τώρα; Απαντήστε µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Χήτα. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Σας ζήτησα τον λόγο, για να
διευκρινίσω σε εκείνους που ακούν και ενδεχοµένως έχουν την
εντύπωση ότι η κ. Κεραµέως εάν ήταν παρούσα θα απαντούσε
στις ερωτήσεις του συναδέλφου, για να διευκρινίσω ότι ο τρόπος
που διεξάγεται η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Ελληνικής Βου-
λής δεν επιτρέπει στον Υπουργό να απαντά σε κάθε συνάδελφο,
που θεωρεί ή που είναι ενδεχοµένως σοβαρά τα ερωτήµατα, τα
οποία θέτει. Η Υπουργός θα τοποθετηθεί στην πρωτολογία, στη
δευτερολογία και θα απαντήσει µεταξύ των άλλων και σε εσάς. 

Τελειώνω λέγοντάς σας ότι εκπροσωπείται το Υπουργείο, είµαι
η αρµόδια Υφυπουργός. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι

ήταν αυτονόητα. Δεν χρειαζόταν. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Μιλτιάδη Χρυσοµάλλη από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Δυστυχώς δεν είναι δύσκολο να αντιληφθεί κανείς, ακούγον-

τας τις τοποθετήσεις σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ότι δεν έχετε καµµία επαφή µε την κοινωνία, καµµία επαφή
µε την πραγµατικότητα και µε την κοινή λογική. Το διαπίστωσε
και η κοινωνία κατά τα τεσσεράµισι χρόνια της διακυβέρνησής
σας. 

Δεν είναι παράλογο που στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο συγ-
κεντρώνετε τα πυρά σας στο ζήτηµα της αξιολόγησης των εκ-
παιδευτικών. Μόνο και µόνο η έννοια της αποτίµησης µε κριτήρια
του εκπαιδευτικού έργου και της αξίας του εκπαιδευτικού, καθώς
και η συνεπακόλουθη επιβράβευσή του σας προκαλεί ιδεολογική
ναυτία. Το καταλάβαµε όταν νοµοθετήσατε το 2015 την αποσύν-
δεση της επιλογής διευθυντών από την αξιολόγηση, όπως επίσης
τις λογικές συλλογικής αυτοαξιολόγησης, που θεσµοθετήσατε
το 2017 µε τη µορφή διαλόγου στο σύνολο των καθηγητών και
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όχι ουσιαστικής κρίσης. 
Έχετε ξαναδεί εσείς αξιολόγηση όπου ο αξιολογούµενος είναι

και αξιολογητής; Μόνο η «πρώτη φορά αριστερά» µπορούσε να
το έχει σκεφτεί αυτό. 

Μετατρέψατε την αξιολόγηση σε οµάδα συζήτησης, συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί; Γιατί πολύ απλά, δεν θέλετε την αξιολό-
γηση, δεν θέλετε την αναγνώριση της αξίας, δεν θέλετε την
επιβράβευση, δεν θέλετε τη βελτίωση. Το µόνο που θέλετε είναι
η ισοπέδωση προς τα κάτω. Αυτό υπηρετείτε συνειδητά και ιδε-
οληπτικά, σας το αναγνωρίζω αυτό. Το κατάλαβε αυτό και η κοι-
νωνία κατά τα χρόνια της διακυβέρνησής σας. 

Έρχεστε λοιπόν, σήµερα να µας πείτε ότι επαναφέρουµε το
διευθυντικό κράτος, τον διευθυντή µπαµπούλα, που θα τοποθετεί
τους δικούς του συνεργάτες και θα διαχειρίζεται το σχολείο κατά
το δοκούν. Ξεχάσατε, βέβαια, να µας πείτε ότι εµείς επιλέγουµε
να θεσµοθετήσουµε τη διασύνδεση της εξέλιξης στον βαθµό του
διευθυντή της σχολικής µονάδας µε την αξιολόγηση, κάτι που
εσείς καταργήσατε και επιλέγατε τους διευθυντές, µε µόνο κρι-
τήριο τα χρόνια διδασκαλίας τους και παράλληλα αδιαφορήσατε
και γράψατε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας το Συµβούλιο
της Επικρατείας και τις αποφάσεις του, που σας έλεγαν ότι αυτό
είναι αντισυνταγµατικό και καταργεί ξεδιάντροπα τις συνταγµα-
τικές αρχές της ισότητας, της αξιοκρατίας και της αµεροληψίας.
Ποιοι; Εσείς που θεωρητικά θα ήσασταν «η κάθε λέξη από το
Σύνταγµα». Το θυµάστε αυτό το ωραίο; 

Μας εγκαλείτε, λοιπόν, σήµερα γιατί επαναφέρουµε τη λογική
της ουσιαστικής αναγνώρισης του έργου των εκπαιδευτικών µας.
Διότι επαναφέρουµε την αναγνώριση των ικανοτήτων τους και
των προσόντων τους και τους επιβραβεύουµε µέσω της αξιολό-
γησης. Γιατί δίνουµε, µέσω της επιµόρφωσης, σε όσους εκπαι-
δευτικούς µας δεν τα πήγαν καλά στην αξιολόγηση τη δυνα-
τότητα να γίνουν καλύτεροι και να διεκδικήσουν ισότιµα την εξέ-
λιξή τους. 

Μας εγκαλείτε εσείς µε τις αγκυλώσεις και τις ιδεοληψίες σας,
γιατί αντί της ισοπέδωσης, δίνουµε τη δυνατότητα στους εκπαι-
δευτικούς µας να αναγνωριστεί η αξία τους και να τους δώσει τη
δυνατότητα να ανελιχθούν. Αυτοί είστε κι αυτοί είµαστε. Αυτή
είναι η βασική µας διαφορά. Εµείς πιστεύουµε στην κοινωνική
ανέλιξη ενώ εσείς στην ισοπέδωση προς τα κάτω. 

Μέσα στην απόλυτη φτώχεια των επιχειρηµάτων σας, στην
ασθενή σας µνήµη και στην αδυναµία σας να κατανοήσετε τι ζη-
τάει η κοινωνία, ακόµα και οι δικοί σας ψηφοφόροι τι ζητάνε, επι-
νοήσατε ανύπαρκτα επιχειρήµατα και στραφήκατε µε αδιανόη-
τους χαρακτηρισµούς κατά της Υπουργού. Ανοίξτε τα µάτια σας
και δείτε ότι αυτό που κάνουµε είναι να επαναφέρουµε το σχο-
λείο στη λειτουργία που του αξίζει και που εσείς είχατε αντισυν-
ταγµατικά και αντιδηµοκρατικά διακόψει. 

Δεν το λέµε εµείς, το λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας. Δί-
νουµε πραγµατική αυτονοµία στις σχολικές µονάδες και αφαι-
ρούµε την υπουργική θηλιά, που εσείς τους είχατε φορέσει.
Ξέρετε πόσοι διευθυντές σχολείων έχουν αναζητήσει µόνοι τους
και έχουν εξασφαλίσει δωρεές τα προηγούµενα χρόνια; Είναι
πάρα πολλοί, για να βελτιώσουν τις συνθήκες των σχολείων τους
σε δήµους µε µικρές οικονοµικές δυνατότητες, για να εξασφαλί-
σουν µέσα για τις σχολικές δραστηριότητες. Αυτό θεσµοθετούµε
και εµείς, λοιπόν, για να βοηθήσουµε τους εκπαιδευτικούς αυ-
τούς, που νοιάζονται πραγµατικά, για τις µονάδες τους. 

Βελτιώνουµε τον τρόπο διδασκαλίας και δίνουµε περιθώρια
δηµιουργικότητας στους εκπαιδευτικούς µας, γιατί τους εµπι-
στευόµαστε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί απέδειξαν ότι
µπορούν να προσαρµοστούν και να αποδώσουν κάτω από οποι-
εσδήποτε συνθήκες, όπως έδειξε η πανδηµία. Τους εµπιστευό-
µαστε και τους δίνουµε τη δυνατότητα και το δικαίωµα -που εσείς
τους αφαιρέσατε- να αξιολογηθούν για τις ικανότητές τους και
να ανταµειφθούν γι’ αυτές. 

Ειλικρινά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν περίµενα να ακου-
στούν από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τόσες
λαϊκίστικες κορώνες για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, πολύ δε
περισσότερο για το θέµα της ελάχιστης βάσεις εισαγωγής. Ο κ.
Φίλης αποκάλεσε σφαγέα την κυρία Υπουργό. Ο κ. Τσακαλώτος
την χειρότερη Υπουργό των τελευταίων διακοσίων χρόνων. Αυτό

µε αφορµή τις επιστολές διαµαρτυρίας υποψηφίων, που έγρα-
ψαν άριστα, αλλά δεν µπόρεσαν να µπουν στις πρώτες επιλογές
τους. 

Γιατί όµως; Γιατί δεν έπιασαν τη βάση, που είχαν θέσει οι ίδιες
οι σχολές για τα ειδικά µαθήµατα επιλογής. Δεν έµειναν εκτός
πανεπιστηµίου. Το επαναλαµβάνω, δεν µπήκαν στις σχολές πρώ-
της επιλογής τους. Μα, αυτή εν τέλει δεν είναι και η λογική του
συστήµατος των πανελληνίων εξετάσεων, δηλαδή να διαγωνίζον-
ται οι µαθητές, όπως διαγωνιστήκαµε κι εµείς ως µαθητές, και
να εισέρχονται στις σχολές που επιθυµούν µε βάση όµως πάντα
την επίδοσή τους; Η λογική της ελάχιστης βάσης εισαγωγής
είναι να δοθεί επιτέλους η ουσιαστική αυτονοµία στα πανεπιστή-
µια µας να ορίζουν ως ένα σηµείο τη βαθµολογική βαρύτητα
απαραίτητων µαθηµάτων µε βάση το αντικείµενο της σχολής.
Πού είναι το κακό σε αυτό; 

Ακούσαµε άπειρες κατηγορίες, χλεύη ακόµα και ύβρεις, αλλά
κανείς δεν είπε τίποτα για τα παιδιά εκείνα, που εν µέσω πανδη-
µίας έπιασαν την ελάχιστη βάση εισαγωγής και µπήκαν σε σχο-
λές που ήθελαν. Και είναι χιλιάδες αυτά τα παιδιά. Τι θέλετε
λοιπόν; Προφανώς, να τα ισοπεδώσουµε όλα προς τα κάτω, αυτό
θέλετε. Είχατε το περιθώριό σας να τα ισοπεδώσετε και το κά-
νατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, και το έχει κα-
ταλάβει η κοινωνία αυτό. 

Εµείς δώσαµε την υπόσχεση µας στην κοινωνία, στους συµ-
πολίτες µας ότι τα πράγµατα θα αλλάξουν και θα γίνουν δίκαια,
αξιοκρατικά και αµερόληπτα. Και αυτή την υπόσχεση την τη-
ρούµε. 

Για εµάς η αριστεία δεν είναι ρετσινιά. Γι’ αυτό επαναφέρουµε,
ενισχύουµε και πολλαπλασιάζουµε τα πρότυπα και τα πειραµα-
τικά σχολεία. Θέλουµε ένα πάρα πολύ καλό δηµόσιο σχολείο,
που θα δίνει στα παιδιά µας τις απαραίτητες γνώσεις, σε αντί-
θεση µε εσάς που το ισοπεδώνατε. Γιατί για εµάς το πολύ καλό
δηµόσιο σχολείο είναι ιµάντας κοινωνικής κινητικότητας, ιµάντας
ανέλιξης για οποιοδήποτε παιδί, ανεξαρτήτως από ποια οικονο-
µική δυνατότητα έχει πίσω του. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση, το Υπουργείο, η κ. Κε-
ραµέως, η κ. Μακρή, ο κ. Συρίγος στηρίζουν και βελτιώνουν το
δηµόσιο σχολείο. Αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε. Γι’ αυτό και
κάναµε τεσσεράµισι χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις στην ειδική
αγωγή το 2020 και φέτος προχωράµε σε έντεκα χιλιάδες επτα-
κόσιους µόνιµους διορισµούς στη γενική εκπαίδευση, γιατί θέ-
λουµε εκπαιδευτικούς, θέλουµε υποδοµές, θέλουµε δηµόσια
εκπαίδευση.

Εάν ψάχνετε, κύριε Τσακαλώτε, για τον χειρότερο Υπουργό
των τελευταίων διακοσίων χρόνων, κοιτάξτε στην παράταξή σας,
κοιτάξτε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας για τις
επιλογές σας, κοιτάξτε τις ιδρύσεις µε απλές τροπολογίες δεκά-
δων ακαδηµαϊκών τµηµάτων, χωρίς καν ελπίδα λειτουργίας, µόνο
και µόνο για να κοροϊδέψετε τους ψηφοφόρους των εκλογικών
σας περιφερειών. 

Εµείς δεν θα σας κάνουµε παρέα στο χώρο του λαϊκισµού, που
έχετε στήσει. Θα συνεχίσουµε προσηλωµένοι στις προεκλογικές
µας δεσµεύσεις. Αυτήν την εντολή πήραµε από τον ελληνικό λαό
και αυτήν την εντολή απαρέγκλιτα τηρούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίζου-
µε τώρα µε τον κ. Κωνσταντίνο Ζουράρι από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά
είναι ο κ. Μαρκόπουλος και ο κ. Καµίνης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τι ώρα θα πάµε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Μέχρι ποια ώρα θα πάµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μέχρι τον

κ. Μπούµπα θα πάµε. 
Το λόγο έχει ο κ. Ζουράρις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Πρόεδρε, τα σέβη µου!
Τώρα που παρακολουθούσα αυτήν την απίστευτη Vulgata της

Νέας Δηµοκρατίας για το τελευταίο σχέδιο νόµου, θυµήθηκα τον
δικό µου: «και την ειωθυίαν αξίωσιν των ονοµάτων εις τα έργα
αντήλλαξαν τη δικαιώσει». Αυτονοµία, λέει, είναι ο διευθυντής.
Και ξαφνικά, ουσιαστικά, εγώ θυµάµαι τα πειθαρχικά τµήµατα.
Εγώ θυµάµαι τα πειθαρχικά τάγµατα. Ο µονόχρωµος, ο µονο-
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πρόσωπος διευθυντής, ο οποίος αλλάζει ό,τι θέλει, κάνει ό,τι
θέλει, πηγαίνει όπου θέλει. Οι αξιολογητές, ο ένας ελέγχει τους
άλλους και όλοι µαζί τους µαθητές. Οι µαθητές κάθε τρεις µήνες
κάνουν µαθήµατα και δεν ξανακάνουν µαθήµατα. Ο άλλος, ο δι-
ευθυντής βγαίνει ως ατζέντης να πιάσει λεφτά απ’ έξω να φέρει
και να εξαχρειωθεί βεβαίως, µε τους πλουσίους εκεί των πολυε-
θνικών εταιρειών, να του βάλουν τα βιβλία οι µεγάλες αυτές εται-
ρείες. Και καλά, αυτός ο οποίος είναι στα κεντρικά µπορεί να βρει
λεφτά και χορηγούς. Ο άλλος διευθυντής που είναι στη Δόξα
Δράµας, στην Κρύα Βρύση, στην Κωλοπετινίτσα πού θα βρει χο-
ρηγούς; 

Η δουλειά µας εµάς των δασκάλων είναι να κάνουµε µάθηµα.
Και εγώ υπήρξα χρόνια αξιολογητής στα πανεπιστήµια έξω κ.λπ.,
πάντοτε συλλογικά. Μεταξύ µας τα λέγαµε και έρχονταν και οι
φοιτητές µάς έκριναν, κρινόµασταν κ.λπ.. Τι είναι αυτή η ιστορία
µε τον αξιολογητή, ο οποίος έρχεται, µε τα µόρια που δίνει;

Έχετε απίστευτη την ειωθυίαν αξίωσιν που τα ανταλλάξετε, τη
δικαιοσύνη, όπως θέλετε. Ξαφνικά γυρίσατε σε ένα σχολείο του
Ντίκενς, στον 19ο αιώνα. Είναι ουσιαστικά πειθαρχικά τάγµατα,
αναµορφωτήρια τα οποία βέβαια, λειτουργούν και ως ατζέντηδες
στα ιδιωτικά συνέχεια. Διότι µε οκτώ χιλιάδες µόρια είσαι έξω.
Με 8.000 ευρώ είσαι µέσα στα αρπακτοκολέγια και πληρώνεις
το χρόνο σου, τα µαθήµατα. Αν θες, πας. Αν δεν θες, δεν πας.
Δεν τα ξέρω; Εβδοµήντα πέντε χρόνια ήµουν µέσα στα θρανία κι
από εδώ κι από εκεί. Πληρώνεις όποτε πρέπει. Πηγαίνεις να πα-
ρακολουθείς, αν θες. Και σε δύο χρόνια ζητάς να µπεις και στο
Τεχνικό Επιµελητήριο και να είσαι επαγγελµατίας, µε άλλους,
που έχουν κάνει πενταετείς σπουδές. Αυτή είναι η κατάσταση µε
την αρπαχτή. Η αρπαχτή των κολλεγίων! Αυτό κάνει το νοµοσχέ-
διό σας. 

Αλλά, βέβαια, επειδή το ψάρι ευωδιάζει από το κεφάλι και ευω-
διάζει, διότι είναι αρχηγός σας, να θυµηθώ πώς το είπε. Α, ναι,
διότι το πρόβληµα, βέβαια, είναι η ισότητα, η ισότητα στα οκτώ
χιλιάδες µόρια που είσαι απ’ έξω, αλλά µε τα 8.000 ευρώ είσαι
µέσα. Αυτό είναι ισότητα. Διότι το είπε ο φοβερός σκινδαλοµο-
φράστης αρχηγός σας, µε τους σκινδαλάµους, που πετάει  κάθε
λίγο και λιγάκι. Το είπε σε εµάς επάνω προ καιρού. Πώς το είπε;
«Η κοινωνική ισότητα», λέει, «είναι ενάντια στην ανθρώπινη φύ-
ση». Ακριβώς, λέξη προς λέξη. «Η κοινωνική ισότητα είναι ενάντια
στην ανθρώπινη φύση». Δηλαδή, τέλειωσαν οι καθηγεµόνες της
Ανθρωπολογίας της Κοινωνικής, ο Αριστοτέλης, ο Μαρσέλ Μος,
η Μέλανι Κλάιν. Δεν είχαν αντιληφθεί οι καθηγεµόνες και οι κα-
θιδρυτές της Ανθρωπολογίας της Κοινωνικής ότι δεν υπάρχει
ισότητα και είναι παρά φύση; Σοβαρά, ε;  

Ο κοινωνιογνώµων Μητσοτάκης κάνει φοβερή Κοινωνιολογία.
Λέει: Όπως τα δάχτυλα δεν είναι ίσα, έτσι -λέει- δεν υπάρχει ισό-
τητα. Αυτή είναι η Κοινωνιολογία του. «Μετά οίας ανεπιστηµοσύ-
νης» (Ε’,7) ο δικός µου! «Μετά οίας ανεπιστηµοσύνης» ο Μη-
τσοτάκης σας, ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Μια είναι η ρήτρα για την ισότητα. Διότι η ισότητα δεν είναι
βιολογική, δεν είναι γονιδιακή. Η ισότητα είναι κοινωνιοπολιτει-
ακή, παρ’όλο βέβαια, που η Οικουµενική Διακήρυξη των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου αναγνωρίζει και µία γονιδιακή. Λέει ότι
γεννώνται οι άνθρωποι ελεύθεροι και µε ίσα δικαιώµατα, µε ισό-
τητα. Η ισότητα, όµως, είναι παρά φύση λέει ο Μητσοτάκης. Από
εκεί ξεκινάει και το νοµοσχέδιό σας. Διότι τι είπε η κορυφή; Ότι
δεν υπάρχει ισότητα. 

Για να λήξει και τέλος πάντων, να το µάθετε, γράψτε το.  Στο
ΣΤ’ η ρήτρα η επιστηµολογική περί ισότητας έχει λεχθεί άπαξ δια
παντός. Το έχει ξαναπεί ο Αριστοτέλης και οι υπόλοιποι µετά που
σας ανέφερα, η Μέλανι Κλάιν κ.λπ.. Είναι η εξής στο ΣΤ’, 38.5
του δικού µου: «Πώς δίκαιον τους αυτούς µη των αυτών αξιού-
σθαι». «Τους αυτούς» είναι στον πληθυντικό, άρα είναι κοινωνικό,
είναι πολυκοινωνιακό. Δεν είναι ατοµικό. «Πώς δίκαιον τους αυ-
τούς µη των αυτών αξιούσθαι».

Βέβαια, θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο να δείξει µια ενοχή,
διότι θα ενέχεται στην ανοχή που θα µου δώσει για λίγο, για να
τελειώσω.

Υποτροπίασε και στο δεσποτικόν. Εκεί το τερµάτισε ο δικός
σας, ο Πρωθυπουργός. Διότι θα σας διαβάσω ένα από µερικά
αποσπάσµατα του 1668 και θα θυµηθώ τα παλιά τα βραχασιώ-

τικα, τα δικά µου. Είναι του 1668 από την Πάρο και ακούστε τι
λέει.  Είναι δηµοτικό τραγούδι σε ενδεκασύλλαβο ιαµβικό.  «Και
φεύγει από τα Χανιά και ξεπορτίζει εις το Δεσποτικό να τον ευ-
ρούσι. Και τον Καπλάν πασά όλοι τον προσκυνούσι. Και στο Δε-
σποτικό ήπαιξε λεβάδα. Στον Μπέζο στο κανίσκι του εδράµα.». 

Διότι ξαφνικά στον δόρπον ξαφνικά τρώγαν µέσα στον ιερό
ναό του Απόλλωνος αστακοτζατζίκια και στο επιδόρπιον είχαµε
το ρέψιµο του Μπέζος. Αυτά διδάσκει ο Πρωθυπουργός σας.
Αυτό είναι το πρόβληµα το πολιτιστικό. Μετά οίας ανεσπιστηµο-
σύνης και µετά οίας αφιλοτισίας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Δηµήτριο Μαρκόπουλο από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουρ-

γέ, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κ. Ζουράρις επιδεικνύει µία εκπλη-
κτική στασιµότητα απόψεων, παρά την κινητικότητα πολιτικών
φορέων, που τον διακρίνει τα τελευταία χρόνια. Κοινώς, αυτό
που λέει ο λαός «τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή µου».
Τα έχουµε ξανακούσει και το 1980 και το 1990 και το 2000 και το
2010. Να πληροφορήσουµε, όµως, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι ζούµε στον εικοστό πρώτο αιώνα. Ξέρετε ποιος είναι ο εικο-
στός πρώτος αιώνας; Ο ψηφιακός εικοστός πρώτος αιώνας.
Ένας αιώνας ανατροπών και ένας αιώνας αλλαγών. Όσο και αν
θέλει, για προφανείς µικροκοµµατικούς και µικροπολιτικούς λό-
γους, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να παρουσιάσει την αξιολό-
γηση των εκπαιδευτικών σαν κάτι το οποίο είναι σκληρά νεο-
φιλελεύθερο, ακραία δεξιό ή ενδεχοµένως και ταξικό, προφα-
νώς, λησµονά προηγούµενες προσπάθειες που είχαν κινηθεί
προς αυτήν την κατεύθυνση και προφανώς, λειτουργεί και πάλι
µε τα γνωστά αριστερά τσιτάτα άλλων εποχών. Μιλώ για σχέδια
νόµων και προεδρικά διατάγµατα, τα οποία είχαν προϋπάρξει,
έµειναν στα χαρτιά και αυτό ξέρετε γιατί; Υπό το βάρος της λαϊ-
κίστικης αντίδρασης.

Εµείς εδώ -να το ξεκαθαρίσουµε- δεν είµαστε µόνο για να συ-
ζητάµε. Εµείς εδώ είµαστε για να σχεδιάζουµε, να υλοποιούµε
και να προχωρούµε σε δράση. Να παράγουµε έργο. Να σας θυ-
µίσω, λοιπόν, για να φρεσκάρω και τη µνήµη σας, ότι αντίστοιχες
ενέργειες είχαν γίνει το 1984. Το 1988 Ανδρέας Παπανδρέου, ο
Αρχηγός σας, οµνύει στο όνοµά του. Αντίστοιχες διαδικασίες
είχαν υπάρξει και από την κυβέρνηση το 1992 και το 1993 και θυ-
µόµαστε τις λαϊκίστικες αντιδράσεις της τότε εποχής. Επειδή
εσείς το παίζατε και το new age ΠΑΣΟΚ να σας θυµίσουµε ότι
αντίστοιχες δράσεις για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών είχαν
υπάρξει και το 1997 και το 1998 και το 2002 µε κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ -θέλετε να τους προσεταιριστείτε, αλλά δεν βλέπω να
επικροτείτε την πολιτική τους- και το 2013 πολιτικές, οι οποίες
προσπάθησαν και πάλι να µιλήσουν για την αξιολόγηση των εκ-
παιδευτικών.

Πρέπει, λοιπόν -το οφείλουµε και για ιστορικούς λόγους- να
αναγνωρίσουµε στις προηγούµενες αυτές κυβερνήσεις τις προ-
σπάθειες και τη διαπίστωση, έστω και ας µην προχώρησε, όπως
θα έπρεπε, πως το σύστηµα υγείας έχει πολλά προβλήµατα.
Εµείς, όµως, δεν είµαστε διαπιστωτικοί και το έχετε καταλάβει
µε σειρά νοµοσχεδίων, µε σειρά µεταρρυθµίσεων, εµείς εδώ ερ-
χόµαστε να δώσουµε λύσεις. Να φύγουµε µακριά από µυωπικές
συνδικαλιστικές αντιδράσεις, που δεν επέτρεψαν ή που στην
ουσία παρεµπόδισαν την πρόοδο.

Συχνά, εσείς της Αριστεράς, της αριστερής αντιπολίτευσης
επικαλείσθε µε µια µεγάλη ευκολία τον ελληνικό λαό. Να σας πω,
λοιπόν, εγώ τι λέει ο απλός Έλληνας, να το µάθετε. Χρειάζεται
βελτίωση το σύστηµα εκπαίδευσής µας. Το λέει. Χρειάζεται αξιο-
λόγηση.

Κύριε Φίλη, κι εσείς ως αρµόδιος Υπουργός, πέφτετε από τα
σύννεφα όταν µιλάµε για εκπαιδευτικούς, οι οποίοι ενδεχοµένως
και να χρειάζονται βοήθεια. Ενδεχοµένως, να λειτουργούν λάθος
µέσα στις τάξεις. Πιστεύετε εσείς, ένας άνθρωπος, ο οποίος
έχετε δώσει τους δικούς σας αγώνες -από το δικό σας µετερίζι-
ότι όλοι οι εκπαιδευτικοί είναι άριστοι; Μια παροχή βοήθειας, µια
νέα τεχνογνωσία δεν τη χρειάζονται; Είστε ένας άνθρωπος -θέλω
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να πιστεύω- του κόσµου, του λαού. Ο λαός τι σας λέει; Κινείστε
στον λαό. Ο λαός, δηλαδή, λέει ότι όλοι οι εκπαιδευτικοί είναι
άριστοι, όλοι είναι τέλειοι; Τα πάντα είναι καµωµένα µε έναν
τρόπο άριστο;

Πέφτετε από τα σύννεφα όταν µαθαίνετε πως οι εκπαιδευτικοί
µας έχουν αδυναµίες και που πρέπει αυτές τις αδυναµίες να τις
βελτιώσουµε; Όχι µε τιµωρητικό τρόπο, αλλά να τις βελτιώσουν.
Πέφτετε από τα σύννεφα όταν µιλάµε για ανάγκη βελτίωσης των
προγραµµάτων σπουδών; Για προβλήµατα συµπεριφοράς εντός
των τάξεων; 

Εγώ θυµάµαι, στα δικά µου µαθητικά χρόνια -είναι τα χρόνια
τα µαθητικά των τελών της δεκαετίας του ’80 και των αρχών της
δεκαετίας του ’90, είµαι στην ίδια ηλικία µε τον Αρχηγό σας κ.
Τσίπρα- ότι υπήρχαν καθηγητές οι οποίοι ξέφευγαν µέσα στα µα-
θήµατα. Κανένα πρόβληµα µε αυτούς, καµµία µέριµνα; Όχι για
την τιµωρία τους, να τους πούµε ότι υπάρχουν νέες µέθοδοι. Να
τους µιλήσουµε για την ψυχολογία του µαθητή. Για το ότι δεν
πρέπει να γίνεται µπούλινγκ ακόµα και από τον δάσκαλο, ακόµα
και από τον καθηγητή. Να τους δώσουµε µια δεύτερη ευκαιρία.

Ακούµε, λοιπόν, κριτική γιατί το νοµοσχέδιο έρχεται εντός του
καλοκαιριού και κάτω από συνθήκες πανδηµίας. Πάρτε το χαµ-
πάρι, το πολιτικό κατενάτσιο τελείωσε. Με την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη πολιτικές καθυστερήσεις και πέταγµα της µπάλας στην
εξέδρα δεν θα υπάρξει. ‘Εχουµε σαφέστατο σχέδιο, ξεκάθαρη
άποψη και µέσα από την κυβερνητική πλειοψηφία, την οποία µας
έδωσε ο ελληνικός λαός, θα το προωθήσουµε, θέλετε δεν θέ-
λετε. Ξέρετε και κάτι; Αυτές τις καθυστερήσεις θα πρέπει να τις
πολεµήσουµε, όχι για τίποτε άλλο, αλλά γιατί τα παιδιά µας, τα
παιδιά σας, δεν µπορούν να περιµένουν άλλο. Περιµένουν εδώ
και σαράντα χρόνια. Ζούµε στον εικοστό πρώτο αιώνα της ψη-
φιακής εποχής, µιας νέας επανάστασης και εσείς µιλάτε ακόµα
για τον αραµπά. Εγώ δεν άκουσα προτάσεις από την πλευρά
σας, δεν άκουσα κάτι συντεταγµένο κάτι λογικό. Ακούω στο συ-
ναίσθηµα. Λέει: «ο µαθητής που δεν πέρασε». Πάλι τις ίδιες πα-
τέντες. Ένας µαθητής που δεν πέρασε στη σχολή που ήθελε, αν
και µπορούσε να περάσει σε άλλες σχολές και ξαφνικά, τον κά-
νετε σηµαία.

Για χρόνια, λοιπόν, στην Ελλάδα η στασιµότητα υπήρξε µια
επιλογή καταστροφής. Η διατήρηση όσων απέχουν από τον ψη-
φιακό αιώνα εξελίχθηκε στο δικό σας πολιτικό ιερό δισκοπότηρο.
Ο συντεχνιασµός, ο οποίος -εσείς που υποτίθεται ότι ήσασταν
και εναντίον των συντεχνιών- επικράτησε µε τη δική σας ευθύνη.
Αυτά, λοιπόν, ερχόµαστε ως Νέα Δηµοκρατία να αλλάξουµε. 

Όσοι υπερασπιζόσαστε τη βάση του 1, του 2, του 3, του 4 νιώ-
θετε καλά; Αυτό είναι το σχολείο που θέλετε; Δεν το πιστεύω.
Εγώ βλέπω πολλούς από τους δικούς σας συναδέλφους από τα
παιδιά σας που είναι αριστούχοι. Τι υπερασπιζόσαστε δηλαδή,
τη µηδενική προσπάθεια; 

Να σας πω και κάτι άλλο; Ξανασκεφτείτε το, όλες οι µετρήσεις
δείχνουν ότι το δικό σας πολιτικό κοινό 55,7% στις τελευταίες
µετρήσεις όσων ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ -αφήστε µας εµάς. Εσάς, το
δικό σας πολιτικό συµφέρον- ξέρετε τι λέει; Μιλάει για την ελά-
χιστη βάση εισαγωγής. Γιατί στρέφετε τα µάτια αλλού; Ακούστε
τους ίδιους τους ψηφοφόρους σας. Επτά στους δέκα είναι υπέρ
της συγκεκριµένης εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. 

Εµείς, λοιπόν, µιλάµε για ένα σύγχρονο σχολείο, µιλάµε για
εφαρµογή νέων προγραµµάτων σπουδών. 

Για την υιοθέτηση των αγγλικών πέφτουµε από τα σύννεφα;
Σε ποιον πλανήτη ζούµε; Ζούµε σε έναν πλανήτη παγκοσµιοποί-
ησης, οι απαιτήσεις είναι υψηλές. Μιλάµε για την ανάπτυξη νέων
ειδικοτήτων, για προσλήψεις χιλιάδων εκπαιδευτικών. Μιλάµε για
πρότυπα ΕΠΑΛ, όταν δικά σας στελέχη στην περιοχή του Περά-
µατος, όπου εγώ πολιτεύοµαι, ενώ δηµιουργείται µια Ιονίδειος,
να το πω έτσι, -σε ό,τι αφορά τα ΕΠΑΛ θα δοθούν 1,3 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, θα µπουν νέες ειδικότητες- πετροβολούν αυτή τη µε-
ταρρύθµιση. Χαρίζουµε πρότυπο σχολείο στην πιο δύσκολη,
στην πιο θιγµένη περιοχή και αυτό δεν το θέλετε. Ακόµα κι αυτό,
το πυροδοτείτε. 

Σε µια εποχή, λοιπόν, που το µέλλον δεν µπορεί να περιµένει,
εµείς πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά. Κάθε χαµένη ευκαιρία
αποτελεί µια ήττα όχι για εµάς, ως γενιά γονέων, αλλά ακόµα χει-

ρότερη, αποτελεί µια ήττα εις βάρος του µέλλοντος των παιδιών
µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς,
κύριε Μαρκόπουλε, µην µπερδεύετε πολλές φορές τις µεταγρα-
φές των προσώπων µε τα κόµµατα. Μεταγραφές γίνονται αρι-
στερά και δεξιά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …ποδόσφαιρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γι’ αυτό

έχει καταντήσει ποδόσφαιρο η πολιτική, είναι ένα πρόβληµα
αυτό. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Γεώργιο Καµίνη από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τη δηµόσια εκ-

παίδευση στη χώρα µας κατά κανόνα κυριαρχείται από οργανω-
τικά ζητήµατα και όχι από την ουσία, δηλαδή το περιεχόµενο και
την ποιότητα της δηµόσιας εκπαίδευσης. Όπως στην τριτοβάθ-
µια, έτσι και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση θεσπίζουµε νόµους
για την κατανοµή µικρών και µεγάλων εξουσιών στο εκπαιδευτικό
σύστηµα και αφήνουµε στο περιθώριο τον προσανατολισµό που
πρέπει να έχει η δηµόσια παιδεία κατά την τρίτη δεκαετία του ει-
κοστού πρώτου αιώνα, όπου οι εξελίξεις, λόγω της ψηφιακής τε-
χνολογίας και της τεχνητής νοηµοσύνης, τρέχουν µε ιλιγγιώδεις
ρυθµούς. 

Το µεγάλο πρόβληµα της δηµόσιας εκπαίδευσης στη χώρα
µας, όπως άλλωστε συµβαίνει και σε άλλα σοβαρά θέµατα, είναι
η έλλειψη ενός µακροπρόθεσµου σχεδιασµού, ο οποίος θα είναι
δεσµευτικός για τις πολιτικές δυνάµεις και θα εφαρµόζεται ανε-
ξαρτήτως κυβέρνησης. Αυτό βεβαίως, προϋποθέτει ότι το νοµο-
σχέδιο θα είναι προϊόν θεσµικού διαλόγου µε τις πολιτικές
δυνάµεις, τα επιστηµονικά σωµατεία, τους εκπροσώπους των εκ-
παιδευτικών, ώστε να διαµορφωθεί ένα κλίµα συναίνεσης και µια
µακροχρόνια συµφωνία στην άσκηση της εκπαιδευτικής πολιτι-
κής. Όταν µιλάµε για µεταρρύθµιση, πρέπει αναγκαστικά να έχει
βάθος χρόνου και αυτό προϋποθέτει συναίνεση των πολιτικών
δυνάµεων τουλάχιστον στα µίνιµα. 

Για τη λεπτοµερέστερη ανάλυση των θέσεων του Κινήµατος
Αλλαγής έχει ήδη µιλήσει διεξοδικά ο ειδικός αγορητής συνά-
δελφος Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος. Από την πλευρά µου, επι-
τρέψτε µου να σταθώ σε κάποια θέµατα, όσο µου το επιτρέπει ο
περιορισµένος χρόνος.

Προσµετρώ στα θετικά του νοµοσχεδίου την τοποθέτηση
υπευθύνων ανά διεύθυνση πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης σε κάποιες θεµατικές σηµαντικές, όπως είναι η πλη-
ροφορική, οι νέες τεχνολογίες αγωγής υγείας, περιβαλλοντικής
εκπαίδευσης και σχολικού επαγγελµατικού προσανατολισµού.
Θα µπορούσαν να προβλεφθούν υπεύθυνοι και για την καταπο-
λέµηση του σχολικού εκφοβισµού και όχι απλώς να υπάρχει η
αόριστη διάταξη του άρθρου 39 του ν.4692.

Σωστή επίσης είναι η πρόβλεψη του άρθρου 33 για τον ορισµό
συγκεκριµένων κριτηρίων συνέντευξης, της µαγνητοφώνησής
της και της µελέτης περίπτωσης από προκαθορισµένη τράπεζα
θεµάτων για την επιλογή περιφερειακών διευθυντών και διευθυν-
τών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Θα µπο-
ρούσε επίσης η µελέτη περίπτωσης που επιλέγεται από τράπεζα
θεµάτων να περιλαµβάνεται και στη διαδικασία επιλογής των δι-
ευθυντών των σχολικών µονάδων. 

Στα θετικά είναι και η πρόβλεψη της δυνατότητας επιλογής
του διδακτικού βιβλίου σε κάθε µάθηµα από τους εκπαιδευτικούς
της σχολικής µονάδας. Θετική είναι και η τοποθέτηση παιδαγω-
γικού συµβούλου-µέντορα για την καθοδήγηση και την υποστή-
ριξη του εκπαιδευτικού. Αυτό είναι µια πρόβλεψη που υπήρχε και
στον ν.3848/2010. 

Ως προς τις διατάξεις της αξιολόγησης των στελεχών και των
εκπαιδευτικών στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση, από θέση αρχής τασσόµαστε υπέρ και µάλιστα, όχι µόνο
στα πρόσωπα, αλλά και στις δοµές, τις διαδικασίες και τα προ-
γράµµατα σπουδών. 

Η αξιολόγηση βέβαια, των στελεχών της εκπαίδευσης δεν θε-
σπίζεται για πρώτη φορά µε το σχέδιο νόµου, που συζητάµε σή-
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µερα. Προβλεπόταν ήδη στον ν.2525/1997 µε Υπουργό Παιδείας
τον Γεράσιµο Αρσένη, καθώς και στον ν.2986 επί υπουργίας Πέ-
τρου Ευθυµίου, νόµος ο οποίος ενσωµάτωσε δεκαεπτά δείκτες
αξιολόγησης σύµφωνα µε τις οδηγίες του ΟΟΣΑ εκείνη την
εποχή. 

Τέλος, στον ν.3848/2010 επί υπουργίας Άννας Διαµαντοπού-
λου έγινε και πάλι µια συγκροτηµένη προσπάθεια θέσπισης ενός
ολοκληρωµένου συστήµατος αξιολόγησης. Ως προς τον τελευ-
ταίο νόµο, αξίζει να σηµειωθεί ότι η Νέα Δηµοκρατία τον είχε κα-
ταψηφίσει. Σήµερα βέβαια, έρχεται και υιοθετεί, σχεδόν αντι-
γράφει πολλές από τις προβλέψεις του. Οι διαδικασίες αξιολό-
γησης είχαν ξεκινήσει και επί υπουργίας Ανδρέα Λοβέρδου το
2014. Το γιατί ουσιαστικά κανένα σύστηµα αξιολόγησης δεν
εφαρµόστηκε στην πράξη είναι µια άλλη ιστορία. 

Τις διατάξεις αυτές εµείς θα τις υπερψηφίσουµε, µολονότι
είναι διατάξεις «κολοβές». Ελάχιστη επίπτωση έχουν στην πορεία
του εκπαιδευτικού, στην εξέλιξή του, τη βαθµολογική ή τη µισθο-
λογική. Αρκεί κάποιος να ρίξει µια µατιά στο άρθρο 78 που λέει
µε πολύ περιληπτικό τρόπο, σχεδόν σα να ντρέπεται ότι η αξιο-
λόγηση, απλώς λαµβάνεται υπόψη στις διαδικασίες επιλογής για
θέσεις στελεχών της εκπαίδευσης και µπορεί να λαµβάνεται
υπόψη και σε άλλες διαδικασίες επιµόρφωσης. 

Είκοσι ολόκληρες σελίδες για την αξιολόγηση, δεκαοκτώ
άρθρα και φτάνουµε ουσιαστικά σ’ αυτήν την «κολοβή» αξιολό-
γηση, που δεν τολµάει ο νοµοθέτης να αντλήσει τα συµπερά-
σµατα που πρέπει. Γιατί επιµένω σ’ αυτό; Επιµένω γιατί πιστεύω
στον δηµόσιο τοµέα και για να υπάρχει ένας άξιος δηµόσιος το-
µέας, πρέπει να έχει άξια στελέχη. Και άξια στελέχη χωρίς αξιο-
λόγηση δεν µπορούµε να έχουµε. Αυτό δεν ισχύει µόνο στην
εκπαίδευση. Ισχύει παντού, σε ολόκληρη τη δηµόσια διοίκηση.

Μολονότι έχουν περάσει δύο χρόνια, δεν έχει επανασυσταθεί
το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, το οποίο είχε καταργήσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και ιδρύεται επιπλέον µια θέση περιφερει-
ακού επόπτη ποιότητας της εκπαίδευσης, τον οποίον εξοπλίζετε
µε υπερεξουσίες. Στην πραγµατικότητα, δεν πρόκειται για επό-
πτες ποιότητας, αλλά για επιτρόπους του Υπουργείου. Υιοθετείτε
µια ακραία ιεραρχική και συγκεντρωτική λογική και µε πειθαρχι-
κές, µάλιστα, αρµοδιότητες τόσο σε επίπεδο περιφερειακού επό-
πτη όσο και σε επίπεδο επόπτη ποιότητας της εκπαίδευσης και
δυστυχώς, την επιµόρφωση την αφήνετε στη διακριτική τους ευ-
χέρεια, χωρίς να υπάρχει η παραµικρή πρόβλεψη για επαναφορά
των περιφερειακών κέντρων επιµόρφωσης, τα οποία είχαν κα-
ταργηθεί µε τον ν.4547. 

Τα σχετικά µε την αλλαγή στη σύνθεση των σχολικών συµβου-
λίων ελέχθησαν και αναλύθηκαν επί µακρόν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θέλουµε ένα δηµόσιο σχο-
λείο το οποίο θα αποτελεί παράγοντα κοινωνικής κινητικότητας.
Θέλουµε ένα δηµόσιο σχολείο χειραφετηµένο από τον ασφυ-
κτικό κεντρικό έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας. Θέλουµε ένα
δηµόσιο σχολείο, στο οποίο θα εργάζονται υψηλής ποιότητας
εκπαιδευτικοί, που θα ασκούν µε ευσυνειδησία και µεράκι το λει-
τούργηµά τους µε την αµέριστη συµπαράσταση του κράτους.
Θέλουµε ένα δηµόσιο σχολείο, το οποίο στο επίκεντρό του θα
έχει τον µαθητή και µονάδα βάσης τη σχολική µονάδα ως κύτ-
ταρο της εκπαιδευτικής δραστηριότητας, ένα δηµόσιο σχολείο
µε ενσυναίσθηση, που θα προάγει τις δηµοκρατικές αξίες και θα
καταπολεµά κάθε µορφή αθέµιτης διάκρισης, ρατσισµού και εκ-
φοβισµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Καµίνη.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Λοβέρδο, µετά µε τον κ. Θραψα-
νιώτη, τον κ. Μπουτσικάκη, τον κ. Λαµπρούλη, τον κ. Βασιλειάδη,
τον κ. Ηγουµενίδη και κλείνουµε µε τον κ. Μπούµπα.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μολονότι είναι αρκετά αργά -κοντεύουν µεσάνυχτα- θα ήθελα

να πω ότι χαίροµαι που σήµερα άρχισε η συζήτηση για ένα νο-
µοσχέδιο, το οποίο είναι µοιραίο να προκαλεί πολιτικές και ιδεο-

λογικές αντιπαραθέσεις. Αυτά είναι θέµατα που µας βρίσκουν
αντίθετους και συζητάµε και διαφωνούµε. Αυτό είναι το αντικεί-
µενο για το οποίο πρέπει να διαφωνούµε. Δεν είναι η πανδηµία. 

Για µια ακόµη φορά απευθύνω έκκληση σ’ όλες τις πτέρυγες
της Βουλής στα θέµατα της διαχείρισης της πρωτοφανούς
αυτής υγειονοµικής κρίσης, που περνά η χώρα µας και ο κόσµος
ολόκληρος να επιδείξουµε µεγαλύτερη υπευθυνότητα. Δεν είναι
πεδίο κοµµατικής αντιπαράθεσης η διαχείριση της πανδηµίας,
που κοστίζει ζωές συµπολιτών µας.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται
για την αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου και της δηµόσιας εκ-
παίδευσης, το µεγάλο ερώτηµα που πρέπει να τεθεί είναι: Είναι
το σχολείο µετά το 1974, περίοδο κατά την οποία επικράτησαν
πλήρως οι αριστερές ιδέες στη χώρα µας για πολλές δεκαετίες,
καλύτερο από ό,τι ήταν πριν; 

Εγώ, όπως φαντάζοµαι και αρκετοί µέσα σε αυτή την Αίθουσα
-όπως ο φίλος µου κ. Φίλης- πήγαµε σχολείο επί χούντας και γνω-
ρίσαµε τα µεγάλα λάθη, που έγιναν από το σύστηµα της δικτα-
τορίας και γνωρίσαµε τον ακραίο τρόπο που φερόταν πολλές
φορές ο επιθεωρητής στα σχολεία. Γνωρίσαµε τον αποκλεισµό
άξιων παιδαγωγών από το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Εγώ για παράδειγµα, έπρεπε να πάω σε ιδιωτικό σχολείο στο
οποίο έµαθα γράµµατα από αριστερούς καθηγητές όπως ήταν
ο Κώστας Καλοκαιρινός ή ο Νέστορας Μπούρας, στους οποίους
οφείλω µεγάλη ευγνωµοσύνη, αλλά είχαν αποκλειστεί αυτοί από
το δηµόσιο σύστηµα παιδείας. Όπως, επίσης, υπήρχε και µια
προσπάθεια αναπαραγωγής της κυρίαρχης ιδεολογίας δικτατο-
ρίας εκείνα τα χρόνια. 

Αυτό έπρεπε σαφώς να αλλάξει -και καλώς άλλαξε- αλλά πολύ
φοβάµαι ότι µετά το 1974, από τον θεσµό του αυταρχικού επιθε-
ωρητή, φτάσαµε στο ακριβώς αντίθετο άκρο. Φτάσαµε στο πλή-
ρες ξεχαρβάλωµα, στο ότι ό,τι θέλουµε κάνουµε. Αυτό οδήγησε,
κατά τη γνώµη µου, στην υποβάθµιση του δηµόσιου σχολείου.
Οδήγησε, δηλαδή, σε ένα δηµόσιο σχολείο, στο οποίο δεν µα-
θαίνουν γράµµατα τα παιδιά µας, όχι όλα, βέβαια. Πάρα πολλά
διαπρέπουν, αλλά κατά βάση δεν µπορεί κάποιος να πάρει το
απολυτήριο του λυκείου, χωρίς να έχει µάθει πάρα πολλά πράγ-
µατα, τα οποία θα είναι χρήσιµα στη ζωή του και θα είναι ένας
καλύτερος άνθρωπος για την κοινωνία µας, για την οικογένειά
του και τους φίλους και τους γνωστούς του. 

Αναρωτιέµαι αν είναι ικανοποιηµένη η Αριστερά από το επί-
πεδο της δηµόσιας εκπαίδευσης, που υπάρχει σήµερα στη χώρα
µας. Οι περισσότεροι από εµάς δεν είµαστε και θέλουµε να το
κάνουµε καλύτερο. Θέλουµε να το κάνουµε καλύτερο προς όφε-
λος των µαθητών. Οι µαθητές είναι η κορωνίδα του συστήµατος.
Δεν είναι ούτε καθηγητές ούτε οι γονείς ούτε οι πολιτικοί ούτε οι
δηµοσιογράφοι ούτε κανείς από αυτούς. Οι µαθητές, τα παιδιά
µας, είναι πάνω από όλα. Αυτά πρέπει να µάθουν γράµµατα. Και
όταν λέω «γράµµατα» δεν εννοώ µόνο να αποκτήσουν γνώσεις
παπαγαλίας, αλλά να αποκτήσουν ήθος, αγωγή και παιδεία. 

Αυτό προσπαθεί να αλλάξει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που
φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Θα τα καταφέρει;
Αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. Είναι άλλο πράγµα να ψηφίζεις
νοµοσχέδια και άλλο πράγµα να εφαρµόζονται στην πράξη, γιατί
στην πράξη τα εφαρµόζουν άνθρωποι. Αλλά η προώθηση του νο-
µοσχεδίου είναι αυτή. 

Θα σταθώ -γιατί δεν έχω πολλή ώρα- σε δύο ζητήµατα, στα
οποία είδα πάρα πολύ µεγάλη αντίδραση από την Αντιπολίτευση:
στην αξιολόγηση και στον διευθυντή. Υπάρχει, αγαπητοί φίλοι
του ΣΥΡΙΖΑ και της Αριστεράς, κάποιος τοµέας στη ζωή µας,
στον οποίο δεν αξιολογούµαστε; Υπάρχει κάποιος εργαζόµενος
οπουδήποτε, που να µην αξιολογείται; Εγώ είµαι τριάντα πέντε
στα τριάντα έξι δηµοσιογράφος. Αξιολογούµουν συνέχεια και
έχω χάσει και δουλειές και έχω απολυθεί από δουλειές, γιατί η
αξιολόγηση από τα µηχανάκια της AGB τότε δεν ήταν πολύ καλή
κι έχω πεταχτεί από τη δουλειά, όπως και πάρα πολλοί άλλοι ερ-
γαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα. 

Υπάρχει κανείς πολιτικός, ο οποίος να µην αξιολογείται οπότε
γίνονται εκλογές; Αν δεν πάει καλά, τον στέλνουν σπίτι τους οι
ψηφοφόροι και καλά κάνουν. Αυτή είναι η ζωή, µια συνεχής αξιο-
λόγηση, µια διαρκής αξιολόγηση. Απορώ γιατί στο δηµόσιο οι
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δηµόσιοι υπάλληλοι ή κάποιοι εκ των δηµοσίων υπαλλήλων δεν
θέλουν να αξιολογούνται. Επειδή εγώ δεν θέλω να ισοπεδώνω,
δεν είναι όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι το ίδιο, να πω ότι υπάρχουν
αξιολογότατοι και σπουδαίοι δηµόσιοι λειτουργοί και δηµόσιοι
εκπαιδευτικοί. 

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Καµίνη, που τον άκουσα προηγου-
µένως. Η προσπάθεια για την αξιολόγηση, που γίνεται από το νο-
µοσχέδιο αυτό είναι διστακτική, είναι δειλή, κατά τη γνώµη µου.
Την ήθελα πιο ουσιαστική και πιο σηµαντική για το δηµόσιο σύ-
στηµα εκπαίδευσης. Αλλά θα πρέπει να καταλάβετε, κύριε Κα-
µίνη, ότι και αυτή ακόµα η διστακτική -όπως την είπατε- αξιο-
λόγηση, κοιτάξτε τι αντιδράσεις προκαλεί. Βήµα-βήµα πάµε. Δεν
µπορεί να πάµε µια και έξω, µολονότι θα συµφωνούσα µαζί σας
ότι έτσι θα έπρεπε να γίνει. 

Το ίδιο ισχύει και µε τον διευθυντή του σχολείου. Γιατί δηλαδή
για τον διευθυντή του σχολείου πρέπει να υπάρχει κάποιος, ο
οποίος να ελέγχει τι γίνεται µέσα στο σχολείο; Παντού δεν υπάρ-
χουν διευθυντές; Υπάρχει επιχείρηση, υπηρεσία, εταιρεία οπου-
δήποτε, που να µην υπάρχει διευθυντής, που αποφασίζει και να
ελέγχει και να ασκεί τη διοίκηση; Δεν υπάρχει πουθενά, σε κανέ-
ναν τοµέα της ζωής µας. Γιατί να µην υπάρχει στο σχολείο; Ο δι-
ευθυντής είναι αυτός, ο οποίος θα ορίζει τα πράγµατα, όταν εκεί
πρέπει. 

Εγώ θυµάµαι στις εφηµερίδες που δούλεψα -και δούλεψα στις
καλύτερες εφηµερίδες της Ελλάδας- αξιολογότατους διευθυν-
τές. Λέγαµε την άποψή µας και ο διευθυντής αποφάσιζε. Έτσι
πρέπει να γίνεται. Δεν µπορεί να λειτουργήσει διαφορετικά. Θέ-
λουµε καλούς εκπαιδευτικούς, θέλουµε καλούς διευθυντές σχο-
λείων, θέλουµε καλό σύστηµα δηµόσιας εκπαίδευσης πάνω από
όλα για το καλό των µαθητών και της κοινωνίας µας. Γιατί πάνω
απ’ όλα, είναι τα παιδιά µας, οι επόµενες γενιές, στις οποίες όλοι
προσβλέπουµε και σ’ αυτό ελπίζω να συµφωνούµε όλες οι πτέ-
ρυγες της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτη από τον
ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται ο κ. Μπουτσικάκης, ο κ. Λαµπρούλης,
ο κ. Βασιλειάδης, ο κ. Ηγουµενίδης και ο κ. Μπούµπας.

Ορίστε, κύριε Θραψανιώτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ο συνάδελφος κ. Λοβέρδος µε έβαλε σε έναν πειρασµό λέγον-

τας: «Υπάρχει κάποιος σήµερα ο οποίος δεν αξιολογείται;». Εγώ
θα συµφωνήσω µαζί του, αλλά, όταν πληρώνεις κάποιον, κύριε
Λοβέρδο, πώς περιµένεις να σε αξιολογήσει; Τι βαθµό περιµέ-
νετε να βάλει; Καλό; Μέτριο; Κακό; 

Εν πάση περιπτώσει, µε το παρόν σχέδιο νόµου, αν πραγµα-
τικά µας ενδιέφερε η αναβάθµιση του σχολείου, θα έπρεπε να
ξεκινήσουµε µε το πώς θα ανοίξουν τα σχολεία τον Σεπτέµβρη.
Με τι υγειονοµικές συνθήκες θα ανοίξουν; Με τι υγειονοµική
ασφάλεια; Με τι κάλυψη των µορφωτικών και παιδαγωγικών ψυ-
χολογικών αναγκών των παιδιών που προκάλεσε η πανδηµία και
κυρίως η τραγικά αποτυχηµένη διαχείρισή της; 

Είµαστε η χώρα που τα σχολεία έµειναν κλειστά περισσότερο
καιρό από ό,τι σε όλη την Ευρώπη. Η σχολική χρονιά που πέ-
ρασε, µέσα σε συνθήκες πανδηµίας, ήταν για όλη την εκπαιδευ-
τική κοινότητα αλλά και για τις οικογένειες των µαθητών η πιο
απρόβλεπτη και η πιο δύσκολη χρονιά. Ήταν ένας Γολγοθάς,
που κάθε τους βήµα επεφύλασσε και µια δυσάρεστη έκπληξη.
Το άνοιξε-κλείσε του σχολείου, ο συνωστισµός στις αίθουσες, οι
µάσκες-αλεξίπτωτα, χωρίς µέσα για την εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση, µε την απουσία πρακτικής άσκησης στα ειδικά µαθήµατα
και λοιπά ήταν προβλήµατα που κατά γενική οµολογία επηρέα-
σαν την ψυχολογία των µαθητών. 

Ακόµα, όµως, µεγαλύτερη και χειρότερη έκπληξη αποτέλεσε
η απόφαση της Κυβέρνησης για την αλλαγή του συστήµατος ει-
σαγωγής, µε την καθιέρωση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, εν
µέσω πανδηµίας, για πρώτη φορά στην ιστορία στο µέσο της
σχολικής χρονιάς, εφαρµόζοντας ένα σύστηµα αποκλεισµού

υποψηφίων ανεξάρτητα από την επίδοσή τους. Στα πρόσφατα
αποτελέσµατα των πανελληνίων εξετάσεων αποδείχθηκε ότι οι
αρνητικοί αυτοί παράγοντες, σε συνδυασµό µε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής, δηµιούργησαν και θα δηµιουργήσουν µελλον-
τικά αποτυχηµένους αριστούχους, που δεν θα εισάγονται στις
σχολές που επιθυµούν. 

Ταυτόχρονα, το αποτέλεσµα και η καταστροφική συνέπεια της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής είναι η δηµιουργία περίπου είκοσι
χιλιάδων κενών θέσεων στα πανεπιστήµια, οι οποίες θα κατανε-
µηθούν αποκλειστικά στα τµήµατα της περιφέρειας. Με αυτόν
τον τρόπο άριστα περιφερειακά τµήµατα θα στιγµατιστούν ως
αποτυχηµένα, όπως και αριστούχοι φοιτητές. Τµήµατα θα οδη-
γηθούν στη συρρίκνωση και στο κλείσιµό τους για χάρη των κολ-
λεγίων. 

Είναι γνωστό πως οι επιλογές των φοιτητών λόγω της οικονο-
µικής κρίσης γίνονται µε κριτήριο την απόσταση από τον τόπο
κατοικίας. Προτιµούν κυρίως τα µεγάλα αστικά κέντρα, αφού
υπάρχει ελάχιστη φοιτητική µέριµνα, όπως δωρεάν στέγαση, σί-
τιση και µετακινήσεις των φοιτητών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
το Τµήµα Διοικητικής Επιστήµης και Τεχνολογίας του Ελληνικού
Μεσογειακού Πανεπιστηµίου στον Άγιο Νικόλαο στην Κρήτη, που
καλύπτει όλα τα ακαδηµαϊκά κριτήρια. Διαθέτει σύγχρονο πρό-
γραµµα σπουδών µε επαγγελµατικές προοπτικές αποφοίτων, βα-
σισµένο στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, που θα αποτελέσει και
το θέµα δωρεάν αυτοδύναµου µεταπτυχιακού του τµήµατος. Οι
απόφοιτοί του έχουν υψηλή απορροφητικότητα -88%- στην
αγορά εργασίας, σύµφωνα µε έρευνα του τµήµατος το 2019.
Διαθέτει επίσης άρτιες υποδοµές και εγκαταστάσεις και παράγει
πολύ υψηλού επιπέδου ερευνητικό έργο. 

Στο τµήµα επίσης λειτουργούν σηµαντικές δοµές έρευνας,
όπως τα τρία από τα πέντε θεσµοθετηµένα ερευνητικά εργαστή-
ρια και το Ινστιτούτο Οικονοµικής Ανάλυσης, Επιχειρηµατικότη-
τας και Τουρισµού του ΕΛΜΕΠΑ, ένα χρήσιµο εργαλείο για την
τουριστική πολιτική. Δυστυχώς όµως δεν πήρατε υπ’ όψιν σας
τίποτα από όλα αυτά. Εφαρµόζετε ένα καλά επεξεργασµένο και
µεθοδευµένο σχέδιο µε την περικοπή δαπανών για τη δηµόσια
εκπαίδευση, µε µοναδικό στόχο τη συρρίκνωσή της, τον αποκλει-
σµό των οικονοµικά αδύναµων από τη δηµόσια εκπαίδευση, τη
διεύρυνση των ανισοτήτων και την ενίσχυση του ιδιωτικού τοµέα.

Αναφέρεται στην προβολή ένα κολλέγιο στη διαφήµισή του.
Τα προγράµµατα σπουδών αρχιτεκτονικής αναγνωρίζονται ως
επαγγελµατικά ισοδύναµα µε τα αντίστοιχα των πανεπιστηµίων.
Είναι αυτό που ψηφίσατε, την εξίσωση των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων κολλεγίων και πανεπιστηµιακών σχολών. Οι γνώσεις
γραµµικού σχεδίου ή ελεύθερου σχεδίου θεωρούνται σηµαντικό
προσόν, λέει στη διαφήµισή του, αλλά δεν είναι προαπαιτούµενο
για την εγγραφή-εισαγωγή στο πρόγραµµα. Η απάντηση της κυ-
ρίας Υπουργού στον Διονύση, στη Μυρτώ, σε τόσους άλλους
υποψηφίους που αρίστευσαν, αλλά κόπηκαν, και εκείνο που δεν
αποτελεί προαπαιτούµενο για το κολλέγιο, όπως και η απάντηση
ότι ούτε πέρυσι θα έµπαιναν γιατί άλλοι έγραψαν καλύτερα, απο-
τελεί ένα χοντροκοµµένο ψέµα, ταυτόχρονα όµως προσβολή και
απαξίωση των προσπαθειών των υποψηφίων. 

Σε ό,τι αφορά στο παρόν σχέδιο νόµου, στα διακόσια και
πλέον άρθρα στο σύνολό του, θα επισηµάνω πως µεταθέτει τις
ευθύνες για τη χρόνια υποβάθµιση του δηµόσιου σχολείου σε
εκπαιδευτικούς, µαθητές και γονείς. Ενώ µιλάτε για ελευθερία
και αυτονοµία, ουσιαστικά αποδυναµώνετε κάθε συλλογική έκ-
φραση και ενισχύετε µονοπρόσωπα όργανα και θέσεις πλήρως
ελεγχόµενες από την κεντρική κυβερνητική διοίκηση. Η αυστηρή
ιεραρχική διοικητική δοµή µαζί µε το σύστηµα της τιµωρητικής
αξιολόγησης έχει σαν σκοπό να ελέγξει το σύνολο των εκπαιδευ-
τικών µε την επιστροφή του επιθεωρητισµού στην τάξη. Ποιος ο
λόγος, αλήθεια, της απουσίας εκλεγµένων εκπροσώπων του κλά-
δου των εκπαιδευτικών από τις διαδικασίες των κρίσεων στελε-
χών εκπαίδευσης, αν όχι ο πλήρης έλεγχος και η άλωση της
διοίκησης από τα πειθήνια µέλη του κοµµατικού µηχανισµού; Η
υποχρεωτική συµµετοχή του εκπαιδευτικού στη διαδικασία αυ-
τοαξιολόγησης της σχολικής µονάδας µε απειλές για µη µισθο-
λογική εξέλιξη και παρακράτηση του µισθού του µόνο αυτονοµία
δεν συνιστούν. Τροµοκρατείτε τους εκπαιδευτικούς, γιατί είναι
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νωπές οι µνήµες από την επιτυχηµένη απεργία-αποχή που κή-
ρυξε η ΟΛΜΕ για την αυτοαξιολόγηση της σχολικής µονάδας, µε
τους εκπαιδευτικούς να γυρίζουν την πλάτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα παρακαλούσα για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η αξιολόγηση της εκπαίδευσης και η επιµόρφωση είναι απα-

ραίτητες, όσο δεν συνδέονται µε τον πειθαρχικό έλεγχο των εκ-
παιδευτικών, όσο δεν χρησιµοποιούνται ως άλλοθι για να
κρυφτούν υπουργικές ευθύνες και να µεταθέσουν αδυναµίες δε-
καετιών στους εκπαιδευτικούς, αλλά και όσο διασφαλίζουν την
ενεργό και συλλογική συµµετοχή των εκπαιδευτικών. Εκεί όπου
µεταβιβάζεται η ευθύνη υποστήριξης σχολικής κοινότητας από
το προσωπικό σε µια διεπιστηµονική οµάδα, µε τη συµµετοχή
στον προγραµµατισµό, την ανατροφοδότηση και την αποτίµηση
του εκπαιδευτικού έργου των σχολείων όλων των µελών της σχο-
λικής κοινότητας, η οποία λειτουργεί ως κοινότητα σύνθεσης
γνώσεων και δεξιοτήτων και σύνθεσης επιστηµονικών πεδίων. 

Εσείς, αντ’ αυτού, προχωράτε στον εξοβελισµό από την εκπαί-
δευση κάθε δηµοκρατικής συµµετοχικής διαδικασίας, µε τον κεν-
τρικό ρόλο να αποδίδεται σε µονοπρόσωπα και µονοκοµµατικά
ελεγχόµενα όργανα, όπως ο διευθυντής, που έχει τον πρώτο και
τελευταίο λόγο στο σχολείο, µε τους συµβούλους εκπαίδευσης,
αλλά µε υπογραµµισµένο τον ρόλο του αξιολογητή επιθεωρητή
και όχι του συνεργάτη συµβούλου. Επιστροφή, λοιπόν, πίσω από
εύηχες έννοιες, στο σχολείο περασµένων δεκαετιών, στον επι-
θεωρητισµό και τον άκρατο ανταγωνισµό, που το δηµόσιο σχο-
λείο είχε αποβάλει µετά τη Μεταπολίτευση. 

Εµείς επιδιώκουµε ένα σχολείο που υπηρετεί πρωτίστως τις
κοινωνικές ανάγκες της κοινωνίας, που παρέχει ολοκληρωµένες
γνώσεις και όχι εφήµερες δεξιότητες, που µπορεί να καλλιεργή-
σει και να αναδείξει τις ξεχωριστές δυνατότητες κάθε παιδιού,
ανεξάρτητα από το εισόδηµα της οικογένειάς του, που διευκο-
λύνει την πρόσβαση στη γνώση και κοινωνικοποίηση και αρνείται
τους αποκλεισµούς. Σε µας η εκπαίδευση είναι κοινωνικό αγαθό
και όχι εµπόρευµα. Γι’ αυτό η επόµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
θα καταργήσει όλο το άθλιο σύστηµα που παρασκευάζεται και
µε το τωρινό νοµοσχέδιο, αρχίζοντας από την ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής και αποκαθιστώντας τις αδικίες που προκαλέσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Χριστόφορο Μπουτσικάκη από τη Νέα
Δηµοκρατία. Είναι άλλοι τέσσερις οµιλητές. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα θέτει τις βάσεις για ένα σύγχρονο σχολείο. Για ένα σχο-
λείο που θα λειτουργεί µε µεγαλύτερη ελευθερία, διαρκή υπο-
στήριξη και αυξηµένη λογοδοσία. Εµείς θέλουµε την αξιολό-
γηση. Θέλουµε ένα ποιοτικό δηµόσιο σχολείο. Θέλουµε να δια-
κρίνονται οι µαθητές και όχι να είναι όλοι ίσοι προς τα κάτω. Θέ-
λουµε καινοτοµία και εξωστρέφεια για όλους. Θέλουµε τα παιδιά
µας να έχουν πραγµατικές ευκαιρίες κοινωνικής ανέλιξης. Θέ-
λουµε να δώσουµε σε όλους προοπτικές και εφόδια για το παρόν
και το µέλλον. Θέλουµε να καλλιεργήσουµε στα παιδιά µας τον
αλληλοσεβασµό, την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, τη δηµοκρατική
παιδεία, την ισότητα των φύλων και την καταπολέµηση της ρη-
τορικής µίσους. Και εδώ θα ήθελα να κάνω µία παύση. 

Κύριε Φίλη, θα σας δώσω την ευκαιρία, αναφέροντας το όνοµά
σας µε το τέλος της οµιλίας µου, να πάρετε θέση για ένα ανάρ-
µοστο, χυδαίο, σεξιστικό, απαράδεκτο, ντροπιαστικό για τον πο-
λιτικό λόγο tweet. Μία ανάρτηση στο Twitter ενός στελέχους σας,
το οποίο αναφέρεται µε όλους αυτούς τους χαρακτηρισµούς
που σας είπα σε ένα πρόσωπο το οποίο αυτή τη στιγµή είναι στο
Τόκιο και ιδρώνει τη φανέλα της Εθνικής Οµάδας του Τένις, της
κ. Σάκκαρη. Αν δεν το ξέρετε, θα το καταθέσω στα Πρακτικά
τώρα, να το πάρετε, να το δείτε και να πάρετε ευθέως θέση γι’
αυτό. Γιατί πραγµατικά δεν αξίζει σε κανέναν, ιδίως σε µία κο-
πέλα η οποία δίνει µάχη αυτή τη στιγµή. Να ενηµερωθείτε από
τα στελέχη σας. Είναι στέλεχος σας η κυρία η οποία έκανε την
ανάρτηση και πρωταγωνίστρια σε βιντεάκια του κόµµατός σας.
Θα συνεχίσω, λοιπόν, και θα περιµένω τη δική σας θέση µετά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ - Χριστόφορος
Μπουτσικάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Ελλάδα έχει, λοιπόν, τον µικρότερο δείκτη σχολικής αυτο-
νοµίας ανάµεσα σε όλες τις χώρες του ΟΟΣΑ. Στη χώρα µας
πάνω από το 80% των αποφάσεων λαµβάνεται σε κεντρικό επί-
πεδο, όταν στις άλλες χώρες το ποσοστό αυτό ανέρχεται µόλις
στο 35%. Σήµερα τελειώνει αυτό. Δίνουµε τη δυνατότητα αξιο-
ποίησης των σχολικών εγκαταστάσεων και µετά το πέρας της λει-
τουργίας τους. Ενισχύουµε τον ρόλο των εκπαιδευτικών σε
θέσεις ευθύνης. Επενδύουµε στην παιδεία όχι µε λόγια, αλλά µε
πράξεις. Έντεκα χιλιάδες επτακόσιες µόνιµες προσλήψεις εκπαι-
δευτικών, που παίρνουν τη θέση τους τον Σεπτέµβριο. Συγχρό-
νως, ιδρύουµε νέες οργανικές θέσεις πεντακοσίων πενήντα
ψυχολόγων και πεντακοσίων πενήντα κοινωνικών λειτουργών. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορούν να φοιτούν στα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια φοιτητές οι οποίοι θέλουν να µπουν µε
βαθµό εισαγωγής ακόµα και µε τη µονάδα. Από το σύνολο των
φοιτητών, το 40% δεν αποφοιτούσε ποτέ. Αποτέλεσµα η αυτα-
πάτη ότι πέρασαν τα παιδιά σε κάποιο πανεπιστήµιο, ενώ κατ’
αποτέλεσµα σπαταλούσαν χρόνο και χρήµα, χωρίς αντίκρισµα.
Η Κυβέρνηση αυτή δηµιουργεί προοπτικές για τη νέα γενιά και
αυτό το επιδοκιµάζει η ίδια η κοινωνία. 

Αναρωτιέµαι, δεν σας προβληµατίζει που επτά στους δέκα πο-
λίτες κρίνουν θετικά την ελάχιστη βάση εισαγωγής και την αξιο-
λόγηση των εκπαιδευτικών; Δεν σας προβληµατίζει καθόλου ότι
πάνω από τους µισούς οι δικοί σας ψηφοφόροι, ψηφοφόροι του
ΣΥΡΙΖΑ, υποστηρίζουν την καθιέρωση της ελάχιστης βάσης ει-
σαγωγής στα πανεπιστήµια; 

Ο λαϊκισµός σας δεν έχει όρια. Όπως έσκιζε τα µνηµόνια ο κ.
Τσίπρας, έτσι τώρα υπόσχεται ότι κάποτε, όταν τάχα κυβερνήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ και είναι ξανά Πρωθυπουργός, θα φέρει µέσα -λέει-
όλους όσους εκείνος κρίνει ότι αδίκως δεν εισήχθησαν στα πα-
νεπιστήµια. Πόσο χαµηλά µπορεί να πέσει αυτός ο πολιτικός
λόγος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Δεν υπάρχει καµµία σο-
βαρότητα. 

Σταµατήστε επιτέλους να παίζετε µε τον πόνο των υποψηφίων.
Σταµατήστε! Οι οικογένειες και τα παιδιά πασχίζουν. Άλλωστε
κυβέρνηση δεν θα ξαναγίνετε ποτέ. Η πολιτική σας επιλογή να
είστε επικριτικοί σε ό,τι και να κάνει η Κυβέρνηση αυτή, καλό ή
κακό -καλό θεωρούµε εµείς, κακό θεωρείτε εσείς- είναι µόνιµη. 

Ας θυµηθούµε ποιες ήταν οι δικές σας θέσεις και οι δικές σας
πολιτικές στην εκπαίδευση τα προηγούµενα χρόνια. Κυβερνή-
σατε, λοιπόν, ως συνώνυµο της αδιαφορίας για τη νέα γενιά, µε
υποταγή στα µικροκοµµατικά συµφέροντα. Εγκαταλείψατε τα
σχολεία και τα πανεπιστήµια στους µπαχαλάκηδες και στους κα-
κοποιούς. Επιτρέψατε την εισαγωγή στα πανεπιστήµια µε βαθ-
µολογία «0», «1», «2», «3», «4». 

Νοµοθετήσατε ακόµα και την εισαγωγή χωρίς εξετάσεις σε
πράσινα τµήµατα, λέει. Όποιος Βουλευτής περνούσε έξω από το
γραφείο του Υπουργού και ζητούσε ένα τµήµα στην περιφέρειά
του, αδιαφορώντας για το κόστος και τη βιωσιµότητα του τµή-
µατος αυτού, µε γνώµονα τις ψήφους και τα ψηφαλάκια, το φτιά-
χνατε. 

Ας µη µακρηγορήσω, γιατί σέβοµαι και τον χρόνο και την ώρα. 
Ήρθε η ώρα να µαζέψουµε το µπάχαλο αυτό, κυρίες και κύριοι

του ΣΥΡΙΖΑ, στο οποίο έχετε πολύ µεγάλο µερίδιο ευθύνης και
η εκπαίδευση και η παιδεία και το πανεπιστήµιο και τα σχολεία
πρέπει επιτέλους να δηµιουργηθούν και να αναδοµηθούν µε γνώ-
µονα το µέλλον, το µέλλον των παιδιών, το µέλλον της νεολαίας,
το µέλλον της χώρας, για να χτίσουµε επιτέλους µία Ελλάδα η
οποία θα πρωτοπορεί και δεν θα είναι ουραγός στην εκπαίδευση
και στην έρευνα και την καινοτοµία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Γεώργιο Λαµπρούλη από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Μετά είναι ο κ. Βασιλειάδης, ο κ.
Ηγουµενίδης και ο κ. Μπούµπας. 
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Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με κεντρικό άξονα την αυτονοµία, το νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί

µία νέα επέλαση στα µορφωτικά δικαιώµατα των παιδιών. Χτίζε-
ται πάνω στις προηγούµενες παρεµβάσεις όλων των προηγού-
µενων κυβερνήσεων. Οδηγεί ολοταχώς στην κατηγοριοποίηση
σχολείων και µαθητών, στην ένταση της ταξικής τους διαφορο-
ποίησης, τη διεύρυνση των εκπαιδευτικών ανισοτήτων, την απα-
ξίωση του ρόλου του εκπαιδευτικού, σε ένα σχολείο των επι-
χειρηµατιών χορηγών, ακόµα πιο εξαρτηµένο από τα συµφέ-
ροντά τους και µε ασφυκτικό έλεγχο, µέσω της αξιολόγησης, για
το αν θα εφαρµόζεται η αντιδραστική αυτή πολιτική. 

Μάλιστα η Κυβέρνηση, το Υπουργείο, η Υπουργός προπαγαν-
διστικά υπόσχονται αναβάθµιση του σχολείου, πατώντας πάνω
στην αγωνία εκπαιδευτικών και γονιών, που βιώνουν όµως την
πολύµορφη υποβάθµιση από τη διαχρονικά ασκούµενη πολιτική
όλων των κυβερνήσεων. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι πως οι επιδιώξεις σας είναι απέ-
ναντι στις πραγµατικές ανάγκες, τις σύγχρονες µορφωτικές
ανάγκες των µαθητών. Είναι απέναντι από τις ανάγκες της επο-
χής για ένα σχολείο που θα µορφώνει ολόπλευρα και θα δίνει
όλα τα εφόδια στον νέο άνθρωπο, ώστε να µπορεί να γνωρίζει
τον κόσµο, να στέκεται µε αυτοπεποίθηση, δηµιουργός και πρω-
ταγωνιστής της κοινωνικής εξέλιξης.

Ο µπούσουλας που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση γνωστός. Είναι
οι κατευθύνσεις και οι οδηγίες των ιµπεριαλιστικών οργανισµών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΟΣΑ, η υλοποίηση των απαιτή-
σεων και κατευθύνσεων του ΣΕΒ για πιο άµεση σύνδεση του σχο-
λείου µε τις ανάγκες των επιχειρήσεων, στη βάση δηλαδή της
σχέσης οικονοµίας - παιδείας. 

Και τι κάνετε, προκειµένου να υλοποιηθούν οι κατευθύνσεις
αυτές; Πρώτον, τα σχολεία σταδιακά να λειτουργούν µε όρους
αυτονοµίας σε όλα τα επίπεδα, περιεχόµενο, οικονοµικά, προ-
σωπικό, που τελικά θα είναι πιο εξαρτηµένο από τους πόρους
που θα εξαναγκάζονται να αναζητούν από χορηγούς, γονείς,
προγράµµατα και πάει λέγοντας, διαµορφώνοντας συνθήκες
σχολείων πολλών ταχυτήτων. 

Δεύτερον, περικοπές δαπανών µέσω της εξοικονόµησης προ-
σωπικού, πόρων και περιττών δαπανών, ειδικά σε φάση καπιτα-
λιστικής κρίσης. 

Τρίτον, έλεγχος σε όλα τα επίπεδα για το πόσο και πώς προ-
χωράνε οι παραπάνω κατευθύνσεις. Αυτό είναι το πραγµατικό
περιεχόµενο της λέξης «αξιολόγηση». 

Τέταρτον, στρέφεται το περιεχόµενο του σχολείου κατά προ-
τεραιότητα στην εκµάθηση δεξιοτήτων, µε βάση τις απαιτήσεις
και τις ανάγκες της αγοράς, ένα ζήτηµα εξαιρετικής σηµασίας,
γιατί σχετίζεται άµεσα µε το τι και το πώς µαθαίνουν τα παιδιά
στο σχολείο. 

Αφορά τον πυρήνα του σχολείου και ειδικά την περίοδο που
διανύουµε. Αφορά την απαίτηση της καπιταλιστικής οικονοµίας
στο τι άνθρωπο, τι εργαζόµενο πρέπει να βγάζει το σχολείο, ώστε
να είναι αποδοτικός και εκµεταλλεύσιµος, δηλαδή ακόµα πιο
φθηνός για το µεγάλο κεφάλαιο, για να δέχεται άκριτα τις φθαρ-
µένες αξίες και να θεωρεί ότι αυτές είναι και για το δικό του συµ-
φέρον. 

Σηµαίνει πιο άµεση προσαρµογή του σχολείου, άρα και των
µαθητών, µελλοντικών εργαζοµένων, στις απαιτήσεις της καπι-
ταλιστικής ζούγκλας, της εργασιακής ανασφάλειας, της εκ περι-
τροπής εργασίας, του µισθού των 400 ευρώ, των προγραµµάτων
«SURE», «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», της συνεχόµενης εναλλαγής της εργα-
σίας. 

Τι µας λέει η Κυβέρνηση, αλλά και όσοι υποστηρίζετε αυτή την
κατεύθυνση; Ότι οι δεξιότητες της διά βίου µάθησης στο σηµε-
ρινό σύστηµα -που έχουν να κάνουν µε τη συνεχή αναζήτηση
προσόντων, πιστοποιήσεων, ακριβοπληρωµένων σεµιναρίων για
να παραµένει κάποιος σε µία εργασία ή να αναζητά δουλειά µε
πιο πολλές πιθανότητες από τον συµµαθητή του, τον φίλο του,
τον ίδιο του τον αδερφό- είναι η απάντηση στην υπαρκτή ανάγκη
ο εργαζόµενος να µελετά, να ανανεώνει τις γνώσεις του, να αγα-
πάει τη µόρφωση, την επιστήµη. Μα εδώ, ακόµα και οι αναγκαίες

ικανότητες που χρειάζεται να καλλιεργούνται µέσα από το σχο-
λείο και βασικά µέσα από τα γνωστικά αντικείµενα δεν δίνονται
ενιαία για όλα τα παιδιά, δεν εξασφαλίζονται οι υποδοµές για να
διδάσκονται µέσα στο σχολείο δωρεάν για όλους. 

Στόχος σας; Η υποταγή στα θέλω του συστήµατος της εκµε-
τάλλευσης και της εργοδοσίας που υπηρετείτε. Γιατί, για παρά-
δειγµα, τον µεγαλοξενοδόχο, που εδώ και δέκα χρόνια έχει
τσεπώσει δισεκατοµµύρια από τον µόχθο των ξενοδοχοϋπαλλή-
λων, θα πρέπει κάποιος να τον καταλάβει όταν βγάζει σε εκ πε-
ριτροπής εργασία το προσωπικό. Και αυτό, για να εµπεδωθεί από
τον εργαζόµενο, χρειάζεται να ξεκινήσει από τη µαθητική του ηλι-
κία. 

Χρειάζεται, για παράδειγµα, από τη µαθητική του ηλικία να εµ-
πεδώσει πως οι νέες τεχνολογίες και οι ψηφιακές ικανότητες στη
σηµερινή κοινωνία, τον καπιταλισµό, είναι µονόδροµος να αξιο-
ποιούνται για την ένταση της εκµετάλλευσης, ενώ µπορούν να
απελευθερώσουν εργάσιµο χρόνο και να συµβάλουν στην καλυ-
τέρευση των όρων δουλειάς και της ζωής της εργατικής τάξης. 

Και ακριβώς σε έναν βαθιά εκµεταλλευτικό κόσµο -που αλλάζει
συνεχώς προς το χειρότερο για τους πολλούς, δηλαδή για αυ-
τούς που παράγουν τον πλούτο- οι γνώσεις των νέων πρέπει να
έχουν ηµεροµηνία λήξης, να µαθαίνουν σκόρπια και αναλώσιµα
πράγµατα, αντί να αποκτούν στέρεο µορφωτικό, θεωρητικό και
πρακτικό υπόβαθρο και το σχολείο να βγάζει φθηνούς και εύ-
κολα διαχειρίσιµους µελλοντικούς εργαζόµενους. Και δεν είναι
καθόλου τυχαίο πως το νοµοσχέδιο έρχεται σε συνέχεια της κα-
τάργησης του οκτάωρου, της διάλυσης του ασφαλιστικού, του
χτυπήµατος του δικαιώµατος στην απεργία και άλλα πολλά. 

Όµως, για ποια αναβάθµιση αλήθεια και ποιότητα µας µιλάτε,
όταν το 30% των σχολικών κτηρίων είναι πεντηκονταετίας και
πλέον, 70% είναι η περικοπή των κρατικών κονδυλίων για τη σχο-
λική στέγη, γυµναστήριο έχει το 6% των δηµοτικών και το 22%
των γυµνασίων και λυκείων, αίθουσα πολλαπλών χρήσεων έχει
το 27% των δηµοτικών, εργαστήριο φυσικών επιστηµών έχει το
5% των δηµοτικών και 26% των γυµνασίων και λυκείων; Οι δαπά-
νες για την παιδεία µειώνονται, οι γονείς πληρώνουν από την
τσέπη τους 1,2 δισεκατοµµύριο τον χρόνο στην ιδιωτική εκπαί-
δευση, στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση χρειάζονται τουλάχιστον
πενήντα χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις καθηγητών και όχι οι πε-
ριπλανώµενοι αναπληρωτές και αντίστοιχα επτακόσιες χιλιάδες
µαθητές φοιτούν σε τµήµατα από είκοσι έναν έως τριάντα µαθη-
τές. Αλήθεια, µε τη λεγόµενη «αξιολόγηση» θα λυθούν αυτά τα
προβλήµατα; 

Πραγµατικά, λοιπόν, σύγχρονο σχολείο είναι αυτό που βοηθά
τους µαθητές να το ολοκληρώσουν χωρίς εµπόδια, είναι δηµόσιο
και δωρεάν µε ευθύνη του κράτους, έχει σύγχρονες υποδοµές,
εργαστήρια, βιβλία, εκπαιδευτικούς παντού, δίνει ισότιµα στους
µαθητές τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση στον αθλητισµό και
τις τέχνες. Πραγµατικά δηµιουργικό σχολείο είναι αυτό που δίνει
σε όλους ολόπλευρη και στέρεη µόρφωση, αναπτύσσει την προ-
σωπικότητα που δίνει σε όλους το απαραίτητο υπόβαθρο να κα-
τανοούν και να ερµηνεύουν τον κόσµο και την κοινωνική εξέλιξη,
τις αλλαγές στην επιστήµη και στην τεχνολογία, να µπορούν να
τις αξιοποιούν για το συνολικό καλό. Πραγµατικά προοδευτικό
σχολείο είναι αυτό που δεν διαχωρίζει τους µαθητές ούτε ανά-
λογα µε την τσέπη τους ούτε ανάλογα µε τους χορηγούς που θα
ψάχνουν να βρουν, παρά τους βοηθά ανάλογα µε τις ανάγκες
τους, έτσι ώστε όλοι να προοδεύουν. 

Και αυτό ακριβώς το σχολείο οι µαθητές δεν το βαριούνται,
δεν τους καταπιέζει ούτε τους αγχώνει. Αυτό είναι το σχολείο
του µέλλοντος, σε µία κοινωνία όπου ο άνθρωπος και οι ανάγκες
του θα είναι στο επίκεντρό της, τον σοσιαλισµό. Γιατί κανείς δεν
είναι περιττός. Γι’ αυτό και θα προσφέρει στους µαθητές το σχο-
λείο που τους αξίζει. Εξάλλου, η πείρα από τις σοσιαλιστικές
χώρες και στο ζήτηµα της εκπαίδευσης αποτελεί πολύτιµη πα-
ρακαταθήκη και δείχνει τον δρόµο. 

Απορρίπτουµε το νοµοσχέδιο, το καταψηφίζουµε. Καλούµε γο-
νείς, εκπαιδευτικούς και µαθητές να το αντιπαλέψουν στην πρά-
ξη, να αντισταθούν µε κάθε τρόπο κατά τη διάρκεια εφαρµογής
του το επόµενο διάστηµα, ενάντια στην κατηγοριοποίηση που θα
φαντάζει σαν εύκολη λύση και τάχα προς το συµφέρον των µα-
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θητών. Γιατί αφετηρία δεν µπορεί να είναι η υπεράσπιση του ση-
µερινού σχολείου, αλλά η υπεράσπιση των σύγχρονων αναγκών
και δυνατοτήτων που γεννά η εποχή µας για τα µορφωτικά δι-
καιώµατα όλων των παιδιών µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Βασιλειάδη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, ακολουθεί ο κ. Ηγουµενίδης και ολοκληρώνουµε µε τον κ.
Μπούµπα. 

Ορίστε, κύριε Βασιλειάδη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος στην πα-

ρέµβασή µου, καθώς τόσο η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
όσο και οι αξιότιµες και οι αξιότιµοι συνάδελφοι στην αρµόδια
επιτροπή τις προηγούµενες ηµέρες αναφέρθηκαν ενδελεχώς
στις επιµέρους διατάξεις του σχεδίου νόµου για την αναβάθµιση
του σχολείου και την ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών. 

Πρόκειται για µία ακόµη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης στην κατεύθυνση της εκπλήρωσης της δέσµευσης της
Νέας Δηµοκρατίας για µία σύγχρονη και αναβαθµισµένη δηµόσια
παιδεία, η οποία αποτέλεσε βασικό πυλώνα του προεκλογικού
προγράµµατος του κόµµατος το 2019. 

Βασικοί στόχοι του σχεδίου νόµου είναι η δηµιουργία ενός
σχολείου που θα εξασφαλίζει στις µαθήτριες και τους µαθητές
όλα τα απαραίτητα εφόδια για το παρόν και το µέλλον τους και,
παράλληλα, η απελευθέρωση του δυναµικού των εκπαιδευτικών
σε ένα πλαίσιο µεγαλύτερης ελευθερίας, διαρκούς υποστήριξης
και αυξηµένης λογοδοσίας.

Η κατεύθυνση που ακολουθεί το επισπεύδον Υπουργείο για το
νέο σχολείο έχει ως προορισµό την αυτόνοµη λειτουργική σχο-
λική µονάδα, µε ενισχυµένες δοµές εκπαίδευσης, η οποία θα
πλαισιώνεται από εκπαιδευτικό δυναµικό, το οποίο µέσα από
έναν δίκαιο και διαφανή µηχανισµό αξιολόγησης θα βελτιώνεται
και θα ενδυναµώνεται διαρκώς. 

Όσον αφορά στην αυτονοµία της σχολικής µονάδας, θεωρώ
πως πρόκειται για µία ουσιαστική µεταρρύθµιση µεγάλου αντί-
κτυπου, που θα βοηθήσει την εκπαιδευτική κοινότητα και θα έχει
άµεσα αποτελέσµατα στην εκπαιδευτική διαδικασία. Δεν είναι δυ-
νατόν το 2021 να πρέπει ο διευθυντής ενός σχολείου στους Προ-
µάχους της Αλµωπίας, για παράδειγµα, να χρειάζεται έγκριση
από µία υπηρεσία του Υπουργείου στην Αθήνα για την παραµι-
κρή απόφαση αναφορικά µε τη λειτουργία του σχολείου του. 

Επιπλέον, το προτεινόµενο πλαίσιο λύνει τα χέρια των δασκά-
λων και των καθηγητών αναφορικά µε την καθαυτή εκπαιδευτική
διαδικασία, δίνοντας τη δυνατότητα να επιλέξουν το διδασκό-
µενο σύγγραµµα, µε το πολλαπλό βιβλίο, ή τον τρόπο µε τον
οποίο αξιολογούν τους µαθητές τους. Ενισχύεται µε αυτόν τον
τρόπο και ο θεσµός του εκπαιδευτικού, ο οποίος αποκτά πλέον
ουσιαστικό ρόλο εντός της σχολικής µονάδας. Ο ρόλος αυτός
ενισχύεται περαιτέρω και µε τη θέσπιση υποστηρικτικών οργά-
νων ευθύνης, όπως οι «µέντορες» νέων εκπαιδευτικών ή οι υπεύ-
θυνοι διασύνδεσης µε τη µαθητεία στα ΕΝΕΕΓΥΛ.

Θεµελιώδη θέση στο παρόν σχέδιο νόµου κατέχει επίσης το
πλαίσιο για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Πρόκειται για µε-
ταρρύθµιση την οποία ζητά η κοινωνία εδώ και χρόνια και την
οποία στηρίζει το µεγαλύτερο µέρος της εκπαιδευτικής κοινότη-
τας, οι ίδιοι οι δάσκαλοι και οι καθηγητές. Η αξιολόγηση που ει-
σηγείται το Υπουργείο έχει καθαρά βελτιωτικό χαρακτήρα,
στοχεύοντας στην επιβράβευση των εκπαιδευτικών για το έργο
τους και στον εντοπισµό των αδύναµων σηµείων, όπου υπάρχει
περιθώριο βελτίωσης. Ωφελούνται έτσι και οι εκπαιδευτικοί και
οι εκπαιδευόµενοι. 

Ο τρίτος πυλώνας του σχεδίου νόµου αφορά στην ενίσχυση
των δοµών της εκπαίδευσης, οι οποίες θα συµβάλλουν και στην
αύξηση της αυτονοµίας στην οποία αναφέρθηκα προηγουµένως.
Αυξάνονται οι αρµοδιότητες στους Επόπτες Ποιότητας της Εκ-
παίδευσης για την παρακολούθηση του παιδαγωγικού έργου,
που θα διευκολύνει τις έγκαιρες και αποτελεσµατικές παρεµβά-
σεις όπου και όποτε χρειαστεί. 

Εισάγονται καινοτόµες αλλαγές, που συµπεριλαµβάνουν την

καθολική εφαρµογή της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης, ερ-
γαστήρια δεξιοτήτων και δραστηριότητες στα αγγλικά, επιµορ-
φώσεις εκπαιδευτικών και νέα προγράµµατα σπουδών. 

Επίσης, µε το Πέµπτο Μέρος του σχεδίου νόµου το Υπουργείο
επιχειρεί να εκσυγχρονίσει και να οργανώσει εξ ολοκλήρου και
σε νέα βάση τη δευτεροβάθµια, µεταδευτεροβάθµια και ανώτατη
εκκλησιαστική εκπαίδευση. Δηµιουργείται ειδική µεταδευτερο-
βάθµια δοµή εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, µε στόχο την κατάρ-
τιση ιερέων και την αναβάθµιση του κλήρου, ενώ πλέον κληρικοί
θα µπορούν να µισθοδοτούνται από το δηµόσιο µόνο εφόσον κα-
τέχουν πτυχίο από σχολή µαθητείας κληρικών ή από ΑΕΙ. 

Είναι αναγκαίος ο εξορθολογισµός και των δοµών της τριτο-
βάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, ωστόσο θα πρέπει να ανα-
ζητηθούν λύσεις χωρίς το κλείσιµο ιστορικών σχολών, αλλά µε
την αξιοποίησή τους στην προαναφερθείσα προσπάθεια αναβάθ-
µισης του κλήρου. 

Θεσπίζονται χίλιες εκατό επιπλέον οργανικές θέσεις για ψυχο-
λόγους και κοινωνικούς λειτουργούς στα σχολεία µας, για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε στη βάση τους κοινωνικά προ-
βλήµατα που βλέπουµε να αναδεικνύονται ολοένα και περισσό-
τερο. 

Για να υποστηριχθεί το νέο σχολείο, προβλέπονται έντεκα χι-
λιάδες επτακόσιοι νέοι διορισµοί µόνιµων εκπαιδευτικών της γε-
νικής εκπαίδευσης, οι πρώτοι µετά από δώδεκα χρόνια, οι οποίοι
έρχονται να προστεθούν στις τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµούς
που έγιναν πέρυσι στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση. 

Ο σχεδιασµός του Υπουργείου περιλαµβάνει, επίσης, την αύ-
ξηση πρότυπων και πειραµατικών σχολείων από εξήντα σε εκα-
τόν δώδεκα για το 2021, την ίδρυση έξι πρότυπων ΕΠΑΛ και τον
διαρκή ψηφιακό µετασχηµατισµό των υποδοµών, των υπηρε-
σιών, αλλά και των δεξιοτήτων της εκπαιδευτικής κοινότητας.
Είναι και αυτό ένα ακόµη βήµα εκπλήρωσης της δέσµευσης που
είχε θέσει η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά για τουλάχιστον ένα
δηµόσιο πρότυπο σχολείο σε κάθε περιφερειακή ενότητα. 

Η υπόσχεση αυτή, κυρία Υπουργέ, πρέπει να τηρηθεί. Υπάρ-
χουν ακόµα περιφερειακές ενότητες -αλλά έχουµε χρόνο µπρο-
στά µας- που δεν διαθέτουν πρότυπο σχολείο, όπως η Πέλλα,
από την οποία προέρχοµαι.

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει επανειληµµέ-
νως πει ότι η εκπαίδευση δεν είναι πολυτέλεια, αλλά είναι δι-
καίωµα. Αποτελεί βασική αρχή της Νέας Δηµοκρατίας ότι οι ίσες
ευκαιρίες που µπορεί να προσφέρει η δηµόσια δωρεάν παιδεία
αποτελούν το καλύτερο και δικαιότερο µέσο για την κοινωνική
κινητικότητα, που θα εξασφαλίσει στο µέλλον κοινωνική και οι-
κονοµική πρόοδο για τη χώρα, µε κέντρο την καινοτοµία.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι οι µεταρρυθµίσεις αυτές
αποτελούν προϊόν εκτεταµένης έρευνας και µεθοδικής ανάλυσης
των χαρακτηριστικών του ελληνικού σχολείου αλλά και των διε-
θνών τάσεων στην εκπαιδευτική διαδικασία. Τα παιδιά µας από
τον Σεπτέµβρη θα µπορούν να φοιτούν σε ένα σύγχρονο σχο-
λείο, που ακολουθεί τα διεθνή πρότυπα και τους εξασφαλίζει τα
εφόδια που θα χρειάζονται για την υπόλοιπη ζωή τους.

Για όλους αυτούς τους λόγους καλώ το Σώµα να υπερψηφί-
σει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Βασιλειάδη.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Ηγουµενίδη και θα κλείσουµε µε
τον κ. Μπούµπα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διερωτήθηκε η κ. Σακοράφα, η οποία παρεµπιπτόντως έχει τι-

µήσει, αγωνιζόµενη, τα χρώµατα της πατρίδας, αν φανεί κάποιος
υπεύθυνος για το φιάσκο της ΕΡΤ όσον αφορά στην παρουσίαση
των προσπαθειών των αθλητών µας στην Ολυµπιάδα στο Τόκιο.

Με βάση τον νόµο που ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία για το επι-
τελικό κράτος, η ευθύνη και η εποπτεία της ΕΡΤ έχουν περάσει
απευθείας στο Γραφείο του κ. Μητσοτάκη. Άρα υπεύθυνος
υπάρχει και το ερώτηµα δεν είναι αν υπάρχει, λοιπόν, υπεύθυνος,
αλλά αν ο κ. Μητσοτάκης κρυφτεί για άλλη µια φορά από τις ευ-
θύνες του, αυτή τη φορά πίσω από τον Ιάπωνα σκηνοθέτη.
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Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, µετά από αυτή την παρένθεση.
Αξιολόγηση εκπαιδευτικών: Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δίνετε
σε τρία πρόσωπα υπερεξουσίες: Διευθυντής Σχολείου, Επόπτης
Ποιότητας, Περιφερειακός Διευθυντής. Αυτοί αναλαµβάνουν την
πολιτική σας στα σχολεία, µε κύρια ευθύνη να ελέγχουν το διδα-
κτικό προσωπικό όχι σαν δασκάλους, που θα τους βοηθάτε στο
πραγµατικό τους έργο, που είναι η διδασκαλία και η εκπαίδευση
στην τάξη, αλλά σαν στελέχη µιας πολυεθνικής, που πρέπει από
τώρα και έπειτα στη ζωή τους να αναλώνονται µόνο σε κυνήγι
προσόντων.

Αν, µάλιστα, προχωρήσουµε στις φωτογραφικές διατάξεις του
νοµοσχεδίου, θα δούµε τις πραγµατικές σας προθέσεις για µια
κατευθυνόµενη και τελικά αναξιοκρατική αξιολόγηση.

Αυτά για την ουσία της αξιολόγησης, για την οποία δεν µίλησε
κανένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Όλοι όσοι µίλησαν
στάθηκαν και προσπάθησαν να πουν ότι η εκπαιδευτική κοινό-
τητα και η Αριστερά, που χαϊδεύει τα αυτιά της εκπαιδευτικής
κοινότητας, είναι κατά της αξιολόγησης.

Διαβάζω, λοιπόν, από την Ένωση Νηπιαγωγών, που είναι ένας
από τους φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας: «Συµµεριζόµα-
στε την αξία της αξιολόγησης, µε κύρια χαρακτηριστικά τη δια-
σφάλιση της αντικειµενικότητας, την παροχή κινήτρων, τη
συνεχή και ουσιαστική επιµόρφωση, συµβάλλοντας µε αυτόν τον
τρόπο στην αυτοβελτίωση και στην ενίσχυση της αποδοτικότη-
τας του εκπαιδευτικού.». Με αυτό αντιλαµβάνεστε ότι αρνούνται
την αξιολόγηση;

Λένε και κάτι παρακάτω, συνεχίζοντας οι νηπιαγωγοί: «Στο
παρόν νοµοσχέδιο, αντίθετα µε τις θέσεις µας, η αξιολόγηση
φαίνεται να τελεί υπό τον έλεγχο ενός µονοπρόσωπου διοικητι-
κού µηχανισµού, που καλλιεργεί τον συµβιβασµό και µετατρέπε-
ται σε αναπόσπαστο µέρος ενός πλαισίου κηδεµόνευσης.». Αυτά
από ένα κοµµάτι της εκπαιδευτικής κοινότητας, που καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα έργα και οι ηµέρες της Κυβέρνησης στα θέµατα της παι-
δείας είναι γνωστά και πολλά. Ουσιαστικά απαξιώνουν το δηµό-
σιο σχολείο και την ποιότητα της προσφερόµενης σε αυτό εκ-
παίδευσης, απαξιώνουν το δηµόσιο πανεπιστήµιο και την εκπαί-
δευση σε αυτό.

Θα σταθώ λίγο στην ελάχιστη βάση εισαγωγής, που απασχό-
λησε αρκετούς. Λέτε ότι αυτά τα αποφάσισαν οι σχολές, εργα-
λειοποιείτε έναν φοιτητή που απέτυχε στη σχολή της πρώτης
επιλογής του κ.λπ..

Ακούστε µε τι χλευασµό µιλούν. Passé, ξεπερασµένες, αντι-
δραστικές, οπισθοδροµικές απόψεις. Ακούστε: «Ο αριθµός των
εισερχόµενων φοιτητών πρέπει να στηρίζεται στις πραγµατικές
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας.». Και παρακάτω: «Η θέσπιση
ελάχιστης βάσης εισαγωγής µπορεί να λειτουργήσει σαν άδηλος
φραγµός στην εκπαίδευση χιλιάδων φοιτητών.».

«Μα», λέει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, το είπε και η
Υπουργός, το λένε όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
«αυτά οι σχολές τα αποφάσισαν.». Το είπαν σήµερα. Και τι δια-
βάζω στο κείµενο στις 24-3-2021; «Ως προς την απόφαση για θέ-
σπιση ελάχιστης βάσης εισαγωγής, πρόκειται για πολιτική
απόφαση, το κόστος της οποίας γίνεται προσπάθεια να µετακυ-
λισθεί στις αποφάσεις των κεντρικών πανεπιστηµίων.». Ποιος τα
λέει αυτά; Η Κοσµητεία της Σχολής Μηχανικών Μεταλλείων - Με-
ταλλουργών του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Το καταθέτω
και αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτο θέµα: Η Υπουργός είναι ανίκανη, είναι ανάξια. Μέχρι και
υπογραφές µαζεύονται και διαδικτυακά για την αποµάκρυνσή
της.

Είναι όλα αυτά τα δείγµατα γραφής πολιτική ανικανότητα;
Κατά τη γνώµη µου, όχι.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η πολιτική σας και
στην παιδεία έχει σαφέστατο ταξικό πρόσηµο, έχει πεντακάθαρο
αντικοινωνικό αποτύπωµα. Είστε αντίθετοι µε τη δηµόσια δωρεάν
παιδεία, µε το δηµόσιο σχολείο και µε το δηµόσιο πανεπιστήµιο.
Είστε αντίθετοι µε την καθολική πρόσβαση στις κατακτήσεις του
ανθρώπινου µυαλού. Για σας, αυτή η πρόσβαση πρέπει να είναι
προνόµιο λίγων και αυτή τη θέση σας την υπηρετείτε πιστά µε
αυτή την πεπαλαιωµένη έκφραση.

Χρησιµοποίησε η κ. Πιπιλή, µιλώντας, τέσσερις λέξεις: Ταξικοί
φραγµοί στη µόρφωση.

Δεν είναι, λοιπόν, πολιτική ανικανότητα, αλλά πολιτική σας επι-
λογή ο αποκλεισµός χιλιάδων µαθητών από την πρόσβαση στα
πανεπιστήµια. Δεν είναι πολιτική σας ανικανότητα, αλλά πολιτική
σας επιλογή η υποβάθµιση της δωρεάν δηµόσιας παιδείας. Αυτό
το ζούµε σε κάθε πτυχή της καθηµερινότητάς µας, το ζούµε όλοι
οι Έλληνες πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υγεία: Με την πανδηµία σε έξαρση, µε το τέταρτο κύµα να µαί-

νεται, µε εκκωφαντική την απουσία του ιδιωτικού τοµέα, µε ση-
µαντική την προσφορά του δηµόσιου τοµέα στην αντιµετώπιση
µέχρι σήµερα της πανδηµίας, εσείς µιλάτε για τη συρρίκνωση
των δηµόσιων νοσοκοµείων.

Το ζούµε στην εργασία, µε την αντισυνταγµατική κατάργηση
του οκταώρου, µε τη συρρίκνωση των µισθών, µε την απαξίωση
των συλλογικών συµβάσεων. Γιατί όλα αυτά; Γιατί αυτή η επί-
θεση στην κοινωνία;

Διότι, κατά τη γνώµη µου, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι
«Θερµοπύλες» που ορίσατε στη ζωή σας να φυλάττετε µε τις πο-
λιτικές σας επιλογές είναι τα συµφέροντα µιας χούφτας, τα συµ-
φέροντα των λίγων, τα συµφέροντα των ελίτ, ενάντια στην πλειο-
ψηφία της κοινωνίας. Να γιατί έχουµε στην υγεία τα δώρα στους
κλινικάρχες, να γιατί έχουµε στα εργασιακά τα δώρα στους Έλ-
ληνες βιοµήχανους, να γιατί έχουµε στην παιδεία τα δώρα στα
ιδιωτικά κολλέγια.

Ωστόσο -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για την ανοχή σας- η οικονοµία, η κοινωνία, η χώρα δεν αντέχει
άλλο τις νεοφιλελεύθερες συνταγές εξόδου από την κρίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Χρειαζόµαστε µια άλλη προ-
οπτική για την παιδεία, για την οικονοµία, ένα άλλο όραµα για
την πατρίδα. Χρειαζόµαστε τελικά µια κυβέρνηση που δεν θα παί-
ζει το παιγνίδι µιας ελίτ, αλλά της πλειοψηφίας της κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Να είστε σίγουροι ότι αυτή την

προοπτική µόνο η δηµοκρατική παράταξη, µόνο η συµµαχία των
προοδευτικών δυνάµεων, µόνο η Αριστερά µπορεί να την εξα-
σφαλίσει για τον τόπο και να είστε σίγουροι ότι τη δεύτερη φορά
θα την εξασφαλίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ τον κ. Μπούµπα από την Ελληνική Λύση να έρθει

στο Βήµα. Είναι ο τελευταίος οµιλητής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Είµαι ο τελευταίος οµιλητής σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει

να κάνει µε το αύριο αυτού του τόπου, µε το µέλλον του κράτους,
τα παιδιά µας και τα παιδιά των παιδιών µας και τις επόµενες γε-
νιές. Πάντα ένα νοµοσχέδιο παιδείας, κυρία Υφυπουργέ, θέλει
φιλοσοφία. Δεν είναι µόνο τεχνοκρατικού χαρακτήρα τα νοµο-
σχέδια για την παιδεία. Διότι έχουν να κάνουν µε ελεύθερη συ-
ζήτηση, έχουν να κάνουν και να καλλιεργήσουν χαρακτήρα, τον
χαρακτήρα των παιδιών. Εξάλλου και η λέξη «σχόλη» αυτό ση-
µαίνει, ελεύθερη, όµορφη, γόνιµη συζήτηση στον ελεύθερο χρό-
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νο, σχόλη, σχολείο. 
Έχουµε κάνει τις δικές µας προτάσεις ως Ελληνική Λύση.

Έχουµε επιφυλάξεις για το πολλαπλό βιβλίο σε ό,τι αφορά την
παραγωγή του διδακτικού έργου. Αναφέρθηκα και στην επι-
τροπή, κυρία Υφυπουργέ, γιατί είστε και νοµικός, σχετικά µε
αυτό που είπε η Υπουργός, ότι δεν µιλάµε για χορηγία, αλλά µι-
λάµε για δωρεά. Σύµφωνα µε το 434 -το ξέρετε- του Αστικού Κώ-
δικα δεν υπάρχει µεγάλη διαφορά ανάµεσα στη δωρεά και στη
χορηγία. Είναι µία αµφοτεροβαρής σχέση, αρκεί να µην υποκρύ-
πτει µία συναλλαγή. 

Και το λέγω τούτο, διότι, αν πάµε σε σχολεία µε δωρεές-χο-
ρηγίες, θα δηµιουργήσουµε σχολεία δύο και τριών ταχυτήτων,
ανάλογα στην περιοχή όπου θα βρίσκονται. Αυτό σηµαίνει ότι
δεν θα παίζουµε επί ίσοις όροις για τα παιδιά µας. Διότι νοµίζω,
κύριοι συνάδελφοι, όπου και αν ανήκετε ιδεολογικά, συµφωνείτε
ότι στη γνώση η αφετηρία είναι η ίδια. Με το όχηµα της παιδείας-
εκπαίδευσης σε ποια στάση θα κατέβει ο µαθητής, ο σπουδα-
στής είναι δικό του θέµα, ανάλογα µε τις βλέψεις του, την κοινω-
νική, οικονοµική, βιολογική του κατάσταση. 

Μιλάµε για αξιολόγηση. Είναι µία µοντέρνα λέξη, το έχουµε
πει. Δεν υπήρχε στην αρχαιότητα. Μόνο ο Θουκυδίδης αναφέ-
ρεται κάπου και λέει αξιολογότατο τον τριακονταετή Πελοπον-
νησιακό Πόλεµο. Είναι µια µοντέρνα λέξη από το «άξιον» και το
«λέγω», αλλά αυτό το άξιο πρέπει να το κρατήσουµε στα σωθικά
µας από την αρχαιότητα. 

Παρεξηγήθηκα από κάποιους που είπα για την αξιολόγηση η
οποία γίνεται και είναι ακριβοδίκαιη από γονείς και µαθητές. Δεν
µπορώ να ακούω όµως για φινλανδικό µοντέλο. Ή δεν το έχετε
µελετήσει σωστά ή το λέτε όπου σας συµφέρει. 

Σήµερα για µένα είναι µια µαύρη µέρα προσωπικού πένθους
για µία φίλη µου και συµµαθήτρια δασκάλα, που έχασα πριν από
λίγες ώρες, από την Καβάλα, τη Λίλα Κυπριώτου. Ήταν βαθιά πο-
λιτικοποιηµένο άτοµο, κυρία Υφυπουργέ, που ανήκε σε εσάς,
στον δικό σας ιδεολογικό χώρο. Αν δείτε τι µηνύµατα της έχουν
στείλει µαθητές και γονείς από τα χρόνια που ήταν στο δηµοτικό
σχολείο, θα δείτε πραγµατικά ότι τα παιδιά και οι γονείς έχουν
το αισθητήριο για να αξιολογήσουν τον παιδαγωγό τους, τον δά-
σκαλό τους. Και να δείτε τι θέρµη είχε αυτή η φίλη µου, η Λίλα
Κυπριώτου από την Καβάλα, να κάνει µια συνάντηση το Σάββατο
για όσους αποφοιτήσαµε από το 3ο Λύκειο Καβάλας πριν από εί-
κοσι χρόνια! 

Μέσα στις συζητήσεις, λοιπόν, που κάναµε µε τους συµµαθη-
τές µου το Σάββατο, λίγες ώρες πριν φύγει η Λίλα ψηλά, αξιολο-
γούσαµε και θυµόµασταν τους καθηγητές µας. Αν ήταν µετα-
δοτικοί, αν ήταν καλοί, αν είχαν πειθώ. Γι’ αυτό λέω ότι, αν θέ-
λουµε να το διευρύνουµε κατά το φινλανδικό µοντέλο, τότε σε
ένα ανοικτό αµφιθέατρο, όπως κάνουν οι Φινλανδοί, στη λεγό-
µενη «εκκλησία του δήµου» µε τη σύνδεση πολιτών βλέπουν το
επίπεδο των µαθητών. 

Να ξέρετε όµως, κύριοι, ότι στη Φινλανδία το παιδί πηγαίνει
στο σχολείο επτά ετών, δεν πάει από τα έξι. Ο Πρωθυπουργός,
που λέει πρέπει να «περάσουµε» τα Αγγλικά στο νηπιαγωγείο,
γιατί ο εγκέφαλος µπορεί να πάρει ξένες γλώσσες τότε, µε το
ίδιο σκεπτικό λένε οι ψυχίατροι ότι από µηδέν µέχρι τριών ετών
ο κύριος χαρακτήρας του παιδιού πάνω από 50% πλάθεται τότε,
δεν πλάθεται κατά την εφηβεία. Διίστανται οι επιστηµονικές µε-
λέτες από τους επαΐοντες. Οι Φινλανδοί, λοιπόν, δίνουν προτε-
ραιότητα στο παιχνίδι. Δεν βάζουν πολλές εξετάσεις, διότι αυτό
που απαντούν ως εκπαιδευτικό σύστηµα είναι ότι «στη Φινλανδία
δεν εξεταζόµαστε, αλλά µαθαίνουµε». Και ο αµειβόµενος δάσκα-
λος εκεί, που ο µέσος όρος µισθού είναι 3.000 ευρώ, έχει µεγάλη
αυτονοµία. 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για ένα φινλανδικό σύστηµα που αποτυ-
πώνεται σε αυτό το σχεδιάγραµµα ανάµεσα στον γονιό και στον
µαθητή, ανάλογα µε την ηλικία του µαθητή αυξάνει η κριτική του
σκέψη προς τον δάσκαλο και τον καθηγητή του. Είναι το πιο δη-
µοκρατικό σύστηµα, είναι το ιδεατό. Ξέρει να κρίνει ο µαθητής
και ο σπουδαστής τον δάσκαλό του. Και αυτό έχει ξεκινήσει στα
λεγόµενα «σχολεία του µέλλοντος», µε ένα δηµοκρατικό ιδεώ-
δες, είτε στο Ίτον είστε στη Βοστόνη είτε στη Φινλανδία. 

Από εκεί και πέρα, όµως, όταν η αξιολόγηση γίνεται από έναν

διευθυντή, από έναν υποδιευθυντή, από έναν µέντορα σχολικό
σύµβουλο, ο οποίος θα έχει συγκέντρωση εξουσιών, θα µπορεί
να αντιµετωπιστεί πλέον ο δάσκαλος από έναν Κρέοντα ανάλογα
µε τον χαρακτήρα, αυταρχικό, αλαζονικό. 

Ο µεγάλος Σωκράτης έλεγε «της αυτής αµαρτίας είναι το δι-
δόναι οις µη δει και το µη διδόναι οις δει». Δηλαδή είναι η ίδια
αµαρτία το να δίνεις σε κάποιον που δεν πρέπει µε το να µη δί-
νεις σε αυτόν που πρέπει. Αυτό πρέπει να δούµε, γιατί παιδεία
ίσον φιλοσοφία. Και είναι αυτό που λέγαµε στην επιτροπή. Δεν
είναι να σε σπρώξω στον οίκο της παιδείας. Το θέµα είναι να σε
πάω στο κατώφλι του µυαλού σου, έλεγε ο Χαλίλ Γκιµπράν. Και
αυτό είναι περιεκτικό, το τι παραδίδουµε στα παιδιά µας, για µην
είναι σισύφειος η προσπάθεια. 

Και πάω στην εκκλησιαστική εκπαίδευση. Άκουσα τον εκπρό-
σωπο της Εκκλησίας, αλλά εδώ πρέπει να σας πω -και θα τα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά- κυρία Υφυπουργέ, και απευθύνοµαι και
στην κ. Κεραµέως και σε εσάς, που εκπροσωπείτε βεβαίως το
Υπουργείο, ότι η συγχώνευση σε ό,τι αφορά την Ανώτατη Εκκλη-
σιαστική Ακαδηµία της Θεσσαλονίκης και των Ιωαννίνων -έχω τα
πρακτικά και την επιστολή που απέστειλε η Ιερά Σύνοδος στην
κ. Κεραµέως- δεν συµφωνεί. Είναι το ένα. Δεν έχω χρόνο να σας
πω, αλλά εδώ τι λέει; «Η Ιερά Σύνοδος επισηµαίνει τη σηµαντική
προσφορά στις ανώτατες εκκλησιαστικές ακαδηµίες», και, λέει,
«τυχόν κατάργηση ή συγχώνευση του προγράµµατος αυτού για
κανέναν λόγο δεν συνιστά, κατά τη γνώµη της Ιεράς Συνόδου,
αναβάθµιση της ανώτατης εκκλησιαστικής εκπαίδευσης.». Η Ιερά
Σύνοδος διαφωνεί, δεν συµφωνεί και υπάρχουν τα πρακτικά, που
θα τα καταθέσω. Θέλετε ως δηµοσιογράφος τα εντόπισα; Ως δη-
µοσιογράφος. Αυτά θα κατατεθούν, για να δείτε ότι η Ιερά Σύνο-
δος διαφωνεί µε το κλείσιµο της ανώτατης εκκλησιαστικής
ακαδηµίας και πρέπει να το γνωρίζει ο ελληνικός λαός. 

Και θα επαναλάβω αυτό που είπε και ο οµοϊδεάτης µου, ο κ.
Χήτας. Ο ν.3255 του Κώστα Καραµανλή έδινε προνόµια στους
διακόσιους πενήντα πολυτέκνους να διοριστούν. Ήρθε ο ν.3448
µε την κ. Διαµαντοπούλου το 2010 τα κατήργησε αυτά τα προ-
νόµια και τους υποσχέθηκε. Κάνετε πολλές προσλήψεις, και
µπράβο σας και καλώς, αλλά πάρτε αυτές τις διακόσιες πενήντα
ψυχές, που το ξέρετε, κυρία Μακρή, κυρία Υφυπουργέ µου, και
πιστεύω στις ικανότητές σας, όπως και πολλοί οµοϊδεάτες σας
Βουλευτές απέστειλαν επιστολές στην κ. Κεραµέως, που έχει
υπερκεράσει κάθε νοµικό εµπόδιο από το Νοµικό Συµβούλιο να
τους προσλάβει. 

Και η δεύτερη µεγάλη αδικία είναι γι’ αυτούς που έδωσαν εξε-
τάσεις από το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού και πέ-
τυχαν. Είναι κοινωνικό το ζήτηµα έχει να κάνει µε συµπατριώτες
µας, που δεν διορίζονται αυτοί που δεν προσέφυγαν στα δικα-
στήρια, ενώ αυτοί που προσέφυγαν το 2008 διορίζονται. Γιατί;
Και τώρα προσφεύγουν και οι υπόλοιποι. Δεν είµαστε στο κράτος
του δικαίου; Πρέπει να προσφύγουν στη δικαιοσύνη; 

Κλείνω µε ένα τραγούδι το οποίο είναι από την έβδοµη τέχνη,
τον ασπρόµαυρο ελληνικό κινηµατογράφο και την ταινία «Το
ξύλο βγήκε από τον παράδεισο». «Κυριακή, γιορτή και σχολή να
’ταν η βδοµάδα όλη». Αυτή τη σχόλη ψάχνουµε στην παιδεία,
αυτή την ανάπαυλα, αυτή την ανεµελιά, γιατί πραγµατικά πρέπει
το σχολείο να είναι σχόλη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς, κύ-
ριε Μπούµπα, να παρακολουθούµε όλες τις αποφάσεις της Ιεράς
Συνόδου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εδώ είναι, κύριε Πρόεδρε. Το
κατέθεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Λέω, όλες
τις αποφάσεις. Δεν βγάζει µόνο µία. Έβγαλε και µια τελευταία.
Βγάζει για όλα τα θέµατα. Η Ιερά Σύνοδος βγάζει διάφορες απο-
φάσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εγώ µιλάω για το προκείµενο,
κύριε Πρόεδρε, που αφορά την εκκλησιαστική ακαδηµία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
ωραία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.41 λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Τρίτη 27 Ιουλίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων:
«Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών και
άλλες διατάξεις».
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